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Dla kogo mieszkania
w nowym bloku
komunalnym w Strykowie. str. 7

wesołe święto
w głowieńskiej
„Trójce”. str. 35

Podpalił się 
przed izbą przyjęć
szpitala w Łowiczu. str. 2

Z warszawskim architektem Radosławem Guzowskim na temat koncepcji nowego centrum edukacyjno-
oświatowego rozmawia wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Strykowa Grzegorz Kozłowski.
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Stryków | Inwestycja wysokiej rangi i wysokich kosztów

60 milionów na szkołę,  
przedszkole, halę i stadion
Nowoczesna szkoła, przedszkole, hala sportowa, 
stadion piłkarski spełniający wymagania 
licencyjne III ligi z widownią na tysiąc osób,  
a do tego m.in. kręgielnia, sala do gry w squasha, 
sauna i jacuzzi – to wszystko, a nawet jeszcze 
więcej, chce mieć gmina Stryków.

Plany budowy kompleksu 
edukacyjno-sportowego za Ho-
telem 500 były głównym tema-
tem posiedzenia komisji oświa-
ty Rady Miejskiej Strykowa,  
25 października. Radni spotka-
li się z warszawskim architektem 
Radosławem Guzowskim, który 
w oparciu o ustaloną koncepcję 
opracuje projekt obiektu. Opra-
cowanie będzie kosztować ponad  
1 mln zł. Realizacja – według tego, 
co mówi projektant kalkulujący 

po aktualnych cenach – najmniej 
60 mln zł. Ubiegłotygodniowa 
wizyta Radosława Guzowskiego  
w Strykowie nie była pierwszą od 
momentu, kiedy gmina podpisa-
ła mowę z jego biurem projekto-
wym. Już wcześniej odwiedził on 
magistrat w celu omówienia ko-
rekt proponowanych we wstępnej 
koncepcji rozwiązań dotyczących 
budynku szkoły. Po tym spotka-
niu, jak to ujęła naczelnik wydzia-
łu inwestycji UM Stryków Graży-

na Popczyńska, koncepcja została 
lekko zmieniona. Chodziło m.in. 
o ograniczenie powierzchni holu 
hali sportowej.

Jak wybierano 
projektanta 
Wykonawca projektu komplek-

su szkolno-sportowego został wy-
brany w przetargu nieograniczo-
nym ogłoszonym przez gminę  
20 kwietnia tego roku. W celu 
przygotowania postępowania bur-
mistrz Strykowa w marcu powo-
łał komisję przetargową, w skład 
której weszło aż 15 osób. Komi-
sja jeszcze przed ogłoszeniem 
przetargu spotykała się kilka razy  
w celu ustalenia zarówno opi-
su przedmiotu zamówienia, jak 
i szczegółów doboru kryteriów 
oceny ofert.  str. 5

Głowno | Czy decyzja rady ma drugie, przedwyborcze dno?

Nie poparli
Janeczka
Rada Miejska w Głownie ostatecznie zagłosowała przeciwko zaskarżeniu 
zarządzenia zastępczego wojewody Zbigniewa Raua, wygaszającego mandat 
burmistrza Grzegorza Janeczka. Burmistrz uważa, że radni tym samym 
zgodzili się z decyzją wojewody. Pojawiają się głosy, że stanowisko rady 
może być początkiem kampanii wyborczej.

Autor projektu uchwały, Prze-
mysław Milczarek, apelował  
do radnych, by zaskarżyli zarzą-
dzenie, gdyż w tej sprawie nie 
chodzi tylko o burmistrza, ale  
o samorząd ogólnie. Stwierdził 
bowiem, że zarządzenie dotyczy 
działalności Rady Miejskiej i nie 
powinno być tak, że ktoś podej-
muje decyzje za nią.

Inni radni nie byli jednak do 
końca przekonani. I tak, Wojciech 
Baleja chciał wiedzieć, kto jest au-
torem projektu uchwały. Do au-
torstwa przyznał się Przemysław 
Milczarek. Wiceprzewodniczący 

Krzysztof Parol wyrażał z kolei 
wątpliwości co do tego, że do pro-
jektu uchwały, w którym wydaje 
się pełnomocnictwo Łukaszowi 
Piętakowi, nie załączono tego, jak 
ma wyglądać skarga, jakie argu-
menty będą w niej zawarte.

Przemysław Milczarek zwró-
cił więc uwagę, że rada wielokrot-
nie udzielała pełnomocnictw, np. 
burmistrzowi i wtedy podobnych 
oczekiwań nie wyrażano. Prze-
wodnicząca Magdalena Szajder 
odparła jednak, że w tego typu 
sprawie nigdy wcześniej rada nie 
występowała. 

Radny Milczarek zawniosko-
wał o zakończenie dyskusji i przy-
stąpienie do głosowania. W tym 
zadecydował jeden głos. Za przy-
jęciem projektu uchwał zagłoso-
wało pięć osób: Maciej Lisowski, 
Grzegorz Oraś, Grzegorz Szkup, 
Maria Furga i Przemysław Milcza-
rek. Przeciw byli pozostali obecni 
na sali radni: Magdalena Szajder, 
Krzysztof Parol, Przemysław Ko-
backi, Jan Balcerski, Wojciech Ba-
leja i Krzysztof Wawrzyn.  str. 2

RZuT okiem | PAMIęTALI o bohATeRACh

Jak co roku harcerze Hufca ZHP Głowno przed dniem Wszystkich Świętych odwiedzili groby harcerzy  
oraz bohaterów, którzy zginęli za ojczyznę. 11 grobów cmentarzu parafialnym przy ul. Rynkowskiego zostało 
ubranych biało-czerwonymi wstęgami na znak czci oddanej poległym. harcerze posprzątali mogiły oraz zapalili 
znicze. Przy każdym grobie wysłuchali krótkiej historii o spoczywających w nim osobach. 1 listopada harcerze 
tradycyjnie pełnią wartę podczas procesji na Starym Cmentarzu w Głownie. oprac. ewr
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Jakub
Lenart

jakub.lenart@lowiczanin.info

Można powiedzieć,  
że radni, głosując  
w ten sposób, zgodzili 
się na wygaszenie  
mojego mandatu.

burmistrz  
Grzegorz Janeczek

Głowno | Sesja ws. zmian w budżecie

Dofinansowanie na kolejną inwestycję
Kilka istotnych zmian w bu-

dżecie wprowadzono na specjal-
nie w tym celu zwołanej sesji 
nadzwyczajnej Rady Miejskiej  
w Głownie w poniedziałek, 30 
października. 

Najistotniejszą informacją jest 
to, że miasto ma zagwaranto-

wane dofinansowanie na kolej-
ną wielomilionową inwestycję. 
Podpisana została już umowa na 
dofinansowanie ze środków unij-
nych zapowiadanej już od dawna 
i opisywanej na naszych łamach 
inwestycji w ramach Łódzkiego 
Obszaru Metropolitalnego, pole-

gającej na zakupie nowych auto-
busów elektrycznych (pierwotnie 
w grę wchodziły także autobusy 
hybrydowe, ale władze miasta 
optują za autobusami elektrycz-
nymi) oraz stacji ich ładowania 
(lub tankowania w przypadku hy-
brydowych).  str. 34
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Głowno | Czy decyzja rady ma drugie dno?

Nie poparli Janeczka
dokończenie ze str. 1

Ostatecznie więc rada nie przy-
jęła uchwały i ze swojej strony za-
rządzenia zaskarżać nie będzie.  

co na to burmistrz
Burmistrz, jak już pisaliśmy, 

skargę wniósł. Grzegorz Jane-
czek, który na czas dyskusji i gło-
sowania w tym temacie zasiadł  
na miejscu dla publiczności, a nie 
na swoim zwyczajowym, przy 
stole obrad, nie chciał zbyt ob-
szernie komentować decyzji rad-
nych. – Można powiedzieć, że 
radni, głosując w ten sposób, zgo-
dzili się na wygaszenie mojego 
mandatu – powiedział nam wło-
darz miasta, który swoje stano-
wisko będzie sprawował do upra-
womocnienia się zarządzenia. Do 
tego jednak jeszcze daleka droga. 
Najpierw sprawą zajmie się Woje-
wódzki Sąd Administracyjny. Od 
jego rozstrzygnięcia, jakiekolwiek 
by ono nie było, będzie obu stro-

nom przysługiwała możliwość 
odwołania się do Naczelnego Sąd 
Administracyjnego. Dopiero jego 
decyzja będzie w tej sprawie osta-
teczna. 

Początek kampanii?
Przemysław Milczarek w roz-

mowie z WG podkreśla, że radni 
nie wzięli pod uwagę argumen-
tów, o których mówił na sesji, 
czyli tego, iż decyzja wojewody 
uderza także w Radę Miejską. 
Zdaniem radnego, nie powinno 
być tak, że za radę decyduje ktoś 
z zewnątrz. Przemysław Milcza-
rek dodaje też jednak, że decy-
zja może być podyktowana także 
tym, iż niektórzy radni mogą być 
zainteresowani kandydowaniem 
na fotel burmistrza. Żadnych na-
zwisk nie chce jednak podawać.

W ostatnich wyborach samo-
rządowych aż do drugiej tury wy-
borów kontrkandydatką Grze-
gorza Janeczka było obecna 
przewodnicząca Rady Miejskiej 

Łowicz | Dramat w szpitalu. Przyczyną raczej zaburzenia osobowości. 

Podpalił się na izbie przyjęć
37-letni mieszkaniec 
Łowicza oblał się 
łatwopalną substancją, 
a potem podpalił się 
na holu izby przyjęć 
szpitala w Łowiczu. 
Palące się na nim 
ubranie szybko ugasili 
pracownicy szpitala. 
Życiu mężczyzny nic nie 
zagraża. Trafił do szpitala 
psychiatrycznego 
w Sochaczewie. 

– Otrzymaliśmy zgłoszenie oko-
ło godz. 18.40. Wynikało z niego, 
że 37-latek z niewiadomych przy-
czyn podpalił się na holu szpitala. 
Motywy tego postępowania nie są 
jeszcze znane – mówił nam nie-
długo po wydarzeniu w szpitalu st. 
sierż. Łukasz Poborski z łowickiej 
Komendy Powiatowej Policji. 

W łowickim szpitalu dowie-
dzieliśmy się, że tylko jedna oso-
ba była świadkiem tego, co działo 
się na holu szpitala tuż przed sa-
mopodpaleniem. Był to mąż pa-
cjentki, która akurat przyjmowana 
była na oddział chorób wewnętrz-
nych. Świadek ten natychmiast po-

wiadomił personel szpitala, że na 
korytarzu jest mężczyzna, który 
oblał się jakimś śmierdzącym pły-
nem. Lekarz przyjmujący wspo-
mnianą pacjentkę – dyżurujący na 
internie – natychmiast wyszedł na 
korytarz, zobaczyć co się dzieje.  
W tym momencie mężczyzna za-
palił zapalniczkę, którą miał w ręku 
i podpalił się. 

Lekarz natychmiast zare-
agował, sięgnął – jak relacjono-
wali pracownicy Andrzejowi 
Kaźmierczakowi, zastępcy dyrek-
tora do spraw medycznych szpitala  
– po jakąś „szmatę”, którą miał  
na izbie pod ręką (prawdopodobnie 
była to pościel), żeby zdusić ogień 
na mężczyźnie. Dołączyły do nie-
go pielęgniarki oraz lekarze, którzy 
dyżurowali na izbie przyjęć oraz  
na chirurgii. Zdjęli z 37-latka kurt-
kę, którą dogaszono gaśnicą. 

Dyrektor Kaźmierczak zo-
stał natychmiast powiadomiony 
o zdarzeniu, był nim wstrząśnię-
ty. Na terenie szpitala był już 10 
minut później. Już wtedy pacjent 
był przygotowywany do przewie-
zienia do szpitala w Sochacze-
wie, ponieważ zapadła decyzja, że 
przede wszystkim potrzebuje po-
mocy psychicznej. 37-latek bez-
pośrednio po zdarzeniu był przy-

tomny. Po opatrzeniu oparzeń  
(I i II stopnia) rzeczywiście trafił 
na oddział psychiatryczny Szpita-
la Powiatowego w Sochaczewie. 
Lekarze uznali, że nie było potrze-
by transportowania go do szpitala 
specjalistycznego zajmującego się 
oparzeniami. 

targnięcie się  
na własne życie  
to zawsze jest tragedia 
Dlaczego to zrobił? Z relacji 

pracowników szpitala wynikało, że 

miał mówić, że mu się w życiu nie 
układa. Andrzej Kaźmierczak do-
wiedział się od pielęgniarek z izby 
przyjęć, że kojarzyły tego pacjenta. 
Nie po raz pierwszy się tam poja-
wiał. Czy bardziej szukał pomo-
cy medycznej, czy chciał, aby go 
ktoś wysłuchał – tego nie wiemy. 
– Targnięcie się na własne życie 
to zawsze jest tragedia. Samopod-
palenie jest i wstrząsające, i wy-
jątkowo bolesne – mówi Andrzej 
Kaźmierczak. Przyznaje, że męż-
czyzna miał wielkie szczęście, że 

nie doznał poważnych obrażeń, je-
dynie oparzenia karku i szyi I i II 
stopnia. – Nie wiemy, co się dzie-
je w głowach ludzi, którzy decydu-
ją się na coś takiego. Możemy je-
dynie przypuszczać, że robiąc to  
w miejscu publicznym chciał 
zwrócić na siebie uwagę, a to, że 
wybrał szpital, może świadczyć  
o tym, że chciał być uratowany 
– spekuluje wicedyrektor. Jego 
zdaniem na pewno już wcześniej 
potrzebował pomocy jakiegoś fa-
chowca i ma nadzieję, że teraz 
otrzyma pomoc kompleksową. 

Wicedyrektor szpitala doda-
je, że szczęśliwie nie było przez 
izbą przyjęć więcej osób. Trudno 
wykluczyć czy im by nic nie za-
grażało. Przede wszystkim chwali 
personel szpitala, za szybką i profe-
sjonalną reakcję – zarówno lekarzy, 
jak i pielęgniarki. 

Policja na razie nie przesłucha-
ła niedoszłego samobójcy – bo  
w dniu zdarzenia nie było to moż-
liwe. O ile stan fizyczny mężczy-
zny był stabilny, o tyle emocje, któ-
re spowodowały, że dokonał próby 
samospalenia, musiały być bardzo 
duże. Pytaliśmy czy mężczyzna 
zostawił jakiś list, czy w emocjach 
mówił o tym dlaczego zamierza 
dokonać samospalenia, a może ko-

muś groził? – To wszystko będzie 
przedmiotem naszego postępowa-
nia – zapowiada st. sierż. Poborski. 
– Podobno jak stał w korytarzu, to 
narzekał, że w życiu mu nie wyszło 
– rozeszła się natomiast wieść po 
szpitalu. 

nie zrozumiecie tego. 
trzeba być na izbie... 
Pod informacją o tym zdarze-

niu, którą zamieściliśmy na stronie 
www.lowiczanin.info oraz na pro-
filu lowiczanin.info szybko pojawi-
ło się wiele komentarzy. Niektórzy 
kpili „Chciał wnieść trochę ciepła 
do szpitala”, wiele osób natomiast 
wylało przysłowiowe „wiadro po-
myj” na służbę zdrowia. „Jak zoba-
czył naszych lekarzy, to chciał się 
wykończyć, zanim oni to zrobią”  
– napisał jeden z internautów. 

Niejako w odpowiedzi głos  
w komentarzach na Facebooku za-
brał chirurg z łowickiego szpitala 
Dariusz Trepto: „(...) To po prostu 
chory człowiek. Po prostu szko-
da tego człowieka. Co do szpitala 
i personelu. Nie zrozumiecie tego. 
Trzeba być na Izbie. Trzeba się  
z takimi sytuacjami zmierzyć i za-
reagować. Potem można oceniać 
piguły i konowałów. Jak zgasicie 
płonącego, zatamujecie krwotok, 
opanujecie szaleńca, pogadacie  
z roszczeniowym pacjentem opie-
przającym personel na wejściu... 
wtedy pogadamy. Wtedy zrozu-
miecie czemu nie zawsze jesteśmy 
radośnie nastawieni.” – komento-
wał.  mwk, mak 

mężczyzna oblał się łatwopalną substancją i podpalił właśnie 
w tym miejscu – na holu przed wejściem na szpitalną Izbę Przyjęć. 
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Głowno i okolice

 �26 października, około godzi-
ny 17.30, w Piaskach Rudnickich 
policja zatrzymała 52-letniego 
mieszkańca powiatu brzezińskie-
go, który jechał rowerem mając  
w organizmie 0,72 promila alkoholu. 
został ukarany mandatem.

 �28 października, około godzi-
ny 0.30, na ul. Sikorskiego, jadący 
autem marki KIA Cee’d w stronę ul. 
Swoboda potrącił przebiegającą 
sarnę. Kierowca nie odniósł obra-
żeń. Sarna uciekła do lasu.

 �29 października, około godzi-
ny 18.31, strażacy udali się na ul. 
Swoboda w Głownie, gdzie miesz-
kańcy budynku wielorodzinnego 
zgłosili wyczuwalny zapach dymu. 
Na miejscu nie stwierdzono niebez-
pieczeństwa, w tym podwyższonego 
stężenia tlenku węgla. Dym naj-
pewniej był wyczuwalny z związku  
z rozpaleniem przez któregoś  
z mieszkańców w piecu w kotłowni.

Stryków i okolice
 �25 października, około godzi-

ny 3.00, na drodze krajowej nr 74 
w Kiełminie, jadący Peugeotem 
od strony zgierza, nie dostosował 

prędkości do warunków panują-
cych na drodze, w wyniku czego 
utracił panowanie nad pojazdem  
i wjechał do rowu. Nic mu się nie 
stało. został ukarany mandatem.

 �26 października, około godziny 
16.08, strażacy zabezpieczali drze-
wo oparte o drugie na terenie jednej 
z posesji w Sosnowcu.

 �27 października, około godziny 
12.52, w Tymiance, straż usuwała 
gniazdo os z budynku mieszkalne-
go.

 �29 października, około go-
dziny 15.38, strażacy otrzymali 
zgłoszenie, że przy ul. Kolejowej  
w Strykowie wyczuwalny jest za-
pach dymu. budynek przewietrzo-
no, nie stwierdzono w powietrzu 
tlenku węgla. Tutaj również przyczy-
ną wyczuwalnego dymu było korzy-
stanie z kotła grzewczego.

Dmosin i okolice
 �29 października, około godz. 

12.15, w pobliżu wiaduktu nad au-
tostradą w Nowostawach Dolnych 
jadący KIA Cee’d 41-latek z ozor-
kowa potrącił przebiegającą przez 
jezdnię sarnę. Nikomu nic się nie 
stało. Sarna padła.

Region | Skutki wichury i deszczu

Spokojniej niż ostatnio,  
ale pracy nie brakowało

Choć w porównaniu z nawał-
nicami, jakie przechodziły nad 
naszym regionem w sierpniu  
i na początku października, skut-
ki porywistego wiatru i ulewne-
go deszczu, które nawiedziły nas 
w ostatni weekend, nie były bar-
dzo groźne, to strażacy także mie-
li dużo pracy, zwłaszcza 29 paź-
dziernika.

Przez całą niedzielę zanotowa-
no kilkanaście wyjazdów związa-
nych z usuwaniem skutków trud-
nych warunków atmosferycznych. 
Pompowanie wody z posesji było 
niezbędne przy ul. Dworskiej  
w Głownie, na Woli Zbrożkowej, 
w Dmosinie Drugim i Boczkach 
Zarzecznych. Strażacy musieli 
także udrażniać przepust drogowy 

przy ul. Dorzecznej w Głownie, 
gdyż woda zalewała teren jezd-
ni. Z upływem dnia większość 
interwencji dotyczyła uszkodzo-
nych przez wiatr drzew. Nad-
łamane konary, niebezpiecznie 
zwisające nad drogami, zabezpie-
czano przy ul. Moczydła w Głownie  
i w Sosnowcu. Powalone na jezd-
nię drzewa usuwano w Dobrej No-
winach, Popówku Włościańskim, 
Ossem i Dobieszkowie. 

Skutki wichury usuwano też 
30 października. Nadłamane ko-
nary drzew usuwano znad jezdni 
w Orzechówku i Sosnowcu oraz 
znad placu zabaw w Kalinowie.  
W Dmosinie Drugim usunięto 
drzewo, które niebezpiecznie na-
chylało się nad linię telefoniczną. kl

kRoNikA PoLiCYJNA | 26.10-29.10 Gmina Dmosin | Interwencja

Mandat za nieszczepienie psa
Policjanci z Brzezin 25 paździer-

nika w jednej z miejscowości gm. 
Dmosin podjęli interwencję w dość 
niecodziennej sprawie. Otrzymali 
oni zgłoszenie, że 57-letnią kobietę 
pogryzł nieszczepiony pies.

Po przybyciu na miejsce okaza-
ło się, że wcześniej nadjechał Ze-
spół Ratownictwa Medycznego. 
Funkcjonariusze otrzymali od za-

łogi informację, że kobietę zadrapał  
w palec należący do niej „wielo-
rasowy” pies, a jej życiu nie zagra-
ża niebezpieczeństwo. Kobieta, od 
której policjanci mieli wyczuć woń 
alkoholu, oświadczyła, że zwierzę, 
które uciekło po zdarzeniu, należy 
do niej i, że nie było szczepione. Za 
to ostatnie właścicielkę policjanci 
ukarali mandatem.  kl

Dmosin | wypadek drogowy

Oplem potracił 
motorowerzystę

Z obrażeniami ciała, w tym 
złamanym obojczykiem, trafił do 
szpitala 36-letni motorowerzysta, 
potrącony 26 października, około 
godziny 14.30, w Dmosinie.

Do zdarzenia doszło, gdy kie-
rujący Oplem Astrą 73-letni 

mieszkaniec powiatu zgierskiego, 
wyjeżdżając z drogi podporządko-
wanej, uderzył w poruszającego 
się motorowerem 36-latka z gmi-
ny Dmosin. Postępowanie trwa. 
Sprawa prawdopodobnie trafi do 
rozpatrzenia przez sąd.  kl

Wola Błędowa | Droga krajowa nr 14

Wyprzedzanie powodem 
sporego chaosu

Nieudane wyprzedzanie wyko-
nane przez 22-letniego mieszkańca 
gminy Stryków doprowadziło 27 
października, około godziny 12.30, 
do sporego zamieszania na drodze 
krajowej nr 14 w Woli Błędowej.

Mężczyzna jechał samocho-
dem marki Opel w kierunku Stry-
kowa, wyprzedzał ciąg pojazdów. 
Przed nim manewr wyprzedzania 
poprawnie wykonał inny pojazd. 
Kierującemu Oplem nie starczyło 
już miejsca, w wyniku czego za-
czął spychać z drogi Daewoo Ma-

tiza, prowadzonego przez 44-latka 
z gminy Domaniewice. 

Opel uderzył w bok Daewoo, 
po czym zderzył się z jadącą z na-
przeciwka Skodą Felicją, kierowa-
ną przez 45-latka z gminy Stryków. 
Kierujący Skodą utracił panowa-
nie nad pojazdem, w konsekwen-
cji uderzając w stojący na poboczu 
pojazd marki Dacia, za kierownicą 
którego siedział 51-latek z Głowna.

Nikomu z uczestników tej kolizji 
nic się nie stało. Kierowca Opla zo-
stał ukarany mandatem.  kl
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Stryków | Gminna biblioteka Publiczna 

Spotkanie z podróżniczką
Joanna Królikowska – podróż-

niczka, malarka, kolekcjonerka, 
pisarka, współzałożycielka cha-
rytatywnej fundacji JoMi, będzie 
gościem Gminnej Biblioteki Pu-
blicznej w Strykowie.

O interesującym życiu podróżu-
jącej po świecie w poszukiwaniu 
artystycznych inspiracji rodowi-
tej łodzianki, od lat mieszkającej 
w Niemczech, będzie można po-
słuchać już w najbliższy wtorek, 
czyli 7 listopada, o godz. 11.30, 
na sali strykowskiego Domu Kul-
tury. Spotkanie zatytułowane zo-
stało „Poznać świat, by go zrozu-

mieć”. Oprócz obrazów Joanna 
Królikowska ma na swoim koncie 
m.in. serię fotograficznych portre-
tów dzieci z różnych stron świa-
ta oraz kolekcję dziecięcych lalek 
przywiezionych z 30 odwiedzo-
nych krajów. Podróżniczka wraz 
z mężem Michałem 2 lata temu 
założyła fundację, która pomaga 
dzieciom z najbiedniejszych rejo-
nów Afryki. 

Podczas spotkania będzie 
możliwość zakupu wydanej w 
tym roku książki autorstwa Jo-
lanty Królikowskiej pt. „Dzieci 
świata”.  ljs

Głowno | Miejski ośrodek Kultury

Teatralna gratka dla dzieci
W najbliższą niedzielę, 5 listo-

pada, o godzinie 15.00, w Miej-
skim Ośrodku Kultury w Głow-
nie zostanie wystawiony, z myślą 
o najmłodszych widzach, spektakl 

pt. „Koziołek Matołek”. Przedsta-
wienie przygotował Akademicki 
Ośrodek Inicjatyw Artystycznych 
w Łodzi. Wstęp na spektakl bę-
dzie bezpłatny.  kl

Głowno | uwaga na oszustów!

Pseudofachowcy nabrali starszą 
panią
Zbytnia ufność i, niestety, także naiwność starszych 
osób, czyni z nich idealne cele dla różnego rodzaju 
naciągaczy. Mieszkańcy Głowna, Strykowa i okolic 
padali już ofiarami oszustw „na wnuczka”,  
„na inkasenta” czy „na pracownika wodociągów”. 
W ubiegłym tygodniu wywieść w pole dała się 
starsza kobieta z Głowna, którą oszukano proponując 
wykonanie prac remontowych za podejrzaną cenę.

Przebieg oszustwa był dość 
niecodzienny, gdyż oszuści teo-
retycznie coś dla kobiety zrobi-
li. Zacznijmy jednak od począt-
ku. Głownianka mieszka w domu 
z córką i jej mężem, którzy jed-
nak od rana byli w pracy. W pew-
nym momencie pod dom podje-
chał mężczyzna, jak przypuszcza 
po śniadej cerze, prawdopodob-
nie narodowości romskiej. Zapy-
tał czy kobieta nie byłaby zain-
teresowana wymianą rynien. Za 
wykonanie usługi zaproponował 
niezwykle atrakcyjną cenę: 200 zł.

Skuszona propozycją głow-
nianka zgodziła się bez konsul-
towania tej sprawy z córką. Na 
miejscu pojawiły się dodatkowe 
dwie osoby. Weszły one na dach  
i w półtorej godziny założyły rze-
czone rynny. 

Problem zaczął się gdy przy-
szło do płacenia. Szef „ekipy bu-
dowlanej” oznajmił bowiem, że 
kobieta go źle zrozumiała i za ro-
botę należy się 200 zł, ale od me-

tra. Całość kosztów wyliczył na, 
bagatela, 4.500 zł. Głownian-
ka była zszokowana. Mężczyzna 
wywierał na nią presję, mówił, 
że materiały kosztują, że trzeba 
za pracę zapłacić. Kobieta przy-
znaje, że choć nie straszył jej uży-
ciem siły, to, biorąc pod uwagę, 
że mężczyzn było trzech, a ona 
sama, bała się. Zaczęła więc nego-
cjować. „Fachowcy” zeszli z ceny 
do 1.500 zł. Głownianka poszła do 
sąsiada, pożyczyła pieniądze i za-
płaciła. Rzecz jasna nie otrzyma-
ła za to żadnego potwierdzenia, 
rachunku czy faktury. Mężczyźni 
oddalili się po zapłacie.

Po powrocie do domu rodzi-
na głownianki zorientowała się, 
że starsza pani padła ofiarą nacią-
gaczy. Założone rynny zrobione 
były z kiepskiej jakości materiału, 
w sposób pozostawiający wiele do 
życzenia. Już sam czas, w jakim 
przybysze zdołali rynny założyć, 
mógł świadczyć o tym, że robo-
ta nie została wykonana dobrze. 
Rodzina głownianki, konsultując 
już wcześniej ile kosztowałaby ją 
wymiana rynien, dowiedziała się  
u profesjonalistów, że byłby to 
koszt ok. 2 tys. zł, a praca zajęłaby 
im nawet dwa dni.

niewiele da się zrobić
Rodzina zastanawia się na zgło-

szeniem sprawy na policję. My 
zapytaliśmy o podobne zdarzenia 
oficerów prasowych w Komen-
dzie Powiatowej Policji w Zgie-
rzu oraz Komendzie Powiatowej 
Policji w Brzezinach. Zarówno 
Magdalena Nowacka ze Zgierza,  
jak i Mariusz Chmiel z Brze-
zin przyznali, że z podobnym 
działaniem nie mieli wcześniej  
do czynienia. Oboje zapewnia-
ją, że policja na pewno przyjęła-
by zgłoszenie w takiej sprawie, ale 
nie ukrywają, że szanse na odzy-
skanie pieniędzy nie są duże.

Mariusz Chmiel przyznaje, że 
sytuację komplikowałoby kilka 
rzeczy. Po pierwsze, mężczyź-
ni jednak jakąś pracę wykonali,  

a cena i sposób realizacji to kwe-
stia dość subiektywna w ocenie. 
Po drugie, w razie czego mogli-
by się oni tłumaczyć tym, że to 
starsza pani ich źle zrozumiała 
i od początku mówili ile będzie 
usługa kosztować. Po trzecie, za 
pracę zapłacono. Gdyby głow-
nianka odmówiła zapłaty, to „fa-
chowcy” musieliby dochodzić 
swoich praw, co rzecz jasna ła-
two powiedzieć, bo kobieta czuła 
się zagrożona. Zdaniem Mariu-
sza Chmiela, w momencie wrę-
czenia mężczyznom pieniędzy 
kobieta „przyklepała” dokonanie 
transakcji.

Rodzina i poszkodowana rów-
nież liczą się z tym, że nic nie da 
się zrobić i zgłosili się do nas, 
by za naszym pośrednictwem 
ostrzec innych. Ze swojej strony 
więc apelujemy po raz kolejny  
o zachowanie daleko idącej 
ostrożności, zwłaszcza w przy-
padku aż tak podejrzanie atrak-
cyjnych ofert.

Jeśli już się jednak na coś pań-
stwo zgadzacie, domagajcie się 
za wykonaną pracę rachunku, 
faktury, a w przypadku pode-
tknięcia pod nos jakiejkolwiek 
umowy, dokładnie ją przeczytaj-
cie. 

w momencie 
wręczenia 
mężczyznom pieniędzy 
kobieta „przyklepała” 
dokonanie transakcji.

Jakub
Lenart

jakub.lenart@lowiczanin.info

Magdalena Szajder. Sprawy za-
skarżenia zarządzenia nie chce 
już jednak w żadnym aspekcie ko-
mentować.

Usłyszeliśmy również pogło-
skę, że kandydowaniem na stano-
wisko burmistrza mógłby być za-
interesowany wiceprzewodniczący 
Krzysztof Parol. – Nic mi na ten te-
mat nie wiadomo – skomentował 
krótko te pogłoski i podkreślił, że 
nie sądzi, by za tym, jak kto gło-
sował, kryły się czyjeś dalekosięż-
ne plany. – Moje stanowisko w tej 
sprawie od początku jest jasne. Dla 
mnie, jako radnego, sprawa skoń-
czyła się dla nas 7 lipca. Wtedy 
podjęliśmy, słuszną według mnie, 
decyzję o tym, że nie poprzemy 
wniosku wojewody (w lipcu rada 
nie podjęła uchwały stwierdzającej 
wygaśnięcie mandatu burmistrza, 
o co wnioskował do niej Zbigniew 
Rau – przyp. red.) Nie wydaje mi 
się, żebyśmy mieli kompetencje do 
dalszego roztrząsania tej sprawy. 
Gdyby burmistrz nie miał możli-
wości zaskarżenia zarządzenia, to 
wtedy rada musiałaby stanowisko 
zająć (...).

Stojący nieraz w opozycji do 
burmistrza radny Przemysław 

Kobacki uważa, że poniedziałko-
we głosowanie nie ma związku 
z politycznymi ambicjami. – Nie 
wydaje mi się, żeby coś takiego 
się szykowało – powiedział nam.  
– W kuluarach też nie było roz-
mów na temat tego, że ktoś z rad-
nych chce zgłosić akces na stano-
wisko burmistrza.

Od jednego z radnych, którzy 
zagłosowali przeciwko, usłysze-
liśmy, że nie doszukiwałby się  
w decyzji radnych drugiego dna. 
Jego zdaniem, byłoby to bardziej 
prawdopodobne, gdyby sprawa 
wypłynęła na 2-3 lata przed wy-

borami samorządowymi, a nie na 
rok przed nimi. Według niego nie 
da się wykluczyć, że sprawy są-
dowe będą się toczyły długo, być 
może do samych wyborów, a na-
wet, gdyby zakończyły się wcze-
śniej, to będzie już za mało czasu 
na rozpisanie wcześniejszych wy-
borów i prędzej zostanie wyzna-
czony komisarz. 

Zdaniem większości naszych 
rozmówców, na stwierdzenie kto 
będzie startował na burmistrza 
w wyborach samorządowych  
w 2018 roku, jest jeszcze za wcze-
śnie. 

Jak w ogóle doszło  
do głosowania
Sesja z 30 października była 

drugim w ciągu kilku dni po-
dejściem do sprawy wniesie-
nia skargi. Przypomnijmy, że 
poprzednio, 24 października,  
w sali obrad stawiło się jedynie 
pięciu radnych. Brak kworum 
spowodował, że sesja się nie od-
była. Choć radni tłumaczyli swo-
ją nieobecność m.in. obowiązka-
mi zawodowymi, w kuluarach 
można było też od kilku osób 
usłyszeć, że słaba frekwencja nie 

była przypadkowa, a niektórzy  
w sprawie zaskarżenia zarządze-
nia wojewody czuli, że wywiera 
się na nich presję. 

Zgodnie ze statutem miasta,  
w przypadku braku kworum 
przewodniczący rady (w tym 
przypadku był to wiceprzewodni-
czący Krzysztof Parol, który za-
stępował nieobecną w zeszłym 
tygodniu Magdalenę Szajder  
– przyp. red.) jest zobligowany 
do zwołania kolejnej sesji w cią-
gu 7 dni, chyba że wnioskodawcy 
wycofaliby swój projekt, czego  
w tym przypadku nie zrobili. 

Wiceprzewodniczący ze swo-
jego obowiązku się wywiązał  
i zwołał sesję na 30 października. 
Było to drugie w tym dniu po-
siedzenie, gdyż na wcześniejszą 
godzinę zwołana została, rów-
nież w trybie nadzwyczajnym, 
sesja w sprawach budżetowych  
(o jej ustaleniach piszemy osobno 
– przyp. red.). Na pierwszą sesję 
przyszło tym razem 11 radnych. 
Po jej zakończeniu pozostali oni 
na sali i czekali na godzinę rozpo-
częcia drugiego posiedzenia.

Na nim zagłosowali tak, jak to 
opisaliśmy.  kl

Gdyby burmistrz 
nie miał możliwości 
zaskarżenia 
zarządzenia, to wtedy 
rada musiałaby 
stanowisko zająć

wiceprzewodniczący 
krzysztof Parol
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Nie płacił za wodę 
przez całe lata
– radni zaległości nie umorzyli. str. 10

ReKLAMA

Głowno | Święto Niepodległości

W tym roku obchody  
na szerszą skalę

Tegoroczna celebracja Święta 
Niepodległości w Głownie będzie 
miała charakter obchodów miej-
sko-powiatowych. Uroczystości 
odbędą się w sobotę, 11 listopada.

Harmonogram obchodów prze-
widuje około trzygodzinny pro-
gram. O godzinie 9.00 w Szkole 
Podstawowej nr 1 obejrzeć będzie 
można program artystyczny, przy-
gotowany przez uczniów głowień-
skich szkół. 

Po zakończeniu tej części zebra-
ni przejdą pochodem (ulicami Wi-
gury, Dworską i Łowicką) do ko-
ścioła św. Jakuba Apostoła, gdzie 
o 10.15 rozpocznie się msza świę-
ta. Po mszy zostaną złożone kwia-
ty przy tablicach mieszczących się 

na zewnątrz świątyni. Następnie 
uczestnicy przejdą na Plac Wol-
ności, po drodze składając również 
kwiaty pod Pomnikiem Bojowni-
ków w parku im. Armii Krajowej.

Główna część obchodów prze-
widziana jest na placu. Tu nastąpi 
powitanie uczestników, a przemó-
wienia okolicznościowe wygło-
szą burmistrz Grzegorz Janeczek 
i starosta zgierski Bogdan Jarota. 
Delegacje złożą kwiaty pod obe-
liskiem upamiętniającym odzy-
skanie niepodległości. Po uroczy-
stościach delegacje władz miasta  
i powiatu złożą kwiaty na mogiłach 
żołnierzy oraz ofiar walk o niepod-
ległość, mieszczących się na cmen-
tarzu parafii św. Jakuba.  kl

RZuT okiem | ChoDNIKI GoTowe

Pod koniec zeszłego tygodnia zakończyła się druga z dwóch 
niewielkich inwestycji, polegających na budowie nowych chodników, 
prowadzonych przez starostwo powiatowe w zgierzu na terenie Głowna. 
Kostkę brukową położono na odcinku ul. łowickiej, między  
ul. Rynkowskiego a mostem na brzuśni (prawa strona idąc od miasta) 
oraz przy ul. Targowej, między ul. łowicką a drogą krajową nr 14 (lewa 
strona). Inwestycje prowadziła firma Kal-bruk z Koluszek. Powiat zapłaci 
jej za nie 101.680 zł brutto. kl

Gmina Głowno | Szansa na dotacje do oze

Nabór deklaracji przedłużony do jutra
Urząd Gminy Głowno wy-

dłużył do piątku, 3 listopada, na-
bór dokumentów od mieszkań-
ców zainteresowanych udziałem  
w projekcie, który przewiduje do-
finansowanie ze środków unijnych 
indywidualnym odbiorcom aż do 
85% kosztów zakupu proekolo-
gicznych instalacji. 

Gminny program ma być re-
alizowany w ramach IV osi prio-
rytetowej RPO Województwa 
Łódzkiego „Gospodarka nisko-
emisyjna” i ma objąć dotacje  
do takich odnawialnych źródeł 
energii (OZE) jak: kolektory sło-

neczne (do ogrzewania wody), pa-
nele fotowoltaiczne (do produkcji 
prądu) i piece grzewcze na bio-
masę. 

Przypominamy, że jeden 
mieszkaniec może skorzystać  
z dotacji do instalacji nie tylko jed-
nego, ale i kilku wyżej wymienio-
nych OZE, z zastrzeżeniem, że 
mogą być one wykorzystywane  
w gospodarstwach domowych, ale 
nie w budynkach, w których zare-
jestrowana lub prowadzona jest 
działalność gospodarcza, a także 
rolnicza (czyli np. nie w oborach, 
chlewach, kurnikach itp.). Bene-

ficjentem projektu będzie gmina, 
która może otrzymać dotację dla 
swoich mieszkańców. 

Dofinansowanie wynosić ma 
do 85% kwalifikowanych kosztów 
netto, zaś po stronie mieszkańca 
pozostanie konieczność uiszcze-
nia wkładu własnego w wyso-
kości 15% oraz podatku VAT od 
kosztów kwalifikowanych całej 
inwestycji (8% lub 23%), a także 
pokrycie kosztu wizyty technika 
(około 120 zł) po złożeniu dekla-
racji udziału w projekcie. Gmina 
natomiast weźmie na siebie kosz-
ty opracowania dokumentacji pro-

jektowej i przez 5 lat od momentu 
zatwierdzenia wniosku o płatność 
to ona będzie właścicielem za-
montowanych instalacji. Po tym 
okresie zostaną one przekazywa-
ne mieszkańcom.

Zainteresowani udziałem  
w projekcie proszeni są o jak 
najszybsze składanie w Urzę-
dzie Gminy Głowno dokumen-
tów w postaci: deklaracji udziału, 
oświadczenia o kryteriach rekru-
tacji oraz ankiety mającej na celu 
określenie doboru instalacji OZE. 
Wzory dokumentów są dostępne 
na stronie www.gmina-glowno.
pl, a także w urzędzie, w pokoju 
nr 13. Szczegółowych informacji  
o projekcie udziela inspektor Ma-
ciej Olejniczak, tel. 42 719 12 91 
wew. 123.  ewr

Stryków | Inwestycje gminne

Budmel przebuduje 
ulicę Legionów
Gmina Stryków rozstrzygnęła przetarg  
na kolejną, idącą w miliony inwestycję. Lokalna 
firma Budmel z Tymianki przedstawiła najlepszą 
cenowo ofertę na wykonanie kanalizacji 
deszczowej i sanitarnej, wraz z przepompownią 
oraz przebudowę nawierzchni ulicy Legionów. 

Za dobrze wykonane zadanie 
zainkasuje od gminy 2.721.990 zł 
w trzech transzach, ponieważ in-
westycja rozłożona została na trzy 
lata. W tym roku gmina wyłoży 
na nią 670 tys. zł, w przyszłym 

– 970 tys. zł, a w 2019 – resztę 
umownej kwoty. 

W 2015 roku gmina uzyskała 
pozwolenie na przebudowę dro-
gi. Projekt przepompowni jest 
jeszcze starszy. Gmina dysponuje 
nim już od 2014 roku. W ramach 
zadania inwestycyjnego należy 
wykonać przebudowę skrzyżo-
wania ulicy Legionów z ulicą 
Warszawską w Strykowie. W za-
kresie robót przewiduje się budo-

wę chodników o szerokości od 
1,25 do 1,50 m. Zakres zamówie-
nia przewiduje budowę zjazdów 
do posesji o nawierzchni z kost-
ki betonowej. W ramach projektu 
zaplanowany jest również parking 
przy plaży i w okolicach cmenta-
rza na ok. 105 miejsc. 

Wprowadzenie inwestycji do te-
gorocznego budżetu Rada Miejska 
Strykowa przegłosowała całkiem 
niedawno, bo w sierpniu tego roku. 
Kilka miesięcy wcześniej, z wnio-
skiem o rozważenie takiej możli-
wości przez burmistrza Strykowa 
Andrzeja Jankowskiego, wystąpił 
radny Bogdan Walczak. Wnio-
sek zyskał poparcie większości 
radnych. Bezpośrednim bodźcem  
do podjęcia konkretnych dzia-
łań w kierunku uporządkowa-

nia ulicy był pogrzeb radnego 
powiatowego, a wcześniej rów-
nież zasiadającego w Radzie 
Miejskiej Strykowa Grzegorza 
Kuny. Radni uznali, że chociaż-
by ze względu na to, w jakich 
warunkach drogę z kościoła na 
cmentarz mariawicki musiał 
przebyć kondukt żałobny z jego 
trumną, ulica Legionów dłużej 
nie może czekać.

Pierwsza część inwestycji zo-
stanie sfinansowana pieniędz-
mi przeznaczonymi pierwotnie 
na rozpoczęcie budowy nowego 
Centrum Kultury. Obecnie gmi-
na realizuje też wartą ok. 2,5 mln 
zł budowę na ul. Zlotowej i Żyt-
niej, której zakończenie, zgodnie 
z umową, ma nastąpić do 31 maja 
przyszłego roku. 

LiLianna Jóźwiak
-StaSzewSka

lila.staszewska@lowiczanin.info
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RZuT okiem | PęKłA RuRA

W nocy z 30 na 31 października w Głownie doszło do awarii wodociągowej, w wyniku której przez kilka 
godzin centrum miasta było pozbawione wody. żeliwna rura pękła w poniedziałek, po godz. 21, na wysokości 
kościoła św. Jakuba Apostoła na ul. łowickiej. Rano wykonano tu odwiert w asfalcie celem usunięcia awarii.  
Do chwili oddawania tego numeru „wieści” do druku, ekipa MzwiK zdążyła zakończyć prace, a ulica łowicka, 
początkowo wyłączona z ruchu od skrzyżowania z Dworską do Rynkowskiego, została z powrotem otwarta. ewr

Gmina Głowno
Uchwalono 
szereg zmian

W ośmiu odrębnie podjętych 
uchwałach rada Gminy Głowno 
na sesji 31 października przegłoso-
wała kolejne zmiany miejscowych 
planów zagospodarowania prze-
strzennego poszczególnych wsi, 
dostosowujące dokumenty do wy-
tycznych ujętych w studium z 2012r.

Zmiany w planach opracowa-
ły dwie firmy: Mondra Design 
(6 dokumentów) oraz Dolnośląskie 
Biuro Pojektowania Urbanistycz-
nego (2 dokumenty). Zmiany do-
tyczą części miejscowości: Boczki 
Domaradzkie, Boczki Zarzeczne, 
Gawronki, Feliksów, Helenów, Mą-
kolice, Mięsośnia, Piaski Rudnickie 
i Ziewanice. Stanowią realizację 
wniosków i uwag mieszkańców 
złożonych na etapie prac nad stu-
dium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego 
gm. Głowno, a dotyczących przede 
wszystkim zwiększenia powierzch-
ni przeznaczanych pod zabudowę 
mieszkaniową jednorodzinną, usłu-
gową lub produkcyjną.  str. 35
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Autorem wizualizacji centrum edukacyjno-sportowego jest pracownia Radosława Guzowskiego z warszawy.

Stryków | Inwestycja wysokiej rangi i wysokich kosztów

60 milionów na szkołę, przedszkole,
halę i stadion

dokończenie ze str. 1

Otwarcie ofert odbyło się  
21 czerwca. W postępowaniu zo-
stały złożone 3 oferty, z których 
jedna została odrzucona, nato-
miast z pozostałych dwóch po 
analizach i szczegółowym spraw-
dzeniu przedłożonych koncepcji 
komisja przetargowa zapropono-
wała do wyboru ofertę złożoną 
przez warszawskiego architekta 
Radosława Guzowskiego. 

Cena ofertowa za wykona-
nie usługi zamknęła się kwotą 
1.020.900 zł. Burmistrz Strykowa 
zatwierdził wybór wykonawcy po 
przegłosowaniu przez Radę Miej-
ską zabezpieczenia dodatkowych 
pieniędzy na realizację projektu. 

Umowa na wykonanie opra-
cowania została zawarta 18 wrze-
śnia. W ramach realizacji zadania 
będzie opracowana wielobran-
żowa dokumentacja projekto-
wa budowy szkoły podstawowej, 
hali sportowej połączonej z bu-
dynkiem szkoły, jak również bo-
isk zewnętrznych do piłki noż-
nej (boisko pełnowymiarowe i 
boisko treningowe z bieżnią lek-
koatletyczną) oraz boisk wielo-
funkcyjnych. W skład projektu 
będą wchodzić sieci, uzbrojenia 
terenu, sposób odprowadzenia i 
oczyszczania ścieków, układ ko-
munikacyjny, miejsca parkingo-
we, chodniki, drogi dojazdowe, 
układ zieleni, plac zabaw, siłow-
nia, ogrodzenia, piłkochwyty, 
oświetlenie.

Ponadto zostanie wykona-
na mapa do celów projektowych, 
badania podłoża gruntu, koncep-
cja architektoniczna – bo wstępna 
była oceniana na etapie przetargu, 
natomiast ostateczna musi być za-
twierdzona pisemnie przez gminę. 
Ta ostatnia zastrzegła sobie możli-
wość dokonania korekt w zależno-
ści od potrzeb i wymagań. 

Szczegółowy opis jest załącz-
nikiem do specyfikacji i jest nadal 
dostępny w BIP-ie gminy Stryków 
(zakładka przetargi), dzięki cze-
mu każdy zainteresowany miesz-
kaniec może się z nim zapoznać. 

Kim jest projektant? Zgod-
nie z tym, co na komisji powie-
dział Radosław Guzowski, jego 
firma od ok. 5 lat specjalizuje się 
w projektach obiektów oświato-
wych. Do tej pory zrealizowała 
już budowę dwóch szkół: w Ra-
dzyminie i Ożarowie Mazowiec-
kim. Obecnie w budowie jest trze-
cia – szkoła, przedszkole i żłobek  
w Pruszkowie. Drugą sferą dzia-
łalności biura są obiekty sportowe. 
Jest ono autorem projektów hali 
dla Skry Bełchatów, hali widowi-
skowo-sportowej w Legionowie,  
a obecnie hali widowiskowo-spor-
towej w Mielcu. 

Radosław Guzowski zaprezen-
tował kilka zdjęć z obiektów już 
wykonanych, m.in. szkoły w Oża-
rowie, szkoły w Radzyminie (opu-
blikowanej w piśmie Architektu-
ra). Biuro jest również autorem 
dwóch boisk piłkarskich w okoli-
cach Warszawy: trzecioligowego 
w Ożarowie (obecnie w czasie bu-
dowy) oraz boiska w Pruszkowie. 

w wirtualnej wyobraźni 
Przede wszystkim jednak Ra-

dosław Guzowski przedstawił 

szereg wizualizacji dotyczących 
zrewidowanej koncepcji obiek-
tu, który w przyszłości ma po-
wstać w Strykowie. Radni oglą-
dali m.in. rzuty z lotu ptaka, gdzie 
uwagę zwraca główny plac przed 
szkołą, który ma być przestrze-
nią publiczną, z której będą mo-
gły korzystać nie tylko dzieci, ale 
również osoby przychodzące na 
wydarzenia sportowe i widowi-
skowe w hali. Trzykondygnacyj-
na szkoła (piwnica, parter i pię-
tro) jest połączona z halą. Z kolei 
zwornikiem pomiędzy budyn-
kiem przedszkola a budynkiem 
szkoły ma być stołówka i kuch-
nia (uczniowie mają jeść posiłki 
w stołówce, zaś przedszkolakom 
mają być one dowożone z kuchni 
na miejsce windą). 

Zarówno przedszkole, jak  
i szkoła będą posiadać swoje 
własne dziedzińce: przedszkole 
– jeden, szkoła – dwa (dla dzie-
ci młodszych i starszych). Radni 
zapoznali się również z tym, jak 
funkcjonalnie prezentowałyby się 
poszczególne składowe komplek-
su. 

Hala widowiskowo-sportowa 
na poziomie parteru ma posiadać 
reprezentacyjny dwukondygna-

cyjny hol z głównymi schodami. 
Na ścianie planowana jest grafika 
o tematyce sportowej. Parter to 
również winda, szatnia, zaplecze 
administracyjne hali (zakłada się, 
że będzie to oddzielna jednostka 
administracyjna), toalety dla pu-
bliczności, część gimnastyczna: 
dwie duże szatnie służące dru-
żynom piłkarskim, cztery mniej-
sze zespoły szatniowe (również 
przystosowane do osób niepełno-

sprawnych), pomieszczenia tre-
nerów, pomieszczenia sędziów, 
punkt pierwszej pomocy, kontro-
la antydopingowa, średniej wiel-
kości pomieszczenie odnowy 
(sauna, jacuzzi, leżaki do wypo-
czynku, zimny prysznic). 

Boisko ma być pełnowymiaro-
we z możliwością podziału kota-
rami na trzy części. Będzie posia-
dało magazyn sportowy.

  str. 34
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co intereSowało raDnych? i iLe to bęDzie oStatecznie koSztować?
Projekt kompleksu 
edukacyjno-sportowego 
ma być gotowy do maja 
przyszłego roku. Później 
gmina może rozpocząć 
ubieganie się o pozwolenie 
na budowę. Czy chcieć, 
w tym wypadku oznacza 
również móc?

Komisja oświaty finansowych 
aspektów inwestycji raczej 
nie analizowała. orientacyjna 
kwota 60 mln zł została jedynie 
skwitowana komentarzem 
nawiązującym do szacowania 
nowego Centrum Kultury, 
w którego przypadku – 
przypomnijmy – okazało 
się, że po uwzględnieniu 
wyposażenia, koszty mogą 
skoczyć do 40 mln zł, czyli być 
ponad dwa razy wyższe niż 
pierwotnie zakładano. Gmina 
miała rozpocząć budowę już 
w tym roku, co ostatecznie do 
skutku nie doszło. Najpierw, jak 
po grudzie szło uzyskiwanie 
pozwolenia na budowę, a kiedy 
w końcu 3 miesiące temu 
udało się je zdobyć, przetarg 
na wykonanie ogromnej 
inwestycji (dopiero on de facto 

określi ostateczne koszty), 
okazał się tak skomplikowany, 
że do tej pory nie został 
ogłoszony.
wobec komentarza, że  
w tej sytuacji koszty nowego 
kompleksu edukacyjno-
sportowego mogą wynieść  
80 mln zł, Radosław Guzowski 
nie oponował. Poinformował 
jednak komisję, że ostatnio 
rozstrzygnięto przetarg 
na nieco mniejszy obiekt 
w Pruszkowie, a wybrany 
wykonawca zrealizuje 
inwestycję za 48 mln zł. 
o co pytali radni? Radny 
Dariusz Dziewulski dopytywał 
m.in. jak w wybudowanych już 
obiektach zaprojektowanych 
przez Guzowskiego sprawdza 
się rozwiązanie doświetlenia 
wewnętrznego patio 
przeszklonym dachem, co 
również proponowane jest  
w Strykowie. Radny przywołał 
przykład Przedszkola 
Samorządowego w Strykowie 
oraz Szkolę Podstawową 
nr 2 w Głownie, gdzie tego 
typu rozwiązania nastręczają 
problemów. – Nic nie 
przecieka. wszystko zależy 

od wykonawstwa – skwitował 
krótko projektant. 
Radny Dziewulski pod 
wątpliwość poddał również 
sens budowania aż dwóch 
boisk. – Nie szkoda nam 
kilkuset tysięcy włożonych już 
w boisko przy ul. brzezińskiej? 
– pytał. Takie podejście 
spotkało się z ostra ripostą 
ze strony przewodniczącego 
komisji, a jednocześnie 
honorowego prezesa 
„zjednoczonych” Grzegorza 
kozłowskiego, który 
przypomniał, że w Strykowie 
obecnie trenuje 7 drużyn 
piłkarskich, co – jego zdaniem 
– w pełni usprawiedliwia 
zamysł wyposażenia nowego 
kompleksu w taką, a nie inną 
ilość boisk. 
Radny Bogdan Walczak 
oczekiwał szczegółów na 
temat sposobu ogrzewania 
obiektu. z odpowiedzi, którą 
uzyskał wynika, że planowane 
jest ogrzewanie gazowe. – 
Jesteśmy również otwarci na 
wykorzystanie odnawialnych 
źródeł energii – powiedział 
Radosław Guzowski. Architekt 
podkreślił, że wszystko 

zależało będzie od rachunku 
ekonomicznego. wstępna 
koncepcja przewidywała 
fotowoltaikę. Radni dopytywani 
natomiast o pompy ciepła, 
które jednak zdaniem 
projektanta przy obecnym 
braku możliwości pozyskiwania 
dofinansowania z zewnątrz na 
tego typu rozwiązania, byłyby 
dla gminy nieopłacalne. 
Radny Łukasz orłowski 
sugerował m.in. by zamiast 
jednego boiska do squasha 
urządzić trzy, zaś burmistrz 
przeanalizował opcję wykupu 
dodatkowych działek pod 
przyszłościową budowę 
basenu. z wyjaśnień, których 
w tym względzie udzielił 
projektant wynika, że na 
terenie objętym koncepcją już 
w tej chwili byłoby miejsce na 
zaprojektowanie basenu.  
w koncepcji zagospodarowano 
je zielenią. Jedynym pytaniem, 
które podczas obrad komisji 
nie doczekało się odpowiedzi, 
było to ile osób stałej obsługi, 
oprócz nauczycieli i oświatowej 
administracji, będzie wymagało  
należyte funkcjonowanie 
całego kompleksu. ljs

Radosław Guzowski przedstawia radnym zrewidowaną koncepcję kompleksu. Na zdjęciu również radni: 
Andrzej Janeczko, Krzysztof bandurowicz oraz łukasz orłowski.
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zarówno przedszkole, 
jak i szkoła będą 
posiadać swoje 
własne dziedzińce: 
przedszkole – jeden, 
szkoła – dwa.
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Stryków | z obrad sesji Rady Miejskiej

Pierwszy 
dodatkowy 
koszt reformy 
oświaty 
Na ostatniej sesji Rady 
Miejskiej Strykowa,  
26 października, podjęto 
kolejne decyzje dotyczące 
zmian budżetu i zmian  
w budżecie na bieżący rok. 
Są one po raz pierwszy 
związane również  
z reformą oświaty.

Dochody gminy w zakre-
sie zadań własnych zwiększono  
o kwotę 199.995 zł. Składa się na 
to refundacja wydatków na do-
finansowanie unijnego projek-
tu termomodernizacji budynków 
użyteczności publicznej w czę-
ści dotyczącej świetlicy wiejskiej 
w Ossem. Łączny koszt wykona-
nia inwestycji wyniósł 312 tys. zł, 
natomiast wydatki kwalifikowane 
objęte dofinansowaniem stanowi-
ły 163.543, zł, z czego refundacja 
to 138.995 zł (85%). 

Ponadto dochody gminy 
zwiększyły się z tytułu otrzyma-
nia dotacji celowej od firmy Pa-

nattoni z przeznaczeniem na wy-
kup gruntów pod budowę drogi  
w Sosnowcu (od ronda w kierun-
ku Leroy Merlin). Łączne dofi-
nansowanie do wykupu stanowiło 
kwotę 270 tys. zł, a ostatnia tran-
sza, którą gmina otrzymała wy-
niosła 61 tys. zł. 

Po stronie wydatków uchwalo-
no zmniejszenie o kwotę 1.556.404 
zł. Złożyło się na to: zmniejszenie 
limitu na spłatę odsetek od zacią-
gniętych kredytów i pożyczek dłu-
goterminowych o kwotę 38 tys. zł, 
jak również zmniejszenie limitu 
wydatków dotyczących ewentu-
alnej spłaty związanej z poręcze-
niem pożyczki z WFOŚi GW na 
rzecz Związku Międzygminne-
go Bzura. Zmniejszono o 130 tys. 
zł limit wydatków związanych  
z wykupem działek pozosta-
łych po przejęciu przez gmi-
nę nieruchomości pod bu-
dowę drogi w Strykowie  
i Sosnowcu. Łączny limit przy-
jęty uchwałą budżetową na ten 
cel stanowi 250 tys. zł. str. 34

Stryków | Przyszłoroczne podatki 

Firmy wielkopowierzchniowe zapłacą więcej
Strykowscy radni 
uchwalili przyszłoroczne 
stawki podatków  
od nieruchomości  
oraz rolnego.

Więcej zapłacą firmy prowa-
dzące działalność na powierzchni 
powyżej 300 mkw. Podwyżka do-
tyczy też stawki płaconej od grun-
tów związanych z prowadzeniem 
działalności gospodarczej. Gło-
sowanie uchwał w sprawie okre-
ślenia wysokości podatku od nie-
ruchomości oraz obniżenia ceny 
skupu żyta do celów wymiaru po-
datku rolnego odbyło się na ubie-

głotygodniowej sesji, 26 paździer-
nika.

W kategorii budynków lub ich 
części uchwalone stawki na rok 
2018 wyglądają w sposób nastę-
pujący: od 1 mkw. budynków 
mieszkalnych – 0,60 zł, w zakre-
sie udzielania świadczeń zdrowot-
nych – 3 zł, pozostałych w tym 
zajętych na prowadzenie odpłat-
nej statutowej działalności pożyt-
ku publicznego – 4 zł, zajętych na 
cele rekreacyjno-wypoczynkowe 
– 7,2 zł. Od budowli gmina nadal 
zabierała będzie inwestorom 2% 
ich wartości. Natomiast stawki po-
datku od gruntów to: związanych 
z prowadzeniem działalności go-

spodarczej – 0,84 zł /m kw. (obec-
nie 0,81 zł/m kw.), zajętych pod 
wodą – 4,10 zł/ ha, pozostałych,  
w tym: zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działalności 
pożytku publicznego przez or-
ganizacje pożytku publicznego – 
0,20 zł/ 1mkw. oraz zajętych na 
cele rekreacyjno-wypoczynkowe 
– 0,35 zł/ 1 mkw.

Jak wyglądać będą stawki  
w podatku od nieruchomości 
związanym z prowadzeniem dzia-
łalności gospodarczej? Podatek 
od budynków lub ich części zaję-
tych na prowadzenie gospodarczej  
o pow. użytkowej do 300 mkw. 
pozostanie nadal na poziomie 21 

zł, o tyle dla pow. użytkowej po-
wyżej 300 mkw. – obowiązują-
ca obecnie stawka 22,66 zł ulega 
podwyższeniu do 23,1 zł. 

 W przyszłym roku rolnicy  
w gminie Stryków zapłacą za hek-
tar przeliczeniowy 80 zł podatku, 
czyli tyle samo co obecnie. Wy-
sokość podatku rolnego zależy od 
ceny kwintala żyta za dany rok,  
a tę ustala prezes Głównego Urzę-
du Statystycznego. Burmistrz 
oraz radni mogą stawkę obniżyć.  
W Strykowie obniżono ją z 52,49 
zł na 32 zł za 1 kwintal żyta. Po-
datek za 1 hektar przeliczeniowy 
dla gospodarstw rolnych to równo-
wartość pieniężna 2,5 kwintala.  ljs

Gmina Stryków | Sołectwo zelgoszcz

Zazieleniło się na działce
Sołectwo Zelgoszcz 
zakończyło rewitalizację 
terenu rekreacyjnego  
na działce przy świetlicy 
wiejskiej.

Nasadzenia zieleni, bo głównie 
o nie chodzi, były możliwe dzię-
ki Grantowi na Lepszy Start 2017, 
realizowanemu w ramach Pro-
gramu Funduszu Inicjatyw Oby-
watelskich OPUS. Mieszkańcy 
napisali projekt, który otrzymał 
dofinansowanie w wysokości  
3 tys. zł. Działkę na rzecz sołec-
twa kupiono w ubiegłym roku. 

Wówczas mieszkańcy zasiali na 
niej trawę. 

– Mamy plac zabaw dla dzie-
ci, który sukcesywnie doposa-
żamy, mamy urządzenie fitness, 
ale nadal było trochę pusto, dla-
tego postanowiliśmy postarać się  
o fundusze na zieleń – mówi Ilona 
Nowak, sołtys Zelgoszczy. Za po-
zyskany grant zakupiono krzewy, 
m.in. iglaki, korę oraz system na-
wadniania znajdującej się w nasło-
necznionym miejscu skarpy. Teraz 
w planach sołectwa jest utwardze-
nie wjazdu na działkę od strony 
placu zabaw i miejsc parkingo-
wych.  ljs

iglaki na działce sołeckiej sadzą mieszkańcy Zelgoszczy: Rafał Szyrmer, 
Marcin Nowak, bogdan Jaworski,Tomasz Michalak  i Piotr Klimczak.
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Stryków | w nowym bloku komunalnym zamieszka 88 osób

Co zadecydowało  
o przydziale?
Gmina Stryków ogłosiła listę kandydatów do zawarcia umowy najmu w nowym 
bloku komunalnym przy ul. Sowińskiego 12. Nazwiska opublikowane zostały  
w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego.

Średnio o jedno mieszkanie 
ubiegały się trzy gospodarstwa 
domowe. Ogólnie zweryfikowano 
około 90 wniosków dotyczących 
przydziału i zamiany mieszkań,  
z których wyłoniono 29 kandyda-
tów na przyszłych lokatorów.

Zasiedlanie bloku rozpocznie 
się po 15 listopada. Dlaczego tym, 
a nie innym osobom przyznano 
mieszkania, dociekała komisja re-
wizyjna Rady Miejskiej Strykowa 
obradująca 27 października. 

– Komisja brała pod uwa-
gę sytuację mieszkaniową, życio-
wą oraz majątkową wnioskodaw-
ców. Negatywnie zaopiniowano 
wnioski osób, których dochód na 
członka rodziny przekraczał kry-
terium dochodowe określone  
w uchwale Rady Miejskiej. Były 
to 4 przypadki. W dwóch przypad-
kach wnioskodawcy zrezygnowali 
z ubiegania się o zamianę dotych-
czasowych mieszkań na mieszka-
nia w nowym bloku. W trzecim 
w ogóle zrezygnowali, a w czwar-
tym wnioskowali o przydzielenie 
większego mieszkania w dotych-
czasowych zasobach – poinformo-
wała wiceburmistrz Bożena Moty-

lińska. Dodała ona, że największe 
mieszkanie w nowym bloku to ok. 
50 mkw. Najmniejszy lokal ma  
z kolei ok. 33 mkw. W bloku znaj-
duje się 11 mieszkań jednopokojo-
wych z kuchnią oraz 18 dwupoko-
jowych z kuchnią.

Do zasiedlenia mieszkań 1-po-
kojowych wytypowani zostali 
wnioskodawcy prowadzący go-
spodarstwa domowe jedno- i dwu-
osobowe, zaś do mieszkań dwu-
pokojowych – wnioskodawcy 
prowadzący gospodarstwa domo-
we 3-, 4- i 5-cioosobowe. 

Komisja mieszkaniowa prze-
prowadziła 31 wizji lokalnych. 
Utworzona lista kandydatów  
na najemców została przedłożona 
do zatwierdzenia burmistrzowi. 
Przed zatwierdzeniem listy bur-
mistrz powiadomił o negatywnej 
opinii tych wnioskodawców, któ-
rzy nie zostali zakwalifikowani. 
Ci, którzy znaleźli się na liście, 
zostali powiadomieni o pozytyw-
nym zaopiniowaniu wniosków. 
Lista została opublikowana po 
7-dniowym upływie terminu na 
złożenie odwołań. Jak poinformo-
wała wiceburmistrz Motylińska, 
nie wpłynęło żadne odwołanie. 

Wśród kandydatów na najem-
ców jest dwóch wnioskodawców, 
którzy wychowywali się w rodzi-
nach zastępczych. Jest również 
rodzina z Ukrainy z Kartą Pola-

ka, która mieszka w Strykowie od 
2 lat. Są matki samotnie wycho-
wujące dzieci, rodziny z chorymi 
dziećmi i osoby niepełnospraw-
ne. W nowym bloku zamieszka 
88 osób, w tym 35 dzieci. Z do-
tychczasowych zasobów komu-
nalnych przeprowadzi się do nie-
go 10 lokatorów, co oznacza, że 10 
mieszkań zostało odzyskanych do 
dalszego wykorzystania. 

Zawarcie umowy najmu w no-
wym bloku uzależnione jest od 

wpłacenia kaucji zabezpieczającej 
należności z tytułu najmu w wy-
sokości 10-ciokrotności czynszu 
miesięcznego za dany lokal przy 
przydziale mieszkania i 3-krotno-
ści czynszu przy zamianie loka-
lu, co również wynika z uchwa-
ły podjętej przez Radę Miejską 
Strykowa. Czynsz wynosił będzie 
średnio 6,5 zł/mkw. To jednak nie 
wszystkie koszty. 

Komisja rewizyjna zapoznała 
się z listą kandydatów na najem-
ców. Rady Damian Drzewiec-
ki pytał czy przy rozpatrywaniu 
wniosków na mieszkania pod 
uwagę brana była długość okre-
su oczekiwania. – Na liście mamy 
rodzinę z Ukrainy, która mieszka  
u nas 2 lata, natomiast wiem, że są 
w naszej gminie osoby, które cze-
kają już długi, długi czas na przy-
dział mieszkania komunalnego  
i go nie otrzymały – zauważył. 

Wiceburmistrz Motylińska od-
powiedziała, że nie można było 
brać pod uwagę tylko tego jak dłu-
go ktoś czeka. – Trzeba było liczyć 
się również z innymi aspektami. 
W skład komisji mieszkaniowej 
wchodziły osoby z „opieki”, któ-
re doskonale znały sytuację wie-
lu wnioskujących, osoby z gospo-
darki komunalnej, czyli z ramienia 
zarządcy, który będzie miał pod 
swoją pieczą nowy blok, ale rów-
nież zarządzał i zarządza dotych-
czasowymi zasobami komunal-
nymi, a także pracownicy urzędu. 
Ja również często uczestniczyłam 
w posiedzeniach komisji. Wnio-
ski były rozpatrywane naprawdę 
bardzo szczegółowo, bo piszą-
cy je mieli swoje odczucia, a ko-
misja musiała to prześwietlić pod 
każdym względem, żeby dokonać 
przydziałów sprawiedliwie – za-
pewniła wiceburmistrz. 

O dalsze mieszkaniowe plany 
gminy zahaczył w dyskusji Jaro-
sław Włodarczyk. – A co z po-
zostałymi, którzy oczekują jesz-
cze na mieszkania? – pytał radny. 
Konkretnej odpowiedzi, oprócz 
tej, że będą musieli czekać dalej, 
nie otrzymał. – Wbrew pozorom, 
nie tak łatwo było wyłonić najem-
ców w nowym bloku – zaznaczyła 
wiceburmistrz. Dodała, że chodzi-
ło m.in. o czynsz, który jest znacz-
nie wyższy niż ten w starych zaso-
bach mieszkaniowych gminy. 

Po zasiedleniu bloku, gmina 
dysponować będzie 10 odzyska-
nymi mieszkaniami. Opuszczają-
cy je lokatorzy są zobowiązani do 
pozostawienia ich w stanie nada-
jącym się do zamieszkania. Niż-
sza kaucja za mieszkanie w no-
wym bloku ma być rekompensatą 
za koszty poniesione w celu od-
świeżenia mieszkania. 

Głowno | budżet obywatelski

To już ostatnie dni głosowania
Już tylko do 6 listopada 
mieszkańcy Głowna mogą 
oddawać swoje głosy 
na projekty w ramach 
tegorocznego Budżetu 
Obywatelskiego. Wyniki 
mają zostać opublikowane 
9 listopada.

Przypomnijmy, że głosować 
mogą mieszkańcy miasta, któ-
rzy ukończyli minimum 16. 

rok życia. Każdy głosujący ma  
do rozdysponowania trzy głosy, 
o wadze 3, 2 i 1 punktu. Projek-
towi, który zdaniem głosującego 
jest najciekawszy, przyznaje on 3 
punkty itd.

Przewidziane są dwa sposo-
by głosowania. Można to zrobić  
w internecie poprzez stronę 
www.budzet.glowno.pl lub trady-
cyjnie lub stacjonarnie, udając się 
do którejś z siedzib Urzędu Miej-

skiego w Głownie. Przy ul. Nor-
blina (pokój nr 18) i ul. Dworskiej 
(pokój nr 1) głosować można od 
poniedziałku do piątku, od 8.00 
do 16.00, zaś przy ul. Młynarskiej 
1 (pokój nr 5) jest to możliwe  
od 8.00 do 20.00.

W tym roku do wyboru miesz-
kańcy mają 11 projektów:

1. „Siłownia fizyczno-umy-
słowa” – przewiduje się montaż 
urządzeń do ćwiczeń, jak i np. sto-

łów do gry w szachy nad zalewem 
Mrożyczka w rejonie od strony ul. 
Plażowej i Morskiej.

2. Plac zabaw dla dzieci  
i dorosłych „Chwila wytchnie-
nia” – montaż różnorodnych urzą-
dzeń również u zbiegu ul. Plażo-
wej i Morskiej.

3. Wielofunkcyjny plac spor-
towo-edukacyjny przy Szkole 
Podstawowej nr 3.

4. „Bezpieczne Głowno” 
(zakup profesjonalnego sprzę-
tu dla oSP Głowno).

5. Siłownia plenerowa przy 
ul. Sikorskiego – siłownia mia-
łaby powstać na terenie dawnego 

boiska do koszykówki, pomiędzy 
szczytami bloków nr 13 i 16 na os. 
Sikorskiego. 

6. „upiększamy nasze mia-
sto – murale w Głownie”. Mu-
rale miałyby powstać w 6 miej-
scach m.in. na budynkach Urzędu 
Miejskiego przy ul. Młynarskiej  
i ul. Norblina, ogrodzeniu obiek-
tu Stali Głowno czy też ciepłowni  
na os. Kopernika.

7. ogródek dydaktyczno-re-
kreacyjny „Adaś” przy Szkole 
Podstawowej nr 2.

8. Park fitness z wieżą kali-
steniczną przy ZS nr 1 im. R. A. 
Cebertowicza. 

9. Strefa relaksu na tere-
nie przyległym do zalewu 
mrożyczka. Zestaw urządzeń  
do ćwiczeń miałby również znaj-
dować się w rejonie zbiegu ul. 
Plażowej i Morskiej. 

10. „Głowno dla Niepod-
ległej – cykl wydarzeń upa-
miętniających 100-lecie odzy-
skania niepodległości przez 
Polskę”. 

11. „mrożyczka Beach Par-
ty – zapraszają DJ Rzepka  
i DJ Norek” – cykl czterech im-
prez plenerowych w sezonie let-
nim organizowanych nad zale-
wem Mrożyczka.  kl

Powierzchnia mieszkań to 32-49 mkw. Każde z nich dysponuje niewielkim pomieszczeniem gospodarczo-
magazynowym, a także miejscem parkingowym. 

wśród kandydatów  
na najemców jest dwóch 
wnioskodawców, którzy 
wychowywali się  
w rodzinach zastępczych. 
Jest również rodzina 
z ukrainy z Kartą 
Polaka, która mieszka 
w Strykowie od 2 lat. 
Są matki samotnie 
wychowujące dzieci, 
rodziny z chorymi 
dziećmi i osoby 
niepełnosprawne.

LiLianna Jóźwiak
-StaSzewSka

lila.staszewska@lowiczanin.info
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Głowno | Miejskie Przedszkole nr 1

Szkolenie dla dzieci i dorosłych
Przedszkolaki, rodzice i opie-

kunowie z Miejskiego Przed-
szkola nr 1 24 października wzię-
li udział w szkoleniu z zakresu 
pierwszej pomocy, które popro-
wadził ratownik medyczny An-
drzej Markiewicz z NZOZ Profi-
laktyka i Zdrowie z Łodzi.

Najpierw szkolili się najmłodsi. 
Prelegent opowiedział im o tym, 
jak zawiadomić w razie potrze-

by służby, poprawnie korzystać  
z numeru alarmowego 112, ułożyć 
poszkodowanego w pozycji bez-
piecznej, jak uchronić taką osobę 
przed utratą ciepła. Z kolei doro-
śli ćwiczyli sztuczne oddychanie 
na fantomach, bezpieczne ułoże-
nie poszkodowanego, jak wezwać 
pomoc czy też jak postępować  
w przypadku, gdy poszkodowa-
nym jest dziecko.  opr. kl

Głowno | zeiR „Solidarność”

Wycieczka na Carmen
Głowieński Związek Eme-

rytów i Rencistów NSZZ „So-
lidarność”, organizuje kolejną 
wycieczkę. Na 26 listopada, za-
planowany jest wyjazd do Te-
atru Wielkiego w Łodzi na jedną  

z najbardziej znanych, klasycz-
nych oper – „Carmen” Georgesa 
Bizeta. Zainteresowani udziałem 
mogą zasięgnąć informacji pod 
numerami tel. 505-076-501, 508-
435-956 oraz (42)719-15-19.  kl

RZuT okiem | wIzyTA w MIeJSCu PAMIęCI

W ramach wychowania 
patriotycznego przedszkolaki  
z najstarszej, V grupy 
miejskiego Przedszkola nr 3 
w Głownie, 19 października 
odwiedziły cmentarz żołnierski 
w koźlu. Minutą ciszy, złożeniem 
kwiatów i zapaleniem zniczy 
oddały hołd żołnierzom Armii 
Poznań, walczącym na tych 
terenach w czasie II wojny 
światowej. Dzieci wyrecytowały 
też wiersz „Kto ty jesteś”, 
obejrzały tablicę pamiątkową ze 
zdjęciami oraz mapą przybliżającą 
wydarzenia wojenne. Szczególną 
uwagę dzieci zwróciły zdjęcia 
przedstawiające sposób 
przemieszczania się wojska na 
froncie i egzystowania w trudnych 
warunkach bojowych. oprac. ewr

Głowno | zNP

Świętowali emerytowani nauczyciele
Tradycyjnie w okolicy Dnia Edukacji Narodowej Oddziałowa Sekcja Emerytów  
i Rencistów ZNP w Głownie organizuje dla swoich członków uroczyste spotkanie.  
W tym roku odbyło się ono we wtorek, 24 października, w gościnnych murach  
Szkoły Podstawowej nr 2.

W holu na parterze ustawio-
no stoły, przy których zasiedli se-
niorzy głowieńskiej oświaty: za-
równo emerytowani nauczyciele, 
jak i pracownicy niepedagogiczni 
szkół, którzy teraz doskonale od-
najdują się w szeregach prężnie 
działającej sekcji EiR ZNP.

Po oficjalnym otwarciu uroczy-
stości i powitaniu zebranych, wy-
stąpił chór z „Dwójki”, działający 
pod kierunkiem Ewy Kowalskiej. 
Występ utalentowanej młodzieży 
nagrodzono brawami i słodkim 
upominkiem od gospodarzy spo-
tkania. Ze strony zaproszonych 
gości pod adresem emerytowa-
nych pracowników oświaty popły-
nęły życzenia i serdeczności, na 
ręce przewodniczącej Zofii Ogó-
rek wręczano kwiaty, jako wyraz 
uznania dla wszystkich członków 
sekcji za lata ich zawodowej ak-
tywności i trud edukowania mło-
dych pokoleń. 

Uroczystym momentem było 
wręczenie zasłużonym oświatow-
com odznak „za wierność”, jak 
nazywa prezes Oddziału ZNP  
w Głownie Marzena Kowalska  
Odznaczenia za 50-letnią przyna-

leżność do Związku Nauczyciel-
stwa Polskiego. Spośród sześciu 
wyróżnionych w tym roku osób, 
które mogą poszczycić się związ-
kową aktywnością już od półwie-
cza, na spotkaniu 24 października 
obecne były dwie: Jadwiga Brzo-
zowska i Czesława Wszędybył. 
Oprócz tych pań, odznaczenia 
przyznano także: Wandzie Mora-
wiec, Ewie Tomasik, Janowi Wie-
tesce i Wandzie Zuchorze. 

Związkową tradycją jest za-
praszanie na sekcyjną uroczy-
stość z okazji Dnia Nauczyciela 
tych pracowników oświaty, któ-
rzy podjęli decyzję o zakończe-
niu pracy zawodowej. W tym 
roku w gronie emerytów powi-
tano: Elżbietę Borkowską (była 
obecna osobiście), Jadwigę Da-
łek (podziękowanie dla niej prze-
kazano na ręce siostry) i Gabriele 
Dobrowolską. 

Prezes Oddziału ZNP w Głow-
nie Marzena Kowalska poinfor-
mowała wszystkich, że w gronie 
oświatowców zrzeszonych w tym 
oddziale są trzy osoby, odznaczo-
ne w tym roku najwyższym wy-
różnieniem związkowym, czy-
li Złotą Odznaką ZNP: Agata 
Lisiewska, Jadwiga Kapusta i Jo-
lanta Walczewska. Wręczenie im 
honorowych odznaczeń nastąpi 
podczas Święta Okręgu Łódzkie-
go ZNP, organizowanego w dniu 
Święta Niepodległości 11 listopa-
da.

W dalszej części obchodów 
Dnia Edukacji Narodowej, zgod-
nie z sekcyjnym zwyczajem wrę-
czono dyplomy i bombonierki 
tym z grona seniorów oświaty, 
którzy w bieżącym roku świętu-
ją okrągłą rocznicę urodzin. Wy-
czytano aż 15 nazwisk. Ci spośród 
jubilatów, których akurat 24 paź-
dziernika w „Dwójce” nie było, 
otrzymają swoje dyplomy i upo-
minki od zarządu sekcji w termi-
nie późniejszym. 

Na oświatowej uroczystości 
nie mogło oczywiście zabraknąć 
występu chóru seniora Słonecz-
ny Krąg, który zamknął oficjalną 
część spotkania. Po niej przyszedł 
czas na rozmowy przy stołach,  
w koleżeńskim gronie, snucie 
wspomnień i planów na wspólne 
wycieczki, wyjazdy do teatrów, 
inne ciekawe zajęcia, organizowa-
ne przez sekcję oraz Stowarzysze-
nie „Senior”, do którego również 
należy wielu emerytowanych pra-
cowników oświaty.  ewr
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Występ chóru Słoneczny Krąg.

Gratulacje i życzenia z powiatu. Członek zarządu Powiatu zgierskiego 
wojciech brzeski wręczył kwiaty przewodniczącej oddziałowej Sekcji  
eiR zNP zofii ogórek. 

uroczysta chwila. Czesława wszędybył (po prawo) i Jadwiga 
brzozowska (druga od prawej) właśnie odebrały odznaczenia za 50-letnią 
przynależność do zNP.
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Bratoszewice | olimpiada wiedzy o wiejskim Gospodarstwie Domowym

Nasze reprezentantki w złotej dziesiątce
W tegorocznych konkursowych zmaganiach 
przedstawicielek wsi organizowanych przez 
ŁODR Bratoszewice swoją obecność zaznaczyły 
również stałe reprezentantki naszego regionu.

Anna Walczak z Woli Cyru-
sowej Kolonii w gminie Dmosin 
uplasowała się na 8. pozycji XXV 
Wojewódzkiej Olimpiady Wiedzy 
o Wiejskim Gospodarstwie Do-
mowym, której finał rozegrano 27 
października. W decydującej roz-
grywce szczęście dopisało rów-
nież innej reprezentantce naszego 
regionu – Krystynie Słaby z Cioł-
ka w gminie Stryków, która po te-
ście pisemnym również weszła do 
złotej dziesiątki olimpiady, zajmu-
jąc w niej 9. pozycję. 

Najlepszymi z najlepszych, 
czyli wyłonionymi spośród 30 
półfinalistek, a później z 10 finali-
stek, okazały się: Karolina Boryc-
ka i Aleksandra Manowska-Bo-
rycka z gminy Wielgomłyny oraz 
Anna Żak z gminy Łódź. Dwie 
ostatnie panie powtórzyły swój 
sukces z ubiegłego roku. Z re-
prezentantek regionu łowickiego  
o krok od złotej dziesiątki była Ka-
tarzyna Rolewska z gminy Kier-
nozia, która zajęła 11. miejsce. 

W decydującej rundzie od-
powiedzi ustnych uczestniczki 
olimpiady mierzyły się z szero-
kim spektrum zagadnień, wśród 
których znalazły się na przykład 

uwarunkowania prawne produkcji  
i sprzedaży potraw lokalnych oraz 
regionalnych czy funkcjonowania 
zagród edukacyjnych. Przy nich 
pytania o zastosowanie tłuszczów, 
właściwości miodu czy wartość 
energetyczną kapusty należały do 
tych łatwiejszych, choć podchwy-
tliwych. Uczestniczki olimpiady 
co roku nie kryją, że całej wiedzy 
zawartej w 13 wydaniach mie-
sięcznika „Rada” (periodyk wy-
dawany przez ŁODR) nie da się 
posiąść, ale i tak lubią brać udział 
w konkursie, bo obok tego, że 
mobilizuje on do bycia na bieżąco  
z wiedzą, to pozwala oderwać się 
od codziennej monotonii. 

– Jak dla mnie, jest to oderwa-
nie się od codzienności. Paździer-
nik miałam bardzo pracowity. 
Uprawiamy ziemniaki, a ponie-
waż pogoda była taka jaka była  
i nie można było szybko zakoń-
czyć wykopków, jeszcze teraz sor-
tujemy. Na naukę było mało cza-
su, ale za to jaka przyjemność ze 
spotkania się z ludźmi, których 
się zna i lubi – mówi Anna Wal-
czak. Na co dzień pani Anna zaj-
muje się nie tylko gospodarstwem 
domowym, bo również wspól-
nie z mężem prowadzi 20-hekta-
rowe gospodarstwo nastawione 
na produkcję mleka i uprawę ro-
ślin, a dodatkowo wytwarza sery. 
Na przestrzeni 25 lat rozgrywa-
nia olimpiad najlepszy wynik, jaki 
osiągnęła, to miejsce trzecie. 

Podobnie do startów w olim-
piadzie podchodzi Krystyna Sła-
by. – Eliminacje w tym roku miały 
przyśpieszony termin. Praktycznie 
był tydzień czasu na przygotowa-
nie, więc podchodziłyśmy do tego 
na zasadzie: albo się uda, albo nie. 
Na szczęście obydwu nam się 

udało. Mimo że jesteśmy z innych 
powiatów, z innych gmin, to spo-
tykając się przy okazji olimpiady 
mówimy sobie o wszystkim: o ro-
dzinach, o tym co wydarzyło się 
przez ten rok w naszym życiu pry-
watnym. Po prostu cieszymy się, 
że możemy się spotkać – mówi re-
prezentantka gminy Stryków, któ-
ra startuje w olimpiadzie od bli-
sko 10 lat. Jej najlepszy wynik to 
czwarte miejsce. 

Obydwie panie zgodnie twier-
dzą też, że nie wyniki i nie na-
grody są najważniejsze, ale to, co 
pozostaje w głowie. Znają dyrek-
tywy i przepisy, ale przyswoiły so-
bie również wiele praktycznych 
rad, które wykorzystują w co-
dziennym życiu. Dzięki olimpia-
dzie wiedzą na przykład, że ocet 

dodany do wody zapobiegnie wy-
płynięciu białka z pękniętej sko-
rupki gotowanego jajka, że naj-
więcej właściwości odżywczych 
marchwi zachowuje się w jej 
soku, a nie w surówce, czy to, że 
kurkuma jest najzdrowszą przy-
prawą, a zmieszana z pastą do zę-
bów ma właściwości wybielające. 

Najlepsza trójka uczestni-
czek olimpiady otrzymała pu-
chary ufundowane przez ŁODR  
w Bratoszewicach, które wręczał 
dyrektor Włodzimierz Lewan-
dowski. Dla najlepszej dziesiątki 
przygotowano nagrody rzeczo-
we. Wszystkie panie otrzymały 
dyplomy. Do rąk zwyciężczyń 

powędrowały upominki sfinan-
sowane w ramach Planu Opera-
cyjnego Jednostki Regionalnej 
Krajowej Sieci Obszarów Wiej-
skich Województwa Łódzkie-
go na lata 2016-2017 oraz nagro-
dy rzeczowe z niektórych gmin  
i powiatów, z których pochodziły 
uczestniczki finału.  ljs

RZuT okiem | uCzNIowIe zSS wybRALI SIę Do łowICzA

Grupa uczniów ZSS  
w Głownie, pod opieką 
małgorzaty milczarek  
i Dariusza młynarczyka,  
24 października wybrała 
się na wycieczkę  
do Łowicza. Najpierw 
odwiedzili biuro poselskie 
Pawła bejdy, który 
opowiadał o swojej pracy. 
Następnie grupa udała 
się do muzeum, gdzie 
obejrzała wystawę  
„Koń w malarstwie 
polskim”, w ramach 
której oglądać można 
prace m.in. Józefa 
Chełmońskiego, 
Aleksandra Gierymskiego 
czy Jana Matejki. opr. kl
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znają dyrektywy  
i przepisy,  
ale przyswoiły 
sobie również wiele 
praktycznych rad, 
które wykorzystują  
w codziennym życiu. 

Na naukę było mało 
czasu, ale za to jaka 
przyjemność ze 
spotkania się z ludźmi, 
których się zna i lubi.

Anna Walczak

Anna Walczak (od lewej) z Woli Cyrusowej zajęła 8. miejsce, obok 
Krystyna Słaby, która zajęła 9. miejsce. 

Zdobywczynie dwóch pierwszych miejsc: Karolina borycka  
oraz Aleksandra Manowska-borycka z gminy wielgomłyny.
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Gmina Głowno | wysokie zaległości rolnika w opłacie za wodę

Rada nie zgodziła się 
na umorzenie
Około 28 tysięcy zł tytułem nieuregulowanych 
należności za pobór wody z gminnego wodociągu 
naliczono jednemu z mieszkańców gminy. 
Głowno po wymianie wodomierza w 20 lat 
od jego zainstalowania. Rolnik, właściciel 
kilkunastohektarowego gospodarstwa, złożył do 
Urzędu Gminy podanie o umorzenie zaległości.

Sprawa trafiła do rozpatrzenia 
przez Radę Gminy Głowno jesz-
cze na sesji 30 sierpnia, na której 
autor podania nie był obecny oso-
biście. 

Wójt może samodzielnie po-
dejmować decyzje w sprawach 
umorzeń i innych ulg w opłatach 
dla mieszkańców tylko do wyso-
kości 5 tys. zł. Powyżej tej kwoty 
każdą sprawę winna rozpatrzyć  
i zaopiniować rada. Ta miała spo-
ro pytań i wątpliwości. Zastana-
wiano się jak mogło dojść do tak 
wysokiej niedopłaty – czy to moż-
liwe, by narastała ona przez 20 lat 
na skutek błędnego odczytywania 
wskazań wodomierza i uiszczania  
w urzędzie zbyt niskich sum? 

Szczególnie radny Władysław 
Mikołajczyk nie mógł wyjść ze 
zdumienia: – Woda nie jest takim 
dużym kosztem, a tutaj mamy aż 
28 tysięcy w 20 lat. To jest bardzo 
duża kwota! Czy ten wodomierz 
wskazywał prawidłowe wartości, 
czy nieprawidłowe? – dopyty-
wał. Przewodniczący rady Łukasz 
Łukasik wyjaśnił, że autor pisma 
nie kwestionuje wartości odczy-
tu, a tylko i wyłącznie wnioskuje 
o umorzenie należności i to jest 
przedmiotem opiniowania przez 
radę. 

My od sekretarz gminy Jolan-
ty Szkup dowiedzieliśmy się, że 
w gminie Głowno spisywanie sta-
nu liczników leży w kompeten-
cjach sołtysów, którzy nie zawsze 
fizycznie oglądali stan wodomie-
rzy, tylko odnotowywali wartości 
takie, jakie podawali gospodarze. 
Mogło przy tym dochodzić do 
celowego zaniżania wartości lub 
błędów podczas spisywania sze-
regu cyfr z poszczególnych „okie-
nek” licznika. Trudno wskazać,  
z jakiego powodu w jednym go-
spodarstwie powstały aż tak wy-
sokie zaległości, ale fakt pozostaje 
faktem. Aby takich sytuacji unik-
nąć w przyszłości, od tego roku 
sołtysów zobowiązano, by osobi-
ście u każdego gospodarza spisa-
li faktyczny stan licznika, jego nu-
mer oraz sprawdzili stan plomb.

W toku dyskusji na sesji ana-
lizowano podanie i możliwości 
gminy, sugerowano umorzenie 
odsetek po spłacie całego zadłuże-
nia, które można by ewentualnie, 
na wniosek dłużnika, rozłożyć na 
raty (radny Piotr Kałuża), rozwa-
żano możliwość umorzenia czę-
ści zaległości, przypatrywano się 
jakie były decyzje wójta Marka 
Jóźwiaka w sprawach, w których 
chodziło o niższe kwoty. W 2017 
r. zwolnienia w gminie Głowno 
udzielone 7 decyzjami wójta wy-
niosły ogółem 3.970,89 zł (w tym 
umorzenia odsetek po spłacie za-
ległości wyniosły ok. 430 zł),  

a rozłożenia na raty dotyczy-
ły łącznie 6.232,86 zł. W sumie,  
w sprawie umorzeń i rozłożeń  
na raty wójt podjął 13 decyzji. 

Generalnie rada w drodze gło-
sowania nad umorzeniem pełnej 
kwoty zaległości, o co wniosko-
wał rolnik, głosami 13 radnych 
opowiedziała się przeciw takiej 
decyzji, 1 osoba była za umorze-
niem i 1 wstrzymała się od głosu. 
Po głosowaniu przewodniczący 
rady poprosił o przekazanie wnio-
skodawcy informacji, że droga do 
uzyskania innej ulgi nie została za-
mknięta i może złożyć on nowy 
wniosek o rozłożenie zaległości 
na raty.

– Przypadek, o którym była 
mowa na sesji, jest wyjątkowy ze 
względu na wysokość naliczonej 
zaległości. Dochodzą do nas jed-
nak informacje o sytuacjach, gdzie 
właściciele nieruchomości nie 
chcą wpuścić sołtysa na kontrolę 

wodomierza, mimo iż w umowie 
mają jasno określone, że sołtys jest 
do tego uprawniony. Otrzymuje-
my też sygnały o zerwanych plom-
bach. Wiadomo, że każdy dba  
o swój interes, ale nie powinno być 
tak, że ktoś płaci mniej kosztem 
nas wszystkich. Kontrole są ko-
nieczne i staramy się to uporząd-
kować. Z każdej wymiany wodo-
mierza sporządzany jest protokół 
i wówczas wychodzą ewentual-
ne różnice w naliczeniach. Trze-
ba jednak dodać, że obecnie po-
ziom ściągalności opłat za wodę 
w gminie Głowno sięga 85-90%, 
podczas gdy przed laty, kiedy zaj-
mowała się tym zewnętrzna firma, 
oscylował w okolicach 50%. – ko-
mentuje w rozmowie z „Wieścia-
mi” wójt Marek Jóźwiak. Zapyta-

ny przez nas o kwestię legalizacji 
wodomierzy co 5 lat, odpowiedział, 
że w dokumentach gminy zapisu  
o takiej konieczności nie ma. Kwe-
stia ta wymaga jednak wnikliwego 
przeanalizowania przez urząd, bo-
wiem uregulowania ws. legalizacji 
urządzeń pomiarowych określają 
przepisy wyższego rzędu – Ustawa 
prawo o miarach – i rozporządze-
nia wykonawcze. 

woDomierze a Prawo
Korzystanie z wodomierza 
odbywa się zgodnie  
z przepisami ustawy 
Prawo o miarach i podlega 
okresowej kontroli przyrządu 
pomiarowego, który stanowi 
podstawę do obliczania 
należytej opłaty. Jest to tzw. 
kontrola metrologiczna. 
Kontrole metrologiczne 
przyznają tzw. legalizację,  
a więc swoisty okres 
ważności wodomierza. 
okresową legalizację 
przyrządów pomiarowych 
winien zapewnić ich 
właściciel (który nie musi być 
tożsamy z użytkownikiem). 
za właściciela wodomierza 
uważa się podmiot, który 
zapłacił za przyrząd  
z własnej kieszeni, zaś 
użytkownikiem wodomierza 
jest osoba fizyczna lub 
prawna, która bierze 
przyrząd w użytkowanie. 
ustawa nie określa, która 
ze stron jest zobowiązana 
do finansowania operacji 
legalizacji wodomierza. 
zgodnie z prawem, 
wodomierze można 
używać jedynie przez 
pewien określony 
czas. Dla wodomierzy 
zalegalizowanych w okresie 
od 29 stycznia 2008 r. okres 
ważności cechy legalizacji 
wynosi 5 lat. Legalizacja  
traci ważność w przypadku: 
stwierdzenia, że wodomierz 
przestał spełniać 
wymagania; uszkodzenia 
wodomierza; uszkodzenia 
albo zniszczenia cechy 
legalizacji lub cechy 
zabezpieczającej. opr. ewr
źródła informacji: 
http://www.zwik.zgora.pl, 
http://remoncjusz.pl)

eLżbieta woLDan 
-romanowicz

ela.woldan@lowiczanin.info

Dochodzą do nas 
informacje o sytuacjach, 
gdzie właściciele 
nieruchomości nie chcą 
wpuścić sołtysa na 
kontrolę wodomierza, 
mimo iż w umowie mają 
jasno określone,  
że sołtys jest do tego 
uprawniony.
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Łowicz | Spektakularne ćwiczenia w zakładzie Karnym

Bunt więźniów,
szturm kibiców
i wypadek konwoju
Około 200 osób, w większości mundurowych  
różnych służb, było zaangażowanych w ćwiczenia,  
które zostały przeprowadzone 27 października  
w Zakładzie Karnym w Łowiczu. Zrealizowano 
cztery różne scenariusze z uczestnictwem 
osadzonych. Wszystko po to, aby w sytuacji 
kryzysowej służby były gotowe do działania.

Ćwiczenia zostały przewidzia-
ne z rozmachem. W sumie za-
angażowanych w ćwiczenia było 
około 100 funkcjonariuszy Służ-
by Więziennej z Łowicza oraz 
10-osobowa Grupa Interwencyj-
na SW, ok. 50 strażaków zarówno 
ze straży państwowej, jak i ochot-
niczej, ok. 20 policjantów, dwa 
zespoły ratownictwa medyczne-
go. W roli aktorów w jednym ze 
scenariuszy, w którym grupa kibi-
ców szturmowała bramę więzie-
nia, wystąpili uczniowie klasy III 
E (mundurowej) z II LO.

Całością ćwiczeń kierował Dy-
rektor Okręgowy Służby Więzien-
nej w Łodzi, płk Jacek Lenart oraz 
dyrektor ZK w Łowiczu, ppłk 
Krzysztof Sznicer. Obserwatora-
mi byli dyrektorzy poszczegól-
nych jednostek penitencjarnych 
okręgu łódzkiego wraz z kierow-
nikami ochrony tych jednostek  
i zaproszeni goście, wśród nich 
starosta łowicki Krzysztof Figat. 
Całością ćwiczeń koordynował 

zastępca dyrektora ZK w Łowi-
czu mjr Marek Pawlak. Ćwiczenia 
pod kryptonimem „Jesień 2017” 
przeprowadzono jednocześnie  
w 15 wybranych placówkach pe-
nitencjarnych w całym kraju.

Rzecznik Prasowy łowickie-
go Zakładu Karnego ppor. Ro-
bert Stępniewski powiedział nam, 
że tak jak inne zakłady karne, tak 
i ten w Łowiczu jest zobowiązany 
do przeprowadzenia ćwiczeń raz 
do roku. Zazwyczaj odbywają się 
one wewnątrz zakładu, gdzie za-
istnienie poważnej sytuacji kry-
zysowej z udziałem osadzonych 
jest najbardziej prawdopodobne.  
– W tym roku postanowiliśmy 
wyjść poza mury zakładu, prze-
cież więźniowie nie spędzają ca-
łego czasu za murami, są np. 
transportowani na konsultacje le-
karskie, w drodze mogą się zda-
rzyć różne rzeczy – tłumaczy nam. 
A kolizja czy wypadek z udzia-
łem konwoju Służby Więziennej, 
co przećwiczono tym razem, to 

dość specyficzny rodzaj zdarzenia.  
W czasie ćwiczeń rozegrano czte-
ry scenariusze zdarzeń, które na-
stępowały jedno po drugim. 

Rzecznik zakładu powiedział 
nam, że ma to ogromne znaczenie, 
bowiem trudno przewidzieć jak 
rozwinie się jedna sytuacja kryzy-
sowa i czy nie dojdzie w krótkim 
czasie do kolejnej, z którą osoby 
odpowiedzialne za koordynowa-
nie działań służb muszą sobie dać 
radę. Przebieg ćwiczeń zostanie 
poddany analizie, wyciągnięte zo-
staną wnioski.

Na terenie jednostki ćwiczono 
scenariusz, w którym grupa osa-
dzonych odmówiła wykonywa-
nia poleceń i zabarykadowała się 
w magazynie. Po nieudanej pró-
bie negocjacji, do działania weszła 
Grupa Interwencyjna Służby Wię-
ziennej, która obezwładniła przy 
użyciu środków przymusu bezpo-
średniego skazanych, na miejscu 
działała też straż, która musiała 
stłumić wzniecony przez osadzo-
nych pożar w sąsiedztwie stacji re-
dukcji gazu.

Drugi ze scenariuszy ćwiczeń 
na terenie Zakładu Karnego do-
tyczył ewakuacji osób z budynku 
administracyjnego jednostki pe-
nitencjarnej, w którym doszło do 
silnego zadymienia przez świecę 
dymną, którą do środka wrzuci-
ła osoba zza więziennego muru. 

Ćwiczono przy tym akcję ratun-
kową dotyczącą funkcjonariusza, 
który schronił się przed dymem 
na dachu budynku.

Za murem więziennym zreali-
zowano dwa kolejne scenariusze. 
W pierwszym z nich grupa mło-
dych, agresywnie zachowujących 
się ludzi – kibiców – próbowała 
sforsować bramę. W odróżnieniu 
od wcześniejszych scenariuszy, 
tym raz interwencja oparta zosta-
ła na policji, która otoczyła „zady-
miarzy”, po czym zatrzymała jed-
ną z osób, a kilka spisała.

Ostatnim zrealizowanym sce-
nariuszem był wypadek, w któ-
rym konwój SW przewożący 
więźniów uderzył w cysternę 
przewożącą szkodliwą substan-
cję. W akcję zaangażowane zosta-
ły wszystkie służby, policjanci za-
bezpieczali miejsce, członkowie 
Grupy Interwencyjnej SW udzie-
lili poszkodowanym pierwszej 
pomocy, po czym przejęli ich 
strażacy, udzielając pomocy kwa-
lifikowanej, a ostatecznie prze-

kazując poszkodowanych zespo-
łom ratownictwa medycznego. 
Na miejscu interweniowała też 
specjalna jednostka ratownictwa 
chemicznego, która zabezpieczy-
ła cysternę przed wyciekiem szko-
dliwej substancji.

Uczniowie II LO wystąpili  
w ćwiczeniach w podwójnej roli. 
Wzięli w nich udział najpierw 
jako aktorzy, a potem jako obser-
watorzy oglądali akcję ratunko-
wą w czasie zderzenia samocho-
du z cysterną. Jeden z uczniów 
tej szkoły, Patryk Mróz z Łowi-

cza, powiedział nam, że szczegól-
nie ciekawym doświadczeniem 
był szturm na bramę więzienia.  
– Było to interesujące, bo uczymy 
się o działaniach policji i są one 
nam pokazywane od wewnątrz, 
a tu mogliśmy na nie spojrzeć  
z zewnątrz, tak jak w czasie jakie-
goś zdarzenia są one postrzegane 
przez jego uczestników – mówił.  
– Mogliśmy też przekonać się jak 
działa tłum, zobaczyć, że kieruje 
się on swoimi prawami, Na pew-
no było to coś innego niż zwykły 
dzień w szkole.  tb
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Policjanci aresztowali jedną z osób, która najpierw  
zakłócała porządek pod bramą Zakładu karnego, a potem wrzuciła 
przez więzienny mur racę do budynku administracyjnego.
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Członkowie Grupy interwencyjnej Służby Więziennej  
przy jednym z więźniów poszkodowanych w zderzeniu konwoju  
z cysterną.
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W ćwiczeniach udział wzięli strażacy, którzy nie tylko zajmowali się 
walką z ogniem czy uwalnianiem poszkodowanych z uszkodzonych aut, 
ale też opatrywali i transportowali ich do punktu zbiorczego.
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Grupa interwencyjna SW w starciu z osadzonymi, którzy zabarykadowali się w magazynie żywności. 
osadzonych w czasie ćwiczeń grali pracownicy łowickiego zK.
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Łowicz | osiedle Nowe Miasto: co do budżetu obywatelskiego

Cztery propozycje do 
dalszego głosowania
30 października w Urzędzie 
Stanu Cywilnego spotkali 
się mieszkańcy osiedla 
Nowe Miasto w Łowiczu, 
aby poznać sprawozdanie 
z działań zarządu, projekt 
budżetu miasta na 2018 rok 
oraz, poprzez głosowanie, 
wybrać te propozycje  
do budżetu obywatelskiego, 
które zostaną poddane 
głosowaniu od 10 listopada 
do 11 grudnia.

Spotkanie prowadził przewod-
niczący zarządu osiedla Jacek 
Maciejak, który przedstawił rocz-
ne sprawozdanie z działalności 
zarządu, wymieniając wszystkie 
zorganizowane w ubiegłym roku 
imprezy i spotkania integracyjne. 

Burmistrz Krzysztof Jan Kaliń-
ski, ze względu na przedłużające 
się wyjątkowo obrady sesji Rady 
Miejskiej, uczestniczył jedynie  
w części spotkania, w której ogól-
nie omówił założenia budżetu 
miejskiego na przyszły rok. Przez 
całe spotkanie obecny był nato-
miast jego zastępca Bogusław 
Bończak, a także naczelnik wy-
działu inwestycji i remontów Grze-
gorz Pełka, który jest jednocześnie 
członkiem zarządu osiedla.

W porównaniu z innymi osie-
dlami frekwencja nie była duża 
– osób upoważnionych do głoso-
wania w budżecie obywatelskim 

na tym osiedlu było 16. Spośród 
ośmiu zgłoszonych propozycji 
miały zostać wybrane trzy, ale 
ostatecznie do dalszego głoso-
wania przeszły cztery z nich – ze 
względu na tę samą liczbę głosów 
propozycji na trzecim miejscu.

Najwięcej, po 9 głosów, otrzy-
mały dwie propozycje, zawierają-
ce kilka elementów:

 budowa urządzeń fitness  
na terenie Gimnazjum nr 1 przy 
Al. Sienkiewicza oraz moderni-
zacja boiska i ogrodzenia boiska 
przy Gimnazjum nr 1;

 zamontowanie progów zwal-
niających na przejściach dla pie-
szych: ul. Stanisławskiego do 
Wojska Polskiego koło szkoły, po-
między osiedlami Starzyńskiego  
i Noakowskiego, koło sklepu 
OSM, w Al. Sienkiewicza na wy-
sokości gimnazjum, przy Szkole 
Podstawowej nr 1 na ul. Kaliskiej 
w stronę pływalni oraz prawidło-
we oznakowanie całego centrum 
miasta (w tym ul. Podrzecznej).

Na trzecim miejscu znalazły się 
dwie propozycje z 4 głosami:

 budowa urządzeń fitness 
przed Szkołą Podstawową nr 4 
przy ul. Stanisławskiego;

 wymiana chodnika na No-
wym Rynku od ul. Ciemnej.

Mieszkańcy odrzucili takie 
propozycje jak: przekładka kost-
ki na ul. Batalionów Chłopskich 
(nie otrzymała głosów), budowa 
boiska do koszykówki na terenie  
SP 4 (1 głos), siłownia plenero-
wa na Błoniach (2 głosy) i napra-

wa nawierzchni oraz doposaże-
nie placu zabaw w parku Błonie  
(3 głosy).

Główny problem: brak 
miejsc do parkowania
Otwarta dyskusja z mieszkań-

cami została zdominowana przez 
problemy związane z brakiem 
miejsc postojowych i parkingo-
wych i nie przestrzeganiem przez 
kierowców zasad prawidłowego 
parkowania. Większość obecnych 
mówiła, że na co dzień doświad-
cza związanych z tym proble-
mów, które wciąż się nasilają – ma  
na to wpływ rosnąca liczba sa-
mochodów, a także strefa płatne-
go parkowania (od jej wprowa-
dzenia kierowcy masowo parkują  
na tych ulicach w centrum, które 
nie zostały nią objęte). Został nawet 
przytoczony przykład mieszkańca, 
który ma dwa wjazdy na posesję  
z dwóch stron i zdarzyło się, że oba 
były zastawione jednocześnie. 

Na spotkaniu obecni byli dwaj 
dzielnicowi z Komendy Powiato-
wej Policji w Łowiczu, którzy za-
chęcali do zgłaszania wszelkich 
przypadków łamania przepisów, 
szczególnie polecali nanoszenie 
newralgicznych miejsc na interne-
towe Krajowe Mapy Bezpieczeń-
stwa.

Inną ze zgłoszonych propo-
zycji dotyczących bezpieczeń-
stwa był wniosek o lepsze oświe-
tlenie przejść dla pieszych na ul. 
Starzyńskiego, Stanisławskiego  
i na Nowym Rynku. tm

Zaduszki po francusku
Dziś mamy Dzień Zaduszny,  

w którym modlimy się za dusze 
naszych bliskich zmarłych i jesz-
cze nawiedzamy cmentarze, choć 
nie tak licznie, jak było to wczoraj, 
w dniu Wszystkich Świętych. Za 
PRL-u pierwszy dzień listopada 
oficjalnie nazywany był Dniem 
Zmarłych, bo termin „świętości” 
w chrześcijańskim rozumieniu 
był przez komunę ostro zwalcza-
ny. To „zakapiorstwo” komuni-
stycznych władz dawało czasem 
śmieszne, groteskowe wręcz efek-
ty. I tak na przykład w Warszawie 
ulice św. Barbary, św. Wincentego 
czy św. Bonifacego w PRL-u sta-
ły się ulicami Barbary, Wincen-
tego i Bonifacego. Komunistyczni 
włodarze Krakowa poszli w swej 
głupocie jeszcze dalej, bowiem 
plac Świętego Ducha przechrzcili 
na plac Ducha. Być może takiego, 
co miał po nocach straszyć. Nie-
wykluczone, że pomysłodawców 
takich rozwiązań.

Ciekawostką, w kontekście gło-
śnej ostatnio sprawy z krzyżem 
na pomniku św. Jana Pawła II  
w maleńkiej miejscowości Plo-
ermel w Bretanii, jest jednak to, 
że z laicyzującej się na potęgę 
Francji wywodzi się wiele chrze-
ścijańskich inicjatyw, które roz-
przestrzeniły się niemal na cały 
świat. Właśnie we Francji ponad 
tysiąc lat temu zaczęto obchodzić 
Dzień Zaduszny. W końcu X wie-
ku taką ideę zaczął wcielać św. 
Odylon, przez prawie pół wieku 
opat benedyktyńskiego klasztoru 
w Cluny, kilkadziesiąt kilometrów 
na północ od Lyonu. Cluny było  
i jest nadal miejscowością nie-

wielką, za to wzniesiony tu klasz-
tor był największym w całej za-
chodniej Europie. Był, bowiem  
w 1790 roku francuscy rewo-
lucjoniści klasztor zamknęli,  
a dwadzieścia lat później  
w znacznej części klasztorne bu-
dynki zostały rozebrane. Tymcza-
sem bliskość Cluny sprawiła, że  
w pobliskim Taize z inicjatywy po-
chodzącego ze Szwajcarii brata 
Rogera powstała międzynarodo-
wa wspólnota ekumeniczna, któ-
rej początki datują się na rok 1940. 
Spotkania owej wspólnoty, która 
swoim oddziaływaniem zatoczy-
ła szerokie kręgi, odbywają się co 
roku od prawie czterdziestu lat. 
Czterokrotnie organizowane były 
w Polsce (dwukrotnie we Wrocła-
wiu oraz w Warszawie i Pozna-
niu). W samym Taize w wielkiej 
skromności żyje ponad stu braci 
– ewangelików i katolików, wśród 
których są także Polacy.

Jak jednak wiadomo z histo-
rii, Francja, choć stała się krajem 
chrześcijańskim półtora tysią-
ca lat temu, a więc prawie pięć-
set lat przed Polską, to w walce  
z chrześcijaństwem ma niestety też 
spore „zasługi”. W pewnych mo-
mentach historii niewiele mniejsze 
od sowieckiej Rosji. Francuscy re-
wolucjoniści próbowali nawet zli-
kwidować siedmiodniowy tydzień 
zakończony niedzielą i usiłowali 
wprowadzić „tydzień” dziesięcio-
dniowy, a dziewięćdziesiąt lat póź-
niej chcieli skopiować ten pomysł 
paryscy komunardzi. 

Za wyznawaną wiarę chrześci-
jańską we Francji wprawdzie się 
jeszcze nie karze, ale walka z naj-

większym i najważniejszym sym-
bolem chrześcijaństwa – krzy-
żem, co pokazują ostatnie dni, 
trwa w najlepsze. O pomniku św. 
Jana Pawła II z Ploermel i naka-
zowi usunięcia z niego krzyża jest 
ostatnio bardzo głośno. Już dwa 
lata temu chęć przejęcia pomnika 
wyrazili Węgrzy, ostatnio zgłosze-
nia popłynęły także z Polski. By-
łoby oczywiście najlepiej, gdyby 
pomnik z krzyżem pozostał tam, 
gdzie go postawiono i być może 
jest na to szansa. Polacy miesz-
kający we Francji już rozpoczęli 
zbiórkę pieniędzy na wykupienie 
terenu, na którym pomnik stoi,  
i obejście w ten sposób anty-krzy-
żowego wyroku najwyższego 
sądu francuskiego, bowiem jurys-
dykcyjny Antychryst nie obejmuje 
terenów prywatnych. Mają na to 
niecałe sześć miesięcy, więc szan-
sa istnieje. Tym bardziej, że wła-
dze miasteczka też są zbulwerso-
wane sądowym nakazem.

O banalnej na dobrą sprawę 
i nieco groteskowej sprawie usu-
nięcia krzyży z kopuł greckich 
kościółków z wyspy Santorini na 
opakowaniach francuskich jogur-
tów i skopiowaniu tego „pomy-
słu” w łowickiej mleczarni (rzecz 
dotyczy tzw. greckich jogurtów 
w wersji „light”) pisałem w tym 
miejscu dokładnie dwa miesiące 
temu. Władze mleczarni z pry-
masowskiego i diecezjalnego Ło-
wicza jakoś na tę krytykę do-
tychczas nie zareagowały, ale na 
upartych nie ma rady. Jogurciki  
z usuniętymi krzyżami są w cią-
głej sprzedaży. Kto chce, niech ku-
puje. Ja mówię z francuska pas. 
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Łódź | ogólnopolski konkurs „złota Nitka” 

Paulina Świątkowska doceniona w świecie mody
18 października w Centrum 
Promocji Mody ASP  
w Łodzi odbyła się gala 
finałowa ogólnopolskiego 
konkursu Złota Nitka 2017, 
podczas której kolekcja 
„QR PROPAGANDE”, 
zaprojektowana przez 
pochodzącą z Łowicza 
Paulinę Świątkowską 
rywalizowała  
o nagrodę główną.

Gala Złotej Nitki miała być 
akcentem otwierającym cztero-
dniowe święto mody, czyli Łódź 
Young Fashion. Swoje kolek-
cje zaprezentowało na wybiegu 
15 młodych projektantów. Pauli-
nie nie udało się zgarnąć nagrody 
głównej, ale zdobyła wyróżnienie 
oraz nagrodę dla najlepszej pol-
skiej kolekcji w konkursie Złota 
Nitka – voucher został ufundowa-
ny od marki Pinsola. Firma pomo-
że Paulinie wykonać nową ko-
lekcję, począwszy od projektu do 
gotowego produktu. 

– To dla mnie ogromny za-
szczyt móc prezentować moją ko-
lekcję w konkursie Złota Nitka. 
Już samo uczestnictwo jest szansą 
dla wielu młodych projektantów. 
Bardzo się cieszę z nagrody, któ-
ra pomoże mi zrealizować i wyko-

nać nową kolekcję pod okiem pro-
fesjonalnych technologów – mówi 
nam Paulina Świątkowska. 

chce projektować 
tkaniny 
Podczas pokazu Paulina zapre-

zentowała 12 sylwetek ukazują-
cych jej autorskie tkaniny i dziani-
ny, które wykonała jeszcze będąc 

na studiach. Młoda projektantka 
właśnie ze światem tkanin wią-
że swoją przyszłość. Obecnie od-
bywa staż w biurze projektowym 
w St. Gallen w Szwajcarii, które 
tworzy kolekcje tkanin dla takich 
domów mody, jak Gucci, Chanel, 
Fendi, Ralp Russo i wielu innych. 

Pod wrażeniem kolekcji za-
prezentowanych podczas gali fi-

nałowej Złotej Nitki był m.in. 
projektant Łukasz Jemioł, który 
zasiadał w jury konkursu, a nie-
gdyś sam stał po drugiej stronie. 
W jury zasiadło też wiele innych 
osób związanych z polskim świa-
tem mody, jak projektant Mariusz 
Przybylski czy szef działu mody 
magazynu Elle i Elle Man Marcin 
Świderek.  oprac. aa 

Łowicz | Młodzież ze szkół średnich na pierwszej sesji

I LO pokieruje Młodzieżową 
Radą Miejską
Podczas inauguracyjnej 
sesji, 20 października,  
w sali radzieckiej ratusza, 
radni drugiej kadencji 
Młodzieżowej Rady 
Miejskiej stawiali swoje 
pierwsze kroki  
w samorządności. Pierwszą 
ważną decyzją, jaką 
podjęli był m.in. wybór 
przewodniczących.

Zarówno przewodniczącą, jak 
i wiceprzewodniczącymi MRM 
zostali uczniowie I LO im. Józe-
fa Chełmońskiego w Łowiczu.  
Z 11 głosami poparcia przewod-
niczącą została Natalia Prucnal, 
która jako jedyna została wybra-
na do rady na drugą kadencję. – 
Zdecydowałam się kandydować 
na przewodniczącą tejże organiza-
cji, ponieważ uważam, że wiedza 
zdobyta w poprzedniej kadencji, 

moja charyzma, umiejętność pracy  
z ludźmi i doświadczenie organi-
zacyjne, które nabyłam już w swo-
im życiu przydadzą mi się na tym 
stanowisku. Mam wiele cieka-
wych pomysłów, mam nadzieję, że 
będzie nam się dobrze współpra-
cowało i będziemy mogli je wspól-
nie realizować – zachęcała do gło-
sowania na siebie. 

O przywództwo walczyła z ko-
legą z ogólniaka i drugi rok z rzę-
du przewodniczącym samorządu 
uczniowskiego – Szymonem Sza-
leńcem. Po wyborze nowa prze-
wodnicząca przejęła prowadzenie 
obrad i od razu udowodniła, że 
czuje się w tym jak ryba w wodzie. 
Jej głosem doradczym będą dwaj 
wiceprzewodniczący, czyli Jan 
Dałek i Szymona Szaleniec. Sta-
nowisko sekretarza objęła zaś Elż-
bieta Podwójci z II LO. 

Na samym początku sesji in-
auguracyjnej, burmistrz Krzysz-

tof Kaliński wręczył siedemnastu 
młodzieżowym radnym (tylu było 
obecnych) akty powołania. Bur-
mistrz docenił dobrą współpracę 
z radnymi poprzedniej kadencji re-
aktywowanej rady, mając nadzieję 
na jej kontynuację. Mówił, że mło-
dzieżowi radni są takim CBOS-
-em wśród swoich rówieśników  
i wiele uświadamiają dorosłym 

radnym i pracownikom ratusza. 
Przypomniał, że aż trzech rad-
nych miejskich stawiało swoje 
pierwsze kroki w Młodzieżowej 
Radzie Miejskiej. Jednym z nich 
jest Krystian Cipiński, który bę-
dzie „łącznikiem” pomiędzy mło-
dzieżą i Radą Miejską. Pozostali 
dwaj to Michał Trzoska i Krzysz-
tof Igielski.  aa

kolekcja Pauliny Świątkowskiej na wybiegu konkursu złota Nitka 2017 w Centrum Promocji Mody ASP w łodzi.

Strugnienice, Łowicz | łSPz

Z kotem w kajaku?
Kinga i Zbigniew Ziółkowscy  

z Łowicza wybrali się 24 paź-
dziernika na spływ kajakowy 
Bzurą, ze Strugienic do Socha-
czewa. Jakież było ich zdziwienie, 
gdy na początku wycieczki napo-
tkali młodą, piszczącą kotkę ucze-
pioną łodygi tataraku. 

Ostrożnie do niej podpłynę-
li, obawiając się, aby nie wpadła 
do zimnej wody i nie popłynęła 
z nurtem. Udało im się ją zabrać 
do kajaka, w którym ją ogrzali  
i wysuszyli, dzieląc się swoim 
prowiantem. Kotka towarzyszyła 
im w spływie aż do Sochaczewa, 
ponieważ nie mieli co z nią zrobić. 
Potem – za zgodą Urzędu Gminy 
Zduny – przyjechała do Łowicza  

i trafiła na kilkudniową obserwa-
cję do lecznicy weterynaryjnej 
przy ul. Chełmońskiego.  

– Kruszyna miała szczęście, 
ale czy tak do końca – zależy od 
Was – napisała na facebookowym 
fanpage Łowickiego Stowarzysze-
nia Przyjaciół Zwierząt jego pre-
zes, Grażyna Wołynik. – Kto da 
domek koteczce, dostanie gratis 
spływ kajakowy od firmy (wypo-
życzalni kajaków „Na Fali”, którą 
prowadzą państwo Ziółkowscy – 
przyp.red.) i małą wyprawkę. 

W rozmowie z nami pani pre-
zes dodała, że kotka jest oswojona 
i w dobrej kondycji. Osoby, które 
chciałaby ją przygarnąć proszone są 
o kontakt ze stowarzyszeniem.  mwk

uratowana kotka na ramieniu Zbigniewa Ziółkowskiego. Na zdjęciu 
po prawo syn pana zbigniewa, filip, po środku Mariusz wiśniewski z Koła 
Turystyki Kajakowej „Tratwa”, działającego przy PTTK w łowiczu. 

Wiceprzewodniczący mRm Jan Dałek i przewodnicząca Natalia 
Prucnal – oboje z I Lo. 

Łowicz | zakład Karny

Sukcesy więziennej kadry
Zakład Karny w Łowiczu może 

w ostatnim czasie pochwalić się 
dwoma kolejnymi sukcesami 
sportowymi. Jego sztafeta zajęła 
5. miejsce w marszobiegu tereno-
wym podczas ogólnopolskich fi-
nałów mistrzostw służby więzien-
nej. Z kolei drużyna piłkarska tej 
jednostki była druga w rozegra-
nym na hali OSiR w Łowiczu tur-
nieju służb mundurowych.

Ogólnopolskie Mistrzostwa 
Służby Więziennej, organizo-
wane po raz siódmy, rozegrano  

w Suchej w powiecie tucholskim 
12 i 13 września. Marszobieg 
był jedną z konkurencji. Zakład 
Karny w Łowiczu reprezento-
wał w nim województwo łódz-
kie, dzięki temu, że wiosną tego 
roku – o czym informowaliśmy 
na naszych łamach – zwyciężył 
w etapie wojewódzkim. Zawod-
nicy w polowym umundurowa-
niu przebiegli trasę, w trakcie 
której mieli do wykonania okre-
ślone zadanie: kilkukrotne strze-
lanie z broni pneumatycznej do 

celu na różnych odcinkach biegu. 
W drużynie z Łowicza wystąpi-
li: por. Ernest Polit, kpr. Łukasz 
Wróblewski, kpr. Przemysław 
Pomianowski i kpr. Mariusz Ję-
drzejewski. 

Następnego dnia w hali OSiR 
w Łowiczu rozegrano Turniej 
o Puchar Komendanta Policji 
w Łowiczu w Piłce Nożnej Ha-
lowej. Kpr. W turnieju wzięło 
udział 11 drużyn reprezentują-
cych służby mundurowe z woje-
wództwa łódzkiego. 

W finale zmierzyły się druży-
ny Zakładu Karnego w Łowiczu 
i Komendy Wojewódzkiej Poli-
cji w Łodzi. Łowiczanie przegrali 

w finale 1:3. Porażka mogła być 
wyższa, gdyby nie świetna gra 
bramkarza ZK w Łowiczu por. 
Rafała Gosposia, który został 
uznany najlepszym bramkarzem 
turnieju. W reprezentacji ZK  
w Łowiczu grali również: mjr 
Mirosław Kosiorek (wyróżnienie 
dla najstarszego uczestnika tur-
nieju). Krzysztof Zieliński, Ma-
ciej Zieliński, Radosław Kuciń-
ski i Paweł Wróblewski. Świetną 
grę zaprezentowali w fazie gru-
powej, a jeszcze lepszą w półfina-
le, w którym rozgromili 6:0 dru-
żynę Komendy Miejskiej Policji 
w Piotrkowie Trybunalskim (III 
miejsce w turnieju).   tm
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Zduńska Dąbrowa | IV ekoforum

Teoretycznie i praktycznie
o odnawialnych źródłach energii
Kilku ciekawych wykładów, dotyczących 
odnawialnych źródeł energii, wysłuchali uczniowie 
biorący udział w IV Ekoforum zorganizowanym 
26 października przez Zespół Szkół Centrum 
Kształcenia Rolniczego w Zduńskiej Dąbrowie. 

Prelegentami byli specjaliści 
w dziedzinie OZE: Adrian Mała-
chowski – dyrektor generalny fir-
my Agrowit Energetyka z Warsza-
wy, Grzegorz Wieczorek – prezes 
zarządu Ekoenergia z Sierako-
wic Prawych pod Skierniewicami 
oraz Ryszard Uchwał. Mówili oni 
m.in. o instalacjach solarnych i fo-
towoltaicznych, o pompach ciepła,  
biomasie, energii wiatrowej i geo-
termalnej, ale też o elektromobil-
ności – samochodach na prąd. 

Drewno to nie tylko 
przeszłość
Grzegorz Wieczorek mówił 

m.in. o tym, że paliwa kopalne 
się zużywają i ich ceny wzrastają, 
ponieważ wydobycie ropy nafto-
wej czy węgla odbywa się z coraz 
większych głębokości, jest więc 
coraz droższe i coraz bardziej nie-
bezpieczne. Dlatego ważne jest 

zastępowanie energii z tych źródeł 
energią, która się odnawia. Zresz-
tą – jak przypomniał – drewno 
było materiałem, z którego czer-
pało się energię jeszcze przed epo-
ką węgla i dzisiaj jest jednym bio-
paliw, m.in. jako pelet (który jest 
materiałem dobrej jakości, bo pra-
sowane jest w nim tylko drewno  
w postaci 3-4 cm patyków, a jedy-
nym lepiszczem jest para wodna, 
po jego spaleniu jest mało popio-
łu, który jest dobrym nawozem) 
czy zrębek (który jest materiałem 
tańszym, ale gorszej jakości, skła-
dającym się w dużej części z kory, 
która zawiera dużo krzemianów, 
wiec po jej spaleniu jest dużo po-
piołu). 

Prelegent wspomniał, że do 
współczesnych pieców na bio-
masę wykorzystuje się drewno 
pochodzące z szybko rosnących 
drzew, jak np. wierzby czy oxytree 
– drzewa tlenowe, które po wycię-
ciu ponownie odrastają. 

Mówił też fotowoltaice – któ-
ra jego zdaniem jest lepszym roz-
wiązaniem niż solary, ponieważ 
wyprodukowany prąd można wy-
korzystać na różne cele, m.in. do 
podgrzania wody. Wspomniał, 
że są już rozwiązania hybrydowe  
– baterie, które łączą solar z foto-
woltaiką. Na razie są to instalacje 

stosunkowo drogie, ale i tak znaj-
dują się na nie chętni. 

Jako ciekawostkę Grzegorz 
Wieczorek przedstawił pom-
py ciepła, które odzyskują ciepłą 
wodę z wód popłucznych, które 
trafiają do kanalizacji. Jego firma 
montowała takie urządzenia na 
basenie i w przychodni rehabili-
tacyjnej, gdzie zużywane są duże 
ilości wody i jest zapotrzebowanie 
na podgrzewanie kolejnej. Jako 
zalety stosowania OZE wymie-
niał: niezależność od cen energii, 
bezobsługowość i trwałość. 

Samochody na prąd  
– drogo kupujesz,  
tanio jeździsz
Adrian Małachowski mówił 

m.in. o elektromobilności, przed-
stawiając samochody elektrycz-
ne jako pojazdy przyszłości. Nie 
mówił wprawdzie o ich cenach, 
które są – w stosunku do zarob-
ków w Polsce – bardzo wyso-
kie, ale zwrócił uwagę na szybki 
wzrost ich ilości nawet w naszym 
kraju. Obecnie jest zarejestrowa-
nych około 1.000 pojazdów elek-
trycznych, we Wrocławiu urucho-

miona została ich wypożyczalnia  
„na minuty”, wprowadzono tam 
możliwość jazdy tymi samocho-
dami po bus-pasach oraz bezpłat-
nego parkowania w strefie płatnej, 
a w pobliskim Kutnie firma AMZ 
produkuje elektryczne autobusy. 

Jak mówił prelegent, w Europie 
prekursorem pojazdów na prąd 
była Norwegia, gdzie do zakupu 
takiego pojazdu zachęcają licz-
ne benefity, poza tym istnieje tam 
podatek ekologiczny, horrendalny 
zwłaszcza dla samochodów z sil-
nikiem diesla. 

Geotermia  
też ma potencjał
Ryszard Uchwał, który przyje-

chał pod koniec Ekoforum, mó-
wił krótko, przede wszystkim  
o geotermii, która jest dużym po-
tencjałem. Źródła gorącej wody 
podziemnej występują w Pol-
sce w pasie od Szczecina i Star-
gardu Szczecińskiego, przez Py-
rzyce, po Podkarpacie i Sudety 
(nie wymieniał Podhala, ale – jak 
wiadomo – w tamtej części Pol-
ski nie tylko są źródła gorącej 
wody, ale też chyba na najwięk-
szą skalę są już wykorzystywane 
– przyp. red.). Średnio co 1 km  
w głąb ziemi temperatura zło-
ży rośnie o około 30 st. C. Geo-
termalne złoża mają taką prze-
wagę nad innymi OZE, że dają 
stały dopływ do energii, w prze-
ciwieństwie do solarów, fotowol-
taiki czy energii z wiatru, ale po-
trzeba kosztownych inwestycji  
aby zacząć z nich korzystać. 

Poza uczniami szkoły, w Eko-
forum udział wzięli gimnazjaliści 
z Nowych Zdun, Bielaw, Szko-
ły Podstawowej nr 3 w Łowi-
czu oraz Witonii. Z myślą o nich 
szkoła przeprowadziła konkurs 
na prezentację multimedialną  
na temat odnawianych źródeł 
energii, do którego wpłynęły 23 
zgłoszenia. W kilku przedstawio-
nych prezentacjach przewijały 
się zagadnienia podobne do tych 
omawianych w referatach. Miej-
sce I zajął Dominik Klimczak  
z SP w Bielawach. 

Na koniec Ekoforum goście 
mieli okazję obejrzeć rozwiąza-
nia z OZE stosowane już w Zduń-
skiej Dąbrowie: fotowoltaikę, so-
lary, pompy ciepła oraz piec  
na biomasę. W podziale na gru-
py udali się na teren szkoły. Jedną  
z atrakcji dla młodzieży była 
możliwość przejażdżki należą-
cym do szkoły Melexem, z które-
go na co dzień korzystają ucznio-
wie Technikum Architektury 
Krajobrazu.  mwk

ReKLAMA

Są już rozwiązania 
hybrydowe 
– baterie, które łączą 
solar z fotowoltaiką.

uczestnicy ekoforum zwiedzali teren szkoły, m.in. po to, aby poznać 
zasady działania pomp ciepła w budynku internatu w zduńskiej Dąbrowie.

Solary na budynku internatu – jeden z przykładów stosowania oze  
w zduńskiej Dąbrowie. 

Jedną z atrakcji zwiedzania szkoły była możliwość przejażdżki 
pojazdem elektrycznym – Melexem.

Dla gości przybyłych na ekoforum przygotowano poczęstunek: kanapki z chleba za zakwasie, ciasto 
drożdżowe i inne przysmaki. 
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Łowicz | okolicznościowe spotkanie w restauracji 

Koło Polskiego Związku Niewidomych ma 35 lat
Jubileusz 35-lecia istnienia w Łowiczu  
łowickiego koła zrzeszającego osoby niewidome  
i niedowidzące obchodzony był 26 października  
w restauracji „Polonia w Zaciszu”.  
Był to jednocześnie jubileusz 35-lecia 
„prezesowania” kołu przez Annę Wesołek. 

Przedstawicielka Okręgu Pol-
skiego Związku Niewidomych  
w Łodzi Renata Wnuk wręczy-
ła listy gratulacyjne od zarządu. 
Nie zawiedli też przedstawiciele 
samorządu, innych stowarzyszeń 
działających na terenie powiatu 
łowickiego, m.in. Klubu Seniora 

„Radość”, Związku Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów, przedsta-
wicieli stowarzyszenia diabety-
ków i innych. – Dziękujemy panie 
burmistrzu za sprzęt nagłaśniają-
cy oraz również za to, że na przej-
ściach dla pieszych zamontowane 
zostały sygnalizatory dźwiękowe 
– mówiła prezes Wesołek.

Miłym akcentem był występ 
młodzieży z zespołu folklory-
stycznego „Blichowiacy” dzia-
łającego przy szkole na Blichu 
w Łowiczu. Przytoczona została 
także krótko historia łowickiego 
koła PZN. Powołane zostało do 
życia decyzją prezydium okrę-
gu PZN w Łodzi w maju 1982 
roku. Z chwilą rozpoczęcia dzia-
łalności liczyło kilkanaście osób, 
obecnie liczy ponad 50. Na prze-
wodniczącą koła została wybra-

na wtedy Anna Wesołek, która 
funkcję tę pełni do dzisiaj. Wi-
ceprzewodniczącym jest Dariusz 
Gawęcki, sekretarzem Anna Bar-
bucha, skarbnikiem Jan Pikul-
ski. Zarząd ma też dwóch człon-
ków, są to: Jadwiga Waracka  
i Elżbieta Wróbel. Na począt-
ku działalności koło mieściło się  

w prywatnym mieszkaniu prze-
wodniczącej. Pod koniec lat 
osiemdziesiątych koło uzyskało 
siedzibę w niedużym pomiesz-
czeniu przy ul. Browarnej 11, 
gdzie działa do chwili obecnej. 

Do koła należą osoby w róż-
nym wieku: od dzieci po osoby  
w bardzo podeszłym wieku. Dla-

tego też część członków koła mu-
siała poprosić znajomych o pomoc 
w dotarciu na jubileusz. Chodziło 
również o to, by się wspólnie spo-
tkać, zjeść obiad oraz mieć czas  
na rozmowę. 

Wiceprzewodniczący Dariusz 
Gawęcki przytoczył też histo-
rię białej laski. Otóż w 1921 roku 
młody fotograf z Wielkiej Bry-
tanii stracił wzrok. Ociemnia-
ły żołnierz, którego spotkał, dał 
mu radę: „Staraj się kultywować 
samodzielność. Wychodź sam 
z domu jak najczęściej...”. Foto-
graf zaczął częściej wychodzić  
z domu – najpierw ze zwykłym 
kijem, który później pomalował 
na biało – żeby był lepiej zauwa-
żany przez innych. 

Podczas spotkania wręczone 
zostało też 15 odznaczeń związ-
kowych „Przyjaciel Niewidome-
go”. Zostały one nadane na wnio-
sek zarządu łowickiego koła, po 
zatwierdzeniu przez prezydium 
zarządu okręgu łódzkiego PZN. 
Otrzymali je przedstawiciele sa-
morządów, ośrodka pomocy spo-
łecznej, zaprzyjaźnionych stowa-
rzyszeń oraz sponsorzy.  mak 

ReKLAMA

Bratoszewice | olimpiada ekologiczna i rolnicza 

Sukcesy uczniów naszych szkół rolniczych
W Łódzkim Ośrodku Doradztwa Rolniczego w Bratoszewicach 
rozstrzygnięto doroczną edycję Wojewódzkiej Olimpiady Wiedzy o Ekologii 
i Ochronie Środowiska oraz Wojewódzkiej Olimpiady Wiedzy Rolniczej. 
Finał pierwszej z nich odbył się 24 października, zaś drugiej dwa dni później. 
Z sukcesów cieszą się przede wszystkim uczniowie Zespołu Szkół Centrum 
Kształcenia Rolniczego w Zduńskiej Dąbrowie.

Szczególne powody do zado-
wolenia ma Mateusz Dałek, ma-
turzysta technikum rolniczego, 
mieszkaniec gminy Zduny. Uczeń 
był jedynym przedstawicielem 
naszego regionu, który dostał się 
do złotej dziesiątki finału Wo-
jewódzkiej Olimpiady Wiedzy  
o Ekologii i Ochronie Środowi-
ska. Na trzydziestu najlepszych 
reprezentantów oddziałów ŁODR 
w Bratoszewicach, Kościerzynie  
i Piotrkowie Trybunalskim, któ-
rzy zakwalifikowali się do finału,  
w ogólnej klasyfikacji Mateusz 
Dałek zajął czwarte miejsce. 

– Czuję niedosyt, mogło być le-
piej. Niestety, połączenie przygoto-
wań do matury z przygotowaniami 

do olimpiady nie przyniosło w tym 
drugim przypadku oczekiwanego 
efektu. Nie zmienia to jednak fak-
tu, że ogólnie interesując się rolnic-
twem, ekologię nadal uważam za 
ciekawe zagadnienie – powiedział 
nam Mateusz Dałek. 

Po maturze Mateusz planuje 
studia w Bydgoszczy lub w War-
szawie. Dzięki udanemu startowi 
w innym konkursie, indeks Uni-
wersytetu Technologiczno-Przy-
rodniczego w Bydgoszczy ma już 
w kieszeni. O miejsce na SGGW 
musiałby powalczyć.

Finał olimpiady składał się, jak 
zwykle, z testu oraz rundy pytań 
ustnych. Oceny dokonała komisja 
pod kierownictwem wicedyrekto-

ra ŁODR w Bratoszewicach Ta-
deusza Morawskiego. Pierwsze 
miejsce zajął Kamil Gniatkowski, 
rolnik z gminy Kodrąb (powiat 
radomszczański). Drugie miejsce 
przypadło w udziale Elżbiecie Ol-
czyk, rolnikowi z gminy Jeżów. 
Trzecie miejsce zajął Bartłomiej 
Leśnik, uczeń Zespołu Szkół Rol-
niczych w Lututowie.

tym razem  
na podium
Co się odwlecze, to nie uciecze 

– można powiedzieć. W czwartek, 
26 października, podczas rozgry-
wanego w tej samej formule fina-
łu Wojewódzkiej Olimpiady Wie-
dzy Rolniczej, Mateuszowi udało 

się zająć pucharowe drugie miej-
sce. Uczeń tej samej szkoły, Ja-
kub Olszewski z gminy Oporów, 

był czwarty. Na miejsce w złotej 
dziesiątce zasłużył też reprezentant 
szkoły rolniczej w Bratoszewicach 

– Kamil Kuciński z gminy Dmo-
sin, który zajął dziewiąte miejsce. 

Najlepsza trójka zwycięzców 
każdej z olimpiad otrzymała pu-
chary. Dla najlepszych dziesiątek 
przygotowano nagrody rzeczo-
we. Wszyscy otrzymali dyplomy. 
Te olimpiady kończą się na etapie 
wojewódzkim. 

Do rąk zwycięzców powędro-
wały książki o tematyce przyrod-
niczej, sprzęt cyfrowy sfinansowa-
ny w ramach Planu Operacyjnego 
Jednostki Regionalnej Krajowej 
Sieci Obszarów Wiejskich Wo-
jewództwa Łódzkiego na lata  
2016-2017 oraz nagrody rzeczo-
we z gmin i powiatów, z któ-
rych pochodzili uczestnicy. I tak,  
na przykład Starostwo Powiato-
we w Zgierzu ufundowało nagro-
dę laureatowi finału Wojewódz-
kiej Olimpiady Wiedzy Rolniczej 
Dariuszowi Gabrysiakowi, miesz-
kańcowi Bronina w gminie Stry-
ków. Swoich reprezentantów uho-
norowała również dodatkowo 
gmina Zduny.  ljs

mateusz Dałek, maturzysta technikum rolniczego Zespołu Szkół 
Centrum kształcenia Rolniczego w Zduńskiej Dąbrowie, zdobywca 
czwartego miejsca. 
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Łyszkowice
Msza, akademia 
i piknik przy 
ośrodku kultury

Gmina Łyszkowice zapra-
sza mieszkańców oraz delegacje 
ze sztandarami na uroczystość 
związaną z obchodami Święta 
Niepodległości w sobotę, 11 li-
stopada. Porządek uroczystości  
w Łyszkowicach jest następujący: 
o godz. 11.15 planowana jest zbiór-
ka przed kościołem św. Kazimie-
rza w Łyszkowicach. Piętnaście 
minut później odprawiona zosta-
nie uroczysta msza święta. Ponadto 
akademię patriotyczną zaprezentu-
ją uczniowie Szkoły Podstawowej 
w Kalenicach. Po jej zakończeniu 
poczty sztandarowe przemaszerują 
przy dźwiękach strażackiej orkie-
stry dętej pod pomnik Marszałka 
Józefa Piłsudskiego, tam planowa-
ne jest złożenie wieńców, zapale-
nie zniczy. 

– Ponadto ośrodek kultury przy-
gotowuje piknik dla uczestników 
uroczystości. Jeśli pogoda pozwo-
li i nie będzie wiatru, dzieci będą 
miały okazję wznieść się nad Łysz-
kowice balonem. Dla dzieci będzie 
to atrakcja nieodpłatna – zapowia-
dał wójt Adam Ruta.  mak 

Skarbnik Jan Pikulski, przewodnicząca Anna Wesołek  
i wiceprzewodniczący Dariusz Gawęcki podczas uroczystości  
w „Polonii w zaciszu”.
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Dziękujemy za to,  
że na przejściach dla 
pieszych zamontowane 
zostały sygnalizatory 
dźwiękowe.

Anna Wesołek
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Łowicz | wielkie święto dobrej szkoły

Jedynka ma 100 lat
Szkoła Podstawowa nr 1 obchodziła w piątek, 27 października, jubileusz 100-lecia istnienia.  
Z tej okazji odbyła się msza święta w katedrze i uroczysta akademia w sali gimnastycznej,  
w czasie której m.in. promowano monografię placówki. Uczniowie wystawili 
przedstawienie, w którym opowiedzieli o najważniejszych datach w historii placówki.

We mszy świętej wzięła udział 
większość uczniów, nauczycie-
li i pracowników placówki. Ce-
lebrans, biskup Wojciech Osial,  
w homilii powiedział, że czuje 
się związany ze szkołą w szcze-
gólny sposób – bo przez rok był 
jej uczniem. Odniósł się także do 

historii placówki, podkreślając jej 
znaczenie w wychowaniu kolej-
nych pokoleń łowiczan. Podkreślił 
też, że szkoła to nie mury budyn-
ku, ale ludzie. Nauczyciel i szkoła 
żyją zaś w sercach uczniów, uczeń 
żyje w sercu nauczyciela. 

W czasie akademii w sali gim-
nastycznej biskup życzył, aby wię-
zi łączące uczniów, rodziców i na-
uczycieli były coraz silniejsze, tak, 
aby powstała silna wspólnota, bo-
wiem wówczas można więcej zro-
bić.

Burmistrz Łowicza Krzysztof 
Kaliński, składając gratulacje dy-
rektor szkoły Teresie Sokalskiej-
-Lebiodzie, wspomniał słowa bi-
skupa, który mówił w homilii, że 
„lepiej nabywać mądrość niż zło-
to, lepiej rozum niż srebro”. – Ja 
mówię to prostszymi słowami: le-
piej być mądrym niż głupim – po-
wiedział, kierując te słowa przede 
wszystkim do uczniów szkoły.

Burmistrz podkreślił, że „Je-
dynka” jest bardzo dobrą szkołą, 
w której przez ostatnie lata panu-
je dobra atmosfera – a jest to za-
sługa obecnej dyrektor Teresy So-
kalskiej-Lebiody. – Szkoła swoim 
jubileuszem o rok wyprzedza ju-
bileusz 100 lat odzyskania niepod-
ległości – zaznaczył burmistrz.  
– Od początku, oprócz nauczania 
typowych szkolnych przedmio-
tów, nauczała ona obywatelskości 
i polskości. Nie zaprzestała dzia-
łalności także w czasie okupa-
cji niemieckiej podczas II wojny 
światowej, choć pozbawiona bu-
dynku, dalej spełniała swoją rolę, 
dzięki nauczycielom, którzy pro-
wadzili zajęcia w swoich domach 
– podkreślił.

Ze strony nauczycieli emery-
tów głos zabrała Halina Świąt-
kowska, która nie opowiedziała 
wprost swoich wspomnień z pra-
cy w szkole, ale zawarła je w wier-
szu. Uczestnikom spotkania naj-
bardziej spodobał się fragment,  
w którym wspomniała wielo-
letniego nauczyciela i dyrekto-
ra szkoły Józefa Krupińskiego:  
– „Ale gdy już trzeba było stanąć 
przed Józeczkiem, to popatrzył, 
uśmiechnął się, stuknął ołówecz-
kiem i wtedy człowiek wiedział, 
że uwagi będą merytoryczne, nie 
po to, żeby go pognębić czy też 
ocenić bardzo krytycznie”. 

Wspomnieniem o Józefie Kru-
pińskim podzielił się także wie-
loletni przewodniczący Rady Ro-
dziców, absolwent szkoły, potem 
ojciec, a obecnie dziadek ucznia 
szkoły, Zbigniew Światlak. Do-

tyczyło ono to jednej z kar, jaką 
otrzymał on i inni uczniowie za 
rozrabianie w czasie zbierania 
kasztanów w sąsiedztwie szko-
ły. Na apelu mieli oni usłyszeć, 
że wobec nich „będą wyciągnię-
te daleko posunięte konsekwencje 

służbowe”, a w praktyce kazano 
im chodzić w kółko w czasie te-
goż apelu i powtarzać „bezczesz-
czę dobre imię naszej szkoły”.

obrazy przywracające 
pamięć
Bardzo ciekawym elemen-

tem akademii była prezenta-
cja multimedialna zdjęć z histo-
rii szkoły, którą zaprezentowała 
Karolina Rutkowska, autorka mo-
nografii placówki. Autorka dotarła 
do wielu ciekawych fotografii, m.in.  
z okresu międzywojennego. Po-
mocne okazały się kroniki szkoły, 
zbiory zgromadzone w muzeum 
łowickim oraz zbiory prywatne. 

Wszystkie te zdjęcia można 
zobaczyć w niegrubej, bo liczą-
cej około 130 stron książce, którą 
można nabyć za 20 zł w sekreta-
riacie szkoły. W książce jest też 
zawarta historia szkoły, wraz z li-
stą dyrektorów, nauczycieli, pra-
cowników oraz uczniów szko-
ły (te ostatnie od roku szkolnego 
1924/1925). 

Przysłowiową „Wisienką na 
torcie” prezentacji był czarno-bia-
ły film autorstwa łowickiego fo-
tografika, Jerzego Boreckiego,  
z jubileuszu 50-lecia szkoły,  
na którym można było zobaczyć 

wiele nieżyjących już postaci, 
ważnych dla Łowicza. Karolina 
Rutkowska powiedziała nam, że  
w posiadaniu filmu byli emery-
towani nauczyciele szkoły, któ-
rzy swego czasu zgrali go na ka-
sety VHS, niestety film nie jest  
w najlepszej jakości i wymaga cy-
frowej obróbki. Nie mniej sceny 
sprzed 50 lat na nim uwiecznio-
ne wywołały szerokie uśmiechy  
na twarzach starszych pracowni-
ków szkoły i emerytów.

Dyrektor Teresa Sokalska-Le-
bioda powiedziała nam, że mo-
nografia szkoły powstała dzięki 
wsparciu finansowemu Rady Ro-
dziców, Urzędu Miejskiego w Ło-
wiczu, a także grupy sponsorów 
przyjaciół placówki. Jej nakład to 
600 egzemplarzy. – Można śmia-
ło powiedzieć, że książka trafiła  
w ręce czytelników proso z drukar-
ni, dotarła do nas dzień wcześniej, 
o godz. 19.00 – powiedziała nam.

Po oceanie czasu
Mocnym punktem każdej uro-

czystości w Jedynce jest przed-
stawienie w wykonaniu uczniów, 
podobnie było i tym razem. Na 
scenie wystąpił chór szkolny oraz 
soliści, w części absolwenci szko-
ły: Weronika Kołodziejczyk, Pa-
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haLina Pietrzak

Pracę w szkole rozpoczęła  
w roku 1980 i pracowała w niej 
do 2007. była nauczycielem 
nauczania początkowego, 
zajmowała się prowadzeniem 
gromad zuchowych i drużyn 
harcerskich. – Gdybym mogła 
drugi raz rozpocząć pracę  
w Jedynce, to bez wahania 
bym to zrobiła i została  
w niej do śmierci – powiedziała 
nam ze śmiechem. Gdy 
tylko może odwiedza szkołę, 
ostatnia wizyta, w piątek,  
27 października, była dla niej 
podróżą w przeszłość. – To 
jest jak wejście do rodzinnego 
domu: skrzypiąca klepka czy 
drzwi wcale nie przeszkadzają, 
sprawiają, że człowiek czuje się 
po prostu dobrze – mówi. – To, 
czego mi najbardziej brakuje 
na emeryturze, to przede 
wszystkim dzieci. Przez lata 
pracy w Jedynce nauczyłam 
się od nich wiele, przede 
wszystkim indywidualnego 
podejścia do człowieka i jego 
problemów, tego, że trzeba się 
nad nim pochylić i próbować 
zrozumieć. Inka, jak nazywali  
ją młodsi uczniowie, była  
w szkole uwielbiana, między 
innymi dlatego, że potrafiła 
dzieciom oddać ciepło, którym 
ją obdarzały. Jak podkreśla, 
ciągle utrzymuje dość mocne 
więzi ze swoimi uczennicami 
i uczniami. Niektóre po latach 
przerodziły się w przyjaźń.

maria GrotowSka

w Jedynce rozpoczęła  
pracę w 1960 roku  
i przepracowała w niej ponad 
30 lat, wcześniej pracowała  
w Poddębicach. – Jest we 
mnie ogromny sentyment  
do tej szkoły, zostawiłam  
w niej wiele lat swego 
życia. Gdy rozpoczynałam 
pracę, dyrektorem był hilary 
Kalman, człowiek kulturalny, 
sprawiedliwy – moim zdaniem 
najlepszy spośród dyrektorów 
Jedynki – opowiada.
w pierwszych latach pracy pani 
Marii, klasy ogrzewane były 
jeszcze kaflowymi piecami,  
a o to, aby były ciepłe, dbali 
woźni. wymienia dwa ich 
nazwiska: pani Kotowa i pan 
Marian woźniak. – boże,  
Pani Kotowa musiała rozpalić  
w piecach o 4. rano, aby  
w klasach było ciepło, a zimą  
i tak nie zawsze się to udawało, 
była cały czas czarna od 
noszenia węgla. Podłoga  
w budynku była wypastowana 
pastą pyłochłonną, dzieci 
chodziły w butach, a toaleta 
była na zewnątrz, tam, gdzie 
dziś jest boisko – wspomina.
Maria Grotowska często ma 
przed oczami swoich uczniów, 
z klas IV-VIII, których uczyła 
języka polskiego. wśród nich 
jest biskup wojciech osial, są 
lekarze, prawnicy. – Ale zdarza 
się i tak – mówi – że na ulicy 
podejdzie ktoś chwiejnym 
krokiem i powie niewyraźnie: 
Dzień Dobry. Pani mnie 
uczyła... a wtedy myślę „Tak, 
uczyłam, ale niewystarczająco 
dobrze, skoro tak wyglądasz”. 
No, ale takie jest życie...

Gratulacje z okazji jubileuszu złożyli dyrektor Teresie Sokalskiej-
Lebiodzie także dyrektorzy łowickich szkół ponadgimnazjalnych.  
Na zdjęciu, z kwiatami, dyrektor zSP nr 1 Dariusz żywicki.
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Wykonawcy programu artystycznego – uczniowie „Jedynki”.

Fragment jubileuszowego przedstawienia, w którym piosenkę  
„Ada to nie wypada” zaśpiewała weronika Kołodziejczyk.

Fotografik Jerzy Borecki 
opowiadał na uroczystości  
o swoim filmie, który powstał  
z okazji 50-lecia szkoły.  
w tle nauczyciel Robert Graczyk.
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Łowicz | Szkoły pijarskie

Stypendia kalasantyńskie 
dla najzdolniejszych
Pijarskie Liceum 
Ogólnokształcące  
w Łowiczu, jak co 
roku, hojnie nagrodziło 
najlepszych uczniów.  
Szkoła przyznała 
jednorazowe stypendia 
kalasantyńskie za sukcesy 
w olimpiadach, wyniki 
w nauce oraz osiągnięcia 
sportowe.

W tym roku na najwyższe sty-
pendium w wysokości 1.300 zł za-
służyła Monika Góra, finalistka 
prestiżowej Olimpiady Literatu-
ry i Języka Polskiego. Weronika 
Plichta otrzymała natomiast 900 zł 
za tytuł finalistki Olimpiady Lin-
gwistyki Matematycznej.

Za wysokie wyniki w nauce 
nagrody po 500 lub 600 zł otrzy-
mali: Konrad Mika, Kamila Fra-
naszek, Monika Wasilewska, Pau-
lina Lasota, Martyna Palos, Julia 
Warzywoda, Magdalena Dylik, 
Aleksander Masiak, Julia Podraż-
ka, Marta Dałek, Marcelina Bryk, 
Aleksandra Wróbel, Oskar Ko-
senda, Marcin Gołębiewski, Szy-
mon Jankowski, Karolina Kruk, 
Mikołaj Seliga, Michał Wojcie-
szek, Jakub Podrażka, Aleksandra 
Bryła, Jakub Michalak, Michał 
Sobczak, Martyna Lesiak oraz 
Małgorzata Kosiorek. 

Uczniowie osiągający sukce-
sy w sporcie otrzymali po 200 lub 
300 zł. Są nimi: Róża Iwańska, Ju-
lia Macho, Joanna Radosz, Wero-
nika Sujak, Aleksandra Szczurek  
i Weronika Kaźmierczak.  tm

Dyrektor Przemysław Jabłoński składa gratulacje stypendystom.
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Do pracy w Jedynce została 
skierowana w 1953 r., 
przepracowała w niej całe 
zawodowe życie, do 1989 
roku, potem jeszcze dwa lata 
na pół etatu. Na początku 
uczyła języka polskiego, 
potem została nauczycielką 
nauczania początkowego. 
Gdy przyszła do szkoły, 
spotkała doświadczoną 
kadrę: Mieczysławę 
Długołęcką, Mariannę 
Niedzielską, Genowefę 
Mastalską, Marię Dekę  
– uwielbianą i szanowaną 
przez uczniów, czy Jana 
Paprockiego. Jedynka była 
jedyną szkołą, w której 
pracowała. – To przez wiele 
lat był mój drugi dom, przez 
pewien czas uczyłam  
w szkole podstawowej,  
a potem zostawałam jeszcze  
i uczyłam w szkole 
wieczorowej – opowiada 
nam. – Szkoła miała swoja 
wyjątkową atmosferę. zawsze, 
gdy jestem w pobliżu budynku 
Jedynki, mam łzę w oku.  
w czasie ostatnich 
uroczystości nie mogłam 
sobie odmówić, aby odwiedzić 
klasę, w której najczęściej 
uczyłam, usiąść na chwilę  
za biurkiem i powspominać.

7 tySięcy uczniów
Rodowód Jedynki sięga 
działającej na terenie 
łowicza 2-klasowej szkoły 
koedukacyjnej Józefy Góreckiej 
i Czesława zanozika. Mieściła 
się ona początkowo przy ul. 
warszawskiej (dzisiejszej 11 
Listopada), a od 1938 r. przy 
ul. Kaliskiej. w swojej historii 
szkoła miała 14 dyrektorów, byli 
nimi: Tymoteusz oczykowski, 
Stefan Pałczyński, franciszek 
Niedzielski, edward fleming, 
Genowefa Mastalska, Julian 
Długołęcki, hilary Kalman, Jan 
Kołodziejczyk, Józef Krupiński, 
Iwona Rutkowska, beata 
Stabryła, Danuta Lis i Teresa 
Sokalska-Lebioda.
Szkoła doczekała się ponad  

7 tys. absolwentów, uczyło  
w niej około 240 nauczycieli  
i ok. 60 pracowników obsługi. 
Szkoła w okresie 
międzywojennym czekała 
na budynek z prawdziwego 
zdarzenia. 1 września 1939 roku 
miała rozpocząć rok szkolny 
w nowym gmachu, niestety 
wybuch wojny i okupacja 
niemiecka sprawiły, że było to 
niemożliwe. Na pięć lat gmach 
został zajęty przez okupanta, 
a zajęcia lekcyjne odbywały 
się, za jego zgodą, w domach 
nauczycieli Jedynki.
Po wojnie szkoła mocno 
zaangażowała się we 
wspieranie finansowe funduszu 
odbudowy Stolicy, w 1954 

roku, w ramach podziękowania 
za to zaangażowanie, foS 
sfinansował wybudowanie sali 
gimnastycznej, która 10 lat 
później spłonęła, a jej remont 
trwał rok.
w ciągu ostatnich dziesięciu 
lat na terenie szkoły powstało 
wielofunkcyjne boisko  
o sztucznej nawierzchni i plac 
zabaw, rok temu oddano do 
użytku nowoczesną kuchnię 
i zmodernizowaną stołówkę, 
Szkoła pożegnała w końcu 
stare, opalane węglem kuchnie.
obecnie „Jedynka” ciągle 
potrzebuje inwestycji, ale jest to 
szkoła, w której dużo się dzieje, 
przede wszystkim za sprawą 
nauczycieli. tb
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weł Tomala, Jakub Michalak, 
Maja Lis i Lena Portasz. Z pew-
nością jednak widzowie zapamię-

tają na długo taneczny występ Juli 
Kozy do piosenki „Ada to nie wy-
pada”. Niezwykłą, żywiołową 

choreografię, uczennica opraco-
wała samodzielnie. Przedstawie-
nie, które z uczniami wszystkich 
klas opracowali nauczyciele: Ar-
tur Rożniata, Katarzyna Portasz  
i Robert Graczyk, opowiadało na-
tomiast historię szkoły na tle histo-
rii Polski, a szkoła przedstawiona 
była jako okręt płynący po oceanie 
czasu. Ciekawą scenografię przy-
gotowali nauczyciele: Magdalena 
Zielińska-Koza, Justyna Kocem-
ba i Iwona Górska.

Dyrektor szkoły Teresa Sokal-
ska-Lebioda jest bardzo zadowo-
lona z uroczystości, a szczególnie 
z wysokiej frekwencji emerytowa-
nych nauczycieli, których na sali 
naliczyła blisko 30. – Dla nas te 
związki są bardzo ważne i cieszy-
my się, że wielu byłych nauczy-
cieli chętnie wraca w mury szkoły  
– mówi.  tb

Wśród uczniów, którzy wzięli udział w uroczystości, byli laureaci m.in. 
konkursu poetyckiego o szkole.
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  17 października: franciszek 
Gawęcki, l.77; Antoni ostrowski, 
l.60; Mieczysław hemka, l.88, 
Głowno.

  21 października: bogdan 
Marian Piekarz, l.82, Głowno; 
wiesław Szulc, l.80, Głowno; 
Jan wróblewski, l.83; 
Jan Skowroński l.67; 
Teresa bilczewska l.64;  
Aniela Kapusta, l.86, łódź

  22 października: Daniel 
Jacek Andrysiak, l.57, Głowno; 
Jadwiga łoszewska l.60;  
Józefa Stefanowicz l.83;  
Sławomir więcek, l.57;  

Józefa Stafanowicz, l.83.
  23 października:  

Marek Kujawiak, l.49;  
Julianna wojtysiak, l.82. 

  24 października:  
Grzegorz Milczarek, l.55; 
Czesław Pogoda, l.88, Głowno.

  25 października:  
wacław Gzinka, l.70.

  27 października:  
franciszka Klimkiewicz, l.88.

  28 października:  
Marianna Michalska, l.77,  
Piaski Rudnickie.

  30 października:  
Kamil zabost, l.27.

Nie tak dawno minęły 
4 miesiące od śmierci 
bliskiej mi osoby, 
mieszkańca Głowna Jana 
Michalaka, który zmarł 
17 czerwca tego roku.

Po żałobnej mszy świętej w ko-
ściele parafialnym w Głownie Za-
brzeźni 22 czerwca, w obecności 
licznej rodziny i znajomych, po-
chowany został w grobie rodzin-
nym na cmentarzu parafialnym 
św. Jakuba w Głownie. Przed zło-
żeniem do grobu, swojego ojca 
pożegnał młodszy syn Jacek. Ja, 
będąc od wielu lat emocjonalnie 
związany ze śp. Janem, chciałbym 
w wielkim skrócie napisać co nas 
łączyło przez tak długie lata.

Z Janem i jego żoną Oleńką po-
znaliśmy się około 40 lat temu. Co 
prawda ja i moja żona byliśmy od 
Państwa Michalaków dużo młod-
si, ale od samego początku coś 
nas połączyło i staliśmy się so-
bie bliscy. Szczególnie przyjazne 
więzy łączyły mnie z Panem Ja-
nem. Mieliśmy podobne poglądy 
na sprawy bieżące i zmiany ustro-
jowe, których byliśmy gorący-
mi zwolennikami i gotowi toczyć 
liczne słowne wojny z jej przeciw-
nikami.

Poglądów naszych nie zmie-
nił nawet fakt, że nasz bohater,  
o którego poparcie w wybo-
rach prezydenckich zabiegaliśmy  
u swoich znajomych, okazał się 
po niedługim czasie niegodnym 
takiego zaszczytu, co nam póź-
niej, często i uszczypliwie, nie-
którzy wypominali. Swoich po-
glądów nigdy nie zmieniliśmy, 

gdyż marzyła nam się „Polska 
Dobrej Zmiany” i nadzieje takie 
zaczęły nam się spełniać po wy-
borach parlamentarnych w 2015 
roku. Muszę przyznać, że każdej 
niedzieli byliśmy stałymi ogląda-
czami programów telewizyjnych 
„Woronicza 17” i „Kawa na ławę”, 
po których często dyskutowaliśmy 
do następnej niedzieli. 

Polityka nie była jedynym te-
matem naszych spotkań. Rozma-
wialiśmy o historii Polski, prze-
czytanych książkach, sporcie  
i wielu innych sprawach. Było we-
soło i ciekawie. 

Często podziwiałem jego zna-
jomość i niesamowitą pamięć 
przeczytanych w swoim czasie 
książek. Były to niektóre dzieła 
Mickiewicza, Sienkiewicza, Pru-
sa, a nawet Tołstoja. Szczególnie 
uwielbiał recytować „Pana Ta-
deusza”, znając na pamięć duże 
fragmenty wszystkich 12 ksiąg. 
Umiejętności recytowania pozaz-
drościłby mu niejeden teatralny 
aktor. Interesował się sportem: pił-
ką nożną, żużlem, tenisem i spor-
tami zimowymi, zwłaszcza sko-
kami. 

Jego wielką namiętnością była 
gra w brydża. Był człowiekiem to-
warzyskim, często zapraszanym 
przez swoich znajomych, posiadał 
nieprzebrany zasób kawałów, któ-
re świetnie opowiadał, a zwłasz-
cza te żydowskie. 

Państwo Michalakowie zawsze 
prowadzili dom otwarty i przy-
jazny dla wszystkich. Odważę 
się napisać, że był człowiekiem  
w miarę zamożnym, ale tego ni-
gdy nie okazywał. Rodzina i zna-
jomi w nagłych przypadkach mo-

gli liczyć na jego pomoc, którą 
najczęściej sam oferował. Zawsze 
mawiał, że pieniądze nie są naj-
ważniejsze. 

W roku 2016 obchodzili jubi-
leusz 60 lat małżeństwa, na który 
zaprosili rodzinę i licznych znajo-
mych. Wszystkim zaproszonym 
mówili, że najlepszym dla nich 
prezentem będą dobrowolne datki 
pieniężne złożone do przygotowa-
nej skarbonki, które będą przeka-
zane do powstającego hospicjum 
w Zgierzu, co zostało po kilku 
dniach uczynione wpłatą ponad 
4.000 zł. 

Każde życie ma momenty,  
w których nabiera wielkiego przy-
spieszenia. Nikt z rodziny i znajo-
mych nie przypuszczał, że u śp. 
Jana tak szybko to nastąpi. Przez 
ostatnie kilka miesięcy odwiedza-
łem Go prawie codziennie. Tema-
ty naszych rozmów, jak zawsze, 
były podobne, ale wyczuwało 
się pewne zmęczenie. Choroba 
przyszła nagle. Krótko przebywał  
w szpitalu w Łodzi, byłem tam  
u niego prawie codziennie. Do 
samego końca był w pełni władz 
umysłowych i chciał wiedzieć co 
się dzieje na świecie. Pewnego 
dnia powiedziałem, że w Londy-
nie spalił się wielopiętrowy blok 
mieszkalny, w którym zginęło 
dużo ludzi. Po chwili skomento-
wał „jakie to dla nich nieszczęście, 
jak ci ludzie musieli cierpieć”.

Taki był Pan Jan, takiego Go 
zapamiętam. Po tych wielu latach 
mogę powiedzieć, że był moim 
Przyjacielem. Wierzę, że się kie-
dyś spotkamy. Nie mówię żegnaj, 
ale do zobaczenia.

Henryk Barbucha

Jan Michalak (1931-2017)

ReKLAMA

 Jan michalak
(1931-2017)
Pasjonował się polityką, 
recytował z pamięci 
„Pana Tadeusza”, 
pomagał ludziom, grał 
w brydża, interesował 
się sportem – takim 
go zapamiętał jego 
przyjaciel.

Łowicz | łowicka Akademia Sportu

Odszedł Kamil Zabost
Smutna wiadomość dotarła do 

nas w poniedziałek, 30 paździer-
nika. Nad ranem tego dnia zmarł 
Kamil Zabost z Goleńska, posia-
dający tytuł mistrzowski utytuło-
wany zawodnik taekwondo i tre-
ner Łowickiej Akademii Sportu.

Od ponad 3 miesięcy 27-letni za-
wodnik ŁAS zmagał się z poważ-
ną chorobą nowotworową, wiado-
mość o niej była zaskoczeniem dla 
jego przyjaciół i znajomych. Był 
osobą, która prowadziła zdrowy  
i aktywny tryb życia. Był bardzo 
lubiany przez dzieci, które treno-
wał oraz ich rodziców, ze względu  
na łagodny charakter i umiejętne 
podejście do młodych uczestników 
zajęć. Tym większym szokiem 
okazało się jego odejście.

Kamil Zabost związany był  
z ŁAS od 2006 roku, obok Ga-
brieli Gajewskiej był najbar-
dziej utytułowanym zawodni-
kiem Akademii, pięciokrotnym 
Mistrzem Polski Taekwondo, re-
prezentantem Polski na Mistrzo-
stwach Europy, Akademickich 
Mistrzostwach Świata oraz Let-
niej Uniwersjady.

Był mocno zaangażowany  
w życie Akademii. Choć przez 
ostatnie dwa lata nie trenował już 
dzieci i młodzieży ze względu 
na życie zawodowe, to brał na-
dal udział jako instruktor m.in.  
w spływach kajakowych i szkole-
niach obronnych dla kobiet.

Prezes ŁAS Kamil Sobol po-
wiedział nam, że Kamil Zabost 
był jednym z najsilniejszych fila-
rów akademii, jednym z jej twór-
ców. – Zawsze solidny, słowny, ni-
gdy nie poddawał się zarówno na 
macie, w życiu, jak i chorobie. Dla 
swoich wychowanków mógł być 
stawiany za wzór – powiedział.

msza św. żałobna odbę-
dzie się w sobotę, 4 listopada,  
o 10.00, w kościele pw. mat-
ki Bożej Nieustającej Pomocy  
na korabce, po czym prochy 
zmarłego zostaną odprowadzone 
na cmentarz.  tbkamil Zabost
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RZuT okiem | zA PIeLęGNowANIe PAMIęCI

24 października w Pałacu Prezydenckim 
w Warszawie prof. Wiesław Jan Wysocki 
otrzymał krzyż oficerski orderu 
odrodzenia Polski. z wnioskiem  
o przyznanie go wystąpiła uczelnia, z którą 
jest związany – uniwersytet Kardynała Stefana 
wyszyńskiego. wydział Nauk historycznych 
i Społecznych, z aprobatą Senatu uczelni, 
chciał uhonorować znanego historyka  
z łowicza za dokonania naukowe i utrwalanie 
pamięci historycznej. w imieniu prezydenta 
RP Andrzeja Dziuby krzyż wręczył sekretarz 
stanu w Kancelarii Prezydenta RP minister 
wojciech Kolarski. opr. mwk

Witamy wśród nas
W tej rubryce zamieszczamy fotografie noworodków, 
które w dniach poprzedzających wydanie tego numeru 
tygodnika urodziły się w szpitalach w Łowiczu i w Głownie, 
wraz z datą i godziną tej szczęśliwej dla rodziców chwili. 
Dziękujemy rodzicom, którzy zgodzili się na publikację  
i życzymy dużo radości z powiększenia rodziny. Każde 
nowo narodzone dziecko witamy serdecznie w naszej 
lokalnej społeczności. A jeśli Wasze dziecko urodziło się  
w tych dniach w jakimś innym szpitalu – prosimy, 
przyślijcie nam fotografię i dane (redakcja@lowiczanin.info) 
– także z przyjemnością je zamieścimy. Redakcja

Róża Ceret, ur. 20.10.2017 r., 
godz. 23.30; dł. 52 cm;  
waga 3.060 g, córka Anny  
i Jarosława; zam. Strzebieszew

kajetan Gawryszczak,  
ur. 10.10.2017 r., godz. 15.00,  
dł. 55 cm, waga 3.890 g,  
syn Anny i łukasza, zam. zgierz

Natan Jan Radzimierski,  
ur. 16.10.2017 r., godz. 13.55,  
dł. 51 cm, waga 2.410 g, syn 
Agnieszki i Artura, zam. Kutno

Borys kotwica, ur. 21.10.2017 r., 
godz. 14.30; dł. 56 cm;  
waga 3.780 g, syn Magdaleny  
i Dariusza; zam. Głowno

marcel krawczyk, ur. 22.10.2017 r., 
godz. 11.10; dł. 58 cm;  
waga 4.010 g, syn Joanny  
i Marcina; zam. Nowa Sucha

Henio Sut ur. 23.10.2017 r.,  
godz. 19.30, dł. 56 cm,  
waga 4.300 g, syn Pauliny  
i Czarka, zam. łowicz

Dawidek Jóźwicki,  
ur. 24.10.2017 r., godz. 12.20,  
dł. 61 cm, waga 4.850 g, syn 
Iwony i Dariusza, zam. Czatolin

marysia Wojda, ur. 25.10.2017 r., 
godz. 10.25, dł. 52 cm, 
waga 3.100 g, córka Małgorzaty  
i Michała, zam. boczki

Ania markus, ur. 27.10.2017 r., 
godz. 11:40, dł. 54 cm,  
waga 3.300 g, córka Agaty  
i Piotra, zam. łowicz

Nela Jacaszek, ur. 29.10.2017 r., 
godz. 9.50, dł. 55 cm,  
waga 3.860 g, córka Marty  
i Pawła, zam. łowicz

Bobrowniki | To już 31. raz

Świętowali kolejarze
Już po raz 31. w Bobrownikach obchodzono 
Święto Kolejarzy. Z tej okazji 29 października 
odprawiona została uroczysta msza święta  
w intencji kolejarzy żyjących i zmarłych  
oraz kolejarzy emerytów i rencistów.

Głównym organizatorem ob-
chodów święta jest Duszpaster-
stwo Kolejarzy w Bobrownikach. 
Początkowo lokalni kolejarze byli 
zrzeszeni wraz z kolegami z Ło-
wicza, ale od roku 1986, gdy ufun-
dowano sztandar, działają już jako 
odrębna grupa. Dziś liczy sobie 
ona 14 członków.

Jak tłumaczy nam prezes Miro-
sław Zawół, choć święto ku czci 
patronki kolejarzy św. Katarzy-
ny przypada na 25 listopada, to ze 
względu na kolizję z innymi uro-
czystościami, w tym ogólnopol-
skimi, w Bobrownikach zrodziła 

się tradycja świętowania w ostat-
nią niedzielę października.

Tym razem na mszy świętej, 
oprócz gospodarzy, ze swoimi 
sztandarami pojawiły się także re-
prezentacje duszpasterstw koleja-
rzy z Rogowa i Koluszek. Obec-
ne były także poczty sztandarowe 
OSP w Parmie i Bobrownikach, 
szkół w Bobrownikach i Zielko-
wicach (uczniowie otrzymali pa-
miątkowe obrazki ze św. Kata-
rzyną) oraz Solidarności Ziemi 
Łowickiej. 

Po mszy odbył się poczęstu-
nek. Mirosław Zawół podsumo-

wał w rozmowie z nami, że uro-
czystość była udana i wszystko 

przebiegło w jak najlepszym po-
rządku. kl

PTTk | w weekend odkryj łowickie cmentarze na nowo

Spacer z przewodnikiem wśród grobów
Już w ten weekend wszyscy 

interesujący się historią Łowicza 
i postaciami z nim związanymi 
będą mogli wziąć udział w orga-
nizowanych po raz 10. spacerach 
„Pokój ich cieniom” po dwóch 
najstarszych łowickich nekropo-
liach: w sobotę, 4 listopada, po 
cmentarzu katedralnym i ewange-
lickim – oprowadzającym będzie 
Zdzisław Kryściak, w niedzielę, 
5 listopada, po cmentarzu Emaus  
– spacer poprowadzi Krzysztof M. 
Wiśniewski. W obu przypadkach 

spacery rozpoczną się o godz. 
14.00 przy bramach głównych.

– Spacery odbywają się zawsze 
w pierwszy weekend po świę-
cie Wszystkich Świętych i są for-
mą podziękowania mieszkańcom 
miasta za wsparcie kwesty PTTK 
– powiedział nam przewodnik 
Polskiego Towarzystwa Tury-
styczno-Krajoznawczego Zdzi-
sław Kryściak.

Podczas wędrówki po cmenta-
rzach przewodnicy wskażą miej-
sca pochówków szczególnie za-

służonych dla Łowicza postaci, 
wskażą nagrobki dotychczas już 
uratowane dzięki prowadzonej 
kweście i interesujące zachowane 
zabytki sztuki sepulkralnej. Orga-
nizatorzy zachęcają przy okazji do 
zabrania ze sobą zniczy i zapale-
nia świateł na odwiedzanych gro-
bach.

Corocznie w każdym ze spa-
cerów „Pokój ich cieniom…”  
z przewodnikami PTTK uczestni-
czy ponad 20 osób. Udział w spa-
cerze jest bezpłatny.  tb

Łowicz | Dla Magdy

Przedstawienie i inne atrakcje 
dla najmłodszych

Dzieci i rodzice z Łowicza oraz 
okolic są zaproszeni w najbliż-
szą niedzielę, 5 listopada, o godz. 
12.00, do hali sportowej OSiR 
przy ul. Jana Pawła II na przed-
stawienie Smerfy w Przedszkolu, 
które wystawi Teatr Truskawkowi 
Rodzice, działający przy Przed-
szkolu nr 4 w Skierniewicach.

W czasie imprezy przewidzia-
no także inne atrakcje – m.in. 
przejażdżkę i możliwość wykona-
nia zdjęcia na kucyku, malowanie 
twarzy, mini karuzelę i dmuchaną 
zjeżdżalnię. Impreza będzie miała 
charakter charytatywny: przewi-
dziano na niej zbieranie pieniędzy 
na kontynuowanie leczenia 18-let-
niej mieszkanki Łowicza Mag-
dy Więcławskiej. Dziewczyna  
od ponad roku zmaga się z nowo-
tworem jajnika – o czym wielo-
krotnie pisaliśmy.

Jej mama w rozmowie z nami 
powiedziała, że Magda jest po po-

ważnej operacji, cały czas znajdu-
je się pod kontrolą lekarzy, zebra-
ne już pieniądze pozwoliły jej na 
rozpoczęcie i kontynuowanie kosz-
townego leczenia w klinice w Ha-
nowerze w Niemczech. Dla rodzi-
ny poważnym obciążeniem jest 
nie tylko samo leczenie, ale także 
związane z nim koszty dojazdów.

Magda, mimo ciężkiej choroby, 
stara się żyć normalnie, wróciła po 
przerwie do szkoły, stara się reali-
zować, na ile może, swoje marze-
nia, zdaje sobie sprawę, że jej le-
czenie może potrwać kilka lat.

Osoby, które chciałyby wspo-
móc Magdę w walce z nowo-
tworem, a nie mogą tego zro-
bić zjawiając się w hali OSiR, 
mogą wpłacić pieniądze na konto 
zbiórki, którą prowadzi Fundacja 
You Can Help. Wystarczy wejść  
na stronę internetową fundacji  
i odnaleźć wśród podopiecznych 
młodą łowiczankę.  tb

muzeum
Warsztaty 
patriotyczne
– Świętujemy 
Niepodległą

Kokardy w barwach narodo-
wych oraz niepodległościowe 
motywy na okładki notesów wy-
konają uczestnicy rodzinnych 
warsztatów patriotycznych „Świę-
tujemy Niepodległą” w łowickim 
muzeum. Zajęcia planowane są 
na niedzielę, 5 listopada. Pierwsza 
grupa rozpocznie je o godzinie 
11.00, druga o 13.30. Część prak-
tyczna warsztatów poprzedzona 
zostanie prezentacją eksponatów 
wraz z krótkim wprowadzeniem 
na temat ustanowienia Święta 
Niepodległości i tradycji jego ob-
chodzenia. Koszt uczestnictwa to 
8 złotych od osoby, obowiązują 
zapisy telefoniczne.  tm

Łowicz | wyższe Seminarium Duchowne 

Przywdziali sutanny
Podczas mszy świętej, 
odprawionej 21 października 
o godz. 15.00 (w godzinę 
Męki Pańskiej) w kaplicy 
wyższego Seminarium 
Duchownego w Łowiczu, 
trzej alumni III roku 
otrzymali strój duchowny  
– sutannę.

W obrzędzie pod przewod-
nictwem rektora WSD w Łowi-
czu, ks. Sławomira Wasilewskie-
go, uczestniczyli alumni: Artur 
Kosiorek, Adam Łukaszewicz  
i Hubert Siepert. W tym szczegól-
nym dniu bardzo licznie towarzy-
szyli im bliscy, członkowie rodzin  
i przedstawiciele parafii, z któ-
rych pochodzą. – Przyjęcie stro-
ju duchownego to zewnętrzne 

świadectwo przynależności do 
Jezusa. Do tej pory nosiliśmy je  
w sercu, a od teraz będziemy je po-
kazywać także na zewnątrz – mó-
wił nam Artur Kosiorek z parafii 
p.w. Chrystusa Dobrego Pasterza  
na Bratkowicach. O podniosłości 
tej chwili przypomniał także ks. 
rektor, który mówił, że poprzez 
przyjęcie stroju duchownego alum-
ni pragną ogłosić światu: „Jestem 
człowiekiem Kościoła, który chce 
wstąpić na drogę kapłaństwa”.  
W wygłoszonej homilii przypo-
mniał, że sutanna to coś więcej niż 
strój do pracy, ale przede wszyst-
kim zewnętrzny znak przyznania 
się do Jezusa przed ludźmi. 

Po homilii nastąpiło poświęce-
nie sutann, po których ksiądz rek-
tor nałożył je kandydatom, dopeł-
niając obrzędu obłóczyn.  aa 

Gościnnie pojawiły się duszpasterstwa kolejarzy z Rogowa i Koluszek.
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klub Pracownia | Pierwsze spotkanie łowickich podróżników 

Połączenie wody i gór 
było czymś pięknym
Volkswagenem T4 z 1994 roku przejechali 13 krajów 
Europy Zachodniej. W każdym z nich podziwiali nieziemskie  
widoki, spotykali nietuzinkowych i – czasem tak jak oni  
– zakręconych na punkcie podróży ludzi, mieli niezliczoną 
ilość przygód. Członkowie ekipy Folkswagen.pl po raz pierwszy 
od powrotu opowiadali na forum o swojej podróży. 

W niedzielę, 22 października, 
w klubie Pracownia odbyło się 
pierwsze z cyklu spotkań „Kul-
tura podróżowania – Łowiczanie 
w świecie”. O swoich podróżach 
opowiadali uczestnicy wyprawy 
„Folkswagenem przez Europę” 
oraz Dawid Świątkowski z Fre-
edom Trail.

Obie opowieści były niesamo-
wicie pasjonujące, dlatego redak-
cja Nowego Łowiczanina posta-
nowiła poświęcić im na łamach 
naszego tygodnika więcej miejsca.  
W tym numerze prezentujemy re-
lację chłopaków z Folkswagen.pl, 
zaś za tydzień opiszemy podróż 
Dawida Świątkowskiego i jego 
dziewczyny Moniki po Meksyku 
– już teraz zapraszamy do lektury. 

inspirowali się 
„busem przez świat”
Ekipa Folkswagen.pl to: Dawid 

Kacprzak, Cezary Zimny, Ka-
mil Pernak, Jakub Organiściak, 
Przemek Kołach i Damian Waś-
kiewicz. W sierpniu wyruszyli 
w miesięczną podróż „Folkswa-
genem przez Europę” (23-letnim 
Volkswagenem T4, oklejonym 
folkowymi wzorami), w trakcie 
której promowali Łowicz. 

Na spotkanie do Pracowni do-
tarła połowa uczestników wy-
prawy, a opowiadaniem zajął się 
Dawid Kacprzak. – Półtora roku 
temu ktoś podkręcił temat „Bu-
sem przez świat”, to była nasza 
inspiracja (...), od nich zaczerpnę-
liśmy pomysł. Potem dowiedzieli-
śmy się, że wiele ekip podróżuje 

busami, Volkswagenami, Trans-
itami, Żukami, a nawet osobów-
kami – mówił na samym wstępie. 

Wszystko zaczęło się gdy 
wspomniana grupa przyjaciół 
wpadła na pomysł, żeby kupić sa-
mochód, wyremontować go i ru-
szyć na podbój Europy. Był to po-
czątek wielkiej przygody, której 
pierwsze rozdziały zaczęły się pi-
sać jeszcze w Polsce. Volkswage-
na T4, który stał w serwisie olx.pl 
za 6.000 zł, udało im się kupić za 
4.750 zł. 

Chłopaki własnym sumptem 
dokonali napraw busa, co wynio-
sło ich ok. 2.500 zł. – Jak jecha-
liśmy po górach, to klocki ha-
mulcowe były tak spuchnięte, że 
musieliśmy się zatrzymać i po-
czekać aż wystygną, żeby jechać 
dalej. Poza tym nic nam się przez 
całą podróż nie zepsuło, więc my-
ślimy, że było warto wydać te pie-
niądze – przekonywał Dawid. 

Poza zwiedzaniem, celem wy-
prawy było promowanie Łowicza, 
dlatego bus został ozdobiony fol-
kowymi wzorami. – Właścicielka 
Drukarni Łowiczanka, Agnieszka 
Krajewska, była tak „zajarana” na-
szym pomysłem, że zobowiązała 

się okleić nasz samochód za dar-
mo – opowiadał Dawid. 

Prysznice 
na łonie natury 
Przed wyjazdem panowie po-

myśleli jeszcze o kilku praktycz-
nych rozwiązaniach, które pod-
czas wyprawy mogły okazać się 
niezbędne. Zamontowali m.in. ba-
gażnik na dachu samochodu, bo 
wszystkich rzeczy nie daliby rady 
upchnąć do środka. Zaopatrzyli 
się też w przetwornicę umożliwia-
jącą podłączenie m.in. lodówki tu-
rystycznej. – Zwykle podłącza się 
ją do gniazda zapalniczki, ale my 
podłączyliśmy ją bezpośrednio do 
akumulatora i też rekomendujemy 
takie rozwiązanie – mówił Dawid. 

Zaopatrzyli się też w 5 bania-
ków, z których większość napełni-
li wodą, ale mieli też jeden z zapa-
sem paliwa w rezerwie. Zakupili 
też zestaw z prysznicem turystycz-
nym. – Nie przemyśleliśmy tylko 
jednej kwestii: mieliśmy baniaki, 
wodę i prysznic, a nie mieliśmy się 
jak osłonić podczas kąpieli. Wią-
zało się to z takimi sytuacjami, że 
robiliśmy to „na przypale”, w jaki-
miś miejscu, gdzie nie było ludzi 
– opowiadał. 

Podczas jednej z takich kąpie-
li w parku nagle zjawiło się kilka 
rodzin z dziećmi, co doprowadziło 
do nieco zabawnej sytuacji. 

tankowali tam,  
gdzie było taniej
Panowie pamiętali też, aby za-

brać ze sobą rower. Jak mówił 
Dawid, bali się takiej sytuacji, że 
coś mogłaby się zepsuć i wów-
czas jedna osoba mogłaby jechać 
tym rowerem do najbliższych do-
mostw, by sprowadzić pomoc – ta-
kiej sytuacji na szczęście nie mieli. 

Podczas wyprawy wydali po 
475 zł na paliwo. Bus palił ok. 9,5 
l na 100 km, co chłopaki uznają za 
całkiem dobry wynik, jak na fakt, 
że dużo jeździli po górach. Jak mó-
wią, litr diesla kosztuje w krajach 
Europy średnio 5 zł. We Włoszech, 
gdzie jest drożej, starali się nie tan-
kować wcale, zaś w Czechach, An-
dorze i Austrii – gdzie jest zdecydo-
wanie taniej – tankowali na zapas. 

Mieli też kilka wydatków nie 
do końca respektowanych przez 
wszystkich, jak zakup pływającej 
wyspy na prośbę Dawida. – Bar-
dzo mi się podobało jak pływałem 
na tej wyspie – mówił Dawid, po-
kazując zdjęcie, na którym wyle-
guje się na jeziorze. 

klątwa we wrocławiu 
Wyprawa miała obejmować 14 

krajów Europy Zachodniej, jed-
nak ostatecznie ograniczyła się do 
13, gdyż ekipa nie odwiedziła Sło-
wacji. – Nie zagłębialiśmy się za 
bardzo w Chorwację. Stwierdzi-
liśmy, że zostawimy ją sobie na 
kiedy indziej, jak będziemy zwie-
dzać Bałkany, bo takie mamy pla-
ny – zapowiedział Dawid. Pierw-
szy przystanek mieli jednak już 
we Wrocławiu – to tu żegnali się 
z polskimi cenami, a w mieście 
spotkała ich pierwsza przygoda. 
Zatrzymali się, by obejrzeć pokaz 

machania ogniem w wykonaniu 
jakiegoś chłopaka. Nie spodoba-
ło im się, że pewien wytatuowany 
i dziwnie ubrany gość przez cały 
czas zakłócał pokaz, dlatego po-
stanowili go odsunąć. Wówczas 
on zaczął rzucać klątwę na chło-
paków. – Pomyślałem, że był to 
znak, żeby nie jechać – przyznał 
Dawid. 

Gdy dojechali do Pragi, strasz-
nie lało, dlatego nie mogli za dużo 
zwiedzać. Zauważyli jednak, że 
grupka ludzi stoi na Starym Ryn-
ku pod ratuszem i czeka (wówczas 
nie wiedzieli na co, dlatego posta-
nowili się przyłączyć) na wybicie 
pełnej godziny. Mieli też trochę 
czasu, by napić się dobrego cze-
skiego piwa w knajpie. 

400 kamperów 
pod stadionem 
Następnego dnia dotarli do 

Monachium, gdzie zwiedzali sta-
dion. – To był pierwszy raz, kie-
dy spotkaliśmy się z tym, ilu ludzi 
w Zachodniej Europie podróżuje 
kamperami. Na parkingu przed sta-
dionem stało ich ok. 400, w Polsce 
się tego nie widzi (...). Przez całą 
dalszą drogę co drugi samochód  
na turystycznych trasach to był 
kamper albo osobówka z kem-
pingiem – opowiadał Dawid. Tak-
że w Monachium odwiedzili ga-

lerię sztuki, gdzie – jak mówił 
Dawid – jego kolega Kuba zali-
czył blamaż artystyczny. Polegał 
on na tym, że gdy pani z tej ga-
lerii oferowała obrazy w niebo-
tycznych cenach, nie wytrzymał  
i stwierdził; „My little sister better 
painting”. 

Połączenie wody i gór 
– coś pięknego 
Widoki na całej trasie zachwy-

cały. Uczestnicy wyprawy „Folk-
swagenem przez Europę” naj-
bardziej zapamiętają jednak 
krajobrazy, gdzie jeziora znajdo-
wały się u podnóży gór. 

– Połączenie wody i gór to coś 
pięknego – rozpływał się Dawid. 

W ich pamięci pozostanie jeden 
z noclegów w rezerwacie u pod-
nóża Alp. – Nocowaliśmy wtedy 
w takim miejscu, że gdyby ktoś 
powiedział mi, że nasz samochód 
tam wjedzie, to bym nie uwierzył. 
To było kilkaset metrów w górę  
– opowiadał podekscytowany. Do 
tego dochodziła wspaniała scene-
ria tego miejsca. – Po odejściu 100 
metrów od szlaku był taki rwący 
górski potok. Pierwszy raz mia-
łem tak, że nie bałem się pić wody 
prosto ze źródła – wspominał. 

Z rozbawieniem członkowie 
ekipy wspominają też nocleg  
na pastwisku w Szwajcarii, gdzie 
po przebudzeniu zobaczyli stado 
„krów”, które później okazały się 
być bykami. 

W Austrii na tle górskich szczy-
tów chłopaki postanowili przygo-
tować sobie jajecznicę. Okazało 
się jednak, że stolik turystyczny, 
który zajęli, nie był ogólnodo-
stępny i jakaś pani próbowała ich 
stamtąd przegonić. Wręczenie ło-
wickiej ulotki załatwiło jednak 
sprawę. 

Polacy za granicą 
Podróżnicy zgodnie stwierdza-

ją, że podczas wyprawy mieli kil-
ka lepszych i gorszych spotkań  
z Polakami. Podczas jednego ze 
wspomnianych postojów, związa-
nych z wystudzeniem hamulców, 
do ekipy podróżników z Łowicza 
podjechał Volkswagen T5 (o je-
den model nowszy od tego, któ-
rym oni jechali), a wysiadający  
z niego chłopak zaczął mówić po 
polsku. Został z nimi przez ko-

aGnieSzka
antoSiewicz

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info

Jak jechaliśmy  
po górach, to klocki 
hamulcowe były 
tak spuchnięte, 
że musieliśmy się 
zatrzymać i poczekać 
aż wystygną.

w Monako odkryli,  
że na całej trasie 
nie było starszego 
samochodu niż ten, 
którym jechali. 

Na spotkanie do Pracowni dotarła połowa uczestników wyprawy 
„Folkswagenem przez europę”. Mieli wiele radości z oglądania zdjęć  
i wspominania wyprawy. 

ekipa Folkswagena.pl: Dawid, Czarek, Kuba, Kamil i Damian, a w tle Pireneje (Andora). 
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Jajecznica w pięknej scenerii. Tyrol – kraj związkowy w zachodniej Austrii. 
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lejne pół godziny i – jak mówią  
– opowiedział im historię życia. 

Było też kilka mniej fajnych 
spotkań z Polakami, a jedno z nich 
miało miejsce w Tuluzie, gdzie 
ekipa spotkała młodego chłopaka 
żebrzącego na ulicy. Na pytanie, 
czemu to robi, odpowiedział coś 
w stylu, że kiedyś przyjechał i tak 
już został na ulicy. W tym samym 
mieście na południu Francji mieli 
kolejne, przyjemniejsze spotkanie. 
Dawid polecił, by zawsze, kiedy 
wybieramy się gdzieś za granicę, 
napisać wcześniej na grupie, np. 
Polacy w Tuluzie, że wybieramy 
się tam i wyrazić chęć spotkania. 
W ten sposób zgłosili się do nich 
Agnieszka i Niko, którzy zaprosi-
li ich do swojego domu i ugościli. 

Z kolei gdy stali na parkingu  
w Barcelonie, podszedł do nich pe-
wien chłopak i powiedział: „Cześć, 
jestem Majonez”. Spędził z nimi 
3 kolejne dni, mimo że nigdy nie 
umawiali się z nim na następny. 
Okazało się, że jeździ po okolicy 
samochodem dostawczym. 

Do Barcelony przyjechali  
w dniu, kiedy doszło tam do za-
machu. Przy wjeździe zostali 
przeszukani. 

W Andorze zachwycili się 
unormowaną, utrzymaną w po-
dobnej stylistyce architekturą oraz 
tym, że jest tam tak czysto. W Mo-
nako odkryli, że na całej trasie nie 
było starszego samochodu niż ten, 
którym jechali. 

bywało też 
niebezpiecznie 
W trakcie podróży chłopaki 

mieli też dwie nieprzyjemne przy-
gody. – Musieliśmy robić po 300 
km dziennie. Stwierdzam, że to 
było za dużo, optymalnie było ro-
bić po 200. Za dużo musieliśmy 
nadrabiać, to będziemy zmieniać 
w innych wyprawach – deklaro-
wał Dawid. 

Był to jeden z powodów, dla 
których zjeżdżali z trasy bardzo 
późno. Kiedy dotarli w okolice 
Mediolanu, był już środek nocy. 
Postanowili spojrzeć na mapę 
okolicy z lotu ptaka (z satelity), 
by w ten sposób poszukać jakie-
goś wolnego placu. W ten sposób 
dotarli na pierwsze lepsze pole 
kukurydzy, gdzie rozbili namiot  
i szykowali się do snu. Nagle pod-
jechały 3 samochody Carabinie-
ri (włoska żandarmeria), którzy 
zaczęli celować do Dawida. Pro-
blem polegał na tym, że nie po-
trafili mówić po angielsku, co 
uniemożliwiało komunikację.  
W końcu znaleźli tłumacza i po 
krótkiej rozmowie okazało się, 
że właściciel pola pomyślał, że na 
jego pole przyjechali imigranci, 
dlatego postanowił to zgłosić. Eki-
pa z Łowicza musiała odjechać, 
zaś noc spędziła w samochodzie. 

Z kolei podczas wjeżdżania 
do Chorwacji zostali zatrzyma-
ni przez strażników granicznych, 
którzy oznajmili, że detektor wy-
kazał, że przewożą w samocho-
dzie marihuanę. – Z takim ob-
jawem perfidnej korupcji nie 
spotkałem się jeszcze nigdy – opo-
wiadał Dawid. Strażnicy zapropo-
nowali dwa wyjścia: albo zapłacić 
za kontrolę, albo oddać narkoty-
ki. Członkowie wyprawy potrze-
bowali jednak trzeciego wyjścia: 
bo nic nie mieli i nie chcieli pła-
cić. Zaproponowali wówczas, że 
mogą udostępnić samochód do 
przeszukania. Wówczas strażni-
cy powiedzieli, że nie mają na to 
czasu i zdecydowali się dać chło-
pakom „last chance”. 

Na zakończenie prezentacji 
można było obejrzeć trwający 7 
minut film z wyprawy: kolorowy, 
wesoły, dynamicznie zmontowa-
ny obraz, który będzie pamiątką 
po tej wyprawie.  

Świnoujście – Gdańsk | blisko 600 km w 6 dni na rowerach 

Na dwóch kółkach wzdłuż polskiej linii brzegowej 
Maciej Malangiewicz, Krystian Cipiński oraz Jakub Papuga, pod szyldem 
spontanicznie założonego Zakładowego Klubu Rowerowego „Ścięgno”, 
działającego przy Łowickim Ośrodku Kultury, odbyli na przełomie sierpnia 
i września wyprawę rowerową wzdłuż polskiej linii brzegowej.

Podróż rozpoczęli od granicy 
polsko-niemieckiej w Świnouj-
ściu, skąd po przejechaniu blisko 
600 km w 6 dni dotarli do Gdań-
ska. – Trasa była wyznaczona od 
Świnoujścia, czyli od zachodu, tak, 
aby jak największe odcinki jechać 
z wiatrem. Pogoda zaprezentowa-
ła nam praktycznie cały wachlarz 
swoich możliwości, od słońca, po 
wiatry z deszczem. Widzieliśmy 
też bardzo rzadkie zjawisko, jakim 
jest trąba powietrzna na morzu  
– opowiada nam Jakub Papuga. 

Wyprawę planowali od dłuż-
szego czasu. Nie rezerwowali jed-

nak noclegów, ponieważ wyszli  
z założenia, że podróże mają 
to do siebie, że nie da się ich do 
końca zaplanować. Dlatego kwa-
ter szukali ich już pod dojechaniu  
na miejsce. Stołowali się w lokal-
nych punktach gastronomicznych, 
ale gotowali też sami. 

Dla Krystiana i Jakuba dodat-
kowym elementem wyprawy było 
odwiedzenie miejsc, do których, 
jako zawodnicy sekcji młodzie-
żowej Pelikana Łowicz wyjeżdża-
li na obozy piłkarskie. – Pierwszy 
taki obóz odbył się w byłej już jed-
nostce wojskowej w Mrzeżynie 
18 lat temu. Później było jeszcze 
Mielno oraz Pogorzelica. Wszyst-
kie te miejsca udało nam się od-
wiedzić. Był czas na krótki postój 
i wspomnienia – opowiada nam 
Jakub. 

zerwane ścięgno 
achillesa 
Jakub i Krystian zgodnie przy-

znają, że rowerową pasję zaszcze-
pił w nich Michał Grzejszczak, or-
ganizator spotkań podróżniczych 
„Cały Świat w jednej sakwie”  
w ŁOK (Maciej Malangiewicz 
jeździł już wcześniej). W pierw-
szą wspólną wyprawę wyruszyli 
Szlakiem Orlich Gniazd. – Tra-
sa z Częstochowy do Krakowa 
do najłatwiejszych nie należała, 
szczególnie, że ruszyliśmy w nią 
bez żadnych przygotowań... I tak 
podczas jazdy Krystian doznał 
kontuzji ścięgna Achillesa, która 
posłużyła za nazwę dla naszego 
zakładowego klubu rowerowego  
– wyjaśnia Jakub. Zawiązał się on 
w trakcie luźnej rozmowy. W ko-
lejną wyprawę jego członkowie 

wyruszyli do Spały i dookoła Za-
lewu Sulejowskiego. 

Podczas tego wyjazdu do ko-
larskiej sekcji dołączył kolejny 
pracownik ŁOK Mateusz Ru-
dak oraz, jako członek honoro-
wy, przewodnik PTTK i członek 
„Szprychy”, Marek Trepa. 

Klub „Ścięgno” ma w pla-
nach kilka kolejnych wypraw. 
Wieluń – Ziemia Opolska, 
Gdańsk – Suwałki i jedna zagra-
niczna – po Czechach. Dotych-
czas trasa wzdłuż polskiej linii 
brzegowej była najdłuższą, jaką 
mają za sobą.  aa 

krystian Cipiński i Jakub Papuga podczas wyprawy rowerowej  
wzdłuż polskiej linii brzegowej. 

Łowicz | Promocja lektorska w Seminarium

Dobry lektor słucha Słowa
Kolejnych 120 lektorów przybyło w tym roku w diecezji 
łowickiej. W niedzielę, 29 października, w Wyższym 
Seminarium Duchownym odbyła się druga w tym roku 
promocja lektorska. O tym, jaki powinien być dobry lektor, 
mówił kandydatom biskup pomocniczy Wojciech Osial.

Droga do zostania lektorem 
nie jest łatwa i trwa rok. Najpierw 
odbywają się przygotowania we-
wnątrz parafii. Następnie kandy-
daci biorą udział w wakacyjnym 
kursie lektorskim przygotowanym 
przez alumnów i kadrę Wyższego 
Seminarium Duchownego.

Przed samą promocją uda-
ło nam się porozmawiać z kan-
dydatami, a obecnie już lektora-
mi. Jakub Błoński z parafii pw. 
św. Brata Alberta w Sochacze-
wie i Bartosz Matuszewski z pa-
rafii pw. Narodzenia Najświętszej 
Maryi Panny w Młodzieszynie 
ministrantami są już od 5 lat.  
– To jest kwestia powołania przez 
Jezusa Chrystusa – powiedzieli 
nam, pytani o to, czemu zdecydo-
wali się na udział w kursie lektor-
skim. – Także natchnienia przez 
Ducha Świętego. 

Przygotowania nie były łatwe. 
– Mieliśmy przez rok comiesięcz-
ne spotkania, a na nich poznawali-
śmy kwestie liturgii, Pismo Świę-
te, fonetykę, śpiew – opowiedział 
nam Bartosz Matuszewski.

Od ośmiu lat ministrantem jest 
Bartosz Zalewski z parafii pw. 
Niepokalanego Serca Najświęt-
szej Maryi Panny w Skierniewi-
cach. – Jestem osobą religijną, 
tak samo jak moja rodzina – mó-
wił nam o swoich motywacjach 
przed promocją. – Lubię spędzać 
czas w kościele. Napawa mnie to 
przyjemnością. Mogę spotkać się 
z Chrystusem, mogę z Nim poroz-
mawiać.

Jaki powinien  
być dobry lektor
Zwieńczeniem przygotowań 

jest uroczystość promocji lektor-

skiej. Pierwsza z nich odbyła się  
w kaplicy seminaryjnej 8 paź-
dziernika. Mszy świętej przewod-
niczył wówczas biskup Andrzej 
Franciszek Dziuba. Lektorami zo-
stało wówczas 66 młodych ludzi.

Kolejnych 54 osób ten waż-
ny dla siebie dzień świętowało 
29 października. Uroczystościom 
przewodniczył biskup Wojciech 
Osial, któremu towarzyszyli pro-
boszczowie parafii, z których po-
chodzili kandydaci na lektorów. 
Licznie zgromadzone były także 
rodziny.

W homilii biskup Osial mó-
wił o tym, że funkcja lektora wią-
że się z powołaniem. Dziękował 
kandydatom za wyrażenie goto-
wości do czytania Słowa Bożego. 
W dalszej części biskup podpo-
wiadał młodym ludziom, jaki po-
winien być dobry lektor. – By do-
brze wypełnić tę posługę, trzeba 
samemu wysłuchać Słowa – mó-
wił biskup Osial. – Ze słowa ro-
dzi się wiara. Można pięknie, po 
aktorsku czytać, ale nie słuchać 
Słowa. Dobry lektor sam słucha 

Słowa. Kto słucha Słowa, ma Du-
cha, ma życie.

Biskup dał także kandydatom 
trzy rady. Po pierwsze, by zagląda-
li do Pisma Świętego, przy czym 
lepiej robić to często i w mniej-
szych ilościach, niż w dużych, 
ale od czasu do czasu. Po drugie,  
z czytaniem Słowa powinna być 
powiązana medytacja. Samo czy-
tanie jest potrzebne, ale w pew-
nym sensie płytkie. – Trzeba wejść 
w głąb Słowa – mówił ks. biskup. 

Po trzecie zaś, z medytacją musi 
iść też posłuszeństwo Słowu. Trze-
ba wziąć na serio to, co mówi Bóg. 
Po homilii nastąpiła główna część 

uroczystości. Najpierw wszyscy 
kandydaci podchodzili po kolei do 
biskupa, wyrażali gotowość słu-
żenia Chrystusowi poprzez wy-
powiedzenie formuły: „Jestem”, 
następnie otrzymywali oni swo-
je alby, które zostały poświęcone 
przez biskupa. Po ich obłóczeniu 
podchodzili do biskupa i, poprzez 
położenie dłoni, a potem ucałowa-
nie trzymanego przez niego Ewan-
geliarza, przyjęli obowiązek czy-
tania i głoszenia Słowa Bożego. 
Nowi lektorzy otrzymywali błogo-
sławieństwo biskupa. Potwierdze-
niem ich funkcji jest specjalna le-
gitymacja.  kl

Łowicz | wysoki poziom zawodów yoyo na Szkiełkach

Machali i kręcili po mistrzowsku
15 zawodników rywalizowało 

między sobą w pierwszej edycji 
Łowicz YoYo Battle – zawodach 
w kręceniu na yoyo, które odby-
ły się w sobotę, 28 października, 
na Szkiełkach w Łowiczu. Umie-
jętności zawodników, a niektó-
rzy przyjechali do Łowicza nawet  
z Pomorza, robiły duże wrażenie. 

Pomysłodawcą zorganizowania 
zawodów w Łowiczu był aktual-
ny Mistrz Polski w tym sporcie, 
uczeń 3 klasy gimnazjum na Brat-
kowicach w Łowiczu Kacper Pa-
łatyński. Wsparcie organizacyjne 
uzyskał od rodziców, znajomych 
machających jak on na yoyo i re-
stauracji Szkiełka. Wsparcie sę-
dziowskie oraz sponsorskie uzy-
skał natomiast od YoYoFactory 
Polska, zajmującej się promocją  
i sprzedażą yoyo oraz akcesoriów 
w Polsce, a także od społeczności 
skupionej wokół firmy. 

O ile organizatorzy są zadowo-
leni z frekwencji wśród zawodni-
ków, nieco zawiodła ich frekwen-
cja publiczności. – Fajna impreza, 
a ludzi nie za dużo. Potem mó-
wią, że nic się nie dzieje... – ko-
mentował Krzysztof Pałatyński. 
Bilety dla publiczności (kosztują-

ce 10 zł) kupiło kilkanaście osób. 
Wśród publiczności było też kilku 
wychowanków Młodzieżowego 
Ośrodka Socjoterapii z Kiernozi. 
– Przyjechaliśmy, żeby zobaczyli 
zawody yoyo na wysokim pozio-
mie. Też by chcieli kręcić po mi-
strzowsku – powiedział nam wy-

chowawca z MOS Mariusz Znyk. 
Zgodnie z przewidywaniami za-
wody w kategorii freestyle wygrał 
nie kto inny jak Kacper Pałatyński 
– wszakże tytuł Mistrza Polski zo-
bowiązuje. Jego mistrzowski wy-
stęp można obejrzeć m.in. na stro-
nie internetowej www.lowiczanin.
info. Udostępnił go ojciec mistrza. 
Kolejne miejsca zajęli: II miej-
sce Jakub Pląder, III – Krzysztof 
Adamczyk, IV – Ernest Wróbel, 
V – Szymon Matuszak. 

Jury oceniało nie tylko same 
tricki, ale również kontakt z pu-
blicznością, prezencję, dopasowa-
nie szybkości kręcenia na yoyo do 
muzyki, dynamikę ruchów, a na-
wet wykorzystanie sceny. Uczest-
nik miał dwie minuty na zapre-
zentowanie swoich umiejętności 
na scenie. 

Zwyciężczynią kategorii „bat-
tle”, odbywającej się w nieco luź-
niejszej formule i polegającej na 
pokonaniu przeciwnika trickiem 
na yoyo, podczas którego ocenia-
no również ogólne wrażenie ar-

tystyczne, dowcip itp., była Do-
minika Stanisławska – jedyna 
reprezentantka płci pięknej startu-
jąca w zawodach. 

Zawodom przyglądał się, ale 
w rywalizacji nie wziął udzia-
łu m.in. Marcel Ołubek – jeden  
z pierwszych popularyzatorów 
machania na yoyo przed kilkoma 
laty w Łowiczu. – Widzę bardzo 
wiele nowych tricków i niesamo-
wicie wysoki poziom – komento-
wał zawody. 

Podczas gdy jedni zawodnicy 
kręcili yoyo na scenie, inni w tym 
czasie „rozgrzewali się” w róż-
nych miejscach na sali. – Ostat-
nio regularnie nie trenowałem. 
Teraz studia, mieszkam w Łodzi 
i na yoyo trochę brakuje czasu  
– powiedział nam Marcel Rokic-
ki, przed kilkoma laty również od-
noszący sukcesy w tym sporcie. 
Ostatecznie zajął siódme miejsce 
w zawodach. Nie do końca dobrze 
poszło też Julianowi Rosie, Mi-
strzowi Polski z 2015 roku, zajął 
on 11 miejsce.  mak 

Zwycięzcy pierwszej edycji łowicz yoyo battle. 
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Łowicz | ogólnopolski festiwal Muzyki Chóralnej im. Mikołaja zieleńskiego 

Grand Prix dla chóru z Poznania
– Tutaj, do Łowicza, będą przy-

jeżdżały bardzo dobre chóry. Or-
ganizatorzy bardzo wysoko posta-
wili poprzeczkę, a chóry sięgnęły 
po ambitny, trudny repertuar – mó-
wiła na temat I Ogólnopolskiego 
Festiwalu Muzyki Chóralnej im. 
Mikołaja Zieleńskiego w Łowi-
czu przewodnicząca konkursowe-
go jury, prof. dr hab. Katarzyna 
Sokołowska z Uniwersytetu Kazi-
mierza Wielkiego w Bydgoszczy. 

– To miód na moje serce, tylko 
żeby przekonać publiczność, że 
warto, że Łowicz to nie tylko sam 
folklor – skomentował jej słowa 
Eugeniusz Strycharski, prezes Ło-
wickiego Towarzystwa Muzycz-
nego im. Mikołaja Zieleńskiego. 
Faktem jest bowiem, że sobotni 
(28 października) przegląd chó-
rów w sali barokowej nie zgroma-
dził tłumów, przysłuchiwała mu 
się garstka melomanów, człon-
kowie innych chórów i organiza-
torzy. Niedobory frekwencyjne 
podczas przeglądu konkursowe-
go wynagrodziła chórzystom pu-
bliczność podczas koncertu ga-
lowego po mszy św. w katedrze  
o godz. 18.00 oraz podczas zapla-
nowanych następnego dnia, w nie-
dzielę, występów części chórów  
w łowickich kościołach. 

Otuchy organizatorom dodał 
również biskup Wojciech Osial, 
który podczas mszy przed kon-
certem galowym przypomniał 

słowa Johanna Wolfganga Go-
ethego: 

„Gdzie słyszysz śpiew
– tam wchodź, 
Tam dobre serca mają. 
Źli ludzie – wierzaj mi – 
Ci nigdy nie śpiewają.” 
– To dzieło nie może zginąć, iść 

w zapomnienie. Musi być konty-
nuowane – mówił biskup. Niedłu-
go później przewodniczący komi-
tetu organizacyjnego, poruszający 
się na wózku inwalidzkim prof. 
Akademii Muzycznej, dr hab. Je-
rzy Rachubiński, zapowiedział:  
– Razem z prezesem Eugeniu-
szem Strycharskim ustaliliśmy już 
datę przyszłorocznego festiwalu. 
Odbędzie się on 27 i 28 paździer-
nika w Łowiczu – mówił. 

Do konkursu chóralnego przy-
stąpiło 9 chórów z różnych zakąt-
ków Polski. Były chóry z Łodzi, 
Poznania, Warszawy, Kielc, Alek-
sandrowa Łódzkiego i Niepoka-
lanowa. Przesłuchania konkurso-
we odbywały się w 3 kategoriach 
(chóry mieszane, jednorodne oraz 
zespoły wokalne) i trwały blisko 4 
godziny, a po nich wystąpił z kon-
certem festiwalowym Młodzieżo-
wy Chór Żeński Iuvenales Can-
tores Lodzienses z Łodzi pod dyr. 
Krzysztofa Kozłowskiego. Dziew-
częta z Łodzi wystąpiły poza 
konkursem i akompaniamentem 
pianina. Zaśpiewały m.in. zna-
ną pieśń „Prząśniczka” (U przą-
śniczki siedzą jak anioł dziewecz-
ki...), do której słowa napisał Jan 
Czeczot, a melodię stworzył Sta-
nisław Moniuszko. – Przecież je-
steśmy chórem z Łodzi – musimy 
od tego zacząć występ – żartował 
dyrygent. Wcześniej, podczas czę-
ści konkursowej, zajmował się za-
powiadaniem występów poszcze-
gólnych chórów. 

Mimo iż z Łowicza czy też naj-
bliższych okolic do konkursu nie 
przystąpił żaden chór, miasto mia-
ło – rzec by można – swoją skrom-
ną reprezentację. Otóż chórzyst-
ką w zespole wokalnym „L’Estro 
Cantando” z Warszawy, który wy-
stąpił pod dyrekcją Doroty Krze-
mińskiej, jest Jolanta Grzebal-
ska – z domu Walczak – dorosła 
córka emerytowanego matema-
tyka ze szkoły przy Podrzecznej  

w Łowiczu Eugeniusza Walcza-
ka. Stąd też m.in. wizyta w sali 

barokowej kurator sądowej dla 
dorosłych z Sądu Rejonowego  

w Łowiczu Anety Śmiałek – ko-
leżanki ze szkolnej ławki w ło-
wickim I Liceum Ogólnokształ-
cącym. Ciekawy jest skład owego 
zespołu. Współtworzą go bowiem 
lekarze, architekt i matematycy,  
a jedyną osobą z wykształceniem 
stricte muzycznym jest dyrygent-
ka Dorota Krzemińska. Nie prze-
szkodziło to jednak temu zespoło-
wi w zdobyciu nagrody specjalnej, 
przyznanej za najlepsze wykona-
nie utworu Mikołaja Zieleńskiego 
(„O Gloriosa Domina”) oraz „zło-
tego dyplomu” w konkursie. 

Grand Prix dla najlepszego 
chóru festiwalu zdobył natomiast 
Poznański Chór Kameralny „Fer-
mata” pod dyrekcją Mateusza MJ 
Sibilskiego. Ponadto wszystkim 
chórom wręczone zostały złote, 
srebrne i brązowe dyplomy.  mak 

Fragmenty występów wszyst-
kich chórów w części konkurso-
wej można obejrzeć na naszym 
portalu: www.lowiczanin.info

Łowicz | Parafia Mb Nieustającej Pomocy

Piękna muzyka ku chwale Maryi
Koncert „Ave Maria”,  
który rozbrzmiał  
29 października  
w kościele na Korabce, 
był kolejnym w tej parafii 
elementem obchodów 
100. rocznicy objawień 
fatimskich.

Parafianie mieli okazję uczest-
niczyć już w projekcji fil-
mu „Teraz i w godzinę śmier-
ci” o sile modlitwy różańcowej  
oraz w spotkaniu modlitewnym 
pt. „W szkole Miriam” z udziałem 
sióstr niepokalanek i młodzieży 
z Szymanowa. Tym razem w ko-
ściele rozbrzmiała muzyka wzbo-
gacona wyświetlanymi na ołtarzu 
obrazami. W świątyni wygaszono 
wszystkie światła, postawiono je-
dynie palące się świece. 

Program muzyczny składał się 
z zestawu pieśni maryjnych, z ty-
tułowym „Ave Maria” na cze-
le. Na organach grał tutejszy or-
ganista Kamil Janicki, na trąbce 
Marcin Kakietek z Jaktorowa, 
śpiewała sopranem Dominika 
Sobczyńska z Białej Rawskiej. 

Jak powiedział współpomysło-
dawca koncertu, ks. Kamil Goc, 
poprzez pobudzanie wrażeń este-
tycznych, które wywoływać może 
wokal, gra i obraz, człowiek może 
zwiększyć swoją miłość do Boga, 
Maryi i do bliźniego. Nawiązywał 
też do tego na zakończenie kon-
certu proboszcz ks. Adam Do-
mański, który przypomniał sło-

wa księcia Myszkina z powieści 
„Idiota” F. Dostojewskiego, mó-
wiące o tym, że „Piękno zbawi 
świat’. 

Koncert okazał się strzałem  
w dziesiątkę. Występ spotkał się 
z bardzo ciepłym przyjęciem. Jak 
przyznał ks. Kamil, słowa uznania 
za jego organizację napływały do 
parafii nawet drogą sms-ową.  kl

Zespół wokalny „L’estro Cantando” z Warszawy wystąpił pod dyrekcją 
Doroty Krzemińskiej (piąta z lewej). Druga z lewej strony łowiczanka  
z pochodzenia Jolanta Grzebalska – z domu walczak. 

Na pierwszym planie marcin kakietek, śpiewa Dominika Sobczyńska, 
na organach gra Kamil Janicki.
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Poznański Chór kameralny „Fermata” pod dyrekcją Mateusza  
MJ Sibilskiego podczas występu konkursowego w sali barokowej 
Muzeum w łowiczu. 

Nagrodę Grand Prix dla najlepszego chóru festiwalu odbiera 
podczas koncertu galowego w katedrze dyrygent Poznańskiego Chóru 
Kameralnego „fermata” Mateusz MJ Sibilski. 
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kino Fenix | będą korzyści finansowe – 1 euro na widza 

Kino Fenix  
w Europa Cinemas
Sukcesem zakończyły się starania łowickiego kina 
Fenix o wstąpienie do Europa Cinemas z siedzibą 
w Paryżu. Organizacja skupia najlepsze kina 
studyjne w Europie, wśród nich także z Polski. 
Właśnie dołącza do nich kino z Łowicza.

– Utworzona w 1992 r. sieć Eu-
ropa Cinemas obejmuje swoim za-
sięgiem 2350 ekranów kinowych 
w 42 krajach – informuje nas Ma-
ciej Malangiewicz z ŁOK. Jej ce-
lem jest zwiększenie liczby fil-
mów europejskich w repertuarze 
kinowym oraz spotęgowanie ich 
oglądalności. Dlatego sieć zachę-
ca właścicieli kin do wspierania 
inicjatyw europejskich skierowa-
nych do młodej widowni i promo-
wania różnorodności w europej-
skim repertuarze filmowym. Sieć 
kin Europa Cinemas zrzesza kina, 
które prowadzą wspólne działania  
na skalę krajową i europejską. 

– Validation Committee w Pa-
ryżu rozpatrzył pozytywnie naszą 
aplikację i kilkumiesięczne stara-

nia – informuje Maciej Malangie-
wicz. 

Jak pisaliśmy już wcześniej, 
dostanie się w szeregi organiza-
cji – oprócz prestiżu – oznacza 
dla kina Fenix korzyści finanso-
we. Na koniec roku każde kino 
zdaje organizacji sprawozdanie  
z oglądalności filmów europej-
skich. Za każdego z widzów or-
ganizacja płaci 1 euro. Pieniądze 
trafiają do kin i mogą być wyko-
rzystywane na działania statuto-
we oraz remonty. Organizacja do-
finansowuje też projekty edukacji 
kulturalnej dla dzieci i młodzie-
ży w zakresie kina europejskiego. 
Kina członkowskie mogą ubiegać 
się też m.in. o udział w jury euro-
pejskich festiwali. 

– W tej chwili, za ten rok, 
mamy 29% repertuaru europej-
skiego, a przynależność do EC 
narzuca 25%. Więc radykalnie 
nie będziemy nic zmieniać w pro-
gramie repertuarowym. Natural-
nie druga sala da takie możliwo-
ści, ale przesadzać nie musimy. 
Wszystko będzie jak dotychczas 
– mówi nam Maciej Malangie-
wicz. – Limit w pierwszych latach 
jest na poziomie 15.000 euro dla 
nowego kina, czyli, tak działając 
dalej, otrzymamy na koniec 2018 
roku tą kwotę – dodaje. 

Warto przypomnieć, że pod-
czas październikowego DKF kino 
Fenix pokazało aż 4 filmy euro-
pejskie. Miało to związek z włą-
czeniem się w obchody Europej-
skiego Dnia Kina Artystycznego, 
którego organizatorami są Mię-
dzynarodowe Stowarzyszenie Kin 
Art-house’owych (CICAE), przy 
wsparciu Europa Cinemas, do 
którego aplikował Łowicki Ośro-
dek Kultury.  aa

ReKLAMA

ReKLAMA

macieJ 
maLanGiewicz
dyrektor Łok 

Kino powstało od 
podstaw w listopadzie 
2006 roku. Ma 11 lat, 
cały czas się rozwija 
i zwiększa ilość 
widzów. w tym czasie 
otrzymaliśmy dwa 
największe wyróżnienia: 
Nagrodę PISf  
dla Kina (2014)  
i Nagrodę PISf  
dla DKf (2017),  
dwie nominacje  
do Nagrody PISf  
(za monografię  
„100 lat kina w łowiczu” 
2012) i nominację dla 
DKf (2015), jesteśmy 
scyfryzowani, sala 
ma klimatyzację, są 
bilety online, fajnie 
zaaranżowany, 
klimatyczny hol. 
Niebawem druga 
sala. wiele pieniędzy 
pozyskiwanych jest ze 
środków zewnętrznych 
(konkursy PISf, 
MKiDN, NCK). Mamy 
przedstawiciela  
w Radzie Kin Studyjnych 
(reprezentuje  
woj. mazowieckie, 
łódzkie i lubelskie). 
Dużo się o nas mówi.  
I teraz wisienka  
na torcie: przyjęcie  
do europejskiej rodziny 
europa Cinemas, która 
skupia najlepsze kina  
z 42 krajów. Dla mnie to 
spełnienie marzeń  
i planów zawodowych. 
Jak na 11 lat, to bardzo 
dużo. A przecież po 
utracie „bzury” łowicz 
miał zostać bez kina. Przeszło rok temu holl i korytarz kina fenix zyskały klimatyczną odsłonę. 

W Łowiczu wystąpili Andrea Carri i francesco Camminati.
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Łowicz | Restauracja Ja-Ty-My

Łagodne melodie  
we włoskim wydaniu

Około czterdziestu osób zjawi-
ło się 29 października w prowa-
dzonej przez Zakład Aktywizacji 
Zawodowej restauracji „Ja-Ty-
-My” na koncercie włoskich mu-
zyków Andrei Carriego i France-
sco Camminatiego.

Młodzi Włosi grali muzy-
kę instrumentalną. Carri grał na 
pianinie, a Camminati na per-
kusji. Były to przede wszystkim 
łagodne melodie, wprowadzające  
w przyjemny nastrój wyciszenia. 
Liderem duetu jest Andrea Carri, 
który ma już na koncie pięć albu-
mów, z których trzeci pt. „Meta-
morfosi” – co ciekawe – sfinanso-
wany został przez fanów artysty.

Najnowszy tytuł w dyskografii 
Andrei Carriego to „Shadows”, 
który sygnowany jest nazwiskiem 
jego oraz grającego na instru-
mentach perkusyjnych Francesca 
Camminatiego. Obecnie włoscy 
muzycy promują, zarówno w swo-
im rodzinnym kraju, jak i w Euro-
pie, właśnie ten ostatni projekt.  
W Łowiczu grali zarówno swoje 
autorskie kawałki.

Andrea Carri między piosen-
kami opowiadał o swojej muzyce. 
Wyraził też wielką radość z tego, 
że mogli wraz z Francesco Com-
manotim zagrać w Łowiczu. Po 
koncercie można było nabyć płyty 
i otrzymać autograf.  kl

Łowicz | „Koń w malarstwie polskim”

Na urodziny Chełmońskiego 
tańszy bilet wstępu

Każdy kto nie widział jesz-
cze wystawy „Koń w malarstwie 
polskim od początku XIX do po-
czątku XX wieku” w Muzeum  
w Łowiczu ma okazję zrobić to  
w promocyjnej cenie 4 zł od osoby 
7 i 8 listopada. 7 listopada to dzień 
urodzin Józefa Chełmońskiego 
– w tym roku przypada ich 168. 

rocznica. Na wystawie, wśród in-
nych dzieł, prezentowane są dwa 
jego obrazy – jedna ze znanych 
„Czwórek” oraz szkic „Jeźdźcy”, 
dzięki którym można zapoznać 
się z jego warsztatem pracy.

Wystawa jest czynna jeszcze do 
19 listopada, obowiązują na nią bi-
lety za 5 zł.   tm

„Czwórka”, 1880 r.; – to jedna z obrazów na wystawie. 
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Łowicz | ośrodek Karta: w centrum zainteresowania wspomnienia bronisława Sałudy z Mystkowic 

Ocalone od zapomnienia
„Już niewielu pamięta – historia lokalna  
w wymiarze uniwersalnym” – to tytuł spotkania,  
które 24 października  zostało zorganizowane  
w łowickim muzeum za sprawą Ośrodka Karta 
z Warszawy i Powiatowej Biblioteki Publicznej  
w Łowiczu. Gościem spotkania był pochodzący 
z Mystkowic pod Łowiczem 90-letni Bronisław 
Sałuda, którego pisany w latach powojennych 
dziennik został wykorzystany w nowym
wydawnictwie „Karty” zatytułowanym „Wstaje świt”.

Zanim jednak o książce tej 
opowiedzieli jej pomysłodawcy, 
a aktor Wojciech Zieliński od-
czytał fragmenty napisane przez 
Bronisława Sałudę, o działalności 
Ośrodka Karta mówił jego prezes 
Zbigniew Kluza, pokazano też 
krótki film na ten temat. 

Ośrodek Karta powstał w 1982 
roku, jako inicjatywa oddolna 
opozycjonistów, którzy jako cel 
postawili sobie ratowanie zbio-
rów dokumentów, dotyczących 
najnowszej historii Polski, któ-
re w czasie stanu wojennego nie 
były pod żadną ochroną. Z cza-
sem zaczęli sięgać do bardziej od-
ległej historii, związanej z II woj-
ną światową i nawet do początku 
XX wieku. 

Od rozpoczęcia działalności 
do chwili obecnej „Karta” jest in-
stytucją apolityczną i niezależną. 
Jej działalność polega na archiwi-
zowaniu dokumentów – jest ich 
1.800 metrów bieżących, zdjęć – 
których zgromadzono około 300 
tys., nagrań dźwiękowych – jest 
ich ponad 5 tys., prowadzeniu in-
deksu represjonowanych itp. Pro-
wadzi też działalność wydawni-
czą – książki, kwartalnik „Karta”, 
konkurs dla młodzieży szkol-
nej „Historia bliska” (w którym 
wzięło udział 14 tys. uczniów), na 
różne sposoby zajmuje się upo-
wszechnianiem historii. 

Jak podkreślał Zbigniew Klu-
za, „Karta” nie podchodzi do hi-
storii w sposób naukowy. Jest 
nastawiona na wydawanie tego, 
co pochodzi z „pierwszej ręki” 
– od uczestników zdarzeń. Cała 
jej działalność rozpoczęła się od 
wydawanej w podziemiu gazet-

ki „Karta”, której celem było wy-
jaśnianie ludziom, jak to się sta-
ło, że doszło do ogłoszenia stanu 
wojennego w 1981 roku. – My się 
przygotowywaliśmy do starcia  
z komunistami na ulicach, co się 
nie udało, bo na ulicach przegra-
liśmy. Trzeba było skupić się na 
tym, jak ludzie radzą sobie z opre-
sją, jaka jest świadomość narodo-
wa, która już wcześniej nieraz po-
mogła nam przetrwać... – mówił 
szef „Karty”. 

„wstaje świt”  
– czyli zapiski  
z 7 dzienników
O antologii „Wstaje świt” mó-

wiła redaktorka wydania Alek-
sandra Janiszewska. Przyznała, że 
od początku chciała zrobić książ-
kę, którą sama by chciała przeczy-
tać, o codziennym życiu młodych 
ludzi tuż po wojnie. W archiwach 
„Karty” udało się jej znaleźć  
7 dzienników – co podkreślała – 
pisanych na żywo, bez dystansu, 
a nie wspomnień, które mają inną 
perspektywę. Łączył je wiek auto-
rów (wszyscy w momencie pisa-
nia byli jeszcze młodzi, nie mie-
li ukształtowanych postaw) oraz 
to co dzieje się wokół nich – bo 
książka zawiera wybrane frag-
menty ich dzienników pisane  
w latach 1945-1948. 

W dalszej części spotkania, od-
powiadając na pytanie dziennikar-
ki NŁ dodała, że dziennik Broni-
sława Sałudy trafił do Ośrodka 
Karta w 1994 roku, na ogłoszo-
ny wtedy konkurs „Czas PRL”. 
Wpłynęło na niego około 100 
prac, z czego część to były wspo-
mnienia, nie dzienniki. – To był je-
den z najwybitniejszych zapisów, 
jakie wtedy otrzymaliśmy – wy-
znała redaktorka. 

Aleksandra Janiszewska zwró-
ciła uwagę, że każdy z autorów 
to człowiek z innego środowiska 

i miał inne doświadczenia, bo jest 
np. dziewczyna ze Starachowic, 
której koledzy giną w lasach, jest 
syn profesora ze Lwowa, pozna-
nianka, która szuka życia intelek-
tualnego, urodzona w Żyrardowie 
córka krawca, która jest harcerką  
z ideałami, które się jej rozpływają 
i jest Bronisław Sałuda – syn chło-
pa z Mystkowic, który zamieszku-
je w Łowiczu i uczy się w „Eko-
nomiku”. 

Rozdział autorstwa pana Bro-
nisława zajmuje 42 strony. Obej-
muje zapiski robione od stycznia 
1945 roku – gdy z Ziemi Łowic-
kiej odjeżdżają wojska niemiec-
kie, po maj 1948 roku, gdy jest 
studentem w Łodzi i doświadcza 
rozłamu wśród młodzieży na tle 
politycznym i religijnym. 

Odczytany przez aktora frag-
ment zawierał zapisy dotyczące 
działalności w organizacji „Wici”, 
rozpoczęcia nauki w III klasie 
gimnazjum handlowego w Łowi-
czu, różniących się skrajnie po-
glądów jego rodziców, które skut-
kowały tym, że religijna mama 
nieraz nie otrzymała rozgrzesze-
nia od księdza z powodu swoje-
go lewicowego męża. Wyjątkowy 
był wpis o radości z zakończenia 
wojny i pisana 2 dni później re-
fleksja, że rząd robotniczo-chłop-
ski lubi święta, bo na przestrzeni 
13 dni było aż 6 dni wolnych od 
nauki i pracy, w które były wiece 
i pochody. Zaskakujący mógł się 
wydawać wpis o wycieczce rowe-
rowej do Głowna, które 18-latkowi 
jawiło się jako najpiękniejsze mia-
sto, przy czym porównał je tylko  
z Bolimowem i Sobotą. 

Trudno było się też nie 
uśmiechnąć przy wpisie zwia-
stującym nadejście końca świa-

ta, które miało nastąpić 26 lutego 
1946 roku. Jak napisał Broni-
sław Sałuda, „na mieście mówiło 
się”, że w Ziemię uderzy kome-
ta, a skutkiem tego będzie spadek 
temperatury nawet do – 200 st. C.  

W tych kronikarskich zapisach 
nie zabrakło wątków miłosnych, 
które dotyczyły Tysi – dziewczy-
ny z tej samej wsi. Pan Bronisław 
pokusił się o opis jej urody, w któ-
rym widoczny był zachwyt i po-
żądanie. Deklarował przy tym, że 
udaje wobec niej obojętność.  

Były też wpisy dotyczące po-
wojennego referendum i towarzy-
szącej mu nachalnej propagan-
dy czy przemówienia Stanisława 
Mikołajczyka, które chciał wy-
słuchać w radiu 15 stycznia 1947 
roku. W Myskowicach zgasło 
wtedy światło, a pan Bronisław 

ocenił, że to mało oryginalny spo-
sób na walkę z PSL...  

Bronisław Sałuda, wzruszo-
ny spotkaniem, opowiedział kil-
ka zdań o tym, jak dalej poto-
czyło się jego życie. Po studiach  
w Łodzi trafił do pracy w Polskim 
Radiu, skąd oddelegowano go na 
zastępstwo do bardzo małej wów-
czas rozgłośni w Olsztynie. Mia-
ło to trwać 1-2 miesiące, trwało 
całe życie. Przyznał też, że miej-
sce mu odpowiadało, bo intereso-
wała go historia Warmii i Mazur, 
które były dla niego wyjątkowo 
atrakcyjne, ponieważ był zapalo-
nym wędkarzem, a chciał też zo-
stać myśliwym. 

Na pytanie Aleksandry Jani-
szewskiej o to, jak wyobrażał so-
bie jako 18-19-latek przyszłość 
Polski, odpowiedział, że tak jak 
inni zastanawiał się czy „iść do 
lasu” czy pracować. Wybrał to 
drugie, bo choć dużo rzeczy mu 
się nie podobało, bo wychowy-
wał się w myśleniu opozycyjnym, 
to Polska był w gruzach i nie było 
innego rozwiązania niż odbudo-
wywanie jej. – Wielu moich ró-
wieśników poszło do pracy, aby 
się czegoś drobić dla siebie i dla 
narodu – choć to dość patetycznie 
brzmi, tak było – mówił. 

W spotkaniu brała też udział 
Aleksandra Grzegorek – mło-
da łowiczanka, która projektowa-
ła okładkę i ilustracje do książki 
„Wstaje świt”. Poproszona o głos 
przyznała, że była zaskoczona, gdy 
wydawca poprosił ją o jak najbar-
dziej abstrakcyjne obrazki do każ-
dego rozdziału. Po przeczytaniu 
zwróciła uwagę, że każdy dzien-
nik ma inne emocje, np. w jednym 
dominuje obawa, w innym radość,  
w kolejnych emocje i chęć dzia-
łania. Wszystkie są pisane bardzo 
ładnym językiem. – Szczerze pole-
cam – mówiła Aleksandra.  

Na koniec spotkanie dyrektor 
PBP w Łowiczu Renata Frączek 
dodała, że spod pióra pana Broni-
sława wyszły nie tylko wspomnie-
nia, ale też kilka książek o tema-
tyce myśliwskiej oraz z dziedziny 
ekonomiki-rolnictwa, ponieważ 
zawodowo związany był nie tylko 
z radiem, ale też z Uniwersytetem 
Warmińsko-Mazurskim. 

Jako 18-19-latek 
tak jak inni zastanawiał 
się czy „iść do lasu”  
czy pracować.  
wybrał to drugie, 
bo choć dużo rzeczy mu 
się nie podobało,  
bo wychowywał się  
w myśleniu opozycyjnym, 
to Polska była w gruzach 
i nie było innego 
rozwiązania niż 
odbudowywanie jej.

mirka woLSka
-kobierecka

mirka.wolska@lowiczanin.info
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Bronisław Sałuda na zakończenie spotkania odbierał gratulacje od jego uczestników, m.in. barbary 
Ciesielskiej – sąsiadki „przez miedzę” (po prawej), która powiedziała mu, że w Mystkowicach wszystko dobrze. 
Jego dawne pola są uprawiane, a na wsi stoi Dom Ludowy, o którym po wojnie marzył. 
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ReKLAMA

Aktualności
Łowicz | Powstała książka o Gimnazjum nr 2 im. Jana wegnera 

18 lat życia szkoły 
w jednym wydawnictwie
– Z pomysłu zrodzonego 
w niekorzystnym dla 
naszego gimnazjum czasie 
powstała książka, która nie 
miała być ani monografią, 
ani pracą badawczą, ale 
raczej kroniką osiągnięć 
szkoły, którą od podstaw 
tworzyłyśmy z poczuciem, 
że może to być największe 
dzieło w karierze 
pedagogicznej każdej 
z nas – tymi słowami 
kończą książkę „Ne sedeas 
sed eas” byłe dyrektorki 
likwidowanego Gimnazjum 
nr 2 – Mirosława Walczak 
i Krystyna Kucharska.

12 października w gmachu nie-
istniejącego już Gimnazjum nr 
2 im. Jana Wegnera w Łowiczu, 
odbyła się promocja tej książ-
ki, poświęconej 18-letniej historii 
szkoły. Za pomysł i redakcję wy-
dawnictwa pod tytułem „Ne se-
deas sed eas” (Nie siadaj, lecz 
idź) odpowiadają byłe dyrektor-
ki – Mirosława Walczak i Krysty-
na Kucharska. Publikacji nie by-
łoby jednak bez zaangażowania 
nauczycieli i pracowników szko-
ły, Rady Rodziców, a także skru-
pulatnie prowadzonych kronik, 
na które pracowały wszystkie po-
przednie roczniki. 

– Nie jest to monografia, ani 
rozprawa naukowa, a raczej prze-
wodnik po osiągnięciach naszej 
szkoły – mówiła dyrektor Miro-
sława Walczak na spotkaniu pro-
mocyjnym z nauczycielami i pra-
cownikami szkoły. Sądzi ona, że 
w przyszłości publikacja może 
stać się źródłem do napisania pra-
cy naukowej o szkole. 

Autorki wydawnictwa przyzna-
ły, że pomysł jego opracowania 
zrodził się w niekorzystnym dla 
Gimnazjum nr 2 czasie, gdy było 

już wiadomo, że reforma oświa-
ty wchodzi w życie i gimnazjum 
przestanie istnieć. – Szefowa (tak 
nadal mówi o Mirosławie Wal-
czak jej zastępczyni – przyp. red.) 
postawiła sprawę jasno: nie wol-
no tego zaprzepaścić! I zaczęła się 
ciężka praca – mówiła wicedyrek-
tor Krystyna Kucharska. 

Na powstaniem wydawnictwa 
pracowali: Agnieszka Mrowiec, 
Renata Hymka, Ewa Więcek, 
Ilona Kucharek, Teresa Macią-
gowska, Grażyna Dubiel, Justyna 
Hymka, Agnieszka Jóźwicka-Pi-
chalak, Bogusław Jarecki, Mag-
dalena Domańska, Małgorzata 
Grzyb, Renata Więcek i Joanna 
Pietrucha. 

Kompozycja książki jest bar-
dzo spójna. Już sam tytuł „Ne se-
deas sed eas” nawiązuje do hasła 
ze sztandaru szkoły. Taka senten-
cja, autorstwa Jana Wegnera, wid-
nieje na ławeczkach w Muzeum  

w Nieborowie, którego patron 
gimnazjum był kustoszem i ku-
ratorem. – To hasło przyświeca-
ło nam przez wszystkie lata pracy  
– mówi nam Krystyna Kucharska. 
Książkę zaś dedykowano córkom 
Jana Wegnera, Ewie Wróblew-
skiej i Barbarze Chojnackiej. 

24 tomy kronik 
Wydawnictwo liczy blisko 430 

stron, a praca nad nim zinten-
syfikowała się podczas wakacji. 
Wcześniej dyrektorki wybrały ob-
szary, o których warto pisać, zaś 
na spotkaniu powołującym komi-
tet redakcyjny podzieliły ich opra-
cowywanie między nauczycieli  
i pracowników szkoły (sekretarz  
i księgowa przygotowali m.in. dane 
kadrowe i dotyczące finansów). 

Ze znalezieniem źródła in-
formacji nie było najmniejszego 
problemu. – Przez 18 lat nauczy-
liśmy się tak pracować i tak do-

kumentować życie szkoły, że nie 
było problemu ani z materiałem 
merytorycznym, ani ze zdjęciami  
– mówiła Krystyna Kucharska. 
Od początku istnienia gimnazjum, 
czyli od 1999 roku, udało się za-
pełnić aż 24 tomy kronik. 

każdy absolwent 
został wspomniany 
W książce przypomniano 18 lat 

życia szkoły, począwszy od aktu 
założycielskiego, a skończywszy 
na reformie, na skutek której gim-
nazjum przestaje istnieć. 

Książka składa się z 14 roz-
działów, które dotyczą m.in. po-
wstania i historii gimnazjum, jego 
uczniów i absolwentów, ich suk-
cesów, organizacji uczniowskich 
i kół zainteresowań, wyników 
kształcenia, szkolnych uroczysto-
ści, programów i zadań realizowa-
nych z Funduszy Europejskich. 

str. 26

Byłe dyrektorki Gimnazjum nr 2: mirosława Walczak i krystyna 
kucharska, podczas promocji książki „Ne sedeas sed eas”.

co z Pamięcią o weGnerze? 

w 2002 roku, w drodze 
głosowania, społeczność szkolna 
zdecydowała, że patronem 
Gimnazjum nr 2 zostanie Jan 
wegner – polski historyk, 
kustosz i kurator nieborowskiego 
muzeum, nauczyciel w łowickim 
gimnazjum. biorąc pod uwagę, iż 
postać ta jest wrośnięta w historię 
naszego miasta, a ponadto była 
związana z nauczycielstwem, 
wybór takiego patronatu dla 
szkoły wydawał się być bardzo 
trafną decyzją. uroczyste 
nadanie imienia gimnazjum 
nastąpiło w Święto Szkoły  
w 2004 roku. Podczas 
przygotowań do uroczystości 
oraz w kolejnych latach 
zapoczątkowanych zostało 
wiele inicjatyw, dzięki którym 
z dużym zaangażowaniem 
pielęgnowano pamięć 
zasłużonego łowiczanina. Jedną 
z nich był cykliczny Konkurs 
wiedzy o życiu i Działalności 
Jana wegnera „Ne sedeas sed 
eas”, w który zaangażowana była 
cała społeczność uczniowska. 
Tradycyjnie konkurs był 
rozgrywany w trzech etapach, 
z których dwa pierwsze były 
etapami pisemnymi, zaś trzeci 
etap, ustny, odbywał się  
w dniu Święta Szkoły, zwykle  
z udziałem córek Jana wegnera. 
Niejednokrotnie pojawiały się  
w finale pytania bardzo trudne  
i szczegółowe, dlatego 
znalezienie się w gronie finalistów 
było dużą nobilitacją dla uczniów. 
Społeczność szkolna zawsze 
nadawała konkursowi dużą 

rangę. Niebywałą popularnością 
cieszył się też rajd „Śladami 
Jana wegnera i nie tylko...”, 
który był inną formą przybliżania 
postaci Jana wegnera i edukacji 
regionalnej. w rajd, oprócz 
społeczności uczniowskiej  
i nauczycielskiej, angażowali 
się też rodzice. Klasy III jechały 
rowerami do Nieborowa, gdzie 
pracownicy muzeum opowiadali 
o działalności wegnera. 
uczniowie klas I i II wyruszali zaś 
w trasy po łowiczu, gdzie  
w miejscach związanych  
z życiem i twórczością wegnera 
czekały na nich zadania do 
wykonania. Tego dnia odwiedzali 
m.in. dom wegnera, gdzie 
poznawali niepowtarzalny 
klimat tego miejsca i zgłębiali 
informacje o jego twórczości. 
Przez lata w gimnazjum odbyło 
się też wiele innych inicjatyw 
dedykowanych pamięci patrona, 
jak m.in. konkurs „Jan wegner 
mieszkał w moim mieście”,  
w ramach którego powstawały 
przewodniki po miejscach, 
z którymi był związany. 
Nieoficjalnie dowiedzieliśmy się, 
że w planie pracy szkoły  
nr 2 nie ma w tym roku 
już żadnej uroczystości 
dedykowanej wegnerowi. 
byłoby wielką stratą, gdyby 
pielęgnowana z takim 
pietyzmem pamięć zasłużonego 
łowiczanina została 
zaprzepaszczona. być może 
to dobry moment, by władze 
miasta pomyślały o tym, jak tę 
pamięć ocalić. aa

Jak bardzo książka spodobała się nauczycielom może świadczyć fakt, iż zaraz po otrzymaniu egzemplarzy 
z dedykacjami zaczęli ją z zaciekawieniem przeglądać i żywo wymieniać uwagi.
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dokończenie ze str. 25

Obszerny dział został poświę-
cony patronowi szkoły i pielę-
gnowaniu jego pamięci. Opisano 
w nim historię nadania gimna-
zjum imienia Jana Wegnera oraz 
wszystkie szkolne inicjatywy, w 
których brali udział uczniowie. 
W tym te najbardziej pamiętne, 
które angażowały całą szkolną 
społeczność, jak Konkurs Wie-
dzy o Życiu i Działalności Jana 
Wegnera „Ne sedeas sed eas” i 
rajd „Śladami Jana Wegnera i nie 
tylko...”. 

Rozdział kończący został za-
tytułowany „Z przymrużeniem 
oka...” i zawiera zbiór rymowa-
nek o przedstawicielach grona pe-
dagogicznego. Redaktorki zapew-
niają, że na kartach wydawnictwa 
wymienieni zostali wszyscy ab-
solwenci gimnazjum, a było ich 
w całej historii 1970. Skrupulat-
nie wymieniono też m.in. składy 
kadr pedagogicznych, organizacji 
uczniowskich, ale też nagradza-
nych uczniów i nauczycieli. 

zostawcie wieżę eiffla
Problem emocjonalny napo-

tkały redaktorki podczas wybiera-
nia zdjęć do książki. Wynikał on 
z ogromu zbiorów w archiwach. 
Tym bardziej, że niektórzy dostar-
czali tylko kilka zdjęć, a inni nawet 
po 30. Gdy materiał można było 
już oglądać w plikach PDF, okazy-
wało się, że z niektórych wydarzeń 
jest nawet po kilka zdjęć, a z innych 
nie ma ani jednego i trzeba było 
jeszcze raz przeszukać zbiory, aby 
je zastąpić. – To, co mnie się wy-
dawało, że ja umiem obrabiać zdję-
cia, to mnie się tylko wydawało... 
Kiedy ten właściwy korektor wziął 
zdjęcia do obróbki, to rzeczywiście 
wydobył z nich cały urok. I te, któ-
re wydawały nam się byle jakie, zy-
skały na tym – przekonywała Kry-
styna Kucharska. 

Przyznała też, że korektoro-
wi zależało przede wszystkim  
na tym, aby ocalić wszystkie po-
stacie na zdjęciu, zaś autorom było 
też szkoda każdego elementu tła, 
gdyż pokazywał on ogrom pracy  
i zaangażowanie w przygotowa-

nie dekoracji na szkolne uroczy-
stości. Takim przykładem była 
Wieża Eiffla ucięta z jednego 
ze zdjęć z balu gimnazjalnego, 
o której pozostawienie zaciekle 
walczono. Pod każdym zdjęciem 
starano się podpisać, kto na nim 

jest i w jakich okolicznościach 
zostało ono zrobione. 

Z kolei Mirosława Walczak 
z przykrością stwierdziła, że  
w książce nie ma zdjęć z pierw-
szych lat funkcjonowania gim-
nazjum, gdyż wówczas nie było 

fotografii cyfrowych. – Zdjęcia za-
czynają się od 2004 roku, najlep-
sze są oczywiście z ostatnich lat 
– nie kryła. Wszyscy jednak będą 
mogli odnaleźć się w tekście. 

książkę można 
zamówić do końca 
listopada 
Książka ukazała się nakładem 

wydawnictwa SIGMA ze Skier-
niewic w ilości 300 egzempla-
rzy. Powstała z funduszy szkoły, 
Rady Rodziców i indywidual-
nych darczyńców. 

100 z tych książek zostanie 
rozprowadzonych wśród przyja-
ciół i współpracowników szkoły. 
Kolejne 110 egzemplarzy zosta-
nie wręczonych jako nagrody za 
osiągnięcia naukowe, artystycz-
ne i sportowe dla uczniów obec-
nych klas II i III gimnazjum, któ-
rzy będą ostatnimi absolwentami 
tej szkoły. Pozostały nakład to 
egzemplarze autorskie, które re-
daktorki Mirosława Walczak i 
Krystyna Kucharska będą mo-
gły wręczyć wybranym osobom, 
pozostałe 50 książek ma trafić do 
najbardziej twórczych i zaanga-
żowanych w życie szkoły absol-
wentów. 

– Książki nie będzie można 
kupić w księgarni. Chyba, że bę-
dzie dodruk – zapowiadała po-
czątkowo Mirosława Walczak. 
Szybko jednak okazało się, że 

jest wiele osób zainteresowanych 
kupieniem książki. Dlatego po-
starano się, by była taka możli-
wość. 

Wydawca ustalił, że przy licz-
bie minimum 300 egzemplarzy 
cena jednej książki wyniesie 35 
zł. Jeśli zainteresowanych będzie 
mniej cena może wzrosnąć do 
40 zł. 

Aby złożyć zamówienie nale-
ży kontaktować się z wicedyrek-
tor SP nr 2 Marleną Dylik pod nr 
tel. 608 344 929 lub obecną wi-
ceprzewodniczącą Rady Rodzi-
ców SP nr 2 (do ubiegłego roku 
przewodniczącą Rady Rodziców 
Gimnazjum nr 2) Anną Lubel-
ską pod nr tel. 604 182 702 i ko-
niecznie pozostawić swoje dane 
z numerem telefonu na wypadek 
zmiany ceny książki. 

Wpłat na książkę można do-
konywać poprzez specjalne kon-
to utworzone przez Radę Rodzi-
ców przy Szkole Podstawowej nr 
2 im. Adama Mickiewicza w Ło-
wiczu – SGB – Bank SA nr ra-
chunku: 07 1610 1306 2106 0360 
0052 0002 z dopiskiem „Książka 
o G2” w terminie do 30 listopada 
bieżącego roku. 

Jeszcze na spotkaniu promo-
cyjnym, po symbolicznym eg-
zemplarzu książki wręczyły so-
bie byłe dyrektorki Mirosława 
Walczak i Krystyna Kucharska. 
Wówczas łzy napłynęły im do 
oczu, bo mimo że książka jest tak 
wartościowa i ważna, to symboli-
zuje coś, co się skończyło. – Ale 
było... – skwitowała Krystyna Ku-
charska.  aa 

Łowicz | Powstała książka o Gimnazjum nr 2 im. Jana wegnera 

18 lat życia szkoły w jednym wydawnictwie

ReKLAMA

nauczycieLe zachowaLi Pracę 
Dzięki naDGoDzinom 

Na skutek likwidacji Gimnazjum 
nr 2 ostatnie klasy zostały 
włączone do przyległej Szkoły 
Podstawowej nr 2, by w ten 
sposób mogły dokończyć naukę. 
Jest to około 270 uczniów, 
uczących się w czterech klasach 
II i pięciu klasach III. 
Połączenie nadgodzin w szkole 
podstawowej i gimnazjum 
pozwoliło zachować etaty dla 
nauczycieli. w ostatnim roku 
Rada Pedagogiczna składała 
się z 39 nauczycieli, jednak nie 
wszyscy pracowali przez cały 
rok szkolny (niektórzy tylko 
przez I półrocze i potem zostali 
zastąpieni, były też nauczycielki, 
które były pracownikami szkoły, 
ale przebywały na urlopie 
macierzyńskim). występowały 
też przypadki, że nauczyciele byli 
zatrudnieni na czas określony, 
który po roku wygasł.  
28 nauczycielom  

udało się zachować etaty  
w szkole dzięki nadgodzinom. 
Jedynymi osobami, które 
zostały zwolnione ze szkoły, 
są byłe dyrektorki: Mirosława 
walczak i Krystyna Kucharska. 
Choć miały możliwość 
wyboru kontynuowania pracy, 
zdecydowały się przejść  
na emeryturę, bo gdyby tego 
nie zrobiły, zwolnieni musieliby 
zostać inni nauczyciele. 
Mimo starań dyrektorek,  
by sztandar szkoły trafił do 
Muzeum (dawniej gimnazjum 
męskie, którego Jan wegner  
był uczniem, a potem 
nauczycielem oraz twórcą działu 
historycznego w odbudowanym 
po wojnie Muzeum), władze 
miasta zdecydowały,  
by pozostał 
w gablocie szkoły, jako wzór
dla klas, które kończą 
gimnazjum. aa

Podczas spotkania były momenty wzruszeń i nostalgii, za tym co 
się skończyło. Na zakończenie, po symbolicznym egzemplarzu książki 
wręczyły sobie dyrektorki Mirosława walczak i Krystyna Kucharska. 

RZuT okiem | RóżANIeC z DzIećMI

W październiku uczniowie Zespołu Placówek oświatowych  
w Nieborowie uczestniczyli w nabożeństwach różańcowych, które 
odbywały się w miejscowym kościele parafialnym. Jak relacjonuje 
katecheta Piotr Sumiński, prowadził je proboszcz ks. Grzegorz ziąbski.  
w modlitwę włączyli się także rodzice. Październik jest drugim, obok 
maja, miesiącem poświęconym Matce bożej. 7 października przypada 
święto Matki bożej Różańcowej, stąd też jest to też miesiąc, w którym 
Kościół namawia do codziennego odmawiania różańca. tb
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Z sali sądowej

ReKLAMA

Skierniewice | zapadł wyrok w sprawie prokurator z Prokuratury Rejonowej w łowiczu

Sąd łagodny dla nietrzeźwej
prokurator 
W poniedziałek, 30 października, już po jednej rozprawie zakończył się 
proces prokurator (obecnie przeniesionej w stan spoczynku) Elżbiety A.-Z. 
z Prokuratury Rejonowej w Łowiczu, w sprawie, w której była oskarżona 
o prowadzenie samochodu w stanie nietrzeźwości. Kobieta została 
uznana za winną, jednak sąd wymierzył jej najłagodniejszą z katalogu kar 
przewidzianych przez ustawodawcę. 

Przypomnijmy, że Elżbieta A.-
Z. 16 kwietnia ubiegłego roku 
została zatrzymana przez poli-
cjantów w Dębowej Górze pod 
Skierniewicami, gdy była pod 
wpływem alkoholu (miała 1,3 pro-
mila), a na skrzyżowaniu „przesia-
dała się” na fotel kierowcy, któ-
ry chwilę wcześniej zajmował jej 
13-letni wówczas syn. 

Na 30 października została 
wyznaczona rozprawa w Sądzie 
Rejonowym w Skierniewicach,  
w sprawie, w której Prokuratura 
Rejonowa w Łasku postawiła Elż-
biecie A.-Z. zarzut z art. 178a par 
1 kk, dotyczący kierowania przez 
nią pojazdem w stanie nietrzeź-
wości. Był to pierwszy i jedyny 
termin rozprawy, gdyż po wysłu-
chaniu zarzutów przedstawionych 
przez prokuraturę i przesłuchaniu 
świadków, sędzia zdecydowała się 
zamknąć przewód sądowy, udzie-
lić głosu stronom i po krótkiej 
przerwie ogłosić wyrok. 

Sąd orzekł wobec prokurator  
w stanie spoczynku karę grzywny 
w wysokości 100 stawek dzien-
nych po 50 zł (5.000 zł), zakaz 
prowadzenia pojazdów mecha-
nicznych w ruchu lądowym na 3 
lata (do czego zalicza się okres 
rzeczywistego pozbawienia jej 
prawa jazdy od 3 sierpnia do 30 
października 2017 roku), świad-
czenie w wysokości 5.000 zł  
na rzecz Funduszu Pomocy Po-
krzywdzonym oraz Pomocy Post-
penitencjarnej, a także pokrycie 
kosztów sądowych w kwocie ok. 
2.600 zł. 

rodzina odmówiła 
składania zeznań 
Prokurator Elżbieta A.-Z. nie 

przyszła do sądu, zaś pełnomocnik 
reprezentujący jej interesy uzasad-
niał absencję swojej klientki powo-
dami zdrowotnymi – na tę oko-
liczność przedłożył odpowiednie 
zaświadczenie. 

Zeznania przed sądem złoży-
li policjanci Sylwia B. i Sebastian 
D., którzy przeprowadzali kontro-
lę z udziałem nietrzeźwej prokura-
tor. Z prawa do odmowy składania 
zeznań przed sądem skorzystał jej 
małoletni syn i były mąż. Na etapie 
postępowania przygotowawczego 
wyjaśnień odmówiła też oskarżo-
na. 

Policjanci opowiadali  
o kontroli 
Wersja dotycząca przebiegu 

kontroli w Dębowej Górze, jaką 
przedstawili policjanci, była dosyć 
spójna, choć ze względu na upływ 
czasu nie pamiętali jej szczegó-
łów. Oboje zeznali, że tego dnia 
udawali się na interwencję. Po 
dojechaniu do skrzyżowania za-
trzymali się za samochodem mar-
ki Opel Corsa, który nie sygnali-
zował manewru ani w lewo, ani 
w prawo i – pomimo posiadania 
takiej możliwość – nie kontynu-
ował jazdy. W pewnym momen-
cie z prawej strony wysiadła ko-
bieta, która ruszyła, by od tyłu 
obejść samochód, zaś w tym sa-
mym momencie, wewnątrz auta, 
nad dźwignią zmiany biegów ktoś 
przesiadał się z fotela kierowcy  
na miejsce pasażera. Policjanci nie 
potrafili sobie przypomnieć czy, 
gdy podeszli do kobiety, usiadła 
już ona za kierownicą, czy tylko 
zmierzała w jej kierunku. W środ-
ku zauważyli jednak małoletniego 
chłopca, dlatego postawili zapy-
tać, co się dzieje. Jak zeznała po-
licjantka Sylwia B., kobieta była 
zdenerwowana, przepraszała i tłu-
maczyła, że pozwoliła, aby jej syn 
pokierował tylko przez kawałek. 
Na prośbę funkcjonariuszy okaza-
ła prawo jazdy. 

Policjanci, nie przypuszczając, 
że kobieta jest w stanie nietrzeź-
wości, wydali polecenie, by przeje-
chała na najbliższy zjazd, by mogli 
dokończyć kontrolę, nie blokując 
skrzyżowania. Przed sądem nie po-
trafili powiedzieć dokładnie, jaką 
odległość kobieta przejechała, choć 
na wcześniejszych etapach postę-
powania mówili, że było to kilka 
metrów, może około 10. 

Sylwia B. zeznała, że zatrzy-
mana kobieta mówiła, żeby ją zro-

zumieć i puścić, bo każdemu może 
zdarzyć się błąd. Po wykonaniu 
badania urządzeniem AlcoBlow 
(urządzenie do szybkiego badania 
stanu trzeźwości) kontrolka zapa-
liła się na kolor czerwony (suge-
rowała, że kobieta jest pod wpły-
wem alkoholu), co było podstawą 
do podjęcia decyzji o przebadaniu 
jej bardziej dokładnym alkomatem 
AlkoSensor. Nie udało się przepro-
wadzić tego badania, ponieważ po 
pierwszej nieudanej próbie pomia-
ru, kobieta odmówiła dmuchania  
w urządzenie. 

Funkcjonariuszka nie przypo-
mniała sobie, w którym momen-
cie zatrzymana kobieta powiedzia-
ła, że jest prokuratorem. Policjanci 
zeznali zgodnie, że nie próbowa-
ła tego faktu wykorzystać, by wy-
wrzeć na nich presję, by odstąpili 
od jej ukarania. 

W pewnym momencie oznaj-
miła, że jest jej „wszystko jedno”.  
Na miejsce przyjechał prokurator 
ze Skierniewic. W jego obecno-
ści, jak też z udziałem policjantów 
i Prokurator Rejonowej z Łowicza, 
w szpitalu pobrano Elżbiecie A.-Z. 
próbki krwi do badania na trzeź-
wość. Okazało się, że kobieta mia-
ła 1,3 promila alkoholu. 

Śledztwo było w łasku 
Aby zapewnić obiektywizm 

śledztwa, do jego prowadzenia 
została wyznaczona Prokura-
tura Rejonowa w Łasku (to ona 
była oskarżycielem). 5 stycznia 
Sąd Dyscyplinarny przy Proku-
ratorze Generalnym w Warsza-
wie wydał orzeczenie zezwalają-
ce na pociągnięcie prokurator do 
odpowiedzialności karnej, jed-
nak jej obrońca złożył od nie-
go zażalenie. Rozstrzygające po-
siedzenie Odwoławczego Sądu 
Dyscyplinarnego, na którym sąd 
utrzymał w mocy zaskarżoną uchwałę  
w sprawie uchylenia immunitetu, 
odbyło się 20 czerwca. Wówczas 
sprawa nabrała tempa. Podejrzanej 
został przedstawiony zarzut z art. 
178a par 1 kk, czyli o prowadzenie 
pojazdu w stanie nietrzeźwości. 

naraziła dziecko  
– ale za to nie odpowie 
Z uwagi na konieczność do-

konania odrębnej oceny prawno-
-karnej zachowania w kontekście 
wyczerpania znamion przestęp-
stwa narażenia osoby małoletniej 
na bezpośrednie niebezpieczeń-
stwo utraty życia lub ciężkiego 
uszczerbku na zdrowiu, materiał 
w tym zakresie został wyłączony 

do odrębnego postępowania. – Po-
stępowanie (...) zostało postano-
wieniem z dnia 31 sierpnia 2017 
roku umorzone na podstawie art. 
17 par 1 pkt 1 kpk – informuje nas 
Jolanta Szkilnik, rzecznik Proku-
ratury Okręgowej w Sieradzu. 

To jednak nie koniec kłopotów 
pani prokurator. Jak powiedział 
nam rzecznik prasowy Prokura-
tury Regionalnej w Katowicach 
Ireneusz Kunert, ku schyłkowi 
zmierza toczące się przeciwko 
prokurator postępowanie dyscy-
plinarne, które zostało powierzone 
Rzecznikowi Dyscyplinarnemu 
przy Prokuratorze Generalnym 
dla Regionu Katowickiego. 

miała wybór 
W mowie końcowej obrońca 

oskarżonej mówił, że czyn, jakie-
go dopuściła się jego klientka, za-
sługuje na warunkowe umorzenie 
postępowania, wskazując na nie-
znaczny stopień winy oskarżo-
nej, spowodowany przede wszyst-
kim tym, że działała na polecenie 
funkcjonariuszy, odległość, jaką 
przejechała, była nieznaczna,  

a natężenie ruchu na tym odcin-
ku niewielkie. Prokurator z Łasku 
chciała dla niej grzywny, 5.000 zł 
świadczenia na fundusz i 3 lata za-
kazu prowadzenia pojazdów. Wy-
rok w tej sprawie został ogłoszony 
po przerwie. 

– Materiał dowodowy zgroma-
dzony przez prokuraturę na eta-
pie postępowania przygotowaw-
czego pozwala na przesądzenie 
w sposób pozytywny sprawstwa 
oskarżonej w zakresie zarzucane-
go jej czynu – uzasadniała sędzia. 

Dalej mówiła, że mimo iż ko-
bieta nie ustosunkowała się do 
zarzutów stawianych przez pro-
kuraturę, to materiał dowodowy  
w tej sprawie wydaje się być kom-
pletny. Chodziło głównie o ze-
znania świadków i wyniki badań 
na zawartość alkoholu we krwi. 
– Wszystkie te dowody w oce-
nie sądu nie budziły wątpliwości,  
w zakresie tego, jak należy zre-
konstruować stan faktyczny – mó-
wiła sędzia. Mając do dyspozycji 
wymierzenie grzywny, ogranicze-
nie lub pozbawienie wolności do 
lat 2 (takie kary proponuje usta-

wodawca), sędzia zdecydowała 
się jednak na wymierzenie najła-
godniejszej kary. 

Jak mówiła, na korzyść oskar-
żonej przemawiał fakt, iż nie była 
dotychczas karana, przejechała 
istotnie niewielki odcinek drogi, 
prawdopodobnie kilka metrów, 
jak również stosowała się do po-
leceń funkcjonariuszy. To jed-
nak nie zwalniało jej od odpowie-
dzialności. – W ocenie sądu nie 
było tak, że oskarżona nie miała 
wyboru. Wydaje się, że najprost-
szą i najbardziej logiczną reakcją 
było już nie powiększać tej ilości 
bezprawia, biorąc pod uwagę, że 
powierzyła pojazd kilkunastolet-
niemu chłopcu – argumentowała 
sędzia. Nie bez wpływu na wyrok 
był też fakt, iż oskarżona z zawo-
du jest prokuratorem (teraz w sta-
nie spoczynku), dlatego powin-
na szczególnie dbać o porządek 
prawny. Na niekorzyść świadczy-
ło też stężenie alkoholu we krwi, 
które wynosiło 1,3 promila. 

Wyrok jest nieprawomocny, 
przysługuje od niego apelacja  
do Sądu Okręgowego w Łodzi. 

aGnieSzka
antoSiewicz

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info

Nie bez wpływu na 
wyrok był też fakt, iż 
oskarżona z zawodu 
jest prokuratorem 
(teraz w stanie 
spoczynku), dlatego 
powinna szczególnie 
dbać o porządek 
prawny. 
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Ogłoszenia

 PuNkTY PRZYJmoWANiA oGŁoSZeń DRoBNYCH Do „NŁ”: BiuRo oGŁoSZeń ŁoWiCZ, uL. PIJARSKA 3A; BeDNARY, SKLeP P. PAPIeRNIK 24A; BoBRoWNiki 27, SKLeP P. PACLeR; BoLimÓW, uL. RyNeK KoŚCIuSzKI 17, 
SKLeP „ewA”, P.PAPIeRNIK; DomANieWiCe, uL. GłówNA 26, SKLeP P. JAKubIAK; GąGoLiN PoŁuDNioWY, SKLeP „KoS”; HumiN 1A, SKLeP P. GRefKowICz; iŁÓW: PL. RyNeK STARoMIeJSKI 2A; SKLeP P. PAPIeRowSKIeGo;  
kieRNoZiA, RyNeK KoPeRNIKA, KIoSK P. weSołowSKIeJ; koCieRZeW PÓŁNoCNY 37A, SKLeP P. KRyGIeR; kuRABkA 17A, SKLeP P. ToPoLSKIeJ; ŁoWiCZ, oS. bRATKowICe, KIoSK LoTTo; ŁYSZkoWiCe, SKLeP „DueT”,  
uL. GMINNA 6; NieBoRÓW, AL. LeGIoNów PoLSKICh 18, SKLeP P. fIGATA; NoWA SuCHA 22, SKLeP P. SIewIeRy; oSTRÓW 20, SKLeP P. beJDy; oSmoLiN: uL. RyNeK 2, SKLeP P. SeRwACh; uL. RyNeK 19, SKLeP SPożywCzo-PRze-
MySłowy; PSZCZoNÓW 147, SKLeP P. LIPIńSKIeGo; SANNiki, uL. wARSzAwSKA 183, SKLeP P. oLKowICz; SoBoTA, PL. zAwISzy CzARNeGo 12, SKLeP P. bIńCzAK; SokoŁÓW 19, SKLeP P. GłowACKIeGo; STACHLeW 113A, SKLeP 
P. wIeRzbICKIeJ; STARY DęBSk 6A, SKLeP P. PAwłA TARGASzewSKIeGo, ŚLeSZYN, uL. GóRNA 5, SKLeP P. MąCzyńSKIeJ;  WALiSZeW STARY 19, SKLeP  P. PAbIJAńCzyK; ZABoSTÓW DużY, SKLeP P. SzALeNIeC; ZAWADY 67, SKLeP 
P. SoKALSKIeJ; ZŁAkÓW BoRoWY 139A, SKLeP P. PIeCKI.

PuNkTY PRZYJmoWANiA oGŁoSZeń DRoBNYCH Do „WieŚCi”: BiuRo oGŁoSZeń GŁoWNo, uL. łowICKA 40; DmoSiN 1, bożeNA KRzeSzewSKA, PIeKARNIA:  STRYkÓW: SKLeP „zoSIA”, uL. TARGowA 25/27; SKLeP P. łuKASzA 
PAPIńSKIeGo, STARy RyNeK 4/29.

PuNkTY PRZYJmoWANiA oGŁoSZeń DRoBNYCH Do „NŁ DLA żYCHLiNA, oPoRoWA, BeDLNA i PACYNY”: BeDLNo 28, SKLeP MINI-MAG; DoBRZeLiN, uL. wł. JAGIełły, SKLeP MAGDA; PACYNA, uL. TowARowA 4, SKLeP P. MAGDA-
LeNy DuRKI; PLeCkA DąBRoWA, SKLeP „MoNIKA”; PoDCZACHY 16, SKLeP SPożywCzo-PRzeMySłowy; ŚLeSZYN, uL. GóRNA 5, SKLeP P. MąCzyńSKIeJ; żYCHLiN, uL. łąKowA 9A, SKLeP „MAGDA”; uL. NARuTowICzA 85f, SKLeP 
„MAGDA”; uL. 29 LISToPADA 25-26, SKLeP „eLeMIS”.

WYDAWCA i ReDAkCJA Nie PoNoSZą oDPoWieDZiALNoŚCi ZA TReŚć oGŁoSZeń i RekLAm oPuBLikoWANYCH ZGoDNie Z ART. 36 uSTAWY  Z DNiA 26.01.1984 R. „PRAWo PRASoWe”

samochodowe

kupno
 �Subiekt Nieborów Auto-kasacja, 

sprzedaż części, tel. (46) 838-55-41.

 �Absolutnie każde auto, tel. 
509-837-633.

 �Absolutnie kupię każde auto!!!, tel. 
690-694-705.

 �Absolutny skup, tel. 500-567-760.

 �AuDI, opel, Vw oraz auta z LPG, tel. 
575-006-685.

 �Auto skup, tel. 666-703-314.

 �Kupię auta, również uszkodzone, tel. 
662-031-656.

 �Kupię auto do 4.000 zł, tel. 
691-270-855.

 �złomowanie Pojazdów- 
zaświadczenia, auto-skup: uszkodzone, 
rozbite, wyeksploatowane, Rząśno 13, 
tel. 602-123-360.

sprzedaż
 �AuDI A3, Sportback 2.0 TDI, 2008 

rok, 140 KM, tel. 603-879-004.

 �AuDI A3, 1.4 TSI Turbo, 2008 rok, 
granatowy metalik, tel. 513-329-718.

 �AuDI A4, 1.9 TDI, 2000 rok, tel. 
601-283-421.

 �AuDI A5, 2012 rok, I własciciel, 
kupione w polskim salonie, stan bdb., 
niski przebieg, tel. 698-535-737.

 �AuDI A6, 3.0 Quatro, 2004 rok, stan 
bdb, tel. 785-959-817.

 �bMw 520, 2.0 I, 1998 rok, bogate 
wyposażenie, stan bdb., możliwa 
zamiana (mniejszy), tel. 604-706-309.

 �CiTRoËN C4 Coupe, 1.6 16V 
benzyna, 2008 rok, tel. 500-081-750.

 �CITRoËN Xara Picasso, 2.0 hDi, 2001 
rok, tel. 667-655-963.

 �DAewoo Lanos, 1.5, 1999 rok, tel. 
503-173-126.

 �DAewoo Lanos, 1.4 benzyna/gaz, 
2001 rok, tel. (24) 277-67-03.

 �DAewoo Lanos, 1.4, 2001 
rok, srebrny metalik, stan bdb, tel. 
513-375-786.

 �DAIhATSu Sirion, 2000 rok, 
5-drzwiowy, sprzedam, tel. 609-562-159.

 �fIAT 126 p eL, 2000 rok, stan bdb, tel. 
726-301-622.

 �fIAT 126p, tel. 601-940-877.

 �fIAT Ducato, 1996 rok, tel. 
726-353-872.

 �fIAT Seicento benzyna/gaz, 1999 rok, 
tel. 661-401-352.

 �fIAT Siena, tel. 723-461-250.

 �fIAT uno, w dobrym stanie (tanio), 
tel. 725-416-972.

 �foRD focus, 2.0 diesel, 2006 rok, 
full opcja, tel. 509-283-124.

 �foRD focus, 1.8 TDCI, 2002 
rok, 3-drzwiowy, 5.000 zł, tel. 
723-940-723.

 �foRD Galaxy, 1.9 TDI 140 KM, 6 
skrzynia, 2005 rok, zielony metalik, 
7-osobowy, możliwa zamiana 
(mniejszy), tel. 604-706-309.

 �foRD Ka, 1.3 benzyna, 1998 rok, 
tanio, tel. 603-817-262.

 �foRD Mondeo, 2003 rok, 270.000 
km, tel. 603-767-361.

 �foRD Transit, 1986 rok, tel. 
692-609-271.

 �foRD Transit, 1992 rok, tel. 
792-931-678.

 �hyuNDAI Atos benzyna/gaz, 2000 
rok, tel. 665-273-591.

 �KIA K2700 skrzynia, 1998 rok, tel. 
603-872-897.

 �KIA Rio, 1.5 benzyna, 2004 
rok, 4.500 zł do negocjacji, tel. 
665-489-282.

 �KIA Venga, 2015 rok, 22.000 km, 
tel. 500-791-512.

 �Komplet opon zimowych fulda 
245/70R16, używane 2 sezony, tel. 
602-839-674.

 �MAzDA 323, 1.3, 1993 rok, stan 
dobry, tel. 791-966-446.

 �MAzDA 3, 1.6, 2004 rok, okazyjnie 
sprzedam, tel. 698-234-166.

 �MAzDA 6, diesel, 2004 rok, 121 KM, 
tel. 880-566-027.

 �MeRCeDeS 124, 2.0 diesel, 1991 
rok, tel. 509-837-633.

 �MeRCeDeS klasy C, 2001 rok, 
pilnie, tanio, tel. 601-926-555.

 �MeRCeDeS Vito, 1996 rok, tanio, 
tel. 512-842-690.

 �MeRCeDeS, 2.3, 1991 rok, bus, 
izolowany fabrycznie, stan bdb, tel. 
667-284-205.

 �NISSAN Micra, 1.0 benzyna, 1999 
rok, srebrny, stan dobry, tanio, tel. 
574-714-145.

 �oPeL Astra III, 1.7 CDTI, 2005 rok, 
tel. 726-540-839.

 �oPeL Astra J, 1.7 CDTI, 2011 rok, 
110KM, 205.000 km, serwis wyłącznie 
w ASo (udokumentowany), 21.500 zł, 
tel. 695-106-084.

 �oPeL Astra, II 1.6, 2003 rok, 79.000 
km, I właściciel, bezwypadkowa, salon 
Polska, tel. 664-416-773.

 �oPeL Astra, 1.7 CDTI 3, 2005 rok, I 
właściciel, tel. 669-795-972.

 �oPeL Corsa, tel. 576-175-722.

 �oPeL Corsa, 1997 rok, tel. 
506-178-496.

 �oPeL Vectra A, 2.0 V8 gaz, stan bdb, 
Głowno, tel. 606-687-756.

 �oPeL Vectra, 1.6 benzyna, 1996 
rok, Auto 100% sprawne. bez wkładu 
finansowego. Po wymianie układu 
wydechowego. Nowy akumulator, tel. 
694-940-782.

 �oPeL zafira, 1.6, benzyna, 2006 rok, 
tel. 602-552-732.

 �opony zimowe z felgami 155/13, tel. 
726-843-466.

 �PeuGeoT 107, 2007 rok, tel. 
697-825-807.

 �PeuGeoT 207, 1.6 hDI, 2007 rok, 
120.000 km, 5-drzwiowy, bogate 
wyposażenie, 13.900 zł, tel. 513-375-786.

 �PeuGeoT 307, 1.6 kombi benzyna/
gaz, 2003 rok, tel. 509-837-633.

 �PeuGeoT Partner, 2.0 diesel, 2003 
rok, fVAT, tel. 501-129-752.

 �PoLoNez ATu Plus, 1.6, 1999 
rok, 60.000 km, I właściciel, 
niekwestionowany stan (dla konesera), 
tel. 513-375-786.

 �ReNAuLT Clio, 1.2, 2000 rok, stan 
dobry, tel. 693-824-670.

 �ReNAuLT espace, 2.0 benzyna, 2001 
rok, tel. 509-837-633.

 �ReNAuLT Laguna, tel. 576-175-722.

 �ReNAuLT Laguna, 1.9 DCI, 2003 rok, 
kombi, tanio, tel. 781-927-445.

 �ReNAuLT Megane kombi, 1.9 DCI 
130 KM, 2007 rok, lift, tel. 509-837-633.

 �ReNAuLT Megane Scenic, 1.6 
benzyna, 2002 rok, tel. 509-837-633.

 �ReNAuLT Megane, 1.4, 1999 
rok, bordo, autoalarm, alusy, tel. 
721-805-716.

 �SeAT Cordoba, 1.4 benzyna, 1997 
rok, tel. 723-254-501.

 �SeAT Leon, 1.9 TDI, 2002 rok, tel. 
509-837-633.

 �SKoDA octavia, 1.6 benzyna/gaz, 
2007 rok, klimatyzacja, tel. 721-169-137.

 �SKoDA Superb 2004 rok, 
uszkodzona, tel. 697-049-593.

 �Sprzedam opony zimowe Dunlop 
205/60R16, tel. 668-232-555.

 �ToyoTA Avensis, 2.2 DCK, 2006 rok, 
tel. 509-328-033.

 �ToyoTA Aygo, 1.0 benzyna, 2010 rok, 
tel. 603-203-802.

 �ToyoTA yaris, 1.0, 2003 rok, 152.000 
km, 5-drzwiowy, stan rewelacyjny, tel. 
604-706-309.

 �VoLVo S40, 1.9 D, 1999 rok, tel. 
608-641-402.

 �VoLVo V50, 1.6 diesel, 2007 rok, 
czarny metalik, bogate wyposażenie, 
możliwa zamiana (tańszy), tel. 
513-375-786.

 �Vw Golf II, 1986, stan bdb, cena do 
uzgodnienia, tel. 660-523-965.

 �Vw Golf IV, 1.6 benzyna/gaz, 1998 
rok, tel. 601-715-813.

 �Vw Golf IV, 1.9 TD, 2000 rok, kombi, 
101 KM, opony zimowe i letnie, tel. 
691-961-205.

 �Vw LT 35, 2461 cm3 diesel, 2003 rok, 
tel. 570-980-770.

 �Vw Passat, 1.9 kombi, 2000 rok, tel. 
695-975-023.

 �Vw Passat b5, 1.9, 2002 rok, tel. 
783-707-277.

 �Vw Passat, 1.9 TDI, 2002 
rok, klimatyzacja, radio, hak, tel. 
607-297-906.

 �Vw Polo, 1.0, tel. 693-051-319.

 �Vw Polo, 1.9 SDI, 1998, kombi, tel. 
504-368-002.

 �Vw T4, 2,5 TDI, 1998 rok, tel. 
502-506-412.

 �Vw Tiguan, 2.0 TSI, 2012 rok, SuV, 
full opcja, skóra, automat, sprowadzony 
z Ameryki, czarny, fVAT, cena do 
uzgodnienia, tel. 603-653-030.

 �Vw Touran, 2005 rok, 7-osobowy, 
granatowy metalik (w zamianie mogę 
przyjąć mniejszy), 14.900 zł, tel. 
604-706-309.

 �Vw Transporter 4, narzędzia rolnicze, 
tel. 692-673-808.

 �żuK, sprzedam, tel. 665-013-511.

inne
 �Klucze, piloty, immobiliser, Głowno 

Strażacka 2, tel. 606-319-335.

 �Autolaweta transport aut, maszyn i 
urządzeń, konkurencyjne ceny, tel. 797-
713-825, 502-391-577.

 �opony, felgi z Niemiec, hurtownia. 
Największy skład w rejonie, klimatyzacja, 
mechanika. bratoszewice, ul. łódzka 
28, www.opony-gaweda.pl, tel. (42) 719-
63-08, tel. 505-151-701.

 �felgi Kia wenga, hyunday nowe 
sprzedam, tel. 511-167-955.

 �Sprzedam felgi aluminiowe z rantem 
16 + opony, tel. 537-691-650.

 �opony zimowe z felgami 1-sezonowe, 
165/65R15, tel. 798-131-008.

motorowe

kupno
 �Skup starych motocykli wSK, ShL, 

Junak, innych, tel. 513-185-357.

 �Kupię stare motocykle: wSK, Mz, 
Komarek itp., tel. 609-942-407.

 �Kupię motorynkę, Simsona S51, tel. 
505-639-421.

 �Kupię części do starych motocykli, tel. 
603-444-431.

sprzedaż
 �Motorower ferro 125, tel. 576-175-722.

garaże

wynajem
 �Garaż do wynajęcia ul. Tuszewska, tel. 

606-908-756.

 �wynajmę garaż okolice bratkowic i 
Dąbrowskiego, tel. 793-123-803.

nieruchomości

kupno
 �Kupię ziemię, gm. łyszkowice i 

okolice, tel. 502-602-463.

 �Kupię każdą nieruchomość: ziemię, 
działkę, mieszkanie, dom itp. (również 
zadłużone), tel. 501-020-993.

 �Kupię/przyjmę w dzierżawę ziemię, 
tel. 696-736-701.

 �Przyjmę w dzierżawę ziemię, łąki, 
dobre warunki, tel. 534-936-733.

 �ziemię rolną powyżej 1 ha, przy 
drodze, do 15 km od łowicza, tel. 
888-431-443.

 �Kupię mieszkanie 3-pokojowe, na 
niższych piętrach w łowicziu, tel. 
500-862-722.

sprzedaż
 �Działka 4,6 ha, łazin, tel. 501-020-993.

 �budynek nadający się na magazyn 
lub halę produkcyjną 1000 mkw, tel. 
663-881-721.

 �Sprzedam mieszkanie 33 mkw., os. 
Starzyńskiego, tel. 799-803-602.

 �Sprzedam las sosnowy, Ziewanice, 
gmina Głowno, 3,6 ha, tel. 
601-975-995.

 �Dom, łowicz, tel. 880-651-700.

 �Mieszkanie 85 mkw., III p., os. 
Konopnickiej, tel. 601-253-947.

 �Sprzedam mieszkanie 48 mkw., os. 
Dąbrowskiego, tel. 503-057-347.

 �ziemia 2,20 ha, bogoria Górna 24, tel. 
607-138-942.

 �Dom, stan surowy, zamknięty, łowicz 
Grunwaldzka (sprzedam lub zamienię 
na mieszkanie spółdzielcze), tel. 
795-410-608.

 �Sprzedam mieszkanie w blokach 
59,47 mkw, łowicz, tel. 503-067-846.

 �Dom 160 mkw przy ul. Katarzynów, 
działka 700 mkw, tel. 723-798-953.

 �M-4 z garażem, ziewanice, 
tel. (42) 719-10-40.

 �Niedrogo sprzedam 1/2 bliźniaka na 
osiedlu łyszkowicka, możliwa zamiana 
na bloki, tel. 519-129-706.

 �Dwie działki budowlane po 1.000 
mkw, na granicy bednary-Sypień lub 
całość 86 arów, tel. 694-804-682.

 �Sprzedam działkę o pow.  
0,55 ha, Wyskoki, gm. Stryków,  
tel. 601-204-540.

 �Sprzedam sklep spożywczy z 
wyposażeniem, tel. 665-503-146.

 �Sprzedam gospodarstwo rolne  
o pow. 1,11 ha z domem 
mieszkalnym i pomieszczeniami 
gospodarczymi, Wyskoki, gm. 
Stryków, tel. 601-204-540.

 �Dom po remoncie, 120 mkw., działka 
900 mkw., Skaratki, gm. Domaniewice, 
tel. 530-723-789.

 �Sprzedam lub wynajmę mieszkanie 
75 mkw, os. baczyńskiego, tel. 
601-338-870.
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 �Mieszkanie 60 mkw., III p., Kaliska, tel. 
668-955-030.

 �Siedlisko z budynkami gospodarczymi 
i domem mieszkalnym, działka 2,54 ha, 
tel. 503-047-710, złaków borowy 117.

 �Sprzedam 4-pokoje, 75,86 mkw, 
wraz z garażem, łowicz ul. bolimowska 
14/18A, tel. 668-122-169.

 �ziemia orna, bobrowa, tel. 
606-626-575.

 �Sprzedam gospodarstwo rolne z 
zabudowaniami o pow. 2,93 ha lub 
zabudowania osobno, tel. 602-756-975.

 �ziemia 1,5 ha Nieborów zabudowa 
rolno-zagrodowa z mieszkaniowo-
usługową, droga publiczna blisko 
autostrada, tel. 501-057-808.

 �ziemię 4 ha, Płaskocin, tel. 
509-293-050.

 �Mieszkanie bratkowice 14, 3-pokoje, 
60 mkw., tel. 504-110-469.

 �Działki budowlane, Mysłaków, tel. 
666-084-367.

 �Sprzedam dom, tel. 881-087-040.

 �Sprzedam 3,5 ha ziemi, wola 
Stepowska, gm. Kiernozia, cena 
136.000 zł, tel. 501-504-723.

 �Sprzedam ziemię rolno-budowlaną 
2,86 ha, Lutynek, gm. Kocierzew, tel. 
693-351-078.

 �Sprzedam ziemię 12 ha + budynki, tel. 
691-888-372.

 �Sprzedam 3,3 ha ziemi, w tym 20 
arów lasu, tel. 668-380-714 , Strugienice.

 �Dwie działki budowlane, Antoniew, 
gm. Głowno, tel. 721-651-936.

 �Sprzedam działkę rolną 1,16 ha w 
Mysłakowie, tel. 691-871-532.

 �Sprzedam dom w stanie surowym, 
Domaniewice, tel. 793-946-596.

 �Jednorodzinny, gmina Stryków, tel. 
661-486-793.

 �Jednorodzinny 180 mkw., gmina 
Stryków, tel. 504-184-897.

 �Mieszkanie 52 mkw, Kwiatowa, tel. 
505-041-810.

 �Sprzedam ziemię 2,24 lub 4,5 ha, 
Psary, tel. 604-260-576.

 �Sprzedam 4 działki budowlane w 
Strzelcewie o powierzchni od 850 do 
1.300 mwk (możliwość połączenia), 
tel. 501-213-061, 501-213-062.

 �Sprzedam działki budowlane 
uzbrojone, ogrodzone, łowicz, ul. 
wschodnia przy bolimowskiej: 800 
mkw., 1000 mkw., 1.600 mkw., tel. 
602-615-399.

 �Mieszkanie 38 mkw, Skierniewice, 
Armii Krajowej 45, tel. 697-422-049.

 �Działki budowlane bronisławów, tel. 
791-802-472.

 �Działka budowlana, Nieborów, tel. 
795-015-269.

 �bełchów, dom 100 mkw., 
zabudowania gospodarcze, działka ok. 
3.000 mkw., tel. 660-948-715.

 �Sprzedam 3,3 ha ziemi w 
miejscowości Romanów, gmina Pacyna, 
tel. 691-721-493.

 �Sprzedam dom + 1 ha działki, Świeryż 
I, tel. 504-501-038.

 �Sprzedam M-4, tel. 732-830-824.

 �Sprzedam działkę rolną 2,5 ha 
w ostrołęce, gmina Głowno, tel. 
506-178-496.

wynajem
 �Róg warszawskiej i Dworcowej 

w łowiczu 40 mkw. na działalność, 
tel. (46) 837-42-46, tel. 605-578-502.

 �Na działalność gospodarczą 
400+500 mkw. z dużym placem, łowicz, 
bolimowska 63, tel. (46) 837-42-46, tel. 
605-578-502.

 �Mieszkanie, centrum. wszystkie 
media, tel. 604-107-760.

 �wezmę w dzierżawę ziemię, okolice 
łowicza, tel. 723-528-070.

 �Do wynajęcia mieszkanie 42 mkw., 
centrum łowicza, tel. 602-123-649.

 �Do wynajęcia mieszkanie, łowicz, 
Sienkiewicza 34, kontakt 7:00-9:00, po 
18:00, tel. (46) 837-32-49.

 �Do wynajęcia lokal ok. 60 mkw, 
bolimów, tel. 604-786-275.

 �wynajmę lub sprzedam dom w 
łowiczu, tel. 601-346-042.

 �Do wynajęcia w centrum 35 mkw. 
oraz 65 mkw., umeblowane, tel. 
602-574-891.

zamiana
 �zamienię kawalerkę (Powstańców) na 

większe lub kupię (też Powstańców), tel. 
725-799-487.

kupno różne
 �Kupię topolę, dęba i inne, tel. 

795-377-074.

 �Kupię orzechy włoskie, tel. 
608-613-658.

sprzedaż różne
 �Drewno kominkowe, opałowe (buk, 

brzoza, olszyna, grab); workowane, tel. 
501-658-261.

 �Drewno kominkowe i opałowe, 
pelet drzewny, brykiet drzewny, tel. 
504-010-550.

 �Kruszywa, piasek, żwir, ziemia 
ogrodowa. Roboty ziemne, 
wyburzeniowe, transport maszyn 
budowlanych, rolniczych, tel. 
693-565-564.

 �Piasek płukany, pospółka, żwir, 
podsyp, tel. 600-895-026.

 �Drewno kominkowe, opałowe, tel. 
504-257-615.

 �Daszki betonowe 4-spadowe, 
2-spadowe, tel. 531-467-981.

 �Sprzedaż hurtowa tui Szmaragd 
oraz innych, 1,20-1,50 m, Zduny 
150, tel. 724-977-663.

 �Drewno opałowe, tel. 798-877-090.

 �Kupię rury stalowe, tel. 662-240-085.

 �Sprzedam tuje szmaragd 150-170 cm, 
tel. 665-013-511.

 �wyprzedaż materiałów hutniczych, tel. 
510-124-700.

 �Kompresor duży i mały, tel. 
692-609-271.

 �wiertarka kadłubowa, tel. 
509-481-762.

 �Sprzedam drzewo, tel. 606-370-008.

 �oddam za darmo pieńki z sadu 
jabłoniowego, tel. 600-448-873.

 �wózek paleciak, tel. 693-830-160.

 �Sprzedam trociny, tel. 692-132-798.

 �betoniarki, części, naprawa. 
Rusztowania, tel. 510-124-700.

 �betoniarki: sprzedaż, remonty, części, 
tel. 603-072-751.

 �Sprzedam wiatrówkę hatsana 90, tel. 
504-221-009.

 �Sprzedam tanio rower inwalidzki 
3-kołowy, tel. (46) 830-01-07.

 �Separator do śmietany i maselnica 
elektryczna, tel. 722-256-213.

 �Silnik elektryczny 5,5 kw, tel. 
791-966-446.

 �Sprzedam piec z nadmuchem, tanio, 
tel. 509-807-410.

 �Palety 1.200x1.000, tel. 502-919-192.

 �Sprzedam silnik 13 kw, tel. 
692-119-203.

 �waga inwentarzowa elektroniczna, tel. 
725-451-929.

 �Sprzedam wózek inwalidzki używany, 
tel. 667-365-876.

 �Nożyce do blachy, silniki szwalnicze, 
tel. 696-107-903.

 �Miodarka, drut „12”, tel. 668-594-262.

 �Węgiel ekogroszek, kostka, 
orzech. Dostawa i rozładunek, 
tel. (23) 661-10-13, tel. 
789-333-677.

 �oddam za darmo pnie z 
korzeniami, tel. 725-587-653.

 �Krajzega kompletna, szlifierka 
taśmowa, przecinarka metalu, tel. 
503-830-451.

 �Dwa piece kaflowe, tel. 570-980-770.

 �butla 33 kg propan-butan, tel. 
506-198-171.

 �Sprzedam toaletę (kibelek) 
budowlany, ogrodowy, stan jak nowy 
oraz stemple budowlane, dł. 2,70 m, tel. 
724-764-272.

 �Sofa w idealnym stanie, tanio, tel. 
698-234-166.

 �Meble do sypialni: łoże, szafki nocne, 
segment, tel. 501-828-408.

 �Piec C.o., 3-letni, 16 kw, tel. 
791-501-220.

 �wózek Taco Jumper, tel. 791-501-220.

 �Pilnie: kanapa + 2 fotele, 
meblościanka; zestaw głośników do 
kina domowego, tel. 664-063-688.

 �Sprzedam betoniarkę, spawarkę, 
rozpierak hydrauliczny samochodowy, 
tel. 785-607-248.

 �Sprzedam piłę spalinową, tel. 
785-607-248.

praca

dam pracę
 �zatrudnię do pizzerii kierowcę oraz 

pomoc kelnerki. Praca w weekendy, tel. 
607-481-852.

 �Przyjmę do pizzerii kelnerkę z 
możliwością przyuczenia - praca 
na stałe oraz pomoc na kuchnię - 
weekendowo, tel. 601-846-354.

 �Szwalnia w Głownie zatrudni 
szwaczki, stała praca, tel. 
608-496-344.

 �Zatrudnię kosmetyczkę, może 
być również do przyuczenia, tel. 
603-034-072.

 �kierowca kat. B w systemie 3:1 
na trasach międzynarodowych, tel. 
663-077-050.

 �zatrudnię kierowców kat. C+e, praca 
w kółkach. wysokie zarobki, stała praca, 
wolne weekendy, tel. 606-481-899.

 �zatrudnię dekarzy lub pracownika 
do przyuczenia, okolice Dmosina, tel. 
609-846-316.

 �Firma Budmax zatrudni 
pracowników do pracy przy robotach 
kanalizacyjnych i drogowych, tel. 
601-593-011.

 �zatrudnię osobę do serwisu opon 
na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
bratoszewice, tel. 505-151-701.

 �Zatrudnię szwaczki, tel. 798-909-
357, 692-406-127.

 �zatrudnię kierowcę C+e, transport 
krajowy, tel. 787-124-899.

 �zatrudnię sprzedawcę drzwi i paneli, 
tel. 602-587-341.

 �zatrudnię spawacza,  
tel. 602-249-683.

 �Przyjmę brukarza lub pomocnika, tel. 
786-263-355.

 �zatrudnię kierowcę kat. C+e z 
doświadczeniem w transporcie 
międzynarodowym, pojedyncze-
podwójne obsady, tel. 604-237-423, 
782-223-211.

 �Przyjmę szwaczki do szycia 
na overlocku, dwuigłówce 
łańcuszkowej, tel. 501-524-923.

 �zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. 691-991-000.

 �zatrudnię kierowcę kat. C+e, transport 
krajowy, tel. 509-499-556.

 �Zatrudnię szwaczki i osoby do 
prasowania, tel. 604-475-553.

 �Potrzebuje pomocnika do budowy 
garażu, tel. 600-961-577.

 �Zatrudnię kierownika warsztatu z 
doświadczeniem, tel. 605-097-071.

 �Przyjmę do pracy w gospodarstwie, 
tel. 600-822-089.

 �zatrudnię elektryka lub automatyka z 
uprawnieniami SeP z doświadczeniem 
zawodowym oraz absolwentów 
technikum elektrycznego, tel. 
790-808-190.

 �zatrudnię kierowcę C+e, kraj, tel. 661-
541-350, 601-069-699.

 �Zatrudnimy szwaczki do szycia 
strojów kąpielowych, Głowno, tel. 
601-204-540.

 �zatrudnię sprzedawcę do galerii 
łazienek, tel. 602-587-341.

 �zatrudnię spawaczy MIG/TIG. Praca 
w hali produkcyjnej w łowiczu, tel. 
795-760-605.

 �zatrudnię murarzy i pomocników z 
okolic Głowna, tel. 515-697-643.

 �Przyjmę kierowcę do piekarni, tel. 
509-771-352.

 �zatrudnię murarzy na wykończenia, 
Stryków, tel. 603-872-901.

 �zatrudnię samodzielnego mechanika 
samochodowego, łowicz, tel. 
509-020-870.

 �zatrudnię szwaczki do szycia  
strojów kąpielowych, praca cały rok, 
jedna zmiana, Głowno,  
tel. 602-457-089.

 �zatrudnię do prasowania sukienek 
oraz szwaczki (z doświadczeniem lub 
do przyuczenia), ul. Jana Pawła II 69, tel. 
500-879-646.

 �zatrudnię kierowcę w ruchu krajowym 
ciągnik siodłowy, tel. 606-289-088.

 �Zatrudnię szwaczki, dzianina, 
Głowno, tel. 509-852-909.

 �Apteka zatrudni technika farmacji, tel. 
725-233-823.

 �Firma budowlana zatrudni 
pracownika, atrakcyjne zarobki, tel. 
605-416-083.

 �Firma zatrudni do prowadzenia 
pełnej i uproszczonej księgowości, 
przyjmie na staż (osoby z Głowna, 
Łowicza, okolic) CV kierować na 
adres: biuro2018@onet.pl,  
tel. 511-008-464, 17:00-19:00.

 �Kierowcę oraz odpowiedzialną osobę 
do obsługi baru, elastyczne godziny 
pracy, Głowno, tel. 508-593-330.

 �Przyjmę pracownika do naprawy 
ciągników i maszyn rolniczych,  
tel. 501-504-723.

 �zatrudnię szwaczki na overlock,  
tel. 665-217-483.

 �zatrudnię kierowcę kat. C+e, Polska-
Szwecja oraz Polska-Szwecja-Czechy-
Słowacja, tel. 606-240-378.

 �zatrudnię spawaczy z łowicza i 
okolic. wysokie wynagrodzenie, tel. 
793-065-376.

 �zatrudnię cukiernika/pomoc 
cukiernika. Praca od poniedziałku  
do piątku w godzinach od 18:00 do 
2:00. Dmosin Drugi, tel. 606-799-177.

 �zatrudnię kierowcę kat. C+e, tel. 
605-094-166.

 �zatrudnię kierowcę w podwójnych 
obsadach, tel. 605-094-166.

 �zatrudnię kierowcę, może być 
dorywczo, chłodnia, tel. 605-094-166.

 �Zatrudnię pomocników do prac 
budowlanych, tel. 697-778-557.

 �Szwalnia zatrudni do prac 
pomocniczych, tel. 517-852-240.

 �Piekarnia Głowno zatrudni kierowcę-
sprzedawcę pieczywa,  
tel. (42) 710-87-39, tel. 509-373-716.

 �Hotel Dobieszków zatrudni na 
atrakcyjnych warunkach kelnera, 
kelnerką, umowa o pracę, tel. 519-
186-062, 519-186-018.

 �zatrudnię tynkarza maszynowego 
lub do przyuczenia, Stryków, tel. 
500-037-006.

 �zatrudnię zbrojarzy. Praca od zaraz 
w warszawie, od 17 zł/h, możliwość 
zakwaterowania oraz zaliczek 
tygodniowych, tel. 695-803-240.

 �Kucharz, kucharka, zgierz, tel. 
500-197-924.

 �Do produkcji garmażu, zgierz, tel. 
502-214-355.

 �zatrudnię kierowcę kat. C+e, 
kontenery, tel. 513-019-004.

 �zatrudnię panią do sprzątania z grupą 
lub na staż, tel. 518-860-385.

 �Diagnostę na stację SKP zatrudnię, 
tel. 600-352-099.

 �zatrudnię młodą osobę do małej 
gastronomii, praca w łowiczu, tel. 
661-937-389.

 �zatrudnię ślusarz-spawacz, tel. 
602-249-683.
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 �zatrudnię kierowcę kat. C+e  
w transporcie krajowym, naczepa 
chłodnia, dobre zarobki,  
tel. 608-067-847.

 �zatrudnię operatora koparko-
ładowarki, brukarzy, tel. 519-173-119.

 �zatrudnię kierownika budowy z 
doświadczeniem - roboty drogowe, 
woj. mazowieckie, tel. 519-173-119, 
502-226-325.

 �Przyjmę pracowników, praca na 
powietrzu, tel. 508-286-519.

 �zatrudnię dekarzy lub pomocników 
budowlanych. Praca na terenie łowicza 
i okolic, tel. 665-373-897.

 �zatrudnię kierowcę, C+e, kraj, 
przerzuty, tel. 605-993-107.

 �Zatrudnię pracowników do firmy 
budowlanej, tel. 605-051-991.

 �Poszukujemy operatora koparko-
ładowarki, praca na terenie łowicza / 
okolice, tel. 604-978-469.

szukam pracy
 �Przyjmę chałupnictwo oprócz szycia, 

tel. 609-837-130.

 �zaopiekuję się dzieckiem, tel. 
664-341-702.

 �Poszukuję pracy, jako portier 
lub innej, umiarkowany stopień 
niepełnosprawności, prawo jazdy, tel. 
605-470-435.

inne
 �zwrot podatku z pracy, rodzinne, 

Niemcy, holandia, Austria, Anglia, 
belgia, Norwegia., tel. (71) 385-20-18, 
tel. 601-759-797.

usługi wideo
 �wideofilmowanie hD, fotografowanie, 

tel. (46) 837-94-85, tel. 608-484-079.

 �wideofilmowanie hD, tel. 
606-852-557.

remontowo-
budowlane
usługi

 �łazienki od podstaw, tel. 533-076-850.

 �Wylewki agregatem, tel. 
698-480-048.

 �układanie kostki brukowej, tanio, tel. 
667-837-817.

 �usługi minikoparką, tel. 
608-612-013.

 �Tynki maszynowe gipsowe, 
cementowo-wapienne oraz posadzki 
(mixokret), tel. 502-452-907.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, tel. 609-846-316.

 �Docieplanie budynków, stropodachów 
granulatem styropianowym; 
kondygnacja: 1100 zł, tel. 602-570-424.

 �usługi minikoparką, przeciski kretem, 
tel. 668-591-725.

 �usługi koparko-ładowarką, 
młotem hydraulicznym; koparką 
gąsienicową, tel. 790-606-451.

 �Tynki maszynowe, wylewki, tanio, 
solidnie, tel. 604-144-668.

 �Rozbiórki, wyburzenia. Kompleksowo 
„od A do z”. Porządkowanie terenów, tel. 
665-412-890.

 �Parkiety: profesjonalne układanie, 
cyklinowanie z polerowaniem, 
lakierowanie. Schody: cyklinowanie, 
lakierowanie, tel. 607-090-260.

 �malowanie wnętrz, tel. 
531-980-252.

 �kompleksowe malowanie 
natryskowe mieszkań, domów, 
budynków gospodarczych, tel. 
571-272-033.

 �Tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. 725-668-616.

 �wykończenia wnętrz, glazura, 
terakota, gipsowanie, murowanie, tel. 
535-868-376, 600-934-964.

 �bramy garażowe, wrota, drzwi, 
ogrodzenia, balustrady, tel. 506-771-822.

 �usługi koparko-ładowarka, tel. 
889-910-666.

 �Glazura, terakota, tel. 
537-663-191.

 �budowa i przeróbki domów i 
budynków gospodarczych. Tynki 
tradycyjne. Tanio, szybko, solidnie!, tel. 
609-497-778.

 �Tynki tradycyjne, tel. 537-663-191.

 �okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �Malowanie, gładzie, glazura, panele, 
remonty, tel. 607-343-357.

 �ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy i furtki, 
balustrady, wiaty, fundamenty, tel. 
505-700-777.

 �Docieplanie budynków, wykańczanie 
wnętrz, poddasza, gipsy, www.remonty-
lowicz.pl, tel. 511-735-802.

 �łazienki, kompleksowo, tel. 
733-788-522.

 �Malowanie pomieszczeń, tel. 
733-788-522.

 �Glazura, terakota, łazienki, przeróbki 
hydrauliczne, elektryczne, zabudowy 
K/G, tel. 503-730-517.

 �budowanie kominów z klinkieru, 
przeróbki budynków gospodarczych, 
pokrycia dachowe, tel. 723-917-819.

 �Pokrycia dachowe, podbitki, itp., tel. 
507-542-210.

 �Docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. 
fVAT, tel. 606-737-576.

 �Malowanie, gładź, hydraulika, tel. 
515-830-969.

 �Cyklinowanie, polerowanie, układanie 
parkietu, tel. 501-249-461.

 �układanie kostki brukowej, krótkie 
terminy, tel. 883-215-523.

 �układanie kostki brukowej i 
granitowej, tel. 731-116-534.

 �układanie kostki brukowej, granitowej, 
tel. 887-555-801.

 �Docieplanie budynków, gładzie, 
malowanie, płyty k/g, panele 
podłogowe i ścienne, glazura, terakota, 
tel. 607-343-338.

 �Prace remontowe, łazienki, poddasza, 
malowanie, tel. 607-343-338.

 �Kompleksowe remonty, tel. 
511-568-525.

 �Wylewki, tynki agregatem, tel. 
605-416-083.

 �Remonty, wykończenia, glazura, 
terakota, gipsy, malowanie, przystępne 
ceny, tel. 695-263-945.

 �Malowanie, gipsowanie, tapetowanie, 
panele, płyta G/K, glazura, terakota, 
wykańczanie poddaszy, tel. 
535-466-501.

 �Malowanie, gipsy, glazura, 
wykończenia, remonty, tel. 799-268-290.

 �Dachy, elewacje. Szybko, tanio, 8% 
VAT, tel. 502-859-742.

 �Docieplenia stropu, styrobeton, 
zamiennik styropianu, tel. 
605-416-083.

 �Cyklinowanie bezpyłowe, tel. 
504-960-515.

 �Dachy: konstrukcje, pokrycia, 
naprawy, konserwacje, malowanie, tel. 
609-227-348.

 �Balustrady ze stali kwasoodpornej, 
tel. 724-605-762.

 �Murowanie, kominy, klinkier, 
malowanie, tel. 505-225-425.

sprzedaż
 �Stemple budowlane, 4 zł/szt., tel. 508-

170-592, po 17:00.

usługi 
instalacyjne

 �oczyszczalnie przydomowe z 
montażem. Dofinansowanie. www.
bioinstalacje.pl, tel. 693-413-492.

 � Instalacje elektryczne: nowe, 
przeróbki, tel. 696-081-582.

 �Anteny: montaż, instalacje, tel. 
601-306-566.

 �usługi hydrauliczne: kompleksowo. 
Przeciski podziemne, przyłącza 
wod.-kan., usługi koparko-ładowarką, 
oczyszczalnie przydomowe, również 
jako podwykonawca, tel. 601-379-355.

 �Alarmy, monitoring, domofony, tel. 
576-613-350.

 � Instalacje, przeróbki elektryczne, tel. 
509-838-364.

 �hydraulik, także awarie, tel. 
733-788-522.

 �usługi hydrauliczne, spawalnicze, 
mechaniczne. złota rączka, tel. 
506-891-289.

 �Drobna hydraulika, biały montaż, tel. 
535-466-501.

 � Instalacje elektryczne, pomiary, 
montaż, uprawnienia SeP budowlane, 
tel. 608-600-809.

usługi inne
 �Rozdrabnianie gałęzi rębakiem, 

wycinka drzew i zakrzaczeń, tel. 
667-732-751.

 �wycinka drzew, usługi podnośnikami 
koszowymi 27-metrowymi, tel. 
668-591-725.

 �Kamaz: przewóz piasku, żwiru, ziemi, 
tel. 601-630-882.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń. fachowo. Szybko. Tanio, tel. 
504-070-837.

 �Masaże: profesjonalnie, dojazd, tel. 
501-020-993.

 �Malowanie obór, dezynsekcja 
(muchy, wołek zbożowy), deratyzacja, 
dezynfekcja  , tel. (44) 725-02-95, tel. 
504-171-191.

 �Dekoracja sal weselnych (pokrowce, 
obrusy w komplecie), tel. 693-776-474.

 �Zespół, wokalistka, deejay, tel. 
503-746-892.

 �Pranie dywanów i tapicerki meblowo-
samochodowej w zakładzie i u klienta, 
tel. 501-431-978.

 �odnawianie wanien, tel. 600-979-826.

 �DJ, oprawa muzyczna imprez, 18-stki, 
dyskoteki, itp, tel. 782-718-483.

 �okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �Naprawa telewizorów, łowicz, 
Topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, tel. 
728-227-030.

 �Pożyczki dla zadłużonych oraz z 
negatywną historią w bIK do 25.000 zł, 
na oświadczenie, tel. (46) 895-10-53.

 �Profesjonalne cięcie drzew 
niebezpiecznych, pielęgnacja zieleni  
i ogrodów, tel. 782-718-483.

 �Transport: piasek, pospółka, 
podsypka, ziemia, tel. 602-471-796.

 �wycinka drzew, tel. 510-052-908.

 �usługi rębakiem, rozdrabnianie gałęzi, 
przycinka drzew, tel. 606-370-008.

 �Przeprowadzki, przewóz mebli i innych 
towarów do 1,5 tony, tel. 728-329-771.

 �Tartak przewoźny, tel. 512-907-059.

matrymonialne
 �Poznam kobietę 40-60 lat, SMS o 

sobie, tel. 664-209-680.

 �Poznam Panią do 64 lat, tel. 
607-406-024.

 �Pani po 65 latach pozna Pana w tym 
samym wieku do stałego związku, tel. 
663-384-569.

 �Poznam Panią do 55 lat, tel. 
510-279-017.

nauka
 �Pomoc przy pisaniu prac 

licencjackich, magisterskich i innyc, 
analizie badań. Transkrypcja nagrań, 
komputerowe przepisywanie tekstów. 
Kontakt: pomogewpisaniu@onet.pl, tel. 
794-060-711.

 �Język angielski, tel. 663-684-178.

 �Język niemiecki, tel. 668-963-922.

 �Nauczyciel języka niemieckiego, 
lekcje, tel. 505-256-528.

 �Matematyka, tel. 601-303-279.

 �Matematyka, tel. 791-802-482.

 �Nauka czytania i pisania. Problemy 
z ortografią dla uczniów szkół 
podstawowych, tel. 784-686-235.

 �Angielski, nauczyciel, egzaminator 
maturalny, tel. 662-611-189.

 �Matematyka, tel. 607-440-582.

 �Nauka Języka Angielskiego Jacek 
Romanowski, tel. 607-440-582.

 �Korepetycje niemiecki, skutecznie, tel. 
663-505-433.

 �Język angielski, tel.  
604-575-431.
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 �Angielski, tel. 515-459-141.

 �fizyka, matematyka, szkoła 
podstawowa, gimnazjum, nauczycielka, 
tel. 530-650-567.

 �Matematyka, fizyka. Matury, egzaminy, 
tel. 604-449-538.

 �Terapia pedagogiczna. Pomoc w 
nauce dzieciom z klas 1-3. Głowno, tel. 
534-331-065.

rolnicze – kupno

płody rolne
 �Kupię zboże, tel. 508-471-814.

 �Kupię duże ilości zbóż  
paszowych, odbiór własnym 
transportem, płatność gotówką,  
tel. 504-561-585.

 �Skup zbóż paszowych: jęczmień 620 
zł, pszenżyto 590 zł, pszenica 674 zł, 
transport/załadunek, Leśniczówka k./
Soboty, tel. 505-406-917.

 �Skup żyta, wymiana na otręby, 
sprzedaż otrąb, tel. 501-713-862.

 �kupię kukurydzę mokrą, suchą, tel. 
605-097-071.

 �Kupię zboże paszowe gorszej 
jakości, z zapachem, z robakiem, tel. 
697-677-530.

 �Kupię zboże, tel. 667-566-276.

 �Kupię żyto, pszenżyto, jęczmień, tel. 
733-067-051.

 �Kupię słomę, okolice bielaw, tel. 
668-355-034.

 �Kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. 783-112-512.

 �Kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. 607-202-732.

 �Kupię zboże paszowe. Transport, 
gotówka, tel. 668-478-617.

 �Kupię zboże paszowe, również gorszej 
jakości, tel. 726-721-037.

 �Skup zbóż, Ferm-Pasz (09-130) 
Baboszewo. Z transportem 25 t., tel. 
602-179-225.

 �Kupię zboże paszowe, tel. 
693-157-117.

hodowlane
 �Kupię małe byczki, tel. 502-646-540.

 �Kupię jałoszkę od 100 do 200 kg, tel. 
512-831-605.

maszyny
 �Kupię maszyny rolnicze,  

kombajny ziemniaczane, ciągniki, 
kopaczki elewatorowe, inne,  
tel. 505-587-206.

 �Kupię każdego bizona  
oraz inne maszyny rolnicze mogą być 
do remontu, tel. 602-522-478.

 �Kupię prasę kostkującą: Sipma 
z-224/1, welger, Claas, famarol, John 
Deere; kombajn: Anna, bolko, Karlik; 
kopaczkę; sadzarkę; ciągnik władimirec 
T-25, MTz-82, belarus, Pronar; prasę 
rolującą: Claas Rollant, Arobale, welger, 
tel. 518-857-308.

 �Kupię ciągnik ursus może być 
uszkodzony, przyczepę wywrotkę, tel. 
797-513-264.

 �ładowacz Troll, rozsiewacz Motyl, 
glebogryzarka, talerzówka, agregat, tel. 
500-642-300.

 �Siewnik poznaniak do remontu (może 
być dziurawy zbiornik), tel. 664-981-618.

 �Kupię C-328, C-330, C-360, C-355, 
C-380, MTz, Mf-255, T-25 władimirec 
bez dokumentów, do remontu, tel. 
502-939-200.

inne
 �Przyjmę w dzierżawę grunty orne, tel. 

781-842-724.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
 �Marchew paszowa, łowicz, tel. 

535-916-420.

 �Wysłodki buraczane z dowozem, 
tel. 601-301-412.

 �Wysłodki buraczane z dowozem, 
tel. 600-323-947.

 �Sadzonki aronii, tel. 601-364-070.

 �Sprzedam owies, sadzonki malin, tel. 
668-074-900.

 �Sianokiszonka, tel. 664-981-618.

 �Słoma, baloty 140/120, tel. 
664-981-618.

 �Sprzedam truskawki odmiana 
Roksana, tel. 697-689-853.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, tel. 
516-955-490.

 �Sianokiszonka, tel. 601-295-760.

 �Sprzedam wytłoki jabłkowe, 
FVAT, dostawa do klienta, tel. 
693-025-909.

 �wytłoki z buraka czerwonego, wytłoki 
jabłkowe, tel. 600-323-947.

 �Sprzedam dynie i marchew na paszę, 
tel. 602-175-570.

 �Sprzedam owies, tel. 739-066-567.

 �Sprzedam ziemniaki paszowe, tel. 
692-492-058.

 �Sprzedam dynię, tel. 510-009-797.

 �Pszenica paszowa, słoma w balotach 
120x120 garażowana, tel. 607-231-803.

 �Sadzonki porzeczki czarnej, tel. 
501-206-533.

 �Mieszanka zbożowa 10 ton, tel. 
723-114-747.

 �Marchew odpadowa, pietruszka, pory, 
tel. 667-118-195.

 �Sadzeniaki ziemniaka, zboża 
jare - przewódkowe oferuje: Firma 
Nasienna Granum, Łowicz, ul. 
katarzynów 46, tel. (46) 837-23-05, 
(46)837-23-01, dostawa od 1 tony 
gratis.

 �owies, tel. 605-052-065.

 �Sprzedam sadzonki truskawek, tel. 
721-073-179.

 �ziemniaki bellarosa jadalne i 
paszowe, tel. 515-236-142.

 �żyto, tel. 512-544-156.

 �ziemniaki paszowe, tel. 602-648-497.

 �Sadzonki truskawek, tel. 503-878-383.

 �ziemniaki dla bydła, tel. 665-725-790.

 �Sadzonki truskawek Malwina, tel. 
574-260-340.

 �Przywóz wytłoków buraczanych, 
tel. 502-384-747.

 �Sprzedam słomę ze stodoły, tel. 
733-670-995.

 �Sprzedam dynie, tel. 665-041-377.

 �Sprzedam jęczmień, tel. 692-119-203.

 �Sprzedam pszenżyto, tel. 515-291-402.

 �Sprzedam sadzonki truskawek, 
odmiana wczesna, tel. 697-886-022.

 �Sprzedam zboże paszowe, tel. 
668-478-617.

 �Sprzedam zboże paszowe, tel. 
726-721-037.

 �Sprzedam otręby pszenne 
i jęczmienne, workowane, tel. 
726-721-037.

 �ziemniaki paszowe, tel. 691-972-304.

 �otręby: pszenne, jęczmienne, 
worek. Dostawa i rozładunek, 
tel. (23) 661-10-13, tel. 
789-333-677.

 �Śruty: sojowa, rzepakowa, 
słonecznikowa. Big-bag/workowane. 
Dostawa i rozładunek, tel. (23) 661-
18-93, tel. 789-333-677.

 �Śruty: sojowa, rzepakowa, 
słonecznikowa Luz 25 t. z 
transportem, tel. 604-110-392.

 �melasa dla bydła 1000/35/5 kg. 
Dostawa i rozładunek, tel. (23) 661-
19-88, tel. 789-333-677.

 �Wysłodki tofi oraz niemelasowane. 
Dostawa i rozładunek, tel. (23) 661-
10-13, tel. 789-333-677.

 �otręby melasowane, granulat. 
Dostawa i rozładunek, tel. (23) 661-
10-13, tel. 789-333-677.

 �Pszenżyto, owies,  
tel. 504-832-533.

 �Sprzedam słomę, sprasowaną w bele 
120x120, ze stodoły, Karsznice Duże, tel. 
660-106-664.

 �wysłodki buraczane, sprzedam, tel. 
665-103-042.

 �Sprzedam 30 balotów sianokiszonki, 
tel. 512-799-479.

 �Słoma, 100 bel, tel. 883-237-644.

 �ziemniaki jadalne bellarosa, tel. 
512-544-708.

 �Kukurydza 10 ton, tel. 667-444-232.

 �Sprzedam sadzonki truskawek, tel. 
504-292-642.

 �Sprzedam sadzonki truskawek 
Azja, Malwina, Roksana, honeoye, tel. 
501-940-229.

 �odpady marchwi, tel. 514-323-077.

 �Sprzedam sadzonki truskawek 
Roksana 0,25 zł, tel. 502-540-649.

 �Sadzonki truskawek Rumba, tel. 
506-560-993.

 �burak pastewny 4 tony, gęsi, tel. 
664-374-865.

 �burak pastewny, ziemniaki jadalne 
Irga, tel. 668-950-189.

 �burak pastewny, tel. 783-526-703.

 �Sadzonki truskawek różne, tel. 
514-407-949.

 �Sprzedam marchew, tel. 694-567-258.

 �Sprzedam ziemniaki paszowe, okolice 
Głowna, tel. 603-754-598.

 �ziemniaki paszowe,  
tel. 508-241-058.

 �Sadzonki truskawek Roksana, Azja, 
tel. 519-127-400.

 �Sprzedam pszenżyto,  
tel. 517-441-538.

 �Sprzedam sadzonki truskawek 
honeoye, Roksana, tel. 607-690-912.

 �Kukurydza sucha, mokra,  
owies, pszenica, jęczmień, 
sianokiszonka, tel. 506-115-015.

hodowlane
 �Sprzedam jałówkę wysokocielną,  

tel. 503-347-214.

 �Sprzedam cielaki, tel. 888-953-006.

 �Sprzedam kozy, wietnamko-dziki,  
tel. 722-256-213.

 �Sprzedam 2 jałówki cielne, basen 
do mleka 520 l., gm. zduny, tel. 
888-365-188.

 �Cielaki mięsne i mieszańce, tel. 
609-874-395.

 �Sprzedam krowę na wycieleniu 27 
listopad, zbiornik na mleko 400 litrów, 
tel. 668-424-376.

 �Sprzedam 2 jałówki cielne, 
tel. (42) 719-48-38.

 �Dwie krowy wysokocielne, wycielenie 
ok. połowy listopada, tel. 607-889-775.

 �Jałówka, wycielenie listopad, tel. 
788-212-520.

 �Sprzedam dwie jałówki, wycielenie za 
4 oraz 6 tygodni, tel. (46) 838-95-20.

 �Trzy koguty, jedna kura, kwoka z 
kurczakami, tel. 518-537-028.

 �Jałówka na wycieleniu, tel. (46) 838-
40-38, tel. 666-534-325.

 �Sprzedam cielaki mięsne, tel. 
607-613-259.

 �Jałówka na wycieleniu, 15 listopada, 
tel. 663-972-053.

 �Jałówka wysokocielna, tel. 
880-877-582.

 �Krowa na wycieleniu, tel. 789-469-555.

 �Prosiaki 15 sztuk, tel. (46) 838-38-65, 
tel. 795-645-597.

 �Sprzedam prosięta, tel. 884-346-606.

 �Jałówki do zacielenia (14-22 miesięce) 
4 szt., tel. 697-714-837.

 �Jałówka, wycielenie 01.12, tel. 
721-296-923.

 �Sprzedam dwa 7-miesięczne 
byczki i 7-miesięczną jałoszkę, 
tel. (46) 838-89-90.

 �Cztery byczki, tel. 502-768-905.

 �Sprzedam krowę po pierwszym 
wycieleniu, tel. 510-758-519.

 �Prosiaki, tel. 516-349-690.

 �Sprzedam dwie jałówki hodowlane, 
cielne, tel. 889-722-699.

 �Sprzedam byczka, tel. 727-472-512.

 �Jałówki cielne 4-5 miesięcy, tel. 
512-799-479.

 �Sprzedam jałówkę po mlecznej 
krowie, na wycieleniu, wycielenie 
10.11.2017, tel. 725-416-972.

 �Sprzedam krowę po II wycieleniu, tel. 
698-728-250.

 �Sprzedam jałówkę, wycielenie 17 
listopad, tel. 663-972-056.

 �Jałówka hodowlana wysokocielna, tel. 
601-296-271.

 �Jałówka wysokocielna (duża), tel. 
668-162-199.

 �Krowa na ocieleniu, tel. 797-984-259.

 �Jałoszka mięsna żarłak, tel. 
518-301-192.

 �Prosięta 10 sztuk 2 miesiące, 
Kiernozia, tel. (24) 277-97-70.

 �Sprzedam 2 jałówki na wycieleniu, tel. 
782-583-272.

 �Sprzedam 57 szt. prosiąt po 30 kg, tel. 
782-583-272.

 �Sprzedam krowę z mlekiem, tel. 
694-903-163.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, 
termin 24 listopda, tel. 510-841-899.

 �Sprzedam knurki młode lub zamienię 
na tuczniki, tel. 724-644-947.

 �byczek wiek 9 miesięcy rasa hf, tel. 
603-361-505.

 �Prosiaki, tel. 694-317-901.

 �Krowa na wycieleniu, 17 listopad, tel. 
693-116-346.

 �Sprzedam prosiaki, tel. 790-390-527.

 �Sprzedam prosięta, okolice Głowna, 
tel. 575-977-450.

 �Sprzedam prosiaki, tel. 722-341-430.

 �Jałówka na ocieleniu, tel. 661-011-564.

maszyny
 �Sprzedam rozrzutnik 10 ton + 

nadstawki do kukurydzy na tandemie, 
resorowany zaczep, podnoszona 
hydraulicznie przednia oś, klapa 
hydrauliczna, stan bdb, tel. 609-541-340.

 �Części używane do bizona, tel. 
602-522-478.

 �Sprzedam siewnik poznaniak, brony 
5, kultywator, tel. 662-128-508.

 �Kombajn ziemniaczany Anna, 
przyczepa zbierająca, sadzarka, tel. 
604-052-848.

 �Sortownik sitowy do ziemniaków 
ze stołem przebierczym produkcji 
niemieckiej; pług 3-skibowy 1,05m, tel. 
693-038-602.

 �wózek 1-osiowy, linka „16”, brama 
wjazdowa, ciągnik C-330 1989 rok, 
blacha alucynk z demontażu., tel. 
726-843-466.

 �Rozrzutnik dwuosiowy i śrutownik, tel. 
514-518-658.

 �Suszarnia do kukurydzy Neuro 6T; 
kombajn M-f-87 2,6 m; prasa fortschritt 
K-454 kostka, tel. 696-736-701.

 �Kombajn bizon z-56, prasa z-224, 
cyklop, sieczkarnia fortschritt, rozrzutnik 
obornika, kosiarka rotacyjna, przyczepa 
8 ton, tel. 512-179-465.

 �Sieczkarnia New holland fX-450 z 
kamperem, ciągnik ursus u902, tel. 
512-179-465.

 �Sprzedam C-328, przyczepa 
ciągnikowa, pług 3, tel. 506-355-899.

 �C-360, tel. 663-667-842.

 �T-25, tel. 509-481-762.

 �Siewnik Poznaniak,  
tel. 509-853-384.

 �Sprzedam talerzówkę 5,60 m 
szerokości; rozrzutnik 10-tonowy, 
objętościowy, tel. 665-103-042.

 �Sprzedam maszyny garażowane, tel. 
880-125-842.

 �C-330M z turem, 1990 rok; 5312i  
z pługiem, 1996 rok, tel. 604-413-948.
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 �Agregat uprawowy 2,4 szerokość, 
tel. 694-157-527.

 �Pług 4-skibowy, przyczepa, cyklop, 
tel. 509-328-033.

 �Rozrzutnik obornika fortschritt 
oraz wszystkie części nowe, tel. 
693-830-160.

 �Stanowiska do bydła, nowe, 
ocynkowane, tel. 693-830-160.

 �beczka asenizacyjna, rozrzutnik, 
przyczepa hL 5011, rozsiewacz, tel. 
781-581-034.

 �opryskiwacz 400 l, 12 m., stan 
bdb, tel. 606-370-704.

 �Sprzedam opryskiwacz 2.000 
litrów ciągany, tel. 696-463-410.

 �Suszarnia do kukurydzy na olej 
opałowy, zasyp 11 ton, stan dobry, 
tel. 696-463-410.

 �Sprzedam rozrzutnik 1-osiowy 3 
tonowy, tel. 695-975-023.

 �C-360, tel. 880-263-930.

 �Pługi Kverneland, tel. 601-272-521.

 �Sprzedam pług 3-skibowy 
Kverneland, tel. 667-329-704.

 �Sprzedam automatyczną łuskarkę 
do bobu, tel. 790-575-493.

 �Sprzedam ciągnik MTz 82 
lub zamienię na mniejszy, tel. 
607-889-451.

 �Sprzedam glebogryzarkę do 
truskawek, tel. 693-177-813.

 �Części używane do C-328, C-330, 
C-360, C-380, C-355, MTz, T-25 
władimirec, tel. 880-353-819.

 �Siewnik poznaniak 2,7, dwukółkę 
ciągnikową, tel. 511-862-710.

 �Prasę Sipma z-279/1 farma 
Gruber unia 2,6, tel. 511-862-710.

 �Sprzedam pług grudziądzki  
2000 rok, prosty nie spawany 
na oryginalnych częściach, tel. 
503-445-141.

 �wyprzedaż narzędzi rolniczych, tel. 
534-009-044.

 �Sprzedam maszyny rolnicze, tel. 
880-090-717.

 �Sprzedam tunel foliowy 30/7/3, 
kompletny chwytak na Nujka 500, 
sadzarka czeska do ziemniaków, tel. 
510-800-242.

 �Przyczepa wywrotka, śrutownik 
walcowy, tel. 535-275-229.

 �Pług 4x40 Agromasz, tel. 
698-034-855.

 �Siewnik Polonez, 2010 rok i agregat 
uprawowy z hydropakiem Ares XL, tel. 
696-253-998.

 �Sprzedam opryskiwacz zawieszany 
300 litrów, 10 metrów atest ważny 3 
lata, rozsiewacz Lejek po kapitalnym 
remoncie, bratoszewice, tel. 
508-124-063.

 �Pługi Kverneland, tel.  
799-081-590.

 �Przyczepa 1-osiowa, wywrot do tyłu, 
tel. 609-562-159.

 �Sprzedam kopaczkę ciągnikową, 
tel. 511-995-914.

 �Sprzedam pług 4-skibowy, 
zagonowy unia Grudziądz, tel. 
602-249-820.

 �Przyczepa wywrotka hL-60, hL-80 
do remontu, tel. 509-282-300.

 �Rozrzutniki obornika fortshnitt 
T088, welgler, bergman, Strautman 
4-10 t., tel. 509-282-300.

 �Przyczepa rolnicza 3-osiowa do 
transportu zboża, warzyw 22 t. 
ładowności, tel. 509-282-300.

 �Karmniki, turbomaty dla świń,  
duży wybór, 200 szt., tel. 509-282-300.

 �beczki asenizacyjne ocynkowane 
4, 5, 6, 7, 8, 10.000 litrów, oś 
skrętna, sprowadzone z Niemiec, tel. 
509-282-300.

 �Rozsiewacz do nawozu  
duży wybór Rau 900, 904, 921, 
Amazone 603, 804, 1500, 1001 
Multidisk, kwasowe talerze, tel. 
509-282-300.

 �Taśmociągi do warzyw 4, 5, 6, 
9 m, sprowadzone z Niemiec, tel. 
509-282-300.

 �Paszowóz Silowolf 11 m3,  
2006 rok, komputer, waga, tel. 
509-282-300.

 �wycinaki do kiszonek fell Kuhn, 
podwójny nóż, winda, duży wybór, 
sprowadzone z Niemiec, tel. 
509-282-300.

 �Siewniki do zboża Amazone, D7, 
D8, fiona, Nordsen, Isaria, Pottinger, 
duży wybór, tel. 509-282-300.

 �Siewnik do zboża, 2,5 m, Nordsen, 
tel. 509-282-300.

 �Przyczepa rolnicza hL-50, do 
remontu, 2 szt., tel. 509-282-300.

 �Talerzówki 3, 4, 4,5 m, typ X, V, z 
wałem strunowym, sprowadzone z 
Niemiec, tel. 509-282-300.

 �Pługi obrotowe duży wybór, 
4-skibowe, 5-skibowe, 6-skibowe 
Kverneland, Vario frost, Rabeverke, 
zmienna szerokość orki, ramię do 
wału, tel. 509-282-300.

 �Pług zagonowy 4-skibowy, 
Kvenerland zabezpieczenie resorowe, 
ramię do wału, tel. 509-282-300.

 �Agregat prądotwórczy 20 kw, silnik 
spalinowy, 4-cylindrowy na podwoziu, 
tel. 509-282-300.

 �orkan do trawy Tarup, 1,4-1,6 szer., 
tel. 509-282-300.

 �Agregat podorywkowy Gruber, szer. 
3, 4, 4,5 m. podcinacze, wał strunowy, 
tel. 509-282-300.

 �opryskiwacze ciągane 1500, 
2000, 2500 l, Rau, holder, hardi, 
duży wybór, import Niemcy, tel. 
509-282-300.

 �Myjka do warzyw, tel. 509-282-300.

 �Rozrzutnik Tandem 6 t., polski, tel. 
509-282-300.

 �Agregaty bierne 3 m. Rau, z 
hydropakiem, tel. 509-282-300.

 �Mulczer do niszczenia badyli 
kukurydzy szer. 4,5 m, tel. 
509-282-300.

 �Rozrzutnik 1-osiowy, tel. 
690-266-601.

 �Kombajn bolko, kosiarka rotacyjna, 
tel. 660-266-355.

 �widlak do ciągnika, tel. 
691-972-304.

 �opryskiwacz, tel. 601-940-877.

 �Kosiarkę rotacyjną polską, 1.600 zł, 
tel. 665-489-282.

 �beczkowóz, Pomot Chojna  
4.000 l; chwytak do bel, tel. 
604-213-682.

 �Schładzalnik do mleka 840 l, pług 
4-skibowy, tel. 668-500-753.

 �T-25, rozrzutnik obornika 1-osiowy, 
tel. 796-063-756.

 �Dokumenty od C-4011, tel. 
697-659-064.

 �Sprzedam ciągnik władimirec T-25 
A1 + ładowacz czołowy, dwusekcyjny, 
tel. 602-579-154.

 �Sprzedam sadzarkę do ziemniaków 
4-rzędową, tel. 504-292-642.

 �Sprzedam kosiarkę rotacyjną, 
beczkę asenizacyjną, orkan, 
śrutownik bijakowy, talerzówkę, 
wycinak do kiszonki, tel. 509-293-050.

 �Glebogryzarka 2 m, sprawna, tel. 
607-438-719.

 �Kolumna kierownicza C-360, 
kompletna, tel. 881-300-756.

 �Śrutownik bijakowy, dojarka 
(pompa), tel. 696-635-356.

 �kompletna skrzynia ładunkowa 
do Stara 1142; nagrzewnica 
olejowa konskilde; nagrzewnica 
elektryczna; przepływowy 
ogrzewacz wody, gazowy, tel. 
692-292-969.

 �Sprzedam obcinarkę rolkową do 
cebuli, tel. 502-038-760.

 �C-330M, 1987 rok, C-360, 1983 rok, 
tel. 501-850-017.

 �zetor forterra 115 KM, 2008 rok, tel. 
501-850-017.

 �Sprzedam ciągnik Mf 235, 1992 
rok, gmina Pacyna, przyczepę hL 
6-tonową, tel. 510-199-367.

 �ostrówek bdb, owijarka do bel, tel. 
604-245-140.

 �Pług 4-skibowy wirax, tel. 
604-973-885.

 �Sprzedam rozrzutnik  
obornika wafama 1988 rok, cały 
w oryginale, stan idealny, tel. 
513-108-890.

inne
 �obornik z dowozem, tel. 601-630-882.

 �Trutka na myszy, szczury (1 kg 20 zł; 
15 kg 230 zł), tel. 663-452-727.

 �Sprzedam skrzynki jedynki, tel. 
665-464-794.

 �Sprzedam stodołę drewnianą do 
rozbiórki, tel. 788-754-265.

 �żużel z dowozem, tel. 600-323-947.

 �opony do przyczep: 1000, 1100, 
1200/20 oraz ciągnikowe 16,9/30, 
13,6/38, tel. 601-272-521.

 �Sprzedam zbiornik do mleka 330 l, tel. 
693-829-615.

 �Tunel foliowy 32/7,5/3, tel. 
600-858-370.

 �zbiornik na mleko 950 litrów, tel. 
500-133-630.

 �Deszczownia odra,  
tel. 600-651-670.

 �Tunele foliowe, produkcja, 
sprzedaż, tel. 660-326-496.

 �Sprzedam skrzynki „1” 250 szt, tel. 
696-332-993.

 �Sprzedam skrzynki na kapustę 
pekińską 1000 szt, tel. 693-038-602.

 �Nawozy: azotowe, fosforowe, 
wieloskładniki, inne. Dostawa  
i rozładunek, tel. (23) 661-10-13,  
tel. 696-009-079.

 �Sprzedam dojarkę przewodową, 
pryzmę kukurydzy, tel. 724-850-714.

rolnicze - usługi
 �Naprawa ciągników, maszyn 

rolniczych, sprzętu budowlanego, 
samochodów ciężarowych, tel. 
510-809-025.

 �bielenie budynków inwentarskich, 
dezynfekcja, tel. 663-452-727.

 �Transport maszyn rolniczych, 
kombajnów zbożowych, tel. 
665-734-042.

 �Piaskowanie, spawanie, 
naprawa i konserwacja maszyn, 
olmet, tel. 665-825-192.

 �okna: naprawa, regulacja, tel. 
609-135-411.

 �zrobię bramy do stodoły, 
garażu, obory oraz ogrodzenia, tel. 
505-928-735.

 �zbiór kukurydzy na ziarno 
kombajnami New holland, tel. 
695-052-735.

 �Naprawa ciągników i maszyn 
rolniczych z dojazdem na miejsce, 
tel. 782-273-568.

zwierzęta

sprzedaż
 �Króliki duże, małe, tel. 531-467-981.

 �owczarki niemieckie po rodzicach  
z rodowodem, tel. (46) 838-47-78.

 �Sprzedam szczeniaki owczarka 
niemieckiego, tel. 601-615-639.

 �Pieska maltańczyka, tel. 
608-815-516.

 �Szczenięta myśliwski Jagkterier 
niemiecki, tel. 694-308-076.

 �oddam pieski (suczki), tel. 
783-090-600.

 �Szczeniaki owczarka niemieckiego 
(ostre), tel. 609-435-670.

 �Sprzedam owczarka belgijskiego, 
suczkę, tel. 501-630-255.

 �oddam kociaki, tel. 512-544-156.

 �owczarki niemieckie, długowłose 
9-tygodniowe, tel. 697-441-486.

 �Sprzedam młode kózki i koziołki, tel. 
693-172-904.

 �Sprzedam szczeniaki ratlerki, gmina 
Pacyna, tel. 603-067-332.

 �owczarki niemieckie, krótkowłose, 
tel. 667-719-222.

 �Sprzedam ratlerka miniaturkę, 8 
tygodni, tel. 512-624-763.

 �Króliki kalifornijske, duże, tel. 
792-931-678.

 �Szczeniaczki szukają nowych 
domków, tel. 669-435-286.

 �bernardyny, tel. 785-641-210.

 �Kozy mleczne, tel. 501-632-719.

 �Sprzedam bażanty diamentowe, tel. 
606-432-666.

 �oddam szczenięta z małych 
piesków, tel. 502-038-760.

 �Kanarki śpiewające, tel. 
791-792-173.

inne
 �oddam rudego kotka, 

 tel. 723-114-747.

 �w okolicach Piątku znaleziono psa  
w typie ogar polski, błąkał się  
po drodze zagrażając bezpieczeństwu 
ruchu., tel. 663-063-208.
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informacje
 � informacja PkP 22-194-36 
 � informacja PkS 46-837-38-13
 �krajowe Biuro Numerów 118-913
 �międzynarodowe Biuro Numerów 

118-912
 �Rozmowy krajowe – zamawianie 

19050 (koszt 1,07 zł z VAT)
 �Rozmowy międzynarodowe – zama-

wianie 19051 (koszt 1,07 zł z VAT)
 �Awarie tel. stacjonarnych – zgłoszenia: 

801 505 505
 �Biuro zleceń 19497 (zamawianie budze-

nia, przypominanie o terminie załatwienia 
sprawy, przekazywanie życzeń itp.).

telefony
 �  Taxi osobowe: 46-837-34-01; 

46-191-91; 46-830-05-00; 606-486-555; 
600-508-308;  
Dworcowa: 602-774-552

 �Taxi bagażowe: 46-837-35-28 
 �Powiatowy urząd Pracy: 46-837-04-20
 �Starostwo Powiatowe w Łowiczu: 

sekretariat 46 837-59-02
 �urząd miejski: sekretariat 46-830-91-51 
 �urząd Skarbowy: centrala 46 837-43-

58, 46-837-32-38, sekretariat 46-837-80-28 
 �ZuS 46-830-17-12
 �Łowickie Stowarzyszenie Abstynenc-

kie „Pasiaczek” łowicz, ul. św. floriana 7, 
tel. 46-837-66-92, pon.-pt. godz. 16.-20.00.

 �Grupa AA „Łowiczanka” spotkania  
przy Klubie Pasiaczek czw. godz. 19.00. 

 �Punkt pomocy dla ofiar przemocy  
w rodzinie (siedziba Stowarzyszenia 
„Nadzieja” ul. Podrzeczna 3a),  
tel. 46-830-03-63, czynny: 16.00-19.00.

 �Gminna Grupa Abstynencka  
w Bielawach, spotkania w czwartki 
w godz. 10-11. Informacji udziela uG biela-
wy w czwartki w godz. 8.00-10.00.

 �Punkt konsultacyjny przy Grupie 
Wsparcia „Przeminęło z wiatrem”  
w Domaniewicach, (problem przemocy)  
czynny: pt. 16-18 tel. 46-838-33-11.

 �Samopomocowa Grupa Abstynencka 
„Nie ma mocnych” w Zdunach 
(siedziba GoK), czw. godz. 18.00.

dyżury przychodni
 �Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h). 

 �Poradnia Leczenia uzależnień,  
ul. ułańska 28, tel.46-837-37-07

 �Poradnia Zdrowia Psychicznego  
ul. 3 Maja, tel. 46-837-33-07

pogotowia
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
 �Policja 997 alarmowy
 �Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �ogólnopolska poradnia telefoniczna  

dla osób dorosłych w kryzysie  
emocjonalnym, czynna od pon.-pt. godz. 
14.00-22.00 pod bezpłatnym numerem 
telefonu 116 123; www.116123.edu.pl

 �Pogotowie energetyki cieplnej  
46-837-59-16

 �Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 �Pogotowie energetyczne 991, 

46-830-15-00
 �Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat konserwatorski  

łSM 46-837-65-58
 �Gaz butlowy: 516-053-554, 697-

649-492, 46-837-84-40, 46-837-16-16, 
46-837-66-08, 46-837-41-02, 46-837-30-30, 
46-837-20-37, 46-838-36-36, 509-887-080; 
46-837-47-77, 46-837-44-44

 �Zakłady pogrzebowe: 46-837-53-85, 
46-837-07-10, 46-837-20-22, 46-837-26-74, 
46-838-72-62, 602-131-698

 �Lecznice dla zwierząt:  
ul. Starościńska 5, tel. 46-837-52-48, 
ul. Chełmońskiego 31, tel. 46-837-35-24, 
ul. Krakowska 28, tel. 46-830-22-86,  
łyszkowice, tel. 46-838-87-19 
bielawy, tel. 46-839-20-95

 �Wojewódzkie Centrum Zarządzania 
kryzysowego w łodzi 9287; 42 664-14-09, 
42 664-14-10, 26 144-44-05

apteki
 �Łowicz – apteka całodobowa: 

ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02
 �Bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 �Chąśno 64, tel. 838-18-25
 �Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85; ul. Górna 1A, tel. 911-55-44
 �kiernozia, Rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58; ul. Kościuszki 6, tel. 24-
277-97-64; ul. łowicka 12A, 24-382-11-66

 �kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 �Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86; ul. wolności 6b, tel. 606-221-872
 �Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 �Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 �Sobota, Pl. zawiszy Czarnego 20,  

tel. 46-838-22-81
 �Zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 �Zduny 34, tel. 46-838-75-35

msze święte  
w niedziele i święta

 �kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 
10.00, 12.00, 18.00. 

 �kościół pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza: 7.00, 8.00, 10.00 (dla młodzieży), 
11.15 (dla dzieci), 12.30, 17.00. 

 �Bazylika katedralna: 7.00, 9.00, 10.30, 
12.00, 18.00.

 �kościół o.o. Pijarów: 8.00, 9.30, 11.00, 
12.30, 16.00. 

 �kościół Sióstr Bernardynek: 8.00, 10.00
 �kościół pw. matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8:00, 10:00, 12:30, 18:00;
 �kaplica seminaryjna: 10.00
 �kościół św. Leonarda: 11.30

basen w Łowiczu 
ul. Kaliska 5, tel. 46-837-32-94

Grafik wejść na pływalnię dla posiadają-
cych karnety i kupujących bilety  
(grafik orientacyjny, dokładne informacje na 
miejscu); pon.-pt. ostatnie wejście o 21.00; 
sob.-ndz. ostatnie wejście o 19.00:

 �Poniedziałek – 14.00-17.00 (1 tor); 
20.00-21.45 (3 tory);

 �Wtorek – 12.30-13.00 (5 torów);  
15.00-16.00 (3 tory), 16.00-16.45 (1 tor); 
19.30-21.45 (3 tory)

 �Środa – 14.00-14.45 (3 tory); 15.45-16.45 
(2 tory); 20.15-21.45 (3 tory); 

 �Czwartek – 15.00-16.45 (3 tory); 
19.30-21.45 (3 tory);

 �Piątek – 12.00-13.00 (2 tory);  
14.45-15.45 (1 tory); 17.30-18.30 (3 tory); 
19.30-21.45 (3 tory);

 �Sobota – 10.00-11.00 (2 tory);  
11.00-19.45 (3 tory);

 �Niedziela – 10.00-19.45 (4 tory).
Grota solna – w godzinach wejść na 
pływalnię (pon.-pt. 8.00-22.00, sob.-ndz.  
10.00-20.00). Sauna – pon.-pt. w godz. 
16.00-22.00, sob.-niedz. w godz. 13.-20.00.

boiska i hale 
sportowe

 �Boiska orlik ul. Grunwaldzkiej 9 
w Łowiczu tel. 735-048-951

 �Boiska orlik ul. Bolimowskiej 15/19  
w Łowiczu tel. 516-031-268; czynne: pon.-
-sob. 12.00-20.00, ndz. 12.00-18.00;

 �Stadion piłkarski w Łowiczu ul. Starzyń-
skiego 6/8, tel. 46-837-62-08

 �Stadion wielofunkcyjny w Łowiczu  
ul. Jana Pawła II nr 3, tel. 46-837-51-06

 �Hala oSiR nr 1 ul. Jana Pawła ii nr 3 
w Łowiczu, tel. 46-837-51-06, czynne: pon., 

śr., czw., pt. 7.00-15.00, wt. 7.00-20.00;
 �Hala oSiR nr 2 ul. Topolowa 2  

w Łowiczu, tel. 46-837-09-04; pon., wt., śr., 
pt. 8.00-16.00; czw. 8.00-20.00; 

 �Boiska orlik przy SP nr 1 w Łowiczu 
tel. 519-130-551, czynne: pon.-pt. 12.00-
20.00, sob.-ndz. 12.00-20.00;

 �Boisko przy SP nr 4 w Łowiczu –  
tel. 46 837-36-94

 �Boisko przy Lo im. Chełmońskiego  
w Łowiczu – 46 837-42-00

 �Boisko orlik w Popowie tel. 46 895-15-36
 �SP Bąków Górny – 46 838-79-66
 �SP Bednary – 46 8386576
 �SP kocierzew Płn. – 46 838-48-26
 �SP Stachlew – 46 838-67-29  

(tylko dla mieszkańców gminy łyszkowice)
 �SP mysłaków – 46 838-59-25
 �SP Nieborów – 46 838-56-94
 �Gimnazjum Bolimów – 46 838-03-99
 �kompleks sportowy w Bolimowie 

czynny od 8.00 do zmroku
 �Gimnazjum Łaguszew – 46 838-43-93
 �ZSP Błędów – 46 838-14-76

muzea i wystawy
 �muzeum w Łowiczu ul. Stary Rynek 5/7 

– 1 listopada zamknięte; w inne dni 
czynne codziennie oprócz poniedziałków  
w godz. 10.00-16.00 (ostatnie wejście do 
muzeum na pół godziny przed zamknię-
ciem). bilety: normalny 10 zł, ulgowy 6 zł; 
wstęp bezpłatny na wystawy stałe – wtorek.

„Sztuka Baroku” – stała wystawa 
rzemiosła artystycznego (meble, tkaniny, 
szkło, porcelana), malarstwa i rzeźby; 
Kaplica św. boromeusza w Muzeum; 
wstęp 2 zł.
„Historia miasta i regionu” – stała 
wystawa zabytków archeologicznych, mili-
tariów, portretów trumiennych, pamiątek 
powstańczych, gabinet kolekcjonera. 
„etnografia księstwa Łowickiego” 
– stała wystawa strojów ludowych, wycina-
nek, rzeźby, ceramiki, tkanin i eksponatów 
z dziedziny papiero-plastyki; wstęp 2 zł.
izba Pamięci Łowickich żydów – wy-
stawa stała, ukazuje dzieje społecz-
ności żydowskiej w łowiczu, od chwili 
pojawienia się starozakonnych w mieście, 
poprzez powstanie i intensywny rozwój 
Gminy żydowskiej, aktywny udział  
w społeczno-gospodarczym życiu miasta  
w XIX i XX wieku, wybuch II wojny 
światowej, aż do ostatecznej jej zagłady; 
wstęp 2 zł.
„koń w malarstwie polskim od 
początku XiX do początku XX wieku” 
– wystawa czasowa ze zbiorów Muzeum 
Narodowego w warszawie z okazji 
110-lecia Muzeum w łowiczu, czynna 
do 19 listopada; bilety: 5 zł, katalog 8 zł.  
z okazji 168. rocznicy Józefa Chełmoń-
skiego we wtorek 7 listopada - wstęp 
4 zł/os.
 �Skansen przy muzeum w Łowiczu –  

do 31 marca czynny tylko z zewnątrz; 
obowiązuje bilet spacerowy 2 zł,  
wstęp bezpłatny – niedziela.

 �Łowicki Park etnograficzny – Skansen 
w maurzycach – do 31 marca nieczynny

 �muzeum Diecezjalne w Łowiczu – 
zwiedzanie katedry wraz z eksponatami 
znajdującymi się w wieży; możliwość oglą-
dania panoramy miasta z tarasu – czynne 
pon.-czw. w godz. 10-16; pt. i sob. w godz. 
10-14; w ndz. i święta – nieczynne.  
łowicz, Stary Rynek 20. 

 �  Galeria Browarna w Łowiczu, 
ul. Podrzeczna 17. w celu zwiedzania nale-
ży umówić się telefonicznie: 691-979-262. 

Andrzej Biernacki: „Full Harmonia” – 
wystawa ok. 50 prac łowickiego artysty, 
czynna do 12 listopada; Galeria na poz. 4 
filharmonii im. Mieczysława Karłowicza 
w Szczecinie, ul. Małopolska 48.
 �Foto Art. Galeria „ekspozycja 34”: 

„krajoznawcze fascynacje” – wystawa 
fotografii Jarka Supła, której pomysłodaw-
cą był Paweł Paczkowski; czynna do końca 
listopada w budynku Galerii łowickiej 
(wejście od strony ul. Stanisławskiego).

 �muzeum Guzików w Łowiczu – eks-
pozycja 500 guzików, w tym ok. 200 sztuk 
guzików personalnych; Galeria łowicka,  
I piętro, ul. Stanisławskiego; czynna pon.-pt. 
w godz. 10.-19., sob. 9.-15. wstęp wolny.

 � izba Pamięci Stanisława klickiego 
w Łowiczu – wystawa urządzona przez 
Grupę historyczną „Kampinos” na I piętrze 
baszty im. gen. Klickiego; czynna w niedzie-
le, w godz. 16.00-18.00. wstęp wolny.

 �„Powrót do przeszłości 1919-2014 – 
95. rocznica przybycia do Łowicza  
10 PP” – wystawa zdjęć  w dużym forma-
cie; zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 1, 
ul. Podrzeczna 30.

 �Bocheń: „medytacje/ fotowiersze” – 
wystawa prac ewa filipp, czynna do końca 
października; Gminna biblioteka Publiczna 
w bocheniu. wstęp wolny.

 �Bolimów: „Trzecie oko” – cykl okrą-
głych obrazów, wykonanych w technice 
akrylowej na płótnie autorstwa Anny Kos-
sakowskiej – wystawa plenerowa Galerii 
Przechodniej, na ogrodzeniu przy GoK.

 �kiernozia: „Pejzaż ojczysty” – wystawa 
prac autorstwa Anny Szcześniak; Gminna 
biblioteka Publiczna.

 �Pałac w Nieborowie, Wystawa majoliki 
Nieborowskiej, Świątynia Diany w Arka-
dii: ekspozycje muzealne nieczynne 
do końca lutego. 

„ogród jako organizm złożony.  
o pracach prowadzonych w ogrodzie 
Nieborowskim przez prof. Gerarda 
Ciołka z zespołem” – wystawa plene-
rowa poświęcona pracom konserwator-
skim prowadzonym przez prof. Gerarda 
Ciołka w latach 1947-1952 w Nieborowie; 
czynna do końca listopada.
 �ogrody w Nieborowie i Arkadii:  

do 31 marca czynne od godz. 10.00  
do zmierzchu. wstęp bezpłatny.

 �Nieborów: muzeum motoryzacji – 
czynne: pt., sb., ndz. w godz. 10.-18.00 (lub 
po uzgodnieniu tel. 46 838-50-68, 501-945-
960); Nieborów 231a; bilety: normalny 10 zł, 
ulgowy (dzieci i młodzież do lat 15, emeryci, 
renciści) 7 zł, dzieci do lat 7 bezpłatnie.

 �Sanniki: Zespół Pałacowo-Parkowy 
– czynny od pn.-pt. w godz. 8.00-17.00, 
opieka przewodnika od pn.-pt. w godz. od 
8.00-15.30. bilety do pałacu: 10 zł (normal-
ny), 3 zł (ulgowy), dzieci do lat 6 – gratis; 
park – wstęp wolny. 

„ożywić historię, czyli pałac w Sanni-
kach za czasów Natansonów 
i Dziewulskich” – historia kolejnych 
właścicieli dóbr sannickich;
,,Transitions-Przemiany” – malarstwo 
Alicji Czerniak; czynne do 17 listopada. 
„ułani, ułani” – wystawa regulaminowe-
go wyposażenia osobistego żołnierzy  
z okresu II Rzeczypospolitej, czynna  
do 30 listopada w sali lustrzanej pałacu.
 �Sromów: muzeum Ludowe rodziny 

Brzozowskich – czynne: pon.-pt. 9.-17.00, 
ndz. i święta 12.00-17.00. Sromów 11, 
gmina Kocierzew; tel. 46-838-44-72.

 �Walewice: Pałac – zwiedzanie pon.-pt. 
w godz. 9.00-20.00; w weekendy do końca 
października w godz. 11.00-17.00; bilety: 
ulgowy 10 zł; normalny 15 zł. Stadnina 
koni – zwiedzanie pon.-pt. w godz. 8.-14.00, 
po wcześniejszej rezerwacji; bilety: ulgowy 
5 zł, normalny 8,50 zł. w kompleksie 
można zobaczyć m.in. Apartament Napo-
leoński, kaplicę pałacową, poznać historię 
hodowli koni rasy półkrwi angloarabskiej.

 �Wystawa on-line: „Gloria Victis  
1863-1864. Pamięć i tradycja w 150. 
rocznicę wybuchu Powstania Stycznio-
wego na Ziemi Łowickiej” – wystawa 
przygotowana na podstawie materiałów 
archiwalnych prezentowanych w 2013 r.  
w siedzibie oddziału w łowiczu Archiwum 
Państwowego m.st. warszawy; www. 
warszawa.ap.gov.pl/powstanie/lowicz/

 �Złaków kościelny: obrazy matki 
Boskiej Częstochowskiej w wykonaniu 
dzieci ze Szkoły Podstawowej w Mastkach; 
wystawa w kościele pw. wszystkich Świę-
tych, czynna do odwołania.

koncerty
 �Niedziela, 19 listopada:
godz. 14:00 – „Powróćmy jak  
za dawnych lat” – wstąpią: bogusława 
Matys – sopran, hubert Świeca – tenor, 
Jan ożóg; Pałac w Sannikach,  
ul. warszawska; bilety: 15 zł (normalny), 
7 zł (ulgowy).

kino Fenix 
łowicz ul. Podrzeczna 20, tel. 46-837-40-01

 �Czwartek, 2 listopada
godz. 16.15 – my Little Pony. Film – 
Animacja/Komedia/Przygodowy, 
prod. Kanada/uSA; Reżyseria: Jayson 
Thiessen; czas: 1 godz. 39 min.
godz. 18.00 – Ach śpij kochanie – kry-
minał, prod. polskiej; reżyseria: Krzysztof 
Lang; czas: 1 godz. 40 min.
godz. 20.00 – Piła: Dziedzictwo (pre-
miera) – horror, prod. Kanada/uSA
reżyseria: Michael Spierig, Peter Spierig
czas: 1 godz. 31 min.
 �Piątek, 3 listopada:
godz. 19.00 – DkF: Blade Runner 2049 
– thriller/sci-fi, prod. Kanada/uSA/wiel-
ka brytania; reżyseria: Denis Villeneuve; 
czas: 2 godz. 43 min.
 �Sobota, 4 listopada
godz. 15.15 – Potworna rodzinka – 
animacja/komedia, prod. Niemcy/wielka 
brytania; reżyseria: holger Tappe;  
czas: 1 godz. 36 min.
godz. 17.00 – DkF: Po tamtej stronie 
(premiera) – dramat/komedia, prod. fin-
landia/Niemcy; reżyseria: Aki Kaurismäki
Czas: 1 godz. 38 min.
godz. 19.00 – DkF: Blade Runner 2049
 �Niedziela, 5 listopada
godz. 14.15 – Potworna rodzinka
godz. 16.00 – DkF: Biegacze – doku-
ment sportowy, prod. Polska, reżyseria: 
łukasz borowski; czas: 1 godz. 12 min.
godz. 17.30 – DkF: Borg/mcenroe. 
między odwagą a szaleństwem (pre-
miera) – dramat, prod. Dania/finlandia/
Szwecja, reżyseria: Janus Metz, Czas: 1 
godz. 40 min.
godz. 19.30 – DkF: Blade Runner 2049
 �Poniedziałek – czwartek, 

    6-9 listopada:
godz. 17.00 – Potworna rodzinka
godz. 19.00 – Blade Runner 2049

bilety: seanse 2D: 16 zł (normalny), 14 zł 
(ulgowy), 12 zł (tanie poniedziałki); seanse 
3D: 18 zł (normalny), 15 zł (ulgowy).

inne
 �Piątek, 3 listopada:
godz. 17.00 –„urzędnicy i personel 
zamku arcybiskupów gnieźnieńskich 
w Łowiczu (XiV w. – 1531 r.)” – pro-
mocja książki Michała Słomskiego; sala 
kinowa łowickiego ośrodka Kultury  
ul. Podrzeczna 20. wstęp wolny.
 �Sobota, 4 listopada:
godz. 14.00 – „Pokój ich cieniom” – 
spacer po łowickich nekropoliach; zbiór-
ka przed bramą cmentarza katedralnego, 
oprowadzał będzie zdzisław Kryściak, 
przewodnik PTTK; wstęp wolny.
godz. 14.00 – uroczystości patriotycz-
ne, przypominające starcie żołnierzy 
Legionów Polskich z wojskami rosyj-
skimi w 1914 roku; apel poległych przy 
kapliczce przy Al. Legionów Polskich w 
Julianowie (gm. Nieborów), przejście do 
SP w bednarach: wykład historyczny z. 
zagajewskiego, występy artystyczne i in.
 �Niedziela, 5 listopada: 
godz. 11.00 i 13.30 – „Świętujemy 
Niepodległą” – rodzinne warsztaty 
patriotyczne; wstęp: 8 zł/osoba, obowią-
zują zapisy. Muzeum w łowiczu, Stary 
Rynek 5/7.
godz. 12.00 – „Smerfy w przedszkolu” 
– charytatywny spektakl, w programie 
także: przejażdżka i zdjęcia na kucyku, 
malowanie twarzy, mini karuzela, dmu-
chana zjeżdżalnia i inne atrakcje dla 
dzieci; dochód z imprezy przeznaczony 
będzie na leczenie Magdy więcławskiej, 
walczącej z nowotworem. hala oSiR nr 1 
w łowiczu, ul. Jana Pawła II nr 3.
godz. 14.00 – „Pokój ich cieniom” 
– spacer po łowickich nekropoliach; 
zbiórka przed bramą cmentarza emaus, 
oprowadzał będzie Krzysztof wiśniewski, 
przewodnik PTTK; wstęp wolny.
godz. 14.30 – Święto Jesieni, w progra-
mie:  koncert Katarzyny Jamróz, wystawa 
„zapisane = zapamiętane”, poczęstunek; 
Domu Kultury w zdunach, wstęp wolny.

telefony
 � informacja: PkS 42-631-97-06
 �Policja 997 alarmowy
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Taxi w Głownie 42-719-10-14
 �Filia PuP w Głownie 42-719-20-76
 �Filia Powiatowego urzędu Pracy  

w Strykowie 42-719-84-22
 �urząd Gminy Głowo 42-719-12-91
 �urząd miejski w Głownie 42-719-11-51
 �urząd mista-Gminy Stryków  

42-719-80-02
 �kRuS 42-719-95-15
 �Punkt Selektywnej  

Zbiórki odpadów komunalnych, teren 
zGKiM w Strykowie przy ul. batorego 25, 
czynny: od wtorku do piątku w godz. 10.00-
18.00 oraz w soboty 7.00-14.00.

pogotowia
 �Policja 997 alarmowy;  

w Głownie 42-719-20-20;  
w Strykowie: 42-719-80-07

 �Straż pożarna: 998 alarmowy 
w Głownie 42-719-10-08  
w Strykowie 42-719-82-95;

 �Pogotowie ratunkowe  
    999 alarmowy

 �Lecznica dla zwierząt  
w Głownie: 42-719-14-40, 887-894-942;  
w Strykowie: 42-719-80-24 

 �Zakład pogrzebowy  
w Głownie: 42-710-71-90, 42-719-30-24;  
w Strykowie: 42-719-86-16

 �Pogotowie wodociągowe  
w Głownie 42-719-16-39

 �Pogotowie energetyczne w Strykowie 
42-719-80-10; w Zgierzu 42-675-10-00.

dyżury
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie, 
ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00.
 �Przychodnie w Strykowie: 
ul. Kościuszki 27: tel. 42-717-45-15; 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30.
 �Punkt konsultacyjny ds. uzależnień
i Przemocy w Rodzinie: 
ul. Kilińskiego 2 pok. nr 2;  
czynny do 6.12.2017 r. w 1. i 3. środę 
miesiąca, godz. 15.30-18.30. 
Informacje w GoPS: 42-719-26-46.
 �Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej:
Głowno, ul. Norblina 1: pon.-pt. 8.-12.00; 
Stryków, ul. Kościuszki 29, pon.-pt. 12-16

apteki
 �Dyżury aptek w Głownie: 
czwartek, 2 listopada:
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
piątek, 3 listopada:  
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99
sobota, 4 listopada:
ul. Kopernika 29, tel. 42 239-47-34
niedziela, 5 listopada: 
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
poniedziałek, 6 listopada:  
ul. łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
wtorek, 7 listopada:  
ul. Swoboda 17, tel. 607-680-286
środa, 8 listopada:  
ul. zgierska 27, tel. 736-697-733
Apteki pełnią dyżury:  
w dni powszednie od zakończenia zmiany 
dziennej do godz. 8.00 dnia następnego; 
w sob. i niedz. w godz. 20.-8.00 dnia 
następnego; święta w godz. 8.00-8.00 
dnia następnego.
 �Dyżury aptek w Strykowie
niedziela, 5 listopada:
pl. łukasińskiego 15, tel. 42 719-80-85
 �Punkt apteczny w Popowie  
Głowieńskim nr 35: tel. 42 719-57-57, 
czynny: pon.-pt. w godz. 8.00-15.00.
 �Punkt apteczny w Bratoszewicach,  

ul. Szkolna 14, tel. 42 719-65-25,  
czynny: pon., śr., pt. 8-16, wt., czw. 8-17.

msze święte  
w niedziele i święta

 �Parafia św. Jakuba w Głownie:  
7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00

 �Parafia św. maksymiliana w Głownie: 
8.00, 9.30, 11.30, 16.00

 �Parafia św. Barbary w Głownie:  
7.00, 9.00, 11.00, 17.00

 �Parafia Św. marcina w Strykowie: 
8:00, 9:30, 11:00, 18:00

 �Parafia w Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00

wystawy
 �Surrealistycznie...? – wystawa zbiorowa 

prac: Gabriela Kołata z łodzi, Mariusza 
Koteckiego z Głowna, barbary Maciągi, 
Katarzyny i Ludwika orthwein z warszawy 
oraz Tomasza Sętowskiego z Częstochowy, 
czynna do końca listopada. Galeria Sztuki 
współczesnej bank&DM w Głownie, ul. 
Młynarska 5/13 (budynek banku Spółdziel-
czego, I piętro), czynna: pon.-pt. w godz. 
9.00-17.00.

 �Stanisław Sojczyński ps. Warszyc – 
wystawa przybliżająca postać „żołnierza 
wyklętego” oraz powołanego przez niego 
Konspiracyjnego wojska Polskiego; teren 
przed kościołem św. Marcina w Strykowie.

inne
 �Sobota, 4 listopada:
godz. 14.00 – Zawody w strzelaniu  
z wiatrówki, Dom Kultury w Niesułkowie.
 �Niedziela, 5 listopada:
godz. 15.00 – „koziołek matołek” –  
spektakl przygotowany przez Akademicki 
ośrodek Inicjatyw Artystycznych w łodzi, 
Miejski ośrodek Kultury w Głownie, ul. 
Kopernika 45. wstęp wolny.
 �Poniedziałek, 6 listopada:
godz. 16.3 – Spotkanie z elżbietą Dzi-
kowską, podróżniczką; Sala „Miodowy 
Dom” w Głownie, ul. Dąbrowskiego 6; 
wstęp wolny. 
 �Wtorek, 7 listopada:
godz. 11.30 – „Poznać świat,  
by go zrozumieć” – spotkanie z Joanną 
Królikowską, malarką, kolekcjonerką, 
pisarką, współzałożycielką charytatywnej 
fundacji JoMi; sala Domu Kultury  
w Strykowie, pl. łukasińskiego .

 iNFoRmAToR GłowIeńSKI I STRyKowSKI 

oFeRTY PRACY
PowIATowy uRząD PRACy w łowICzu
(stan na 31.10.2017 r.) 

 � Pracownik zakładu drobiarskiego
 � operator podnośnika koszowego
 � Pilarz
 � Sprzątaczka biurowa
 � Technik mechanik maszyn i urządzeń
 � elektromonter
 � zbrojarz-pracownik mostowy
 � Cieśla-pracownik mostowy
 � Pakowacz ręczny
 � Kominiarz
 � Technik prac biurowych
 � opiekunka dziecięca
 � Monter światłowodów
 � Magazynier/pakowacz
 � Pracownik biurowy
 � barman
 � fryzjer
 � Pracownik socjalny
 � Lakiernik samochodowy
 � Pozostali pracownicy zajmujący się sprzą-
taniem gdzie indziej niesklasyfikowani

 � Pomocnik piekarza
 � Pozostali piekarze, cukiernicy i pokrewni

SkARB RoLNikA 
NoTowANIA z TARGowISKA MIeJSKIeGo 
(ceny z dnia 31.10.2017 r.)

  w łowiczu w Głownie
brokuły szt. 1,00-2,50 3,00
buraki czerwone kg 1,50 1,50
cebula  kg 1,50-2,00 1,50-2,00
cukinia kg 6,00 -
czosnek szt. 0,80-2,00 1,00
fasola zielona kg 6,00 -
fasola żółta kg 4,00 -
gruszki kg 3,00-5,00 4,50
jabłka kg 2,50-3,50 2,50-3,50
jaja fermowe 15 szt. 8,00-11,00 7,00-11,00
jaja wiejskie 15 szt. 9,00-12,00 10,00-12,00
kalafior  szt. 2,50 4,00
kapusta biała  szt. 2,50 2,00-3,00
kapusta kiszona kg 4,00 4,00
kapusta pekińska szt. 1,50 2,00
koperek pęczek 1,50 1,50
miód 0,9 litra 30,00-35,00 -
marchew  kg 1,50-2,00 2,00
natka pietruszki pęczek 0,50-1,00 1,50
ogórki kiszone kg 6,00 5,00
ogórek gruntowy kg 4,00-6,00 -
ogórek zielony kg 6,00 5,00-7,00
papryka czerwona kg 2,50-5,00 3,80-5,00
papryka zielona kg 2,50-5,00 3,80-5,00
papryka żółta kg 2,50-5,00 3,80-5,00
pieczarki kg 6,00-8,00 4,00-5,00
pietruszka kg 3,00-4,00 3,00
pomidor malinowy kg 8,00 5,00-7,00
pomidor polny kg 1,50-2,50 4,00
pomidor szklarniowy kg 2,50-5,00 -
por szt. 1,00 1,50-2,00
rzodkiewka pęczek 1,50 1,50
sałata szt. 2,50 3,00
seler szt. 1,00-4,00/kg 3,00/kg
szczypiorek pęczek 1,00 -
włoszczyzna  pęczek 3,50 1,50-2,50
ziemniaki  kg 0,60-1,50 1,00

RoLNik SPRZeDAJe 
(ceny z dnia 31.10.2017)

żywiec wieprzowy:

 � Różyce: 4,30 zł/kg+VAT

 � Domaniewice: 4,30 zł/kg+VAT

 � Chąśno: 4,30 zł/kg+VAT

 � Kiernozia: 4,50 zł/kg+VAT

 � Skowroda Płd.: 4,60 zł/kg+VAT

 � Karnków: 4,30 zł/kg+VAT

żywiec wołowy:

 � Skowroda Płd.: jałówki 7,00 zł/kg+VAT,  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 7,80 zł/kg+VAT;

 � Różyce: jałówki 7,00 zł/kg+VAT;  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 7,50 zł/kg+VAT.

 � Domaniewice: jałówki 7,00 zł/kg+VAT;  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 7,50 zł/kg+VAT.

godz 15.00-18.00 – Akademia kobiet: 
orientalne szaleństwo do rytmów 
bembnów – warsztat tańców oriental-
nych w ramach projektu „zorientuj się  
w Sobie”; łowicki ośrodek Kultury,  
ul. Podrzeczna 20; koszt: całość 90 zł,  
pojedyncze warsztaty 20 zł.  
zapisy: tel. 608-524-357 
lub akademiakobiet.lowicz@wp.pl
 �Środa, 8 listopada:
godz. 17.00 – Dkk Sanniki: „Dziedzic-
two Fryderyka Chopina: kolekcja 
Boutroux-Ferrà w Valldemossie” 
– spotkanie z autorką bożeną Schmid-
-Adamczyk, muzykologiem i kustoszem 
muzeum fryderyka Chopina i George 
Sand na Majorce. Pałac w Sannikach. 
wstęp wolny.
 �Sobota, 11 listopada:
godz. 11.15 – obchody Święta Niepod-
ległości w Łyszkowicach; msza św.  
w kościele pw. św. Kazimierza, akademia 
patriotyczna, złożenie kwiatów i zapalenie 
zniczy pod pomnikiem Marsz. J. Piłsud-
skiego; piknik przy ośrodku kultury.
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Stryków | Inwestycja wysokiej rangi i wysokich kosztów

60 milionów na szkołę, 
przedszkole, halę i stadion

dokończenie ze str. 5

Na parterze zlokalizowano 
jeszcze pomieszczenie do gier 
stołowych, siłownię, boisko do 
squasha, pomieszczenie zaple-
czowe i magazyn zewnętrzny.  

Na piętrze znajdzie się kręgiel-
nia, sala konferencyjna, węzeł sa-
nitarny, niewielki bar-kawiarenka 
bez pełnego zaplecza kuchenne-
go działająca w czasie meczu lub 
wówczas, gdy będzie czynny tor 
kręgielni. 

Z kawiarni zaplanowano wyj-
ście na zewnętrzny taras z wi-
dokiem na część stadionową. 

Ponadto na piętrze hali umiesz-
czona została sala do sportów 
walki z węzłem sanitarnym  
i wentylatornia. 

Jak prezentuje się wizualizacja 
przedszkola? Obiekt projektowa-
ny jest na 150 dzieci. Projektan-
ci proponują, aby wejście stano-
wiło duże patio z bezpośrednim 
dostępem do wielofunkcyjnej 
sali (akademie, prezentacje, etc). 
Kolejno: szatnie, wózkownia dla 
dzieci, mała toaleta dostępna  
z placu zabaw, 4 większe klasy  
z antresolami, węzłem sanitar-
nym, pomieszczeniem maga-
zynowym, 2 mniejsze sale dla 

dzieci młodszych, rozdzielnia 
posiłków, pokój opiekunek, po-
kój dyrektora, sala językowa, sala 
biblioteczna.

Jak miałaby wyglądać szko-
ła? Na poziomie „-1”: kompleks 
szatniowy, magazyn sprzątaczek, 
węzeł sanitarny. Na parterze: dwa 
duże wiatrołapy, pomieszcze-
nie portierni, hol oraz biblioteka  
z czytelnią, część administracyj-
na, pokój dyrektora, pokój zastęp-
cy dyrektora, sekretariat, węzeł 
sanitarny dla administracji, dwu-
kondygnacyjna aula reprezenta-
cyjna, pomieszczenia techniczne, 
pomieszczenia dla sprzątaczek. 

Na poziomie „+1”: przestrzenne 
hole, łącznik z halą widowiskowo-
-sportową, salki terapii ruchowej  
i gimnastyki korekcyjnej, skrzydła 
z klasami i węzeł sanitarny, gabi-
nety: dentysty, psychologa, logo-
pedy, pielęgniarki. Ponadto na po-
ziomie „+1” nad przedszkolem: 
wentylatornie, pomieszczenia 
techniczne, kuchnia (200 mkw.), 
zaplecze kuchni (80 mkw.), sala 
stołówkowa (360 mkw.). 

Najwyższa kondygnacja szko-
ły to: hol z widokiem w dół, po-
kój nauczycielski (z możliwo-
ścią obserwacji tego, co dzieje 
się na placu przed szkołą) z za-
pleczem socjalnymi sanitarnym, 
pokój cichej nauki, 4 sale języ-
kowe, 3 sale komputerowe, kla-
sy lekcyjne. Radosław Guzow-
ski zaprezentował również m.in. 
rzuty ośmiorzędowych, zadaszo-
nych trybun stadionu na 110.000 
miejsc.  ljs

Stryków | z obrad sesji 

Pierwszy dodatkowy 
koszt reformy oświaty 

dokończenie ze str. 6

Zmniejszono również limit 
wydatków przeznaczonych na 
wypłatę odszkodowań za grun-
ty przejęte od prywatnych wła-
ścicieli pod budowę dróg gmin-
nych w oparciu o decyzję starosty 
zgierskiego. W bieżącym roku 
dokonano wypłat na podstawie 
decyzji odszkodowawczych za 
zajęcie gruntu pod budowę drogi 
gminnej – ulicy Zlotowej i ulicy 
Żytniej w Strykowie oraz drogi 
gminnej w Sosnowcu. Ze wzglę-
du na to, że nie planuje się już 
wypłaty dalszych odszkodowań, 
limit został zmniejszony o blisko 
1,5 mln zł. 

W oparciu o pozytywną opi-
nię komisji budżetu i mienia ko-
munalnego, co do wniosku bur-
mistrza Andrzeja Jankowskiego 
o udzielenie pomocy finanso-
wej w kwocie 20 tys. zł na rzecz 
poszkodowanej wichurami gm. 
Czersk, radni zwiększyli wydatki 
o tę właśnie kwotę. Pieniądze po-
chodzą z rezerwy na zarządzanie 
kryzysowe. 

więcej dla SP 1 
Zwiększono limit wydatków 

dla Szkoły Podstawowej nr 1  
w Strykowie o 41.264 zł.  
W związku ze zmianą arkusza or-
ganizacyjnego na rok 2017/2018 
od 1 września w szkole zwięk-
szyła się liczba zatrudnionych 
nauczycieli o 2,26 etatu. Na ten 
cel, a konkretnie wypłatę wyna-
grodzeń i pochodnych, do końca 
roku gmina zabezpieczyła 23,7 
tys. zł. Z powodu zwiększenia 
zatrudnienia gmina zwiększyła 
limit wydatków na Zakładowy 
Fundusz Socjalny o 3,1 tys. zł. 

Ponadto w związku z tym, 
że do dyrektora szkoły wpłynął 

wniosek o przydzielenie uczen-
nicy klasy pierwszej nauczyciela 
wspomagającego, szkoła popro-
siła o przyznanie dodatkowych 
pieniędzy na wynagrodzenia  
i pochodne od września tego roku 
w wysokości 15, 5 tys. zł. 

Co więcej, w związku z fak-
tem, że doszła klasa siódma,  
a szkoła nie posiada zaplecza do 
nauki niektórych przedmiotów  
w tej klasie, w szczególności fi-
zyki, gmina musiała zabezpie-
czyć 18,6 tys. zł. W ramach tej 
kwoty m.in. zakupione zostaną 
pomoce naukowe oraz wykonany 
remont jednej z klas w celu ada-
ptacji na pracownię. 

Ubiegłotygodniową uchwa-
łą radni zabezpieczyli również  
16 tys. zł na wykonanie instala-
cji kanalizacyjnej wraz z budo-
wą bezodpływowego zbiornika 
na ścieki sanitarne dla budyn-
ku komunalnego w Dobieszko-
wie. Pozostałe zmiany dotyczyły 
przeniesienia wydatków w ra-
mach limitów przyznanych dla 
poszczególnych sołectw. 

Gminny deficyt w łącznej 
kwocie 10.497.237 zł sfinansowa-
ny zostanie przychodami z kre-
dytów i pożyczek długotermino-
wych w wysokości 2.730.617 zł. 
W związku z podjętą uchwałą 
gmina dodatkowo zmniejszyła li-
mit planowanych do zaciągnięcia 
kredytów o kwotę 1.756.399 zł. 
W stosunku do wyjściowego bu-
dżetu łączne zmniejszenia kredy-
tu stanowią już kwotę 3.354.205 
zł. 

Ponadto wskazany deficyt sfi-
nansowany byłby środkami sta-
nowiącymi nadwyżkę na ra-
chunku bieżącym gminy, w tym 
wynikających z rozliczeń kredy-
tów i pożyczek długotermino-
wych w kwocie 7.766.620 zł.  ljs

Głowno | Miejskie Przedszkole nr 3

Wieś dawniej i dziś
Na wsi jest fajnie i ciekawie, ale trzeba 
przestrzegać zasad bezpieczeństwa – z takim 
przekonaniem przedszkolaki z grupy V  
MP3 w Głownie wróciły z wycieczki  
do gospodarstwa wiejskiego państwa Mirowskich  
we wsi Sadówka w gminie Stryków. 

Wycieczkę zorganizowano  
w czwartek, 19 listopada. Gości 
po gospodarstwie oprowadziła 
pani Agnieszka z wnuczkiem Ja-
siem. Dzieci rozpoczęły zwiedza-
nie od spichlerza, gdzie przecho-
wywane jest ziarno. Znajduje się 
tam również stara wialnia, po dziś 
dzień służąca właścicielom do 
przesiewania zboża, a także daw-
ny przetak, którym chętni mogli 
spróbować przesiać ziarna, by od-
dzielić je od plew. 

Innymi ciekawostkami, przy-
pominającymi dawną wieś, a wy-
eksponowanymi w gospodarstwie 
państwa Mirowskich, były stare 
orczyki, chomąto (uprząż konia), 

drewniane koła, magiel do praso-
wania pościeli i obrusów, a także 
siewnik, brony i radło. Zwracała 
uwagę stara studnia z żurawiem. 
Wszystkie te elementy dawnej wsi 
stanowią nie tylko dekorację, ale 
mają dla gospodarzy walor senty-
mentalny.

Duże wrażenie na dzieciach 
zrobił też współczesny obraz wsi  
z ogromnymi maszynami rolni-
czymi i ciągnikami wykorzysty-
wanymi do pracy w polu. Przed-
szkolaki poznały jeszcze inne 
urządzenia ułatwiające pracę  
w nowoczesnej oborze z krowami 
dojnymi i cielętami. Na polu zapo-
znały się ze sposobami wykorzy-

stywania i przechowywania przez 
zimę kukurydzy i trawy jako kar-
my dla zwierząt. 

Dzieci z uwagą obserwowały 
koszenie kosą trawy, którą następ-
nie pomagały zbierać, podobnie 
jak wykopane obok łąki warzy-
wa. Poznały ekologiczny nawóz 
do podlewania warzyw zrobiony 
przez gospodynię z pokrzyw. Przy 
okazji zobaczyły rosnący w natu-
ralnym środowisku chrzan, wyko-
rzystywany do różnego rodzaju 
przetworów. 

W przydomowym ogródku, 
oprócz warzyw, rozpoznawały 
uprawiane tam zioła: majeranek, 
estragon, bazylię i miętę. Gospo-
dyni pozwoliła zapoczątkować 
swoim gościom kiszenie kapusty, 
którą nabyła tego dnia na rynku. 

Po pracowitym i pełnym wra-
żeń czasie spędzonym w gospo-
darstwie, przedszkolaki zostały 
zaproszone do przydomowej al-
tanki na odpoczynek i degustację 
kefiru, maślanki i jogurtu, zajada-

jąc przy tym wiejski chleb z ma-
słem i placek drożdżowy. Wszyst-
ko to smakowało im na świeżym 

powietrzu wybornie. Jaś zaprosił 
przedszkolnych kolegów na swój 
plac zabaw, urządzony na podwór-

ku. Na koniec dzieci podziękowa-
ły gospodarzom piosenką o zdro-
wym odżywianiu.  oprac.ewr

Wycieczka na wieś. w gospodarstwie państwa Mirowskich w Sadówce dzieci z Miejskiego Przedszkola nr 3  
w Głownie próbowały ubijać kapustę do kiszenia. 

M
Ie

JS
K

Ie
 P

R
ze

D
S

zK
o

Le
 N

R
 3

 w
 G

ło
w

N
Ie

Głowno | Sesja ws. zmian w budżecie

Dofinansowanie na kolejną inwestycję
dokończenie ze str. 1

W ramach tej inwestycji w tym 
roku przebudowano także frag-
ment ul. Dworskiej, na odcinku 
od ul. Łowickiej do ul. Wigury 
(stacja ma się mieścić na terenie 
mającego siedzibę właśnie przy 
ul. Dworskiej Miejskiego Zakła-
du Komunalnego – przyp. red.).

Dofinansowanie sięga kwo-
ty 3.097.943,55 zł. Do tego-
rocznego budżetu wprowadzo-
no 308.625,66 zł, stanowiące 
zwrot części kosztów remontu 
ul. Dworskiej. Reszta pieniędzy  
z dofinansowania ma trafić na 
konto miasta dopiero gdy zosta-
nie zrealizowana cała inwesty-
cja, co prawdopodobnie nastąpi 
w 2018 roku. Całość zadania ma 
kosztować (nie licząc już wartej 
ponad 600 tysięcy złotych prze-

budowy ul. Dworskiej) około 4,1 
miliona złotych.

więcej na adaptację 
pałacu
W ramach zmian w budżecie 

wprowadzono także do niego do-
datkowe 113 tys. zł na opisywaną 
już przez nas adaptację pałacu Ja-
błońskich na potrzeby Środowi-

skowego Domu Samopomocy. 
Bonusowe środki przekazał Pań-
stwowy Fundusz Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych, który 
pierwotnie przyznał dofinanso-
wanie w kwocie 350 tys. zł. Przy-
pomnijmy, że na tę wartą ponad 
1,2 miliona złotych inwestycję 
miasto otrzymało także 700 tys. 
zł dotacji rządowej.

Park będzie  
ogrodzony
Wprowadzone także w bu-

dżecie zmiany polegające na 
zmniejszeniu planowanych wy-
datków majątkowych, w związ-
ku z oszczędnościami poinwe-
stycyjnymi i brakiem możliwości 
realizacji w tym roku jednego  
z zadań. Zaoszczędzić udało się 
na budowie ul. Limanowskiego, 
wraz z budową chodników i zjaz-

dów do posesji (14 tys. zł) oraz 
budową ul. Tuwima (170 tys. zł). 

Ze względu na przedłużające 
się formalności związane z uzy-
skaniem niezbędnych pozwoleń, 
w tym roku nie uda się zrealizo-
wać budowy ul. Wąskiej, wraz  
z dodatkowymi miejscami par-
kingowymi (210 tys. zł). 

Do budżetu wprowadzono  
z kolei nowe zadanie inwestycyj-
ne. Będzie to budowa ogrodzenia 
wokół parku linowego, który po-
wstał na górce Kapusty. 

bez kredytu
W związku z wprowadzonymi 

zmianami nie będzie potrzebne 
w tym roku zaciągnięcie plano-
wanego kredytu. Wynoszący po 
zmianach 2.349.277,41 zł deficyt 
budżetowy zostanie w całości po-
kryty z wolnych środków.  kl

Reszta pieniędzy  
z dofinansowania ma 
trafić na konto miasta 
dopiero gdy zostanie 
zrealizowana cała 
inwestycja.
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Gmina Głowno | Po sesji Rady

Uchwalono szereg zmian
dokończenie ze str. 4
Przykładowo, w planie uchwa-

lonym dla części wsi Boczki Za-
rzeczne, Gawronki i Ziewanice 
zniesiono wcześniejszy zapis o za-
budowie letniskowej w pasie przy-
drożnym, zezwalając na zabudowę 
mieszkaniową, a w Ziewanicach, 
na wniosek właściciela przetwórni, 
zwiększono tereny przeznaczone 
pod produkcję, co docelowo umoż-
liwić ma rozbudowę zakładu.

Rada Gminy Głowno, głosu-
jąc poszczególne uchwały na sesji 

31 października, była wszystkim 
zmianom jednogłośnie przychylna. 
Wejście w życie uchwał nastąpi 14 
dni po ich opublikowaniu w Dzien-
niku Urzędowym Województwa 
Łódzkiego i zakończy kolejny etap 
procedury dostosowywania pla-
nów do obowiązującego studium. 

Pierwsze zmiany dostosowują-
ce plany do studium Rada Gminy 
Głowno uchwaliła w 2014 r., ko-
lejne – wiosną br., a po zmianach 
przyjętych obecnie, do uchwalenia 
pozostanie 7 miejscowych planów, 

obejmujących zmiany przeznacze-
nia gruntów rolnych. Aby do nich 
doprowadzić, Urząd Gminy wy-
stąpił do Ministerstwa Rolnictwa 
o zgodę na przeznaczenie gruntów 
III i II klasy na cele inne niż rolni-
cze. Ministerstwo zobowiązało się 
wydać decyzję do 31 grudnia br. 
Jeśli zaaprobuje zaproponowane 
przez gminę zmiany w miejsco-
wych planach, będą one mogły 
zostać uchwalone wkrótce po No-
wym Roku. Jeśli decyzja minister-
stwa będzie negatywna w całości, 
bądź części – procedura się wydłu-
ży, bo trzeba będzie dostosować  
do niej plany, ponownie wyłożyć je 
do publicznego wglądu itd.  ewr

Niesułków
Zawody  
w strzelaniu  
z wiatrówki

W najbliższą sobotę, 4 listopa-
da, o godz. 14.00, Dom Kultury 
w Niesułkowie zaprasza wszyst-
kich chętnych (dzieci w wieku 
szkolnym, młodzież i dorosłych) 
do wzięcia udział w zawodach 
w strzelaniu z wiatrówki. Zapisy 
bezpośrednio przed rozpoczęciem 
zawodów. Zwycięzcy otrzymają 
pamiątkowe dyplomy oraz nagro-
dy.  ljs

Głowno | Miodowy Dom

Zaproszenie na spotkanie  
z Elżbietą Dzikowską

Znana podróżniczka Elżbie-
ta Dzikowska w najbliższy po-
niedziałek, 6 listopada, odwiedzi 
Głowno, miasto, którego jest ho-
norową obywatelką. Chętni będą 
mogli wziąć udział w otwartym 
spotkaniu, które o godzinie 16.30 
rozpocznie się w sali Miodowy 
Dom, przy ul. Dąbrowskiego 6.

W czasie spotkania Elżbie-
ta Dzikowska będzie promować 

opisywany już na naszych ła-
mach trzeci tom swojego prze-
wodnika po kraju „Polska znana 
i mniej znana”, w którym sporą 
część poświęciła także Głownu  
i jego okolicom (Domaniewicom, 
Dmosinowi, Niesułkowi, Lipce, 
Nieborowowi czy Walewicom). 

W planie spotkania jest także 
prelekcja Elżbiety Dzikowskiej  
o jej podróżach po świecie.  kl

Głowno | Szkoła Podstawowa nr 3

Podwójne święto szkoły
Święto Patrona oraz Święto Szkoły – we wtorek, 
31 października, głowieńska „Trójka” fetowała 
podwójnie. Najpierw dostojnie uczczono patrona 
placówki – Tadeusza Kościuszkę , a później  
– już na wesoło – zorganizowano pokazową 
lekcję, w której rolę uczniów odegrali nauczyciele, 
a nauczycieli – uczniowie. 

Żółto-niebieskie szkolne barwy 
i napisy SP 3 na czołach najmłod-
szych nie pozostawiały wątpliwo-
ści, że placówka świętuje. Pod-
czas oficjalnej części uroczystości 
dyrektor Anna Zielińska przypo-
mniała, że w maju 1968 roku Szko-
ła Podstawowa nr 3 otrzymała imię 
Tadeusza Kościuszki. – Ówczesna 
dyrekcja, nauczyciele, uczniowie  
i rodzice bardzo starali się, aby 
szkoła miała tak wspaniałego pa-
trona, bo Tadeusz Kościuszko był 
człowiekiem z którego można,  
a nawet trzeba brać przykład, czło-
wiekiem bardzo mądrym, a jed-
nocześnie wielkim patriotą (...).  
Z drugiej strony to był zwykły czło-
wiek, który borykał się z wieloma 
problemami, ale zawsze powtarzał, 
że należy zwyciężać swoje słabości  
– mówiła do uczniów dyrektor 
Anna Zielińska. 

Dodała ona również, że prawie 
pół wieku temu placówka otrzy-
mała sztandar, przy którym do dziś 
odbywają się najważniejsze szkol-
ne uroczystości oraz uroczystości 
miejskie. Ponadto dyrektor Zie-
lińska przypomniała również, że 
15 października tego roku minęła 
dwusetna rocznica śmierci Tade-
usza Kościuszki i dlatego Konfe-
rencja Generalna UNESCO podję-
ła decyzję, że obejmuje patronatem 
tę rocznicę, natomiast Senat RP 
uchwalił rok 2017 Rokiem Tade-
usza Kościuszki. 

W szczegółach o tym, kim 
był Tadeusz Kościuszko, młodsi 
uczniowie dowiedzieli się z pre-
zentacji przygotowanej przez swoje 
starsze koleżanki z siódmej klasy: 
Karinę Chachułę, Julię Kucińską, 
Paulinę Pakułę, Izabelę Ratajczyk, 
Patrycję Rubachę i Wiktorię Wro-
cławską. 

Obchody Święta Szkoły stały 
się również okazją do podkreśle-
nia sukcesów, jakie na przestrzeni 
ostatniego roku stały się udziałem 
uczniów „Trójki”. W ubiegłorocz-
nej miejskiej zbiórce surowców 
wtórnych SP 3 w kategorii szkół 
podstawowych zdobyła pierwsze 

miejsce. W związku z tym dyrek-
tor Anna Zielińska przekazała na-
grody tym klasom, które wykazały 
się największym zaangażowaniem 
w konkursie. Laptop i rzutnik  
na wyposażenie swojej sali lekcyj-
nej odebrali przedstawicie ubiegło-
rocznych klas II a i IIc. Kto w tym 
roku nazbiera najwięcej makulatu-
ry, dopiero się okaże. „Trójka” już 
zgłosiła swój akces do popularne-
go konkursu.

W ubiegłym roku placówka 
podjęła również szereg działań  
w ramach programu „Szkoła  
z Klasą”, którego koordynatorem 
była wicedyrektor Elżbieta Koślin. 
Zespół nauczycieli, pracowników 
szkoły, rodziców oraz uczniów ob-
rał sobie jeden cel – wykazać, że 
nie ma nauki bez pasji. Zaczęli od 
zmiany przestrzeni. Zmienił się ką-
cik przy sali nr 6, a sama sala oży-
wiła się nowymi krzesłami, zmie-
nili blaty ławek sali nr 10. Były 
lekcje z wykorzystaniem technik 
komputerowych, odbywała się gra 
czytelnicza. 

Wszystko to zaowocowało cer-
tyfikatem Szkoły z Klasą za rok 
2016/2017, który właśnie podczas 
wtorkowych uroczystości oficjal-
nie z rąk koordynatorki projektu 
odebrała i zaprezentowała dyrektor 
Anna Zielińska. 

Świętowanie umiliła jeszcze 
jedna bardzo dobra wiadomość. 
Już od jakiegoś czasu wiadomo 
było, że szkoła zakwalifikowała się 
do programu rządowego „Aktyw-
na Tablica”, a w ostatnich dniach 
dotarła wiadomość, że placów-

ka otrzymała z niego pieniądze 
na kolejny sprzęt interaktywny.  
W drugiej części uroczystości oka-
zało się, że Święto Szkoły to dzień,  
w którym może zdarzyć się 
wszystko, nawet... niegrzeczni na-
uczyciele i grzeczni uczniowie. 
Usadzeni w ławki nauczyciele dali 
do wiwatu nastoletniej nauczyciel-
ce. Nad scenariuszem lekcji dorośli 
nie musieli się zbytnio głowić, po-
mysły zaczerpnęli z życia i swojej 
codziennej pracy. Gadanie, żucie 
gumy, zadawanie niezwiązanych  
z tematem lekcji pytań, nieopa-
nowany rejwach i harmider śmie-
szyły, ale i dawały do myślenia. 
Zapewne niejeden uczeń, który 
przejrzał się w tym nie do końca 
krzywym zwierciadle, pomyślał, 
że praca nauczyciela to jednak 
ciężki kawałek chleba.

Jak przystało na szkolną fetę,  
w części rozrywkowej nie zabrakło 
również wznoszenia wspólnych 
okrzyków, a nawet konfetti. Ko-
lejne święto szkoły w przyszłym 
roku, kiedy to placówce przypad-
nie okrągła 50. rocznica nadania 
imienia Tadeusza Kościuszki. 

Dyrektor Anna Zielińska i wicedyrektor elżbieta koślin wręczają nagrody przedstawicielom ubiegłorocznych 
klas II a i IIc za zaangażowanie w miejską zbiórkę surowców wtórnych.

W drugiej części uroczystości okazało się, że Święto Szkoły to dzień, w którym może zdarzyć się wszystko, nawet... niegrzeczni nauczyciele 
i grzeczni uczniowie. 

LiLianna Jóźwiak
-StaSzewSka

lila.staszewska@lowiczanin.info

usadzeni w ławki 
nauczyciele dali do 
wiwatu nastoletniej 
nauczycielce. Nad 
scenariuszem lekcji 
nie musieli się głowić, 
pomysły zaczerpnęli  
z życia i swojej 
codziennej pracy.
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Sport Dwa tytuły
Artura Janickiego
w Arenie Lodowej. str. 40

Piłka nożna | 13. kolejka V ligi

Wicelider odprawiony z kwitkiem
Piłkarze Stali gładko pokonali jedną z czołowych 
drużyn Łódzkiej Klasy Okręgowej.  
Wcześniejsze potknięcia sprawiły, że głownianie 
nadal są jednak dopiero na 5. miejscu w tabeli.

StaL Głowno  3 (1)
LkS roSanów  0 (0)

Bramki dla Stali: łukasz Nagański (31 min.), Michał Redzisz (90 min.) 
oraz Aleksy waśkiewicz (w 92 min.).

Stal: Niedomagała – Tomczyk, Gibała, e. Ignatowski, Kruk – P. Igna-
towski (w 76 min. Redzisz), Nowak (60 Kuciński), Mospinek (87 Aleksy 
waśkiewicz), fortuna (81 Antoni waśkiewicz) – ł. Nagański, T. florczak  
(80 bahroun).

Podopieczni trenera Toma-
sza Szcześniaka w spotkaniach 
o wysoką stawką w tym sezonie 
nie zawodzą i z teoretycznie trud-
nymi rywalami, którzy w piłkę 
grać potrafią odnoszą zwycięstwa.  
Tak było i tym razem w sobotę,  
28 października kiedy to na sta-
dionie przy ul. Kopernika 37  
w Głownie gospodarze ze Stali 
pokonali LKS Rosanów 3:0.

Należy jednak zaznaczyć, że 
okazałe zwycięstwo nie przy-
szło głownianom łatwo. Dopiero  
w samej końcówce sobotniego 
starcia drużyna Stali uspokoiła 
kibiców i podwyższyła skromne 
prowadzenie. Zaczęło się wszyst-
ko bardzo dobrze, bowiem po pół 
godzinie miejscowi strzelili gola 
po strzale Łukasza Nagańskie-
go, któremu asystował reżyser 
gry Stali Tomasz Florczak. Przez 
kolejne minuty gospodarze grali 
mądrze i nie dopuszczali piłkarzy 

Rosanowa pod własne pole kar-
ne. Dobrze spisywał się ponadto 
Jakub Niedomagała, który w za-
lążku powstrzymywał ataki gości 
we własnym polu bramkowym,  
a także świetnie bronił z dystan-
su.

Po zmianie stron kibice dłu-
go musieli martwić się o wynik 
spotkania. Głownianie grali pod 
wiatr i nieco mniej agresywnie, 
więc skromne prowadzenie mogło  
w każdej chwili zniknąć jak kam-
fora. Z pomocą przyszli zmienni-
cy, a konkretnie Michał Redzisz  
i Aleksy Waśkiewicz. Obaj wpi-
sali się na listę strzelców w samej 
końcówce spotkania. Ten pierw-
szy świetnie przymierzył z rzutu 
wolnego, a młodszy z braci Waś-
kiewiczów wykorzystał podanie 
kolejnego rezerwowego Safiego 
Bahroun. Trener Tomasz Szcze-
śniak wstrzelił się więc ze zmiana-
mi w samo sedno.

Warto powiedzieć, że wygra-
nej Stali przyglądał się znany ko-
mentator stacji Canal+ Żelisław 
Żyżyński oraz legenda Widzewa 
Łódź Andrzej Michalczuk. Rosa-
nów został pokonany 3:0, ale nie 
zmieniło to pozycji Stali w ligo-
wej tabeli. Głownianie nadal są na  
5. miejscu w rozgrywkach V ligi 
i mają 10 pkt. straty do lidera An-
drespolii Wiśniowa Góra, która 
mimo że nie zachwyciła to w mi-
nionej kolejce pokonała skromnie 
1:0 rezerwy ŁKS-u Łódź. W na-
stępnym ligowym pojedynku pił-

karze z Głowna zagrają na wy-
jeździe z ósmym w rozgrywkach 
PTC Pabianice. Mecz ten zapla-
nowano na sobotę, 4 listopada  
o godz. 14:00.  wp

 13. kolejka: uKS SMS łódź – 
Termy uniejów 1:2, RTS widzew 
II łódź – PTC Pabianice 3:1, Stal 
Głowno – LKS Rosanów 3:0, An-
drespolia wiśniowa Góra – łKS II 
łódź 1:0, zawisza Rzgów – Sokół 
II Aleksandrów łódzki 4:0, Górnik 
łęczyca – GKS bedlno 6:2, włók-
niarz Pabianice – LKS Sarnów/Da-

lików 5:1, włókniarz Konstantynów 
łódzki – orzeł Parzęczew 0:0.

 Następna, 14. kolejka odbę-
dzie się w dniach 4-5 listopada: 
Sokół II Aleksandrów łódzki – 
uKS SMS łódź, łKS II łódź – Ter-
my uniejów, LKS Sarnów/Dalików 
– zawisza Rzgów, LKS Rosanów 
– Górnik łęczyca, orzeł Parzę-
czew – włókniarz Pabianice, GKS 
bedlno – włókniarz Konstanty-
nów łódzki, PTC Pabianice – Stal 
Głowno, Andrespolia – RTS wi-
dzew II łódź.

1. Andrespolia wiś. Góra 13 37 48-7

2. zawisza Rzgów 13 31 49-16

3. LKS Rosanów 13 30 37-17

4. Górnik łęczyca 13 27 43-26

5. Stal Głowno 13 27 38-17

6. Sokół II Aleksandrów ł. 13 20 26-31

7. RTS widzew II łódź 13 18 30-20

8. PTC Pabianice 13 18 37-26

9. Termy uniejów 13 13 21-29

10. łKS II łódź 13 13 25-37

11. LKS Sarnów/Dalików 13 12 24-37

12. uKS SMS łódź 12 11 16-31

13. GKS bedlno 13 11 24-58

14. włókniarz Pabianice 12 11 15-28

15. orzeł Parzęczew 13 9 18-40

16. wł. Konstantynów ł. 13 8 16-47

Stal Głowno – LkS Rosanów 3:0. Piłkarze Stali (żółto-niebieskie stroje) wygrali z trudnym rywalem. Jedna z bramek autorstwa Michała Redzisza 
padła po stałym fragmencie gry.

Sport szkolny | unihokej

SP Dobra i SP 1 Stryków będą strzelać dalej
Za nami kolejne dni 
sportowej rywalizacji 
szkolnej. W środę,  
25 października w Szkole 
Podstawowej w Dobrej 
odbyły się Mistrzostwa 
Gminy Stryków  
w unihokeju, w których 
najlepsi okazali się wśród 
chłopców uczniowie  
z Dobrej, zaś wśród 
dziewcząt uczennice SP nr 1 
ze Strykowa.

Do zawodów przystąpiły szko-
ły z SP 1 i SP 2 w Strykowie, SP 
Bratoszewice, SP Koźle i gospo-
darze z SP Dobra. W kategorii 
dziewcząt najlepsze były zawod-
niczki Szkoły Podstawowej nr 1 
w Strykowie pod wodzą nauczy-
ciel wychowania fizycznego Mo-
niki Leszczyńskiej. Strykowianki 
zasłużenie wywalczyły 1. miej-
sce, wygrywając wszystkie trzy 
spotkania, kolejno 2:0 z Brato-
szewicami, 1:0 z Dobrą i 1:0 SP 2  
w Strykowie. W zmaganiach 
chłopców rywalizacja była bar-
dziej zacięta, ale zwycięzca w peł-
ni zasłużył na triumf. Po raz drugi 
w tym roku szkolnym triumfowali 

uczniowie SP z Dobrej pod wodzą 
nauczyciela Sebastiana Balcerka, 
którzy nie tak dawno okazali się 
także najlepsi w piłkę nożną. Tym 
razem gospodarze pokonali SP 1 
Stryków 2:0, SP 2 Stryków 2:0 
oraz bezbramkowo zremisowali  
z drużyną Bratoszewic.

Oprócz nagród zespołowych 
przyznano również wyróżnie-
nia indywidualne. Najlepszymi 
strzelcami zostali Julia Stankie-
wicz i Maciej Polinceusz, MVP 
Turnieju wybrano Szymona Ko-
smę i Tosię Pawlak, natomiast 
na bramce najlepiej spisywali się 
Hanna Kubalak i Marcin Ogła-
ska. Nagrody wręczali uczniom 
nauczyciel wychowania fizyczne-
go Sebastian Balcerek i Dyrektor 

SP Dobra Pani Małgorzata Wiel-
gus. Uczniowie szkoły z Dobrej 
oraz uczennice podstawówki nr 1 

ze Strykowa uzyskali prawo repre-
zentowania gminy na zawodach 
szczebla powiatowego.  wp

Tenis stołowy | 4. kolejka II łLTSAiw

Wysoka wygrana Koźla
 LukS koźle – Zarten 8:2

Pojedynki w meczu LukS koźle 
– Zarten przedstawiały się nastę-
pująco: 1.) Skowroński – wiaderny 
2:3, 2.) Kilanowski – Sienkiewicz 
3:0, 3.) wieteska – Pyrka 3:0, 4.) 
Kilanowski/wieteska – wiaderny/
Sienkiewicz 3:1, 5.) Kilanowski – 
wiaderny 3:1, 6.) Skowroński – Pyr-
ka 3:0, 7.) wieteska – Sienkiewicz 
3:0, 8.) Kilanowski – Pyrka 3:0, 
9.) wieteska – wiaderny 3:1, 10.) 
Skowroński – Sienkiewicz 1:3.

Drużyna z Koźla rozegra-
ła czwarte spotkanie w sezonie  
w II Łódzkiej Lidze Tenisa Sto-
łowego Amatorów i Weteranów. 
Podopieczni Macieja Markie-
wicza w piątek, 27 październi-
ka wysoko wygrali u siebie z Za-
rten 8:2.

Złe dobrego początki – tak  
w skrócie można opisać przebieg 
piątkowego starcia. Po pechowej 
porażce Macieja Skowrońskie-
go 2:3 z Pawłem Wiadernym  
w pierwszym pojedynku me-
czu z Zarten później gospoda-
rze dzielili i rządzili przy stołach. 
Kapitalnie grała zwłaszcza dwój-
ka Maciej Kilanowski i Tomasz 
Wieteska, którzy wygrali wszyst-
kie indywidualne pojedynki, tra-

cąc w nich zaledwie jednego seta, 
a dodatkowo zapunktowali dla 
LUKS-u, wygrywając grę deblo-
wą. To głównie dzięki tej dwój-
ce tenisiści stołowi Koźla wygra-
li wysoko 8:2. Do zwycięskiego 
dorobku drużyny dołożył swoją 
cegiełkę także Maciej Skowroń-
ski, który wygrał z Arkadiuszem 
Pyrką 3:0.

LUKS Koźle awansował  
w tabeli II ligi na 6. miejsce. Pod-
opieczni Macieja Markiewicza 
będą mogli wkrótce poprawić 
swoje miejsce, bowiem w następ-
nej kolejce zmierzą się z jedną  
z najsłabszych drużyn ligi – Sob-
mar Kudrowice w środę, 8 listo-
pada o godz. 18:00 w sali OSP  
w Kudrowicach 45.  wp

1. uMed II łódź 4 11 29-11

2. Aristo Jeans 4 10 28-12

3. zapał 4 10 27-13

4. TbS Piekarnia 4 10 26-14

5. GoK Lutomiersk 4 9 25-15

6. LukS koźle 4 9 23-17

7. Jupsport II 3 8 19-11

8. woodstyl 4 8 27-13

9. Vabank 4 8 19-21

10. zarten 4 6 14-26

11. Kamikaze 4 6 10-30

12. Korad 3 5 6-24

13. Sobmar Kudrowice 4 4 10-30

14. Toma 4 4 7-33

uczestnicy Turnieju unihokeja z pięciu szkół z terenu Gminy Stryków.

Walka na boisku mimo użycia specjalnych kijów była bezpieczna.
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Piłka nożna | 14. kolejka IV ligi

Gol z karnego zabrał 3 punkty Zjednoczonym
Piłkarze Strykowa byli bliscy wygrania  
trzeciego spotkania z rzędu, ale w końcówce 
spotkania dali pretekst sędziemu do podyktowania 
prezentu w postaci rzutu karnego,  
z którego goście skorzystali.

zJeDnoczeni Stryków  1 (1)
GkS orkan buczek  1 (0)

Bramkę dla Strykowa zdobył w 24 min. Sebastian balcerek.

Zjednoczeni: Pająk – Drożdż, Sender, Drogosz, bełdziński – Lenart  
(w 88 min. Kamańczyk), bogdan (70 ziółkowski), zawadowski (77 Potoc-
ki), Pieńkowski (87 Dudziński) – Chmielewski, balcerek.

Po dwóch kolejnych zwycię-
stwach nad rezerwami GKS-u 
Bełchatów i KS Sand Bus Kutno 
strykowscy piłkarze w spotkaniu 
14. kolejki IV ligi podejmowali 
na własnym boisku beniaminka 
GKS Orkan Buczek. Pojedynek 
odbył się w sobotę, 28 paździer-
nika w trudnych warunkach,  
a Zjednoczeni byli bliscy wygra-
nej, jednak ostatecznie zremiso-
wali 1:1.

Od pierwszych minut gra mo-
gła się podobać, bowiem mimo 
ciężkich warunków obie druży-
ny stworzyły emocjonujące wi-
dowisko pełne walki i zaangażo-
wania. Orkan wykazywał chęć do 
osiągnięcia czegoś więcej niż re-
mis, a Zjednoczeni w swoim sty-

lu u siebie mocno atakowali po 
zagraniach na szybkiego Seba-
stiana Balcerka i akcjach skrzydła-
mi. W 24 min. to właśnie najlep-
szy strzelec Zjednoczonych urwał 
się obrońcom i pewnie pokonał 
bramkarza Buczka. Goście próbo-
wali odpowiedzieć, ale kilka razy 
świetnie w bramce spisywał się 
Marcin Pająk. Do przerwy wię-
cej bramek nie padło i gospodarze 
prowadzili 1:0.

Po zmianie stron podopieczni 
trenera Łukasza Wijaty początko-
wo w pełni kontrolowali wydarze-
nia na boisku. W 61 min. powinno 
być 2:0 dla Zjednoczonych, ale sę-
dzia dopatrzył się spalonego stry-
kowskiego piłkarza. W kolejnych 
minutach niestety gospodarze po-

zwalali Orkanowi na coraz więcej, 
aż nie ustrzegli się błędu. W bocz-
nym sektorze Piotr Burski ograł 
obrońcę Strykowa i po chwili zo-
stał sfaulowany w polu karnym. 
Sędzia nie mógł zrobić nic innego 
jak podyktować dla beniaminka 
jedenastkę. Z prezentu skorzystał 
sam poszkodowany, który w 85 
min. doprowadził do wyrównania. 
Podrażnieni strykowianie rzutem 
na taśmę mogli jeszcze przechy-
lić szalę zwycięstwa na swoją stro-
nę, ale w dogodnej sytuacji Ka-
rol Chmielewski naciskany przez 

obrońcę Orkana trafił w boczną 
siatkę. Ostatecznie pojedynek za-
kończył się remisem 1:1, który po-
woduje pewny niedosyt.

Pojedynek z beniaminkiem na 
pewno nie należał do łatwych i nie 
ma sensu roztrząsać, czy Zjedno-
czeni znów nie stracili punktów. 
W myśl piłkarskiego porzekadła 
jak nie możesz wygrać to chociaż 
zremisuj i to udało się strykowia-
nom dopiero drugi raz w tym se-
zonie. W następnej kolejce pod-
opieczni trenera Łukasza Wijaty 
zmierzą się z rezerwami Pelika-

na Łowicz. Pojedynek ten zapla-
nowano na niedzielę, 5 listopada 
o godz. 11:15 na Stadionie Miej-
skim przy ul. Starzyńskiego 6/8  
w Łowiczu.  wp

 14. kolejka: LKS Kwiatkowice 
– włókniarz zelów (przełożony), 
GKS II bełchatów – MKP boruta 
zgierz 0:5, unia Skierniewice – Ce-
ramika opoczno 5:0, warta Dzia-
łoszyn – zawisza Pajęczno 1:0, 
zjednoczeni bełchatów – Pilica 
Przedbórz 0:8, KS Paradyż – Peli-
kan II łowicz 2:0, Stal Niewiadów 

– Termy Ner Poddębice 3:1, MKS 
zjednoczeni Stryków – orkan bu-
czek 1:1, KS Sand bus Kutno – 
omega Kleszczów 5:0.

1. unia Skierniewice 14 38 52-5

2. Termy Ner Poddębice 14 31 31-16

3. warta Działoszyn 14 29 28-15

4. KS Paradyż 14 25 31-16

5. LKS Kwiatkowice 13 25 36-11

6. Zjednoczeni Stryków 14 23 35-13

7. KS Sand bus Kutno 14 22 25-17

8. włókniarz zelów 13 22 23-19

9. boruta zgierz 14 22 37-27

10. omega Kleszczów 14 21 28-31

11. Pelikan II łowicz 14 20 28-17

12. orkan buczek 14 19 31-26

13. Stal Niewiadów 14 18 25-18

14. Ceramika opoczno 14 15 12-25

15. GKS II bełchatów 14 14 31-38

16. Pilica Przedbórz 14 9 20-38

17. zawisza Pajęczno 14 4 6-53

18. zjednoczeni bełchatów 14 0 3-97

 Następna, 15. kolejka odbę-
dzie się w dniach 4-5 listopada: or-
kan buczek – KS Sand bus Kutno, 
zawisza Pajęczno – Stal Niewia-
dów, Pelikan II łowicz – zjedno-
czeni II Stryków, Pilica Przedbórz 
– warta Działoszyn, boruta zgierz 
– KS Paradyż, Ceramika opocz-
no – LKS Kwiatkowice, włókniarz 
zelów – zjednoczeni bełchatów, 
omega Kleszczów – unia Skiernie-
wice, Termy Ner Poddębice – GKS 
II bełchatów.

Zawodnicy orkana Buczek cieszą się po końcowym gwizdku z wywalczonego remisu w Strykowie.

Bieganie | KS Głowno w biegu

Głownianie na trasach biegowych w całej Polsce
Choć wakacje i czas letni już minęły, a pogoda nie sprzyjała ostatnio 
sportowym eskapadom to nie powstrzymało to zawodników Klubu 
Sportowego Głowno w Biegu w uczestniczeniu w zawodach w różnych 
zakątkach kraju. Wrzesień i październik okazały się nie mniej pracowite  
w wykonaniu głowieńskich biegaczy niż poprzednie miesiące.

W dniach 8-10 września  
w Krynicy Górskiej odbył się 
8. Festiwal Biegowy, w którym 
zawodnicy mogą wystartować  
w festiwalu na kilku dystansach. 
Zawodnicy z Głowna zaprezento-
wali się doskonale kończąc biegi 
na najdłuższych dystansach. Iwo-
na Rożniata i Agnieszka Piwoń-
ska ukończyły Bieg 7 Dolin na 
niebywałym dystansie aż 100 ki-
lometrów. 

Iwona Sut, Monika Kobie-
recka, Bożena Wołowiec oraz 
Sławomir Dałek pokonali Ul-
tramaraton Górski liczący 64 ki-
lometry. Z kolei Przemysław Fi-
jałkowski i Marcin Wołowiec 
ukończyli Runnek Run, czyli 
bieg górski na dystansie 17 km. 
Dla podkreślenia osiągniętych 
wyników należy dodać, że nie 
były to jedyne starty głowień-
skich zawodników, którzy biega-
li także na krótszych dystansach.

W kolejny biegowy weekend  
w dniach 23-24 września KS 
Głowno w Biegu i jego biega-
cze wystartowali w trzech impre-
zach o różnych charakterach, tra-
sach i skalach organizacyjnych. 
Najciekawszą przygodę biegową 
przeżył prawdopodobnie Michał 
Adamkiewicz, który dzięki zwy-
cięstwu w konkursie organizowa-
nym przez firmę Reebok wziął 
udział w Reebok Ragnar White 
Clif w Wielkiej Brytanii. Głow-
nianin wraz z 9-tką innych zawod-
ników (bieg miał charakter sztafe-
towy) uplasował się na doskonałej 
4. pozycji spośród aż 130 drużyn 

z całego świata. Pokonanie tra-
sy długości niewyobrażalnych  
273 km zajęło całej drużynie  
23 godziny i 45 minut.

Najliczniejsza z kolei repre-
zentacja klubowiczów pojechała 
do Warszawy zmagać się z kró-
lewskim dystansem. Oprócz klu-

bowych debiutantów Radosława 
Adamczyka i Sławomira Kowal-
skiego kolejne starty do Koro-
ny Maratonów Polskich (5 naj-
bardziej prestiżowych polskich 
maratonów) zaliczyło małżeń-
stwo Rożniatów. Najkrótszy, lecz 
niemniej łatwy ze względu na 
ukształtowanie terenu bieg ukoń-
czyła trójka zawodników startu-
jących w zawodach pod nazwą 
„Leśna Dycha w Centrum Polski” 
zorganizowanych w Witowie nie-
opodal Piątku. Na starcie tej cie-
kawej imprezy stanęli: Katarzyna 
Bliźniewska, Patryk Seliga i Jakub 
Kowalski.

Kolejny biegowy miesiąc 
rozpoczął się dla KS Głowno  
w Biegu mocnym akcentem Prze-
mysława Milczarka. Głowień-
ski zawodnik 1 października wy-
grał swoją kategorię wiekową  
w 3. Atlas Biegu na Wzniesie-
niach, docierając do mety w czasie 
41:40 min., co na trudnej, bardzo 
pofałdowanej trasie jest doskona-
łym wynikiem. Z kolei w week-
end 14-15 października to z kolei 
dwa kolejne starty głowieńskich 
klubowiczów. W ramach Łemko-
wyna Ultra Trail 80 na dystansie 
81 km, na bardzo trudnej, górskiej 
trasie zlokalizowanej w Beskidzie 
Niskim wystartowały Ultraski  
z Głowna: Agnieszka Piwońska  
i Iwona Rożniata. Po morderczych 
14 godzinach i 30 minutach walki 
na trasie obie Panie zameldowały 
się na mecie zajmując doskonałe 
9. i 10. miejsce wśród kobiet. Na 
blisko połowę krótszym dystansie 
wystartował natomiast Patryk Se-
liga. W 18. PZU Poznań Marato-
nie zanotował bardzo dobry czas 
3 godziny 22 minuty i 5 sekund 
i pokonał ponad 5800 innych za-
wodników startujących na królew-
skim dystansie.  wp

koszykówka | 4. kolejka wLK u-14 M

Pierwsza porażka GTK
Głowieńscy zawodnicy 
przegrali pierwsze 
spotkanie w sezonie 
Wojewódzkiej Ligi 
Koszykówki do lat 14.
 Pkk 99 Pabianice – GTk Głow-
no 94:40 (26:6, 30:5, 20:8, 18:21)

GTk: b. bednarek, K. Śmiałek,  
b. białczak – 12 pkt., b. Matyjasik 
– 3 pkt., J. bogus – 4 pkt., J. Roza, 
M. Pietrasiak – 2 pkt., h. Majew-
ski – 12 pkt., D. Skalski – 7 pkt.,  
o. Koźlik, J. Kotecki.

Drużyna prowadzona przez tre-
nera Rafała Szulca w trzech do-
tychczasowych meczach była 
niepokonana. Tym razem jed-
nak rywal był z najwyższej pół-
ki, który także nie poniósł żad-
nej porażki w sezonie. W sobotę,  
28 października w Pabianicach 
miejscowe PKK 99 I pewnie po-
konało GTK Głowno 94 do 40.

Od pierwszej kwarty zaznaczy-
ła się wyraźna przewaga gospoda-
rzy. Głownianie mieli spory pro-
blem z dochodzeniem do czystych 
sytuacji, a gra w ataku opierała się 
głównie na Bartoszu Białczaku 
i Hubercie Majewskim. To było 
zdecydowanie za mało na bardzo 
dobrze zorganizowaną drużynę 
Pabianic. Już po pierwszej poło-
wie losy meczu zostały rozstrzy-
gnięte, bowiem młodzicy GTK 
przegrywali aż 11 do 56.

Po przerwie obraz gry nie 
uległ zmianie. Głownianie pró-
bowali odwrócić przebieg rywa-
lizacji, ale pabianiczanie nie po-
zwalali na zbyt wiele. Dopiero  
w ostatniej czwartej odsłonie, gdy 
tak naprawdę szansę gry dostali 
zmiennicy goście zaczęli seryjnie 
punktować i wygrali 21:18. Całe 
spotkanie zasłużenie zakończyli 

na swoją korzyść gospodarze, któ-
rzy triumfowali wyraźnie 94:40.

Po czterech meczach młodzi-
cy Głowieńskiego Towarzystwa 
Koszykówki zajmują wysokie  
2. miejsce w tabeli gr. B Wojewódz-
kiej Ligi Koszykówki do lat 14.  
W następnej kolejce młodzi głow-
nianie będą pauzować, a ponow-
nie przystąpią do gry dopiero  
25 listopada o godz. 10:00, gdy  
w hali przy ul. Nowowiejskiej 9/17 
w Tomaszowie Mazowieckim po-
dejmą miejscowy IUKS Lider.  
W pierwszym spotkaniu obu dru-
żyn w tym sezonie rozgrywanym 
w Hali przy ul. Andersa 37 po dra-
matycznym boju 56:54 wygrali 
głownianie.  wp

 4. kolejka: Lider Tomaszów – 
Szkoła Gortata I łódź 33:112, PKK 
99 Pabianice – GTK 94:40.

1. PKK 99 I Pabianice 3 6 270:111

2. GTk Głowno 4 6 234:269

3. Szkoła Gortata I łódź 3 5 265:136

4. Lider Tomaszów Maz. 3 4 209:187

5. Szkoła Gortata II łódź 3 3 58:333

 Następna, 5. kolejka odbędzie 
się w dniach 4-18 listopada: Szko-
ła Gortata II łódź – łKS Szkoła 
Gortata I łódź, Lider Tomaszów – 
PKK 99 I Pabianice, GTK Głowno 
– pauza.

mimo niezbyt sprzyjającej jesiennej aury głownianie aktywnie 
spędzają czas na łonie natury.

od pierwszej kwarty 
zaznaczyła się wyraźna 
przewaga zawodników 
gospodarzy z PKK 99 
Pabianice, którzy objęli 
prowadzenie 26 do 6.
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PRoGNoZA PoGoDY | 2.11.2017 – 8.11.2017

SYTuACJA SYNoPTYCZNA:
Pogodę kształtuje niż znad bałtyku,  
od piątku obszar podwyższonego ciśnienia. 
Napływa wilgotna, ale ciepła masa powietrza 
polarno-morskiego.

CZWARTek – PiąTek:
Pochmurno, okresami występować  
będą opady deszczu, cieplej.  
widzialność dobra, w czasie opadów 
umiarkowana. wiatr zachodni,  
słaby do umiarkowanego, 3-8 m/s.
Temp. max w dzień: + 10 st. C do + 12 st. C.
Temp. min w nocy: + 8 st. C do + 6 st. C.

SoBoTA – NieDZieLA:
Pochmurno z przejaśnieniami, bez opadów.
widzialność dobra.  
wiatr południowo-wschodni, słaby do 
umiarkowanego, 3-8 m/s.
Temp. max w dzień: + 10 st. C do + 13 st. C.
Temp. min w nocy: + 7 st. C do + 5 st. C.

PoNieDZiAŁek – WToRek – ŚRoDA:
zachmurzenie duże do umiarkowanego,  
bez opadów. widzialność dobra.
wiatr południowo-wschodni i wschodni,  
słaby do umiarkowanego, 3-8 m/s.
Temp. max w dzień: + 9 st. C do + 11 st. C.
Temp. min w nocy: + 6 st. C do + 4 st. C.

bIuRo MeTeoRoLoGICzNe CuMuLuS

PRoGNoZA BiomeTeoRoLoGiCZNA 
Pogoda na ogół niekorzystnie wpływać będzie 
na nasze samopoczucie. osłabiona sprawność 
psychofizyczna i fizyczna.

Bieganie | II Jesienne biegi Przełajowe Arturówek

Drakula znów straszył biegaczy
W piątek,  
27 października 
na terenie Obiektu 
Rekreacyjnego  
w Arturówku odbyły 
się II Jesienne Biegi 
Przełajowe Hrabiego 
Draculi na dystansie  
1000 m i 2000 m.

Trasa biegowa z przeszkodami 
wytyczona była dla prawdziwych 
twardzieli. Wielu śmiałków prze-
grało rywalizację o miejsca me-
dalowe, a na mecie było widać 
ogromne zmęczenie i wyczerpa-
nie fizyczne. 

Organizatorem imprezy był 
Młodzieżowy Ośrodek Socjotera-
peutyczny nr 4 w Łodzi wraz Pa-
nią Dyrektor Dorotą Tarnowską, 
zaś współorganizatorem Miej-
ski Ośrodek Sportu i Rekreacji  
w Łodzi. Zawody skierowane 
były do młodzieży zagrożonej 
wykluczeniem społecznym oraz 
szkół masowych na terenie Ło-
dzi. Wykluczenie społeczne nega-
tywnie oddziałuje na jakość ogra-
niczenia aktywności ruchowej, 
brak integracji w grupie, brak in-
nowacyjności oraz sprzyja pod-
noszeniu autoagresji. To rów-
nież niezdolność do uczestnictwa  
w ważnych sferach życia zbiorowe-
go: społecznego, czy kulturowego 
oraz zakłócenie norm aktywno-
ści charakterystycznych dla dane-
go społeczeństwa. Celem imprezy 
było rozbudzanie indywidualnych 
zainteresowań, przygotowanie  
i wdrożenie do uczestnictwa w ak-
tywnych formach spędzania wol-
nego czasu, propagowanie zdro-
wego stylu życia i sportu wśród 
młodzieży wykluczonej zagro-
żeniem społecznym oraz przede 
wszystkim wzajemne lepsze po-
znanie i integracja społeczności 
uczniowskiej w duchu sportowej 
rywalizacji. Imprezę sportową po-
prowadziła Agnieszka Olejniczak 
nauczyciel wychowania fizyczne-
go w Branżowej Szkole I stopnia 
nr 25 w Łodzi. 

Do udziału w zawodach zgło-
siło się 8 placówek z terenu wo-

jewództwa łódzkiego, z których 
aż 110 zawodników zmierzyło się  
z trasą biegu.

Zwycięzcy otrzymali pamiąt-
kowe medale i dyplomy, zaś szko-
ła w klasyfikacji ogólnej pucha-
ry. Było to bardzo widowiskowe 
przedstawienie sportowe dla mło-
dzieży, które wpisuje się w har-
monogram cyklicznych imprez 
sportowych, cieszących się wiel-
kim zaangażowaniem placówek 
na terenie Łodzi. Serdeczne po-
dziękowania organizatorzy kie-
rują do Dyrektora Miejskiego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji w Ło-
dzi Pana Eryka Rawickiego, któ-
ry udostępnił nieodpłatnie Obiekt 
Rekreacyjny w Arturówku oraz 
bramkę startu i podium. Podczas 

imprezy towarzyszył uczestnikom 
Piotr Milewski, który dopingował 
i wspierał młodzież.  wp

 uczestniczące zespoły:
1. Gospodarze Młodzieżowy ośro-
dek Socjoterapii nr 4 w łodzi, 
branżowa Szkoła I stopnia nr 25 
(Agnieszka olejniczak, Główczyń-
ski Michał)
2. Młodzieżowy ośrodek Socjo-
terapii nr 3 w łodz (Michał Głów-
czyński)
3. Młodzieżowy ośrodek wycho-
wawczy nr 3 w łodzi (Kieszkowska 
Danuta)
4. zespół Szkół Ponadgimnazjal-
nych nr 9 w łodzi (Ślewa Jan)
5. zespół Szkół Przemysłu Spo-
żywczego w łodzi (Malecha Piotr)
6. zespół Szkół Poligraficznych  
w łodzi (walewska Joanna)
7. zespół Szkół Gastronomicznych 
w łodzi (Kicińska-Kokotek beata, 
Izydorczyk Aleksandra, Idczak 
Marcin)
8. Szkolne Centrum Profilaktyczno 
-wychowawcze „CeNTRuM” w ło-
dzi (Przespolewski Dariusz)

 Dziewczęta młodsze (r. 2001 i młod.):

1. Muszyńska oliwia zSG w łodzi

2. łuczak Paulina MoS 4 w łodzi

3. wielec Sandra MoS 4 w łodzi

 Dziewczęta starsze (r. 2000 i starsze):

1. Michalak Karina zSP nr 9 w łodzi

2. Pierzchalska Martyna zSG w łodzi

3. Małagowska Angelika zSG w łodzi

 Chłopcy młodsi (r. 2001 i młodsi):

1. Kordalewski Adrian zSG w łodzi

2. Sadowski Mikołaj zSP nr 9 w łodzi

3. Gołębiowski Kamil zSP nr 9 w łodzi

 Chłopcy starsi (r. 2000 i starsi):

1. Kołaciński Damian zSP nr 9 w łodzi 

2. Chrząszcz Adrian zSG w łodzi

3. Kowalski Adrian zSP nr 9 w łodzi

 klasyfikacja ogólna szkół:
1. zespół Szkół Ponadgimnazjal-
nych nr 9 w łodzi
2. zespół Szkół Gastronomicznych 
w łodzi
3. Młodzieżowy ośrodek Socjote-
rapii nr 4 w łodzi
4. Młodzieżowy ośrodek wycho-
wawczy nr 3 w łodzi 
5. zespół Szkół Przemysłu Spo-
żywczego w łodzi
6. Szkolne Centrum Profilaktycz-
no – wychowawcze „Centrum”  
w łodzi
7. zespół Szkół Poligraficznych  
w łodzi
8. Młodzieżowy ośrodek Socjote-
rapii nr 3 w łodzi

uczestnicy ii Jesiennego Biegu Przełajowego Hrabiego Drakuli po raz kolejny spotkali się na trasie  
i pokazali, że oprócz sportowej rywalizacji potrafią świetnie się bawić.

zawody skierowane 
były do młodzieży 
zagrożonej 
wykluczeniem 
społecznym oraz szkół 
masowych w ok. łodzi.

koszykówka | wLK u-14 i u-16

Zły tydzień strykowskich 
koszykarek TK Basket

To nie był udany weekend ry-
walizacji w Wojewódzkiej Li-
dze Koszykówki dla koszykarek 
TK Basket Stryków. Podopiecz-
ne trenerów Jacka Lewandowskie-
go i Bartłomieja Szczepaniaka  
w dwóch rozgrywkach do lat 16  
i do lat 14 poniosły porażki.

Pierwsze do gry przystąpiły re-
prezentantki Strykowa U-16, któ-
re w ramach 4. kolejki zmierzyły 
się na wyjeździe z KKS Pro-Ba-
sket Sirmax Kutno. Pojedynek ze 
starszymi i mocniejszymi fizycz-
nie koszykarkami Kutna odbył się 
w sobotę, 28 października. Od po-
czątku wyraźną przewagę miały 
gospodynie, które w każdej z czte-
rech kwart odniosły bezdyskusyj-
ne zwycięstwa. Na plus należy 
zaliczyć szeroki skład Strykowa, 
bowiem punkty zdobywały nie-
mal wszystkie zawodniczki. Osta-
tecznie jednak to Pro-Basket wy-
grał 114:20.

 kkS Pro-Basket Sirmax kut-
no – Tk Basket u16 Stryków 
114:20 (35:10, 20:3, 28:6, 31:1)

Tk Basket u16: A. Kowalska – 4 
pkt., L. Piestrzeniewicz – 2 pkt., 
z. Kowalska – 1 pkt., K. żyga-
dło – 1 pkt., z. Lipińska – 1 pkt.,  
o. Trzmielak – 6 pkt., M. Sadow-
ska, M. Goszczyńska – 3 pkt.,  
w. Dębska – 2 pkt.

Kolejny pojedynek strykowian-
ki rozegrały dzień później, tak-
że na wyjeździe w Pabianicach.  
W pojedynku przeciwko PTK 
ETL Finance wystąpił młodszy 
zespół U-14. W meczu z rywal-
kami w swoich rocznikach TK 
Basket zaprezentował się z goła 
odmiennie i od początku toczył 
równorzędną batalię. Losy spo-
tkania ważyły się do ostatnich mi-
nut, ale ostatecznie to gospodynie 
niedzielnego starcia wyszły z tej 
rozgrywki zwycięsko. Kolejny raz 
w ekipie Strykowa zapunktowały 
niemal wszystkie zawodniczki, co 
świadczy, że drużyna prowadzona 
przez trenerów Jacka Lewandow-

skiego i Bartłomieja Szczepaniaka 
ma w zanadrzu szeroki wachlarz 
umiejętności, ale nie potrafi jesz-
cze w pełni go wykorzystać.

Strykowskie zawodniczki mają 
za sobą kiepski okres. Nie dość, że 
przegrały dwa ligowe spotkania to 
jeszcze jedno z miejsc do trenin-
gów – hala Szkoły Podstawowej  
w Niesułkowie z powodu pojawie-
nia się ognia przy spalonej lampie 
jest wyłączona z użytku. TK Ba-
sket trenuje i rozgrywa więc me-
cze na sali gimnastycznej przy 
SP w Dąbrówce Dużej 60, gdzie 
w sobotę, 4 listopada o godz. 
10:00 drużyna do lat 16 podej-
mie MKS Ósemkę Skierniewice, 
a młodziczki z ekipy U-14 zagra-
ją w niedzielę, 5 listopada także  
o godz. 10:00 przeciwko drugie-
mu American Widzew Łódź.  wp

 PTk eTL Finance Pabianice – 
Tk Basket u14 Stryków 40:34 
(6:2, 7:7, 15:13, 12:12)

Tk Basket u14: A. Kowalska – 9 
pkt., J. Dąbrowska – 2 pkt., L. Pie-
strzeniewicz, M. Sadowska, K. ży-
gadło – 4 pkt., z. Lipińska – 11 pkt., 
z. Kowalska – 2 pkt., J. Szychow-
ska, M. Płuciennik, M. Goszczyń-
ska – 2 pkt., w. Dębska – 4 pkt.

 2. kolejka WLk u-14, gr. A: 
American widzew łódź – LuKS 
Trójka Sieradz 121:15, KKS Pro-ba-
sket I Kutno – łKS KK łódź (prze-
łożony), PTK eTL finance Pabiani-
ce – TK basket u14 Stryków 40:34.

1. Tk Basket u14 Stryków 2 3 134:61

2. American widzew łódź 2 3 138:97

3. PTK eTL finance Pabianice 2 3 72:111

4. łKS KK łódź 1 2 82:17

5. Pro-basket I Kutno 1 2 77:32

6. LuKS Trójka Sieradz 2 2 36:221

 Następna, 3. kolejka WLk 
u-14, gr. A odbędzie sie w niedzie-
lę, 5 listopada: łKS KK łódź – PTK 
eTL finance Pabianice, TK basket 
u14 Stryków – American widzew 
łódź, LuKS Trójka Sieradz – KKS 
Pro-basket I Kutno.

Piłka nożna | 10. kolejka A-klasy, gr. II

Błękitni wiceliderem
Zawodnicy pod wodzą grające-

go trenera Dawida Ślązaka wsko-
czyli na 2. miejsce w tabeli A-kla-
sy, gr. II. Błękitni odnieśli swoje 
siódme zwycięstwo w sezonie.

Dmosinianie są ostatnio w bar-
dzo dobrej formie i wygrywają  
z łatwością z trudnymi przeciw-
nikami. Niedawno ekipa ze Sta-
dionu Leśnego gładko odprawi-
ła silne rezerwy Boruty Zgierz,  
a w miniony weekend pokonała 
3:0 byłego już wicelidera Czar-
nych Smardzew. Dwie bramki  
w tym spotkaniu zdobył stryko-
wianin Mateusz Kwiatkowski. 
Dzięki tej wygranej podopiecz-
ni grającego trenera Dawida Ślą-
zaka wskoczyli na 2. miejsce  
z 6 pkt. stratą do lidera Startu 
Brzeziny, który ostatnio wygrał 
4:2 z Pogonią Rogów.

Swojego spotkania nie roze-
grał Huragan Swędów, którego 
pojedynek z LKS Kalonką został 
odwołany z powodu złego stanu 
boiska po ulewie. Z tego samego 
powodu postanowiono przełożyć 
również spotkanie w Justynowie 
pomiędzy LZS a Sport Perfect 
Łódź.  wp

 10. kolejka: huragan – LKS Ka-
lonka (przełożony), boruta II zgierz 
– KKS Koluszki 0:0, zamek – LKS 
Gałkówek 0:1, LzS Justynów – 
Sport Perfect (przełożony), Pogoń 
– Start 2:4, LKS Różyca – włók-
niarz 3:6, błękitni – Czarni 3:0.

1. Start brzeziny 10 27 60-10

2. Błękitni Dmosin 10 21 33-9

3. Czarni Smardzew 10 20 25-12

4. boruta II zgierz 9 19 31-15

5. włókniarz zgierz 10 19 26-21

6. KKS Koluszki 9 18 25-8

7. Pogoń Rogów 9 15 20-15

8. LKS Różyca 10 15 28-25

9. LzS Justynów 9 12 12-20

10. LKS Gałkówek 9 7 6-30

11. zamek Skotniki 10 7 13-36

12. Sport Perfect łódź 9 5 14-26

13. Huragan Swędów 9 4 12-44

14. LKS Kalonka 9 4 15-49

 Następna, 11. kolejka odbę-
dzie się w dniach 4-5 listopada: 
błękitni – zamek, LKS Gałkówek 
– huragan, Sport Perfect – LKS 
Różyca, włókniarz – Pogoń, KKS  
Koluszki – Czarni, Start – boruta II 
zgierz, LKS Kalonka – LzS Justy-
nów.
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wieści z Głowna i Strykowa
członek Stowarzyszenia Gazet Lokalnych
edycja wspólna z tygodnikiem „Nowy łowiczanin”

WYDAWCA: 
oficyna wydawnicza „Nowy łowiczanin”
waligórscy s.c. w łowiczu
99-400 łowicz, ul. Pijarska 3a, 
tel./fax 46 837-46-57, 46 837-37-51
e-mail: wiesci@lowiczanin.info 
adres dla korespondencji: 
99-400 łowicz, skrytka pocztowa 68. 

ReDAkCJA W GŁoWNie: 
ul. łowicka 40, tel./fax 42 710-82-55
Redaktor naczelny: wojciech waligórski 
Dyrektor zarządzający: ewa Mrzygłód-waligórska

Dziennikarze: Lilianna Jóźwiak-Staszewska, 
Jakub Lenart, elżbieta woldan-Romanowicz,
wojciech Pożarlik (sport) 

Redakcja zastrzega sobie prawo skracania nadesła-
nych tekstów, zmiany ich tytułów, dodawania śródtytu-
łów. Nie odsyłamy niezamówionych tekstów. 

Skład tekstu własny. 

ogłoszenia ramkowe i reklamy 
przyjmujemy telefonicznie, faxem:  
42 710-82-55 w Głownie;  
46 837-37-51, 46 830-34-08 w łowiczu, 
 e-mailem: reklama@lowiczanin.info lub osobiście  
w biurze ogłoszeń w Głownie: ul. łowicka 40  
od poniedziałku do piątku w godz. 8.30-15.30  
lub w łowiczu: ul. Pijarska 3a w pon., wt. i pt.  
w godz. 7.30-18.00, śr. i czw. w godz. 7.30-16.00,  
sob. w godz. 8.00-14.00.

ogłoszenia drobne przyjmowane są osobiście 
w biurze ogłoszeń, punktach wymienionych  
na stronie 28, a także przez stronę internetową:  
www.lowiczanin.info

Druk: SeReGNI PRINTING GRouP Sp. z o.o.  
03-796 warszawa, ul. Rzymska 18a.

Nakład kontrolowany wieści z Głowna i Strykowa  
2.170 egz. 
Nakład kontrolowany wraz z wydaniem głównym 
(Nowy łowiczanin): 9.960 egz.

100%
własności polskiej

Siatkówka | 4. kolejka I Ligi łALS Kobiet

Liderki z Głowna nie zwalniają tempa
Siatkarki Stali wygrały po raz trzeci  
i znów bez straty choćby jednego seta. 
Podopieczne trenera Sylwestra Jasińskiego  
z kompletem punktów przewodzą w rozgrywkach.

XLVii Lo łóDź  0 (21, 19, 5)
StaL Głowno  3 (25, 25, 25)

Stal: D. hemka, z. Janicka, K. łysio, P. Sobierajska, K. bartoszuk, A. Kucz-
kowska, A. Krzeszewska, I. oszczepalska, D. Stępniewska, K. Lis, w. Kłos, 
N. zaręba.

Głownianki zagrały trzecie 
spotkanie 4. kolejki I Łódzkiej 
Amatorskiej Ligi Siatkówki Ko-
biet w sobotę, 28 października  
w hali ZSO nr 8 w Łodzi (wcze-
śniej cała 2. kolejka została prze-
łożona). Stalówki pewnie poko-
nały reprezentantki łódzkiego 
XLVII Liceum Ogólnokształcą-
cego 3:0.

Tydzień wcześniej siatkarki 
Głowna rozprawiły się z trudnym 
rywalem Delią 3:0 i teraz znów 
zgarnęły komplet punktów, ale ich 
gra od początku nie zachwyca-
ła jak dotychczas. Dość wczesna 
pora rozgrywania spotkania (9:30) 
wpłynęła na koncentrację głow-
nianek, które w pierwszym secie 
miały problemy z zagrywką i dały 
rywalkom możliwość walki punkt 
za punkt. Później jednak Stalów-
ki bezlitośnie wykorzystały błędy 

Licealistek i ostatecznie zwycię-
żyły do 21.

Druga odsłona to kolejna cha-
otyczna gra głownianek. Dobre 
zagrywki i skuteczna gra na siatce 
przeplatały się z prostymi błęda-
mi własnymi. Na szczęście dzia-
ło się tak do pewnego momentu  
i w końcówce seta podopiecz-
ne trenera Sylwestra Jasińskiego 
znów odskoczyły, wygrywając 
25:19. Dopiero trzeci set pokazał 
pełnię umiejętności głowieńskich 
siatkarek. Stalówki rozpoczęły od 
zdobycia dużej przewagi, dzięki 
bardzo dobrym zagrywkom Zu-
zanny Janickiej. Później głow-
nianki zagrały zdecydowanie spo-
kojniej, co przełożyło się także na 
mniejszą liczbę pomyłek. Trener 
Jasiński widząc ogromną prze-
wagę swoich podopiecznych dał 
szansę zmienniczkom Darii Stęp-

niewskiej i Katarzynie Lis. Obie 
spisały się bardzo dobrze i dokoń-
czyły dzieła zniszczenia, bowiem 
Stal w trzecim secie przytłoczyła 
rywalki, wygrywając aż 25 do 5  
i całe spotkanie 3:0.

Drużyna z Głowna zgarnę-
ła więc kolejne 4 pkt. i ma ich 
po trzech kolejkach komplet. Ko-

lejne spotkanie będzie testem 
dla zawodniczek Stali, bowiem 
przyjdzie im się zmierzyć z nie-
pokonaną dotąd drużyną TKKF 
Dzikusy II Łódź, która w roz-
grywkach ŁALS posiada już spo-
re doświadczenie. Pojedynek z ło-
dziankami odbędzie się w sobotę, 
4 listopada o godz. 12:30.  wp

 4. kolejka: XLVII Lo łódź  
– Stal Głowno 0:3, uKS wiśniowa 
Góra – Delia Cosmetics 0:3, TKKf 
Dzikusy II łódź – zSo 8 łódź 
(przełożony).

 Następna, 5. kolejka odbędzie 
się w sobotę, 4 listopada: Delia 
– XLVII Lo łódź, Stal – Dzikusy 

II łódź, zSo 8 łódź – wiśniowa 
Góra.

1. Stal Głowno 3 12 9-0

2. Delia Cosmetics 3 8 6-3

3. TKKf Dzikusy II łódź 2 7 6-1

4. XLVII Lo łódź  3 5 4-6

5. zSo nr 8 łódź 2 0 0-6

6. wiśniowa Góra 3 0 0-9

Siatkarki Stali Głowno (czarne stroje) prezentują w tym sezonie świetną grę. Podopieczne trenera Sylwestra Jasińskiego są liderkami I Ligi łALS.

Piłka nożna | 9. kolejka b-klasy

Tylko Struga w pełni zadowolona, deszcz odwołał Iskrę
Za nami kolejne 
spotkania w rozgrywkach 
najniższej klasy ligowej. 
Z powodu fatalnej 
pogody kilka spotkań 
w gr. I i gr. III B-klasy 
zostało przełożonych.

Korzystny wynik z wicelide-
rem gr. I szkółką piłkarską Mila-
nu osiągnęli zawodnicy Powstań-
ca. Piłkarze z Dobrej zremisowali 
z silnym rywalem 1:1, grając na 
wyjeździe, ale jednocześnie tak-
że u siebie. Spotkanie rozgrywane 
było bowiem na boisku w Kalon-
ce, gdzie na co dzień grają zawod-
nicy w żółto-czarnych barwach.

W gr. III na 3. miejsce w tabe-
li wskoczyła Struga Dobieszków 
pod wodzą trenera Piotra Pożarli-
ka. Dobieszkowianie po porażce  
z liderem OSP Iskrą Głowno 
szybko się pozbierali i wrócili 
na zwycięską ścieżkę, pokonując 
na wyjeździe KP Byszewy 3:1. 
Struga zniwelowała nieco straty 
do prowadzących głownian, ale 
trzeba podkreślić, że ci w minio-
ny weekend nie grali, bowiem ich 
spotkanie z Expom Krośniewian-
ką zostało odwołane z powodu 
złego stanu murawy po porannej 
nawałnicy.

Od czołówki oddalają się na-
tomiast piłkarze Sokoła Popów. 
Podopieczni grającego trenera 
Tomasza Drużki zaprezentowali 
się słabo w starciu z jedną z naj-
słabszych drużyn gr. III B-klasy  

i niespodziewanie przegrali na 
wyjeździe z LKS Gieczno 0:1. 
Popowianie spadli przez to na 5. 
miejsce w rozgrywkach i ich stra-
ta do prowadzących jest już zna-
cząca.  wp

 9. kolejka B-klasy, gr. i: Ner 
łódzki – husaria Gealan Rzgów 
(przełożony), LKS Polonia Andrze-
jów – Victoria Stoki łódź 1:0, Me-
talowiec łódź – LKS II Różyca 7:5, 
Milan Scuola Calcio łódź – KS 

Powstaniec Dobra 1:1, KKS II Ko-
luszki – pauza, LKS II Gałkówek 
– więcej Niż Sport łódź (przeło-
żony).

1. więcej Niż Sport łódź 8 24 34-9

2. Milan SC łódź 7 16 22-17

3. husaria Rzgów 8 15 27-16

4. Polonia Andrzejów 8 13 22-16

5. Metalowiec łódź 8 12 27-30

6. Powstaniec Dobra 8 10 12-12

7. LKS II Różyca 7 9 13-17

8. Victoria Stoki łódź 8 9 13-15

9. KKS II Koluszki 8 8 20-21

10. Ner łódzki 6 4 12-17

11. LKS II Gałkówek 6 0 4-36

 Następna, 10. kolejka B-klasy, 
gr. i odbędzie się w dniach 4-5 li-
stopada: Ner łódzki – Milan Scu-
ola Calcio łódź, więcej Niż Sport 
łódź – KKS II Koluszki, husaria 
Gealan Rzgów – pauza, Victoria 
Stoki łódź – LKS II Gałkówek, Me-
talowiec łódź – Powstaniec Dobra, 
LKS II Różyca – Polonia Andrze-
jów.

 9. kolejka B-klasy, gr. iii: Iskra 
Góra Św. Małgorzaty – GKS by-
szew 1:13, błękitni Ciosny – olim-
pia oporów 8:7, KP byszewy – 
Struga Dobieszków 1:3, oSP Iskra 
Głowno – expom Krośniewianka 
(przełożony), LKS Gieczno – Sokół 

Popów 1:0, KS żychlin – Sazan 
Pęczniew 0:0.

1. oSP iskra Głowno 8 24 23-6

2. Sazan Pęczniew 9 22 38-14

3. Struga Dobieszków 9 18 41-13

4. expom Krośniewianka 8 16 15-12

5. Sokół Popów 9 15 26-18

6. KS żychlin 9 13 26-17

7. GKS byszew 9 12 32-26

8. błękitni Ciosny 9 9 21-40

9. olimpia oporów 9 7 18-43

10. KP byszewy 9 7 21-20

11. LKS Gieczno 9 7 13-35

12. Iskra Góra Św. Małg. 9 6 13-43

 Następna, 10. kolejka B-klasy, 
gr. iii odbędzie się w dniach 4-5 
listopada: Sokół Popów – GKS 
byszew, Struga Dobieszków – 
Iskra Góra Św. Małgorzaty, Sazan 
Pęczniew – oSP Iskra Głowno, 
olimpia oporów – KP byszewy, 
LKS Gieczno – KS żychlin, expom 
Krośniewianka Krośniewice – błę-
kitni Ciosny.

Piłkarze Powstańca Dobra wywalczyli cenny punkt w starciu z jedną z najlepiej grających i nieobliczalną 
ekipą Milanu Club Polonia z łodzi.

Struga zawiodła  
w kluczowym 
momencie rundy 
jesiennej, ale stara się 
naprawić błędy i gonić 
lidera z Głowna.
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kALeNDARZ
imPReZ 
SPoRToWYCH

Hrabia Drakula
znów straszył
biegaczy. str. 38

Rosanów
odprawiony
przez Stal. str. 36

SoBoTA, 4 LiSToPADA:
 godz. 10:00, sala Szkoły Pod-
stawowej w Dąbrówce Dużej 60,  
5. kolejka Wojewódzkiej Ligi 
koszykówki do lat 16 dziew-
cząt, gr. A: TK basket Stryków – 
MKS ósemka Skierniewice,
 godz. 14:00, Stadion PTC przy 
ul. Sempołowskiej 6 w Pabiani-
cach, 14. kolejka rozgrywek 
o mistrzostwo Łódzkiej klasy 
okręgowej: PTC Pabianice – Stal 
Głowno.

NieDZieLA, 5 LiSToPADA:
 godz. 10:00, tor motocrossowy 
im. Kazimierza witczaka przy ul. 
warszawskiej w Strykowie, ostat-
nia runda mistrzostw okręgu 
Łódzkiego w Cross Country,
 godz. 10:00, sala Szkoły Pod-
stawowej w Dąbrówce Dużej 60,  
3. kolejka Wojewódzkiej Ligi 
koszykówki do lat 14 dziew-
cząt, gr. A: TK basket Stryków – 
American widzew łódź,
 godz. 11:15, Stadion Miejski przy 
ul. Starzyńskiego 6/8, 15. kolej-
ka rozgrywek o mistrzostwo  
iV ligi: Pelikan II łowicz – zjedno-
czeni Stryków,
 godz. 11:30, hala Sportowo-wi-
dowiskowa przy ul. Andersa 37  
w Głownie, 3. kolejka Woje-
wódzkiej Ligi koszykówki do 
lat 13 chłopców: GTK Głowno 
– PKK 99 Pabianice,
 godz. 13:00, boisko w Kopan-
ce 26A, 10. kolejka rozgrywek  
o mistrzostwo B-klasy, gr. i: 
Metalowiec łódź – Powstaniec 
Dobra,
 godz. 13:30, boisko przy  
ul. Głównej 183 w Gałkowie Du-
żym, 11. kolejka rozgrywek  
o mistrzostwo A-klasy, gr. ii: 
LKS Gałkówek – huragan Swę-
dów,
 godz. 14:00, boisko w Dobiesz-
kowie 63A, 10. kolejka rozgry-
wek o mistrzostwo B-klasy,  
gr. iii: Struga Dobieszków – Iskra 
Góra Św. Małgorzaty,
 godz. 14:00, boisko przy  
ul. Sportowej 5 w Pęczniewie, 10. 
kolejka rozgrywek o mistrzo-
stwo B-klasy, gr. iii: Sazan Pęcz-
niew – oSP Iskra Głowno,
 godz. 15:00, Stadion Leśny  
w Dmosinie Drugim, 11. kolejka 
rozgrywek o mistrzostwo A-kla-
sy, gr. ii: błękitni Dmosin – za-
mek Skotniki,
 godz. 15:00, boisko w Popowie 
Głowieńskim, 10. kolejka roz-
grywek o mistrzostwo B-klasy,  
gr. iii: Sokół Popów – GKS byszew.

ŚRoDA, 8 LiSToPADA:
 godz. 18:00, sala oSP w Kudro-
wicach 45, 5. kolejka rozgrywek 
o mistrzostwo ii Łódzkiej Ligi 
Tenisa Stołowego Amatorów  
i Weteranów: Sobmar Kudrowice 
– LuKS Koźle.

Łyżwiarstwo szybkie | 32. Mistrzostwa Polski w Tomaszowie Mazowieckim

Dwa tytuły Artura Janickiego
w nowej Arenie Lodowej
W dniach 27-29 października Tomaszów 
Mazowiecki był świadkiem otwarcia pierwszej  
w Polsce hali do jazdy na łyżwach. W tych dniach 
odbyły się bowiem 32. Mistrzostwa Polski  
w łyżwiarstwie szybkim, w których wystartowali 
zawodnicy UKS Błyskawicy Domaniewice.

W piątek, 27 października na-
stąpiło otwarcie Mistrzostw na dy-
stansach, w wieloboju w kategorii 
wiekowej seniorów i młodzieżow-
ców. Tym razem ciężar odpowie-
dzialności reprezentowania Ziemi 
Łowickiej spadł na trójkę zawod-
ników z kategorii młodzieżowej 
w osobach panczenistów UKS 
Błyskawicy Domaniewice: bra-
ci Artura i Sebastiana Janickich 
oraz Wojciecha Suta. W imprezie 
rangi mistrzowskiej nie mógł wy-
stąpić Mistrz Olimpijski z Soczi 
Zbigniew Bródka, który doznał 
kontuzji. Piątkowe starty rozpo-
częły się od występu Sebastiana  
i Wojtka na dystansie 500 m, gdzie 
Sebastian z wynikiem 37,96 sek. 
w kategorii młodzieżowców zajął 
wysokie, ale pechowe 4. miejsce, 
tracąc do brązowego medalu zale-

dwie 0,17 sek. Wojciech natomiast 
z wynikiem 38,93 sek. był ósmy. 
Wymienieni zawodnicy byli rów-
nież klasyfikowani wśród senio-
rów zajmując odpowiednio 14.  
i 21 miejsce.

Po starcie tej dwójki na dystan-
sie 5000 m na lodzie pojawił się 
urodzony w Głownie Artur Janic-
ki, który sprawił niemałą niespo-
dziankę i osiągnął wielki sukces. 
– Ze wstępnych kalkulacji przed 
zawodami zdecydowanym kandy-
datem do złotego medalu wśród 
młodzieżowców wydawał się być 
zawodnik gdańskiego Stoczniow-
ca Marcin Bachanek. Wydawało 
się, że ewentualnie może zagrozić 
mu jedynie zawodnik gospoda-
rzy Mateusz Owczarek. Sport lubi 
jednak zaskakiwać. Artur pojechał 
wspaniale i po niezwykle zażartej 
walce pokonał starszych od siebie 
kolegów zdobywając złoty medal 
Młodzieżowych Mistrzostw Pol-
ski z czasem 6 min. 56 sek. 20 
setnych. Drugi Marcin Bachanek 
do zawodnika klubu z Domanie-
wic stracił tylko 0,43 sek., co na 
tak długim dystansie jest zniko-
mą różnicą, natomiast trzeci Ma-
teusz Owczarek reprezentujący 
gospodarzy Pilicę Tomaszów Ma-
zowiecki uzyskał wynik dwie se-
kundy gorszy: 6:58,37. Świetny 
występ Artura zapewnił mu rów-
nież wysokie miejsce w kategorii 
seniorów, gdzie został sklasyfiko-
wany na pozycji szóstej. – powie-
dział trener w klubie Błyskawica 
Domaniewice Mieczysław Szy-
majda. Wymienieni przez trene-
ra zawodnicy jako jedyni w bie-

gu na 5 km uzyskali czasy poniżej  
7 min.

W drugim dniu odbywających 
się w Tomaszowie Maz. 32. Mi-
strzostw Polski w łyżwiarstwie 
szybkim panczeniści UKS Bły-
skawica Domaniewice startowali 
w wyścigach na 1500 m i 10 000 
m. W pierwszej konkurencji w ka-
tegorii młodzieżowców Artur Ja-
nicki zajął 4. miejsce z wynikiem 
1:55,22 min., zaś jego brat Seba-
stian z wynikiem 1:57,67 min. był 
siódmy, a tuż za nim na ósmej lo-
kacie uplasował się Wojciech Sut 
z wynikiem 1:59,01 min. Wy-
niki te pozwoliły zawodnikom 
Ziemi Łowickiej uplasować się 
w kategorii seniorów kolejno na 
miejscach 10., 16. i 18. 

Po wyścigu na 1,5 km w to-
maszowskiej Arenie Lodowej 
zaprezentował się ponownie Ar-
tur Janicki, który po raz pierwszy 
spróbował swoich sił na dystan-
sie 10 000 m. Debiut ten dla za-
wodnika Błyskawicy był bardzo 
udany. Artur uzyskał mocno sa-

tysfakcjonujący wynik 14:46,96 
min., który dał mu kolejny medal, 
tym razem srebrny i tytuł Wice-
mistrza Polski. Mistrzem został 
Marcin Bachanek ze Stoczniow-
ca Gdańsk z wynikiem 14:39,83 
min., a brązowy medal wywal-
czył Mateusz Owczarek z Pilicy 
Tomaszów Mazowiecki z wyni-
kiem 14:49,52 min. Na podium 
stanęli więc ci sami zawodnicy, 
co w biegu na 5 km, ale tym ra-
zem udany rewanż za minimal-
ną porażkę wziął na A. Janickim 
łyżwiarz z Gdańska. Uzyska-
ny wynik pozwolił również Ar-
turowi na zajęcie wysokiego  
6. miejsca w kategorii seniorów, 
co także daje wiele powodów do 
zadowolenia.

W ostatnim dniu MP w To-
maszowie Maz. w niedzielę, 29 
października panczeniści UKS 
Błyskawicy Domaniewice rywa-
lizowali na dystansie 1000 m oraz  
w biegu masowym. W tej pierw-
szej konkurencji na stracie poja-
wili się Sebastian Janicki, który 

z wynikiem 1:15,87 min. był pią-
ty w kategorii młodzieżowej, zaś 
wśród seniorów zajął 14. miej-
sce. Drugi z łyżwiarzy Błyska-
wicy Wojciech Sut z wynikiem 
1:16,44 min. zajął wśród młodzie-
żowców 6. miejsce i 16. wśród 
seniorów. Na zakończenie rywa-
lizacji łyżwiarze rywalizowali  
w biegu masowym, gdzie nie pro-
wadzono dodatkowej klasyfikacji 
dla zawodników Młodzieżowych 
Mistrzostw Polski. Była to rywali-
zacja wyłącznie open, a więc łyż-
wiarze Błyskawicy rywalizowali 
ze starszymi rywalami kategorii 
senior. W wyścigu tym Artur Ja-
nicki zajął 12. miejsce, Sebastian 
Janicki był czternasty natomiast 
Wojciech Sut został sklasyfikowa-
ny na 18. miejscu.

Na zakończenie zawodów zo-
stała również ogłoszona punk-
tacja klubów w kategorii mło-
dzieżowej, które brały udział  
w Mistrzostwach Polski. W kla-
syfikacji drużynowej wygrał 
GKS Stoczniowiec Gdańsk przed 
AZS AWF Katowice natomiast 
trzecią zaszczytną lokatę wy-
walczyli zawodnicy UKS Bły-
skawica Domaniewice. Za wy-
mienioną trójką klubów zostały 
sklasyfikowane zespoły 4. KS Pi-
lica Tomaszów Mazowiecki, 5. 
SKŁ Górnik Sanok, 6. UKS Orlica 
Duszniki Zdrój, 7. AZS Zakopane,  
8. MKS Cuprum Lublin i 9. Fun-
dacja ŁiSW Legia Warszawa. 
Warto również wspomnieć, że 
wśród regionów wygrało woje-
wództwo łódzkie.  wp

 5000 m u-23:

1. Artur Janicki  Błyskawica 6:56,20

2. Marcin bachanek Stoczniowiec 6:56,63

3. Mateusz owczarek Pilica 6:58,37

 10 000m: u-23

1. Marcin bachanek Stoczniowiec 14:39,83

2. Artur Janicki Błyskawica 14:46,96

3. Mateusz owczarek Pilica 14:49,52

młodzieżowy mistrz Polski Artur Janicki to z pochodzenia głownianin, 
reprezentujący klub z Domaniewic.

koszykówka | 4. kolejka wLK u-16 K, gr. A

Niespodziewana porażka głowieńskiego Alles Basket
Koszykarki Alles Basket pod wodzą trenera Alana 
Kacperskiego przegrały z ostatnią drużyną tabeli 
gr. A Wojewódzkiej Ligi Koszykówki do lat 16.

 Alles Basket Głowno – PTk 
Foto Ciesielski Pabianice 50:66 
(16:20, 4:15, 14:17, 16:14)

Alles Basket: K. Cisak – 5 pkt.,  
N. Michalak – 7 pkt., o. Kot – 8 pkt., 
w. Skowron – 6 pkt., N. Kostrzew-
ska – 2 pkt., M. Grudzień – 5 pkt., 
D. Kacperska – 8 pkt., z. Szremska 
– 1 pkt., z. wójciak – 8 pkt.

Głowieńskie zawodniczki były 
faworytkami sobotniego starcia 
z PTK Foto Ciesielski Pabiani-

ce. Alles Basket zaprezentował 
się jednak słabo w grze obronnej 
i niestety przegrał 50:66. Spotka-
nie odbyło się w sobotę, 28 paź-
dziernika w Hali Sportowo-Wi-
dowiskowej przy ul. Andersa 37 
w Głownie.

W pierwszej kwarcie głow-
nianki napotkały na twardą grę 
przyjezdnych. Pabianiczanki 
dysponowały liczniejszym skła-
dem i mogły sobie pozwolić na 
pressing od pierwszych minut. 
Kluczowa dla losów spotkania 

okazała się jednak druga kwar-
ta, kiedy to PTK odjechał Alles 
Basket. Wygrana 15:4 dała go-
ściom prowadzenie w tym spo-
tkaniu 35 do 20. W kolejnych 
odsłonach podopieczne trenera 
Alana Kacperskiego próbowały 
zniwelować różnicę, ale zespół 
Pabianic grał świetnie w obronie 
i nie pozwalał odskoczyć gospo-
dyniom. Ostatecznie drużyna  
z Głowna uległa niżej notowa-
nym zawodniczkom PTK Foto 
Ciesielski 50 do 66.

Następne spotkanie młodziczki 
Alles Basket rozegrają po krótkiej 
przerwie. Rywalem głownianek 
będzie Widzew Łódź, a pojedy-
nek ten zaplanowano na ponie-

działek, 13 listopada o godz. 17:30 
w przy ul. Czajkowskiego 14. wp

 4. kolejka: Alles basket Głow-
no – PTK foto Ciesielski Pabiani-
ce 50:66, KKS Pro-basket Sirmax 
Kutno – TK basket Stryków 114:20, 
MKS ósemka Skierniewice – wi-
dzew łódź 74:97.

1. Pro-basket Kutno 3 6 271:98

2. widzew łódź 3 6 294:157

3. ósemka Skierniewice 4 6 287:257

4. Alles Basket Głowno 4 5 217:304

5. Tk Basket Stryków 4 5 119:312

6. PTK foto Pabianice 4 4 173:233

 Następna, 5. kolejka odbę-
dzie się w sobotę, 4 listopada: TK 

basket Stryków – MKS ósemka 
Skierniewice, PTK foto Ciesielski 
– Pabianice – KKS Pro-basket Sir-
max Kutno, widzew łódź – Alles 
basket Głowno (13 listopada).

Pabianiczanki były 
niżej notowanym 
zespołem w tabeli od 
Alles basket i porażka 
głownianek jest 
sporym zaskoczeniem.
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Artur pojechał 
wspaniale  
i po niezwykle  
zażartej walce  
pokonał starszych  
od siebie kolegów 
zdobywając złoty 
medal Młodzieżowych 
Mistrzostw Polski  
z czasem 6 min.  
56 sek. 20 setnych. 


